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2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το 4ο ∆ηµοτικό Σχολείο Ελευσίνας, την Ιόνιο Σχολή, το Γυ-
µνάσιο Ηρακλείου Αττικής, το 91ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αγ. Αρτεµίου
Παγκρατίου, το 12ο Σχολείο και 1ο ∆ηµοτικά Σχολεία Νίκαιας, το
∆ηµοτικό Σχολείο Εκπαιδευτηρίων Ποριώτου Κορωπίου, την Επαγ-
γελµατική Σχολή Άργους, το 9ο Γενικό Λύκειο Πάτρας και ο Πρέ-
σβης της Μποτσουάνα µε τον επίτιµο Πρόξενό της, σελ.2657,
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3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 2683, 2689, 2691, 2692, 2693
4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2694

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.2645
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.2646-

2651
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-
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β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
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Απόλλωνα κ.λπ., σελ.2660

ε) Προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-
τιλίας σχετικά µε την άνοδο του πληθωρισµού, τα µέτρα και την
εισοδηµατική πολιτική, σελ.2661

στ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχε-
τικά µε την ολοκλήρωση της κατασκευής Σιδηροδροµικής Γραµ-
µής Υψηλών Ταχυτήτων κ.λπ., σελ.2662

ζ) Προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
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1. Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Προστασία
δασών και δασικών εκτάσεων του Νοµού Αττικής, σύσταση Ειδικής
Γραµµατείας Επιθεώρησης Περιβάλλοντος και Ενέργειας και λοι-
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Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
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Αλλαγής, σελ.2700
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ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΘ’

Πέµπτη 21 Ιανουαρίου 2010

Αθήνα, σήµερα στις 21 Ιανουαρίου 2010, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.33’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Πυθαγόρα Βαρδίκο,
Βουλευτή Σάµου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αλέξανδρος Ρίγγας, οδοντο-
τεχνίτης ζητεί να του χορηγηθεί η ισοτιµία του πτυχίου του από
το ∆ΟΑΤΑΠ.

2) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η τροποποίηση του
Ν.1178/1981.

3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η απλοποίηση των δια-
δικασιών και η χρηµατοδότηση της αποκατάσστασης των
σεισµοπλήκτων της δυτικής Ελλάδας.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η επαναλειτουργία του
κολυµβητηρίου της Αγυιάς Αχαίας.

5) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Νοσοκοµείο Αιγίνης «Ο ΑΓΙΟΣ ∆ΙΟ-
ΝΥΣΙΟΣ» ζητεί να του αποδοθούν τα οφειλόµενα νοσήλια από το
ΙΚΑ και τον ΟΓΑ.

6) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο ∆ήµος Ολύµπου Λάρισας ζητεί να λει-
τουργήσει τµήµα ένταξης για µαθητές µε ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες και µαθησιακές δυσκολίες στο ∆ηµοτικό Σχολείο Καλ-
λιθέας Νοµού Λάρισας.

7) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος των Εργαζοµέ-
νων στη ∆ηµοτική Επιχείρηση ‘Υδρευσης Αποχέτευσης Χαλκίδας

Εύβοιας καταγγέλλει κακοδιαχείρηση και κατασπατάλιση του δη-
µόσιου χρήµατος στη ∆ηµοτική Επιχείρηση ‘Υδρευσης- Αποχέ-
τευσης Χαλκίδας Εύβοιας.

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Ηρακλείου Κρήτης ζητεί την άµεση καταβολή των δεδουλευµέ-
νων αποδοχών στους συµβασιούχους οι οποίοι εργάζοµενται
στους Παιδικούς Σταθµούς του ∆ήµου Ηρακλείου.

9) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Γενικό Νοσοκοµείο Σύρου ζητεί την
πρόσληψη ακτινολόγου και νοσηλευτικού προσωπικού στο Κέ-
ντρο Υγείας Μυκόνου.

10) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Σύλλογος Ξενοδόχων Νοµού Χανίων δια-
µαρτύρεται γιατί χάθηκε από τον ΕΟΤ η προθεσµία δήλωσης
συµµετοχής στις τουριστικές εκθέσεις της Σκανδιναβικής αγο-
ράς.

11) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Οµοσπονδία Εµπορορραπτών - Ραπτών
Ελλάδος ζητεί να συνεχιστεί η εφαρµογή µειωµένου συντελεστή
ΦΠΑ 5% - 9% για υπηρεσίας επιδιορθώσεων και µετατροπής εν-
δυµάτων.

12) Οι Βουλευτές, Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ, Β’ Αθη-
νών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ και Μαγνησίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΝΑΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ολύµπου
Λάρισας ζητεί να λειτουργήσει στο ∆ηµοτικό Σχολείο Καλλιθέας
Λάρισας τµήµα ένταξης για µαθητές µε ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες και µαθησιακές δυσκολίες.

13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Φόρουµ Μεταναστών Κρήτης
καταγγέλλει την πυρπόληση συναγωγής στα Χανιά κ.λπ..

14) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το ∆ίκτυο Τουριστικών ∆ήµων ζητεί την
οικονοµική υποστήριξη των Τουριστικών ∆ήµων µετά την απώ-
λεια των εσόδων τους, από τη µείωση του τέλους παρεπιδηµού-
ντων και εκδιδόµενων λογαριασµών.
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Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 204/23-10-2009 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων Πλεύρη Αθανασίου, Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη δόθηκε

µε το υπ’ αριθµ. 132818/IH /18-11-2009 έγγραφο από την
Υπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακό-
λουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 356/29-10-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 49Β/18-11-2009

έγγραφο από την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 372/29-10-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παπαδηµούλη ∆ηµητρίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 134614/IH/18-

11-2009 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 416/30-10-2009 ερώτηση της Βουλευτού κ.
Κεφαλογιάννη Όλγας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/18-11-2009 έγ-

γραφο από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπί-
νων ∆ικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:



Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)»)
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5. Στην µε αριθµό 465/30-10-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 66/18-11-2009

έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ι-
κτύων η ακόλουθη απάντηση:



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Εισερχόµεθα στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη είναι η µε αριθµό 296/18.1.2010 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Πυθαγόρα Βαρδίκου προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε το έλλειµµα του ΟΑΕ∆,
την ενδεχόµενη επανεξέταση αιτήσεων νέων ελεύθερων επαγ-
γελµατιών κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Βαρδίκου έχει ως εξής:
«Κύριε Υπουργέ, το γεγονός ότι στο Νοµό Σάµου:
Από τις δεκαεννέα αιτήσεις για ένταξη στο πρόγραµµα Νέων

Ελεύθερων Επαγγελµατιών, οι δεκαπέντε απορρίφθηκαν, οι πε-
ρίπου πενήντα επιχειρηµατίες από το πρόγραµµα νέων θέσεων
εργασίας επιδοτούνται µε αργούς ρυθµούς και υπάρχει µία,
µικρή προς το παρόν, καθυστέρηση στην πίστωση των λογαρια-
σµών των ανέργων, έχει ανησυχήσει τους εργαζόµενους για την
προοπτική και τις δυνατότητες του ΟΑΕ∆. Η ανησυχία αυτή
εντείνεται και από τις δηλώσεις σας για «µαύρη τρύπα»
60.000.000 ευρώ, τη στιγµή που ο προηγούµενος ∆ιοικητής του
Οργανισµού δηλώνει ότι άφησε στα ταµεία 700.000.000 ευρώ.
Ιδιαίτερα ανησυχούν οι δεκαπέντε απορριφθέντες του προ-
γράµµατος Νέων Ελεύθερων Επαγγελµατιών που ευελπιστούν
στην επανεξέταση των αιτήσεών τους.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Πώς διατέθηκαν τα 700.000.000 ευρώ που άφησε, αν

άφησε, στο ταµείο του ΟΑΕ∆, ο προηγούµενος ∆ιοικητής και
πόσο τελικά είναι το έλλειµµα;

2. Υπάρχει δυνατότητα επανεξέτασης των απορριφθέντων αι-
τήσεων των Νέων Ελεύθερων Επαγγελµατιών, που πρέπει να
αντιµετωπίζονται, λόγω των ιδιαιτεροτήτων των µικρών, νησιωτι-
κών και παραµεθόριων περιοχών, µε ένα πνεύµα ευνοϊκότερο
από αυτό των µεγαλύτερων και περισσότερο ανεπτυγµένων πε-
ριοχών, που παρέχουν στους νέους περισσότερες ευκαιρίες και
δυνατότητες;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Βαρδίκου θα απαντήσει ο
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Ανδρέας Λο-
βέρδος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Υπάρχει και άλλη σχετική επίκαιρη ερώτηση, κυρία
Υπουργέ. Θα συζητηθούν και οι δύο µαζί;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Όχι, η µία µετά την
άλλη.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Μάλιστα. Καλώς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Η κατάσταση στον Οργανισµό Απασχόλησης Εργατικού ∆υ-
ναµικού, κύριε Βαρδίκο, είναι πέρα από κάθε όριο. Έχει ξεφύγει.
Και θα σας παρακαλούσα να παρακολουθήσετε λίγο τα επιχει-
ρήµατά µου (που θα είναι το πρώτον, αυτά) που θα αφορούν τον
Οργανισµό και στη δευτερολογία µου αυτά που θα αφορούν
τους δεκαπέντε ανθρώπους που έχουν ζητήσει ενίσχυση στην
επιχειρηµατική τους προσπάθεια και έχουν απορριφθεί οι αιτή-
σεις τους.

Η αλήθεια, κύριε συνάδελφε, είναι η καλύτερη σύµµαχος για
έναν πολιτικό ειδικά για έναν Υπουργό, όταν η χώρα µας βρί-
σκεται σε αυτή τη δύσκολη περίσταση. Τα ψέµατα είναι κακός
σύµµαχος και κακός σύµβουλος. Η αλήθεια είναι ο καθαρότε-
ρος, ο καλύτερος, ο εντιµότερος και ο αποτελεσµατικότερος
σύµµαχος.

Πώς έχει η κατάσταση: To Σεπτέµβριο του 2009 και το ∆εκέµ-
βριο του 2009 οι δαπάνες του ΟΑΕ∆ ήταν 1.200.000.000 ευρώ.
Αντιστοίχως, τα έσοδα ήταν 900.000.000 ευρώ. Η διαφορά ήταν
300.000.000 ευρώ. Πώς καλύφθηκε αυτή η διαφορά; Από τα απο-

θεµατικά του ΟΑΕ∆. Ποια ήταν τα αποθεµατικά του ΟΑΕ∆; Ήταν
101.000.000 ευρώ αποθεµατικά του ΟΑΕ∆ αυτού καθ’ εαυτού
συν 305.000.000 ευρώ που δεν ανήκαν στον ΟΑΕ∆, αλλά στο Λο-
γαριασµό Αλληλεγγύης, ένα ανεξάρτητο λογαριασµό ο οποίος
διοικείται από άλλη διοίκηση, µε διοικητή τον Πρόεδρο του
ΟΑΕ∆. Τα χρήµατα αυτά έπαψαν να ανήκουν σε αυτόν το Λογα-
ριασµό Αλληλεγγύης και µεταφέρθηκαν στον ίδιο τον ΟΑΕ∆ µε
την καθολική διαφωνία όλων των κοινωνικών εταίρων και µε τη
συµφωνία της διοίκησης του ΟΑΕ∆ επί Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτά
ήταν 305.000.000 και 101.000.000 τα αποθεµατικά του µας κά-
νουν 406.000.000 ευρώ. Το έλλειµµα των τεσσάρων αυτών µηνών
ήταν 300.000.000 ευρώ και έµειναν 101.000.000 ευρώ, κύριε
Βαρδίκο.

Μπήκαµε στο 2010 µε 101.000.000 ευρώ. Ποιες είναι, όµως, οι
µηνιαίες δαπάνες του ΟΑΕ∆ για το 2010; Πρώτη και βασική τα
επιδόµατα ανεργίας. Οι επιδοτούµενοι άνεργοι έχουν φτάσει
τους διακόσιους πενήντα χιλιάδες, όχι οι µακροχρόνια άνεργοι,
αλλά οι επιδοτούµενοι άνεργοι που παίρνουν το επίδοµά τους
για ένα χρόνο. Πρέπει, λοιπόν, ο ΟΑΕ∆ να έχει το µήνα
145.000.000 µε 150.000.000 ευρώ για να τα δίνει στα επιδόµατα
ανεργίας, κύριε συνάδελφε.

Αντιλαµβάνεστε ότι µπαίνουµε στο 2010 µε ένα αποθεµατικό
100.000.000 ευρώ για πρώτη φορά στην ιστορία του Οργανισµού
από ιδρύσεώς του. Μας διαβεβαιώνουν παλαιότεροι διοικητές
ότι πάντα η διαχείριση του Οργανισµού αυτού είχε αποθεµατικά,
για να προλαµβάνονται έκτακτες καταστάσεις, για να αντιµετω-
πίζονται έκτακτες δυσκολίες, για να αντιµετωπίζεται η δύσκολη
καθηµερινότητα. Για πρώτη φορά στην ιστορία του Οργανισµού
δεν υπάρχουν αποθεµατικά. Θα µου πείτε, δεν υπάρχουν τα µη-
νιαία έσοδα; Υπάρχουν από το Ι.Κ.Α. αντιστοίχως περίπου
150.000.000 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, έχετε
και δευτερολογία. ∆εν µπορείτε παραπάνω. Έχετε υπερβεί ήδη
το χρόνο σας.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Ναι, βεβαίως. ∆ώστε µου λίγο χρόνο, για να κλείσω
τη φράση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ωραία.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Αυτά που παίρνει ο ΟΑΕ∆ από το ΙΚΑ του φτάνουν,
κύριε συνάδελφε, για να καλύπτει µόνο το επίδοµα ανεργίας.
Έχει όµως και άλλα προγράµµατα ο ΟΑΕ∆ που του φόρτωσε µία
διακυβέρνηση επιπόλαιη, καταναλωτική, διαχειριστική, µη υπο-
λογίζοντας ότι δεν έχει τα αντίστοιχα χρήµατα. Μόνο για τα
«STAGE» χρειάζεται 15.000.000 ευρώ το µήνα και δεν τα έχει.
∆εν ολοκλήρωσα, όµως. Η εικόνα είναι ακόµα πιο δύσκολη και
ζοφερή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα ολοκληρώσετε µε
τη δευτερολογία σας.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Θα το κάνω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Πυθαγόρας Βαρδίκος.
ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: Η επίκαιρη ερώτησή µου είναι

διπλή. Η πρώτη ερώτηση για το έλλειµµα ή το πλεόνασµα στον
ΟΑΕ∆ έγινε γιατί ακριβώς µπορεί κανείς να παίζει µε τις λέξεις.
Είναι κλασικό το παράδειγµα του µισοάδειου και του µισογεµά-
του που ακούγονται διαφορετικά, αλλά εννοούν το ίδιο πράγµα.
Με τους αριθµούς, όµως, δεν µπορεί κανείς να παίζει. ∆εν µπο-
ρείς να µιλάς για πλεόνασµα, όταν υπάρχει έλλειµµα και δεν µπο-
ρείς να µιλάς για 700 ή 800 χιλιάδες ευρώ, όταν τα νούµερα στην
πραγµατικότητα είναι διαµετρικά αντίθετα. Οι εξηγήσεις που δώ-
σατε ήταν ενδεικτικές.

Στο δεύτερο σκέλος της επίκαιρης ερώτησης µου κάνω ανα-
φορά για δεκαπέντε συµπατριώτες µου, από τους δεκαεννιά που
έκαναν τη σχετική αίτηση, αλλά έµειναν εκτός της επιδότησης
του προγράµµατος των Νέων Ελεύθερων Επαγγελµατιών.

Είναι λίγοι, αναλογικά οι αιτούντες, απειροελάχιστοι οι επιλε-
γέντες. Πιστεύω πως άξιζε διαφορετικής τύχης ένας µικρός πα-
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ραµεθόριος, νησιώτικος νοµός. Οι νέοι στα µέρη µας δεν έχουν
τις ίδιες δυνατότητες µε τους νέους άλλων περιοχών, άλλων πιο
µεγάλων, πιο ανεπτυγµένων. Εποµένως, δεν πρέπει σε αυτούς
να εξαντλούµε τις όποιες απαιτήσεις µας για πρωτότυπες και και-
νοτόµες λύσεις, γιατί για τέτοιους λόγους έχουν κοπεί οι περισ-
σότεροι. ∆εν ήταν καινοτόµες οι προτάσεις τους.

Γι’ αυτό παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να εξαντλήσετε όλες τις
δυνατότητες επανεξέτασης των απορριφθέντων αιτήσεων και αν
αυτό δεν είναι δυνατόν, στις επόµενες προκηρύξεις ανάλογων
προγραµµάτων ζητήστε από τον οργανισµό που εποπτεύεται να
λάβει υπ’ όψιν του και το άρθρο 101 του Συντάγµατος που υπο-
χρεώνει τόσο το νοµοθέτη όσο και τι διοίκηση να λαµβάνουν υπ’
όψιν τους τις ιδιαιτερότητες του νησιώτικου χώρου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Σας ευχαριστώ.
Για να συνεχίσω την καταγραφή, κύριε συνάδελφε, κύριε Βαρ-

δίκο, µε την ευκαιρία που δώσατε στην Κυβέρνηση, µε την επί-
καιρη ερώτηση σας, να πω ότι 15.000.000 ευρώ λοιπόν, κυρία
Πρόεδρε, είναι µηνιαίως για τα «STAGE». Έχουµε στην προε-
κλογική περίοδο, µόνο, τις είκοσι µέρες µετά τη δηµοσίευση του
Προεδρικού ∆ιατάγµατος για τη διάλυση της Βουλής και για την
προκήρυξη των εκλογών εντοπισµένα µέχρι στιγµής, δυόµιση χι-
λιάδες «STAGES». Μπορεί να είναι και άλλα.

Μέσω ποίου γινόντουσαν αυτές οι διαρρυθµίσεις των και-
νούργιων stagiaires; Μέσω και στο όνοµα ενός νεοπροσληφθέ-
ντος υπαλλήλου, νοµίζω, σε ένα υποκατάστηµα του ΟΑΕ∆ στην
Κηφισιά. Η αποστολή των σχετικών εντύπων για να συµπληρωθεί
η σύµβαση γινόταν µε κούτες. Γι’ αυτή την περίοδο δεν έχουµε
πληρώσει ακόµη, γιατί είχαµε αποφασίσει ως Κυβέρνηση να τα
διακόψουµε αυτά τα «STAGE».

Λέει όµως το Υπουργείο Εσωτερικών, ότι επειδή δεν είναι προ-
σλήψεις, αλλά είναι συµβάσεις, δεν είναι παράνοµα και θα τα
πληρώσουµε και αυτά, παρά το γεγονός ότι ο Υπουργός κ. Παυ-
λόπουλος όταν απήρχετο, µε εγκύκλιό του µνηµόνευε και τα
«STAGE» ως συµβάσεις, που παρότι δεν είναι προσλήψεις στο
δηµόσιο και είναι συµβάσεις µαθητείας, τύποις δεν πρέπει να γί-
νουν την προεκλογική περίοδο.

Έχουµε, λοιπόν, ακόµη δυόµιση χιλιάδες τουλάχιστον αν-
θρώπους που καλούµαστε να πληρώσουµε και αυτούς. Έχουµε
ένα πρόγραµµα για επίδοµα µητρότητος, που αυξάνει το χρο-
νικό του πλαίσιο από δύο µήνες σε έξι, 150.000.000 ευρώ. Που
είναι αυτά τα χρήµατα; Είναι προγράµµατα που έµπαιναν -δεν
λέω κακώς- καλώς, αυτά τα περί µητρότητος, αλλά έπρεπε να
συνοδεύοντο και µε τα αντίστοιχα κονδύλια, τα οποία δεν υπάρ-
χουν, κύριοι συνάδελφοι.

Άρα αναρωτιέται κανείς, πώς θα γίνει η διαχείριση του 2010.
Θα παίρνουµε από το ΙΚΑ τα χρήµατα που µας δίνει κάθε µήνα,
150.000.000 ευρώ περίπου, θα καλύπτουµε τα συνεχώς αυξανό-
µενα επιδόµατα αλληλεγγύης. Αλλά για τα υπόλοιπα θα κατα-
φύγουµε στο δανεισµό; Πάλι αυτή η κλασική µέθοδος η οποία
συσσωρεύει χρέη για την ελληνική πολιτεία, για τα νοµικά της
πρόσωπα;

Τι διαχείριση ήταν αυτή πεντέµιση χρόνια; Και αν µου πει κα-
νείς ότι χρωστάει το ΙΚΑ στον ΟΑΕ∆ θα συµφωνήσω. Μόνο που
θα πω ότι όταν παραδόθηκε ο ΟΑΕ∆ το 2004 στη νέα του διακυ-
βέρνηση, στη διακυβέρνηση από τη Νέα ∆ηµοκρατία και στο νέο
του Πρόεδρο, στη νέα του διοίκηση το ΙΚΑ χρωστούσε στον
ΟΑΕ∆ 2.000.000.000 ευρώ, τώρα του χρωστάει 6.000.000.000
ευρώ, κύριοι συνάδελφοι και αντιστοίχως το ΙΚΑ µέµφεται το
κράτος για τα χρέη του κράτους απέναντι στο ΙΚΑ που είναι αντί-
στοιχα και υψηλότερα. Φαύλος κύκλος.

Μέσα σ’ αυτό το φαύλο κύκλο πρέπει να διαχειριστούµε και
τα υπόλοιπα προγράµµατα του ΟΑΕ∆. Πρέπει να διαχειριστούµε
αυτά που αφορούν την επιχειρηµατικότητα των νέων. Πρέπει να
διαχειριστούµε αυτά που αφορούν την επιδότηση νέων θέσεων
εργασίας.

Για ό,τι αφορά τη Σάµο και τις δεκαπέντε αυτές περιπτώσεις,

εφόσον έχουν γίνει ενστάσεις, οι ενστάσεις θα εξεταστούν και
θα υπάρχει τελική απάντηση. Εδώ, όµως, µου δίνεται η ευκαιρία
να πω ότι τις ενστάσεις αυτές τις εξετάζει το κέντρο. Απ’ όπου
και αν προέρχονται, κύριε συνάδελφε, οι ενστάσεις κρίνονται
στην Αθήνα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Έκλεισα, κυρία Πρόεδρε.

Αυτό είναι και αντιαποκεντρωτικό και δυσλειτουργικό και προ-
βληµατικό, εξ ου και µε ρωτάτε. Η πρόθεσή µας είναι µέσα στον
επόµενο µήνα να µεταφερθεί αυτή η αρµοδιότητα στις επτά πε-
ριφερειακές διοικήσεις του ΟΑΕ∆, ούτως ώστε να µη γίνονται
όλα από το κέντρο της Ελλάδας, από το κέντρο της Αθήνας. Νο-
µίζω ότι η απάντηση στις δεκαπέντε περιπτώσεις για τις οποίες
εσείς ρωτάτε θα δοθεί πάρα πολύ σύντοµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να διαχειριστείτε και λίγο το

χρόνο σας στις απαντήσεις.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ό,τι πείτε, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε τώρα µε τη

µε αριθµό 305/18-1-2010 τρίτη επίκαιρη ερώτηση του δεύτερου
κύκλου, που πρέπει να απαντηθεί από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυρίκου, σχετικά µε τη διασφάλιση
και διεύρυνση των παροχών προς τους εργαζόµενους από τον
ΟΑΕ∆ κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαυρίκου έχει ως εξής;
«Το Υπουργείο Εργασίας και η Κυβέρνηση διαλαλεί σε όλους

τους τόνους ότι ο ΟΑΕ∆ έχει στερέψει οικονοµικά µε τη χαρα-
κτηριστική φράση: «∆εν υπάρχει σάλιο».

Οι δηλώσεις αυτές συνιστούν από µόνες τους µια ακόµη πρό-
κληση, διότι την ίδια στιγµή που τροµοκρατούν τους εργαζόµε-
νους µε τη ροµφαία της οικονοµικής χρεοκοπίας, µοιράζονται
αφειδώς εκατοµµύρια και δισεκατοµµύρια ευρώ προς τους µε-
γαλοεπιχειρηµατίες µε πρόσχηµα την αντιµετώπιση της ανερ-
γίας. Μόνο το τελευταίο πρόγραµµα επιδότησης µεγάλων
επιχειρήσεων που εξαγγέλθηκε ανέρχεται σε 100.000.000 ευρώ.

Τόσο οι κυβερνητικές θητείες του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας
∆ηµοκρατίας έχουν µετατρέψει τον ΟΑΕ∆ σε µια µεγάλη δεξα-
µενή άντλησης του µόχθου των εργαζοµένων προς όφελος των
µεγαλοεπιχειρηµατιών. Τα χρήµατα του ΟΑΕ∆ είναι χρήµατα των
εργαζοµένων που αποδίδονται µε τη µορφή κρατήσεων είτε από
τις εργατικές είτε τις εργοδοτικές εισφορές, αφού τον πλούτο
τον παράγουν οι εργαζόµενοι.

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία, η πολιτεία οφείλει στον
ΟΑΕ∆ 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, χρήµατα που παρακρατήθηκαν
µε σκοπό να καλυφθούν ελλείµµατα του ΙΚΑ, τα οποία έχει δηµι-
ουργήσει η εισφοροδιαφυγή, η ανασφάλιστη εργασία και η υπο-
χρηµατοδότηση του κράτους.

Η κρίση και τα ελλείµµατα που δηµιουργούνται οφείλονται στο
σύστηµα που υπηρετείται από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Οι εργαζόµενοι δεν έχουν καµµία ευθύνη
και καµµία υποχρέωση να φορτωθούν άλλα βάρη. Το «µάρµαρο»
να το πληρώσει το κράτος και η εργοδοσία.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός τι µέτρα θα πάρει για να δια-
σφαλιστούν και να διευρυνθούν όλες οι παροχές των εργαζοµέ-
νων από τον ΟΑΕ∆ και να πάψει ο εµπαιγµός και ο εκφοβισµός
των εργαζοµένων;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαυρίκου απαντά ο Υπουργός
κ. Ανδρέας Λοβέρδος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα φροντίσω να είµαι µέσα στο πλαίσιο του χρόνου. Θέλω,

όµως, να αξιοποιήσω την ερώτηση του συναδέλφου κυρίου Μαυ-
ρίκου, για να συµπληρώσω τα στοιχεία που συγκροτούν τη θλι-
βερή κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει σήµερα ο ΟΑΕ∆.

Έχουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, και την υποχρέωση τις επόµε-
νες εβδοµάδες να εκπληρώσουµε αυτά που πρέπει απέναντι
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στους υπαλλήλους της Ολυµπιακής, ως κρατικής εταιρείας. Τα
συµπληρωµατικά επιδόµατα είναι 80 µε 100.000.000 ευρώ. Τα δε
επιδόµατα που θα πρέπει να πληρώσουµε από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό είναι περίπου 250 µε 280.000.000 ευρώ. Αντιλαµβά-
νεστε, ότι αυτό το στοιχείο αν προστεθεί στο προηγούµενο στα
όσα, προηγουµένως είπα, συγκροτεί µια ακόµη πιο δύσκολη κα-
τάσταση.

Επίσης, έχουµε την υποχρέωση, επειδή δεν υπήρξαν απορρο-
φήσεις από το ΕΣΠΑ -τρία χρόνια 3‰ ήταν η απορροφητικότητα
του ΟΑΕ∆, κύριοι συνάδελφοι, από το ΕΣΠΑ- αυτά τα χρήµατα
για αντίστοιχα προγράµµατα τα κατέβαλε ο ΟΑΕ∆ από τα απο-
θεµατικά του. Ο ΟΑΕ∆ κατέβαλε 220.000.000 ευρώ από τα απο-
θεµατικά του σε ό,τι αφορά προηγούµενα προγράµµατα που
ανήκαν στο Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Αυτά τα χρήµατα κά-
ποια στιγµή πρέπει να περάσουν ως υπόλοιπα από το Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης στον ΟΑΕ∆ Η διαχείριση που έγινε τα προη-
γούµενα χρόνια ήταν «παροιµιώδης».

∆εν είµαι ενηµερωµένος, κύριε Μαυρίκο, φαντάζοµαι όµως ότι
θα ασκούσατε κοινοβουλευτικό έλεγχο και στους προηγούµε-
νους Υπουργούς της Νέας ∆ηµοκρατίας για τη διαχείριση του
ΟΑΕ∆. Φαντάζοµαι θα είχατε ασκήσει κοινοβουλευτικό έλεγχο
για τη διαχείριση του ∆ιοικητή του ΟΑΕ∆, ο οποίος είναι ο υπεύ-
θυνος γι’ αυτή την καταναλωτική, την αλόγιστη, γι’ αυτή την πολύ
κακή διαχείριση των χρηµάτων του οργανισµού.

Αναφέρεστε στο χρέος του κράτους, όπως το λέτε, προς το
ΙΚΑ. Να συµπληρώσω ότι δεν είναι 4,5 δισεκατοµµύρια. Είναι
6.000.000.000 το χρέος του ΙΚΑ προς τον ΟΑΕ∆, όπως είναι
πολλά τα δισεκατοµµύρια –τα είπαµε χθες στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων- τα χρέη του κράτους προς το ΙΚΑ. Φαύ-
λος κύκλος. Πάντως τα 100.000.000 ευρώ, που έχουν να κάνουν
µε την ενίσχυση των θέσεων εργασίας, επιδοτώντας τις εισφο-
ρές για προσλήψεις νέων εργαζοµένων, προέρχονται απευθείας
από τον κρατικό προϋπολογισµό. Ο κ. Παπακωνσταντίνου και ο
κ. Σαχινίδης τα έχουν βάλει στον προϋπολογισµό του 2010. Είναι
µια προεκλογική δέσµευση του ΠΑΣΟΚ, την οποία και θα υλο-
ποιήσουµε.

Το κονδύλι αυτό δεν έχει να κάνει µε τη διαχείριση των απο-
θεµατικών του ΟΑΕ∆, δεν έχει να κάνει µε τη διαχείριση των απο-
θεµατικών ή των χρηµάτων του ΟΑΕ∆ κατά την περίοδο 2009.
Είναι µια νέα δαπάνη, που παρ’ όλη την κρίση, παρ’ όλα τα προ-
βλήµατα, εµείς θα την κάνουµε γιατί πιστεύουµε ότι µε αυτό τον
τρόπο ενισχύουµε τους νέους ανθρώπους, ενισχύουµε την
αγορά εργασίας, υλοποιούµε εν πάση περιπτώσει µια πάρα πολύ
σοβαρή προεκλογική µας δέσµευση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Μαυρίκος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η φροντίδα και η προ-

σοχή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και για τον ΟΑΕ∆,
όπως και για όλους αυτούς τους οργανισµούς, είναι σταθερή και
µόνιµη.

Στην προηγούµενη κυβέρνηση βεβαίως πολλές φορές είχαµε
φέρει ζητήµατα για συζήτηση στη Βουλή, αλλά δεν εξαντλήσαµε
το ενδιαφέρον και την προσοχή µας στη Βουλή. Φθάνει να σας
πω ότι οι άνεργοι από τη Ζώνη, τα Συνδικάτα του Μετάλλου, οι
οικοδόµοι κ.λπ., κατά καιρούς στρατοπέδευαν και έξω αλλά και
µέσα στα γραφεία του Οργανισµού, διεκδικώντας τα δίκαια αι-
τήµατά τους, διεκδικώντας λύσεις ουσιαστικές που να αντανα-
κλούν τις σύγχρονες ανάγκες για τους ίδιους και τις οικογένειές
τους.

Σε κάθε περίπτωση πιστεύουµε ότι το θέµα του ΟΑΕ∆ από
µόνο του δείχνει µε τον πιο ωµό και τον πιο εξοργιστικό τρόπο
πώς ένας οργανισµός που συγκροτήθηκε, δηµιουργήθηκε για να
βοηθά την επιβίωση των ανέργων, στην πραγµατικότητα και κυ-
ρίως µετά το Μάαστριχτ, µε διάφορα προσχήµατα, έχει γίνει
ένας µηχανισµός µέσα από τον οποίο γίνονται χρηµαταποστο-
λές από τις τσέπες των εργαζοµένων στις τσέπες των βιοµηχά-
νων, ιδιαίτερα µετά τις νοµοτεχνικές ρυθµίσεις της περιόδου του
2001 και πιο συγκεκριµένα µε το ν.2956.

Πίσω από το ψευδεπίγραφο σλόγκαν «επιδότηση της εργα-
σίας» τα χρήµατα αντί να δίνονται για την επιβίωση των ανέργων,
δίνονται στους εργοδότες δήθεν για να εξασφαλιστούν δουλειές.

Ρωτάµε: 750.000.000 προβλέπονται και δίνονται κάθε χρόνο
κατά κανόνα από τον προϋπολογισµό του ΟΑΕ∆ για την ενίσχυση
των εργοδοτών. Πόσες θέσεις εργασίας δηµιουργήθηκαν, µόνι-
µες, σταθερές, πλήρους απασχόλησης;

Άρα, όλα αυτά τα τεχνάσµατα που ακολουθούν οι κυβερνή-
σεις και η σηµερινή και οι προηγούµενες, γίνονται ουσιαστικά για
να βοηθήσουν την κερδοφορία µέσα από την «παραχώρηση»
τσάµπα εργατών προς τους εργοδότες.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν υπάρχει σάλιο. Εµείς υποστη-
ρίζουµε ότι το είπατε για να ενισχύσετε την κεντρική προπα-
γάνδα της Κυβέρνησης περί χρεοκοπίας, τη θεωρία αυτή ότι οι
εργαζόµενοι πρέπει να σκύψουν το κεφάλι, να υποταχθούν και
να µην αγωνίζονται. Αν, όµως, είναι αλήθεια, γεννιέται το εξής
µεγάλο ερώτηµα. Οι εργαζόµενοι πλήρωσαν στον ΟΑΕ∆. Έδω-
σαν στον ΟΑΕ∆ και έδωσαν πολλά. Οι άνεργοι δεν τα πήραν. Πού
πήγαν τα λεφτά; Έπεσαν στη θάλασσα; Τα πήρε το ποτάµι;
Σαφώς όχι. Υπάρχει κανένας στη φυλακή; Τι γίνεται µε όλα αυτά;
Πρέπει να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ. Και τα ποσά είναι µεγάλα.
Είναι 4.000.000.000 από τα οποία το 63,6% είναι οι εισφορές των
εργαζοµένων.

Είναι µύθος ότι τα χρήµατα του ΟΑΕ∆ είναι από το κράτος,
είναι από τους εργοδότες, είναι από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το
63,60% των ετήσιων εσόδων είναι από εισφορές των εργαζοµέ-
νων και από αυτά µόνο το 37% πηγαίνει για την ενίσχυση των
ανέργων µε το επίδοµα-«χαρτζιλίκι» των 454 ευρώ.

Κλείνω λέγοντας το εξής. Πρέπει να σταµατήσει αυτός ο
εµπαιγµός, πρέπει να σταµατήσει αυτό το «πάρτι» που κάνουν οι
βιοµήχανοι µε τα χρήµατα των εργαζοµένων και απαιτούµε να
αυξηθεί το επίδοµα ανεργίας και να πάει στο 80% του µεροκά-
µατου, όπως το διεκδικούν η εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώ-
µατα. Εν πάση περιπτώσει δεν µπορεί να συνεχίζεται αυτή η
λεηλασία των αποθεµατικών και των εσόδων του Οργανισµού
Απασχόλησης Εργατικού ∆υναµικού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο.
Το λόγο έχει ο Υπουργός κύριος Λοβέρδος.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι κάλυψα το ζήτηµα «πού
πήγαν τα χρήµατα». Απαντώντας στο συνάδελφο, κ. Βαρδίκο
αλλά και στον συνάδελφο κ. Μαυρίκο έδωσα όλα τα στοιχεία που
συνθέτουν την εικόνα για το πώς διαχειρίστηκαν η προηγούµενη
κυβέρνηση και η προηγούµενη ∆ιοίκηση του ΟΑΕ∆ αυτόν τον
Οργανισµό. Είµαι πάρα πολύ σαφής, είµαι πάρα πολύ συγκεκρι-
µένος και µόνο µ’ αυτό τον τρόπο µπορώ να δώσω στον Έλληνα
πολίτη, στον Έλληνα φορολογούµενο την ακριβή εικόνα της ση-
µερινής κατάστασης.

Όπως είπα και στην αρχή, τα πράγµατα έχουν ξεπεράσει κάθε
µα κάθε προηγούµενο όριο! Είναι η πρώτη φορά από την ίδρυση
του Οργανισµού και µετά βεβαιότητος η πρώτη φορά µετά τη
Μεταπολίτευση που ο Οργανισµός αυτός µένει χωρίς αποθεµα-
τικά. Ο Οργανισµός αυτός για πρώτη φορά έχει καταναλώσει ό,τι
είχε ως πηγή χρηµατοδότησης. Από πού; Είναι ακριβώς όπως τα
είπε ο κ. Μαυρίκος. Από τις εισφορές εργοδοτών και εργαζοµέ-
νων. Αυτές τις εισφορές, αυτό το υστέρηµα των εργαζοµένων
και αυτή την εισφορά των εργοδοτών ο Οργανισµός την κατα-
νάλωσε µε τρόπο απερίσκεπτο, µε τρόπο καταναλωτικό, µε
τρόπο πολιτικά πελατειακό προκειµένου να εξυπηρετηθούν πο-
λιτικές σταδιοδροµίες, πολιτικές καριέρες. Έγιναν πράγµατα και
θαύµατα, πολλά εκ των οποίων ανέφερα σήµερα µε τις παρεµ-
βάσεις µου εδώ και πολλά εκ των οποίων δεν καταδέχοµαι να
αναφέρω. Αν γι’ αυτά, όπως λέει ο κύριος συνάδελφος, υπάρχει
ανάγκη κάποιος να αντιµετωπίσει και τη δικαιοσύνη, αυτή δεν
είναι δουλειά ενός Υπουργού. Έχω αναφέρει στη Βουλή ότι γί-
νεται σχετική εισαγγελική έρευνα, αλλά αυτό δεν αφορά την Κυ-
βέρνηση. Εµείς δεν είµαστε οι εκπρόσωποι τύπου της
δικαιοσύνης.

Κύριε συνάδελφε, αν ήθελα να καταναλώνω τον πολιτικό µου
χρόνο χτυπώντας τη Νέα ∆ηµοκρατία µε τον τρόπο αυτό, είχα
πολλές ευκαιρίες να το κάνω µε τον ΟΑΕ∆. ∆εν είναι της δικής
µας κουλτούρας, δεν είναι της δικής µας πολιτικής αντίληψης
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αυτή η συµπεριφορά. Είναι άλλων, όχι όµως του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος. Εµείς κάνουµε πολιτική δουλειά και η
∆ικαιοσύνη κάνει τη δική της. ∆εν θα µπλέκουµε το ένα µε το
άλλο για να καταναλώνουµε χρόνο. Εµείς έχουµε υποχρέωση να
ανταποκριθούµε σ’ αυτό το οποίο έχει ανάγκη ο άνεργος.

Ρωτάτε αν θα αυξήσουµε το επίδοµα ανεργίας. Πάντως σή-
µερα είναι µια µέρα που αφορά και τις είκοσι επτά χώρες της Ευ-
ρώπης, η Ηµέρα κατά της Φτώχειας και θα ανακοινώσουµε το
απόγευµα τους τρόπους µε τους οποίους από το Μάρτιο θα
έχουµε αύξηση της αγοραστικής δύναµης αυτού που έχει Κάρτα
Ανέργου. Θα κάνουµε προσπάθειες να ενισχύσουµε την αγορα-
στική του δύναµη.

Κύριε συνάδελφε, δυστυχώς πρέπει ταυτόχρονα να κάνουµε
καθηµερινές προσπάθειες για να εξασφαλιστεί ο «επιούσιος»
αυτού του Οργανισµού προκειµένου να αντεπεξέρχεται στις υπο-
χρεώσεις του. Σας ανέφερα προηγουµένως, ότι οι υποχρεώσεις
του είναι πάρα πολλές. Μέσα σ’ αυτές, είναι και η ενίσχυση των
νέων θέσεων εργασίας µε τη χρηµατοδότηση της ασφαλιστικής
εισφοράς. Αυτό γιατί το θεωρείτε κακό; Εµείς το θεωρούµε πάρα
πολύ σοβαρό προκειµένου ένας εργοδότης να προσλαµβάνει
νέο εργαζόµενο και νέο σε ηλικία. Γιατί αυτό είναι µεταφορά χρη-
µάτων προς τους επιχειρηµατίες, προς τους καπιταλιστές όπως
λέτε; Αντιθέτως είναι µέσο ενίσχυσης της εύρεσης θέσεων ερ-
γασίας, είναι µέσο ενίσχυσης ενός νέου ανθρώπου που δεν έχει
δουλειά και που ψάχνει δουλειά γιατί του είναι απολύτως απα-
ραίτητη.

Γιατί, κυρία Πρόεδρε, και κλείνω µε αυτό, η ανεργία όπως εµ-
φανίζεται σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει τα πιο
σκληρά ποιοτικά χαρακτηριστικά σε σχέση σε αυτά που ζήσαµε
στην Ελλάδα µετά τη Mεταπολίτευση. Είναι ανεργία που χτυπά
τους νέους. Είναι ανεργία που χτυπά ανθρώπους 45-50 χρονών,
µε οικογένειες, µε υποχρεώσεις στις τράπεζες, ανθρώπους σε
ηλικία που τους καθιστά ανεπιθύµητους στους εργοδότες. Αυ-
τούς τους ανθρώπους πρέπει να βοηθήσουµε και δεν µπορώ να
καταλάβω γιατί χαρακτηρίζετε τις µεθόδους µας µε τόσο απα-
ξιωτικό τρόπο.

Θα συνεχίσουµε, κυρία Πρόεδρε, θα κάνουµε ό,τι µπορούµε.
Θέλουµε να µπορέσουµε να περάσουµε αισιοδοξία στους εργα-
ζόµενους. Εµείς θα κάνουµε το καθήκον µας, παρά τις δύσκολες
συνθήκες και εδώ είµαστε, θα µας ελέγχετε εβδοµάδα µε την
εβδοµάδα για την αποδοτικότητα των πολιτικών µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Προχωράµε τώρα στη

µε αριθµό 300/18-1-2010 δεύτερη επίκαιρη ερώτηση του πρώ-
του κύκλου της Βουλευτού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ευγενίας
Τσουµάνη-Σπέντζα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
το Εθνικό Ταµείο Κοινωνικής Συνοχής, την αξιοποίηση των θε-
σµοθετηµένων πόρων κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Τσουµάνη-Σπέντζα έχει ως εξής:
«Η οικονοµική ενίσχυση κοινωνικής αλληλεγγύης που θεσπί-

στηκε πρόσφατα µε το Νόµο 3808/2009, αν και κατ’ αρχήν κι-
νείται σε θετική κατεύθυνση, ωστόσο δεν αποτελεί παρά νόµο
ένα έκτακτο και αποσπασµατικό µέτρο το οποίο δεν επαρκεί για
να αντιµετωπίσει τα διαρθρωτικά προβλήµατα και τις σύνθετες
ανάγκες των ευπαθών οµάδων του πληθυσµού.

Το Εθνικό Ταµείο Κοινωνικής Συνοχής (ΕΤΑΚΣ) µε το
ν.3631/2008 έθεσε τις βάσεις για µια ολοκληρωµένη πολιτική κοι-
νωνικής προστασίας. Το ΕΤΑΚΣ χρηµατοδοτεί, µε βάση συγκε-
κριµένα αντικειµενικά κριτήρια, ολοκληρωµένα προγράµµατα
που παρέχουν στοχευµένη εισοδηµατική ενίσχυση σε όσους βρί-
σκονται κάτω από το όριο φτώχειας, όπως έγινε µε τη χορήγηση
έκτακτου επιδόµατος στους συνταξιούχους του ΟΓΑ, του ΕΚΑΣ,
σε ανέργους καθώς και σε άτοµα µε αναπηρία. Ο θεσµός αυτός,
που λειτουργεί µε επιτυχία και σε άλλα κράτη-µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, διασφαλίζει µεγαλύτερη απόδοση των κοινωνι-
κών δαπανών, καλύπτοντας τις ευρύτερες δυνατές κατηγορίες
δικαιούχων.

Ερωτάται, συνεπώς, ο κύριος Υπουργός:
Πρώτον. Αν η Κυβέρνηση προτίθεται να καταργήσει το Εθνικό

Ταµείο Κοινωνικής Συνοχής, όπως προκύπτει και από το κείµενο
του προϋπολογισµού, όπου απουσιάζει η πρόβλεψη σχετικών

κονδυλίων;
∆εύτερον. Ποια θα είναι η τύχη των θεσµοθετηµένων πόρων

του ΕΤΑΚΣ (Εισφορές τραπεζών κ.λπ.) καθώς και των λοιπών
πηγών χρηµατοδότησης και διαθεσίµων υπολοίπων, τα οποία
στηρίζουν ουσιαστικά το στόχο της καταπολέµησης της φτώ-
χειας;».

Στην επίκαιρη ερώτηση της κυρίας Ευγενίας Τσουµάνη-Σπέ-
ντζα θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σα-
χινίδης.

Έχετε το λόγο, κύριε Υφυπουργέ, για τρία λεπτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, χαίροµαι που αναγνωρίζετε ότι η οικονο-

µική ενίσχυση κοινωνικής αλληλεγγύης, που απετέλεσε την
πρώτη µεγάλη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, κινήθηκε προς τη σωστή κατεύθυνση. ∆εν ισχυριστή-
καµε ποτέ –άλλωστε, εγώ ο ίδιος ήµουν που υπερασπίστηκα εδώ
µέσα στη Βουλή το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και συµφωνώ µαζί
σας- ότι η πρωτοβουλία αυτή λύνει τα διαρθρωτικά προβλήµατα
και τις σύνθετες ανάγκες των ευπαθών κοινωνικών οµάδων του
πληθυσµού.

Από την πρώτη στιγµή δηλώσαµε ότι πρόκειται για ένα έκτακτο
µέτρο που σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης ήρθε να ανακουφίσει
τους συµπολίτες µας που είχαν ανάγκη στήριξης από την πολι-
τεία. Με αυτό τον τρόπο καταδείξαµε, από τις πρώτες κιόλας
ηµέρες της νέας διακυβέρνησης, ότι οι αρχές της αλληλεγγύης,
της κοινωνικής δικαιοσύνης και της αναδιανοµής βρίσκονται
στην καρδιά των επιλογών µας.

Άλλωστε, αυτή είναι και η διαχωριστική γραµµή ανάµεσα στην
πολιτική που ακολούθησαν οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας που µε τη συµπεριφορά τους έδειχναν ότι αντιλαµβάνονταν
τη φτώχεια ως ένα αυτόνοµο και περίπου µοιραίο φαινόµενο που
δεν έχει σχέση µε τις κοινωνικές ανισότητες και µε το αποτέλε-
σµα πολιτικών που τις οξύνουν ή τις αµβλύνουν.

Γι’ αυτό το λόγο, άλλωστε, όσο καιρό η Νέα ∆ηµοκρατία βρι-
σκόταν στην εξουσία δεν πήρε καµµία πρωτοβουλία. ∆εν πήρε
κανένα µέτρο. ∆εν σχεδίασε και βέβαια δεν υλοποίησε πολιτικές
αποτροπής συνθηκών δηµιουργίας της φτώχειας. Προχώρησε
στη σύσταση του Εθνικού Ταµείου Κοινωνικής Συνοχής περισ-
σότερο για λόγους επικοινωνιακούς γιατί, όπως, διαπιστώσαµε,
εκ των υστέρων, το ταµείο αυτό ποτέ δε λειτούργησε σύµφωνα
µε τις εξαγγελίες της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, αφού
τα προγράµµατα που θα το χρηµατοδοτούσαν δεν καταρτίστη-
καν ποτέ από τις αρµόδιες υπηρεσίες κυρίως των Υπουργείων
Εργασίας και Υγείας.

Έτσι ενώ το 2007 η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας είχε δε-
σµευθεί ότι σε βάθος τετραετίας το συγκεκριµένο Ταµείο θα έχει
ως πόρους τουλάχιστον 2.000.000.000 ευρώ, τελικά από τις πι-
στώσεις ύψους 350.000.000 ευρώ που είχαν προβλεφθεί στον
τακτικό προϋπολογισµό του 2009, 300.000.000 ευρώ περίπου
διατέθηκαν για το επίδοµα θέρµανσης και εντεκάµιση εκατοµ-
µύρια ευρώ για την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση δανειοληπτών.
Αυτή η ενίσχυση έγινε χωρίς τη µεσολάβηση του συγκεκριµένου
Ταµείου.

Επιπρόσθετα, η σύσταση του εν λόγω Ταµείου αποτέλεσε
εκτός από αναποτελεσµατική και σπάταλη επιλογή, γιατί δηµι-
ουργήθηκε ένας ακόµη φορέας µε όχι αµελητέο διοικητικό κό-
στος. Είχε επταµελές ∆ιοικητικό Συµβούλιο, προσωπικό
διοίκησης, λογιστήριο, γραφείο, πάγια έξοδα. Το ποσό δε που
δαπανήθηκε για τις αµοιβές του Προέδρου και των µελών του
∆ιοικητικού Συµβουλίου για το έτος 2009 ανήλθε περίπου στις
75.500 ευρώ. Θα θυµόσαστε ότι εµείς τότε προτείναµε αντί να
δηµιουργηθεί το εν λόγω ταµείο, να προχωρήσουµε σε αύξηση
του αριθµού των δικαιούχων του ΕΚΑΣ. Αλλά βέβαια, δεν εισα-
κουστήκαµε.

Απλώς να σας υπενθυµίσω ότι όταν η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
το 1996 προχώρησε στη θεσµοθέτηση του ΕΚΑΣ, το πέτυχε αυτό
χωρίς να προχωρήσει στη δηµιουργία ενός σχετικού ταµείου.

Τέλος, για την ενηµέρωσή σας, στις 31 ∆εκεµβρίου 2009 το
διαθέσιµο ταµειακό υπόλοιπο του Ταµείου ήταν 1.657.000 ευρώ
και σας διαβεβαιώνω ότι τα χρήµατα αυτά θα αξιοποιηθούν µε
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τον καλύτερο δυνατό τρόπο.
Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η ερωτώσα Βουλευτής κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέ-

ντζα.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Κύριε Υπουργέ, όπως γνω-

ρίζετε, η καταπολέµηση της φτώχειας αποτελεί µια ουσιώδη δέ-
σµευση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Κοινωνικής Ατζέντας και
της στρατηγικής της Λισαβόνας.

Στο υφιστάµενο περιβάλλον κοινωνικής ύφεσης τα αριθµητικά
στοιχεία σήµερα είναι ανησυχητικά. Σύµφωνα µε τη EUROSTAT
το 17% του πληθυσµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης βρίσκεται σε
κίνδυνο φτώχειας, µε υψηλότερα ποσοστά στις γυναίκες, στα
παιδιά έως 17 ετών και στα άτοµα άνω των 65 ετών. Η Ελλάδα
βρίσκεται σε υψηλότερα επίπεδα, δυστυχώς στο 20%.

Στη χώρα µας -και απαντώντας στα επιχειρήµατά σας- θέλω
να πω ότι το κυριότερο χαρακτηριστικό της φτώχειας προέρχε-
ται από τη µειωµένη αποτελεσµατικότητα των κοινωνικών δαπα-
νών. Είναι ένα πολύ βασικό πράγµα και ξέρετε πολύ καλά ότι ενώ
η χώρα µας δαπανά κοινωνικά –ίσως περισσότερο από το µέσο
όρο της Ευρώπης- εντούτοις η µείωση του ποσοστού φτώχειας
είναι ελάχιστη και κατά πολύ χαµηλότερη από το µέσο όρο της
Ευρώπης. ∆εδοµένου ότι ο µέσος όρος της Ευρώπης, αφαιρου-
µένων των δαπανών συνταξιοδότησης είναι γύρω στο 10% µε τις
κοινωνικές παροχές, στη χώρα µας είναι γύρω στο 3%. Τρείς µο-
νάδες έναντι του δέκα του µέσου όρου της Ευρώπης.

Σ’ αυτό τι φταίει, λοιπόν; Φταίνε οι αποσπασµατικές λύσεις στο
µέτρο που και η Νέα ∆ηµοκρατία σε κάποιο βαθµό έκανε, αλλά
όχι πλήρως –γιατί δεν αποδέχοµαι όλα τα επιχειρήµατά σας και
θα τοποθετηθώ επ αυτού- όσο βεβαίως και η έλλειψη στοχευ-
µένων πολιτικών και δράσεων. Εποµένως, το κλειδί είναι οι στο-
χευµένες δράσεις. Και πιστεύουµε ότι ένας οργανωµένος
θεσµικός φορέας µε τα ελάχιστα έξοδα , κύριε Υπουργέ, που είχε
µέχρι τώρα ή που µπορεί να έχει εάν το φροντίσουµε, µπορεί να
αποδώσει καλύτερα. Αυτή, άλλωστε, είναι και η εµπειρία που µας
δίνουν κι άλλες χώρες τις Ευρώπης.

Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, σε αντίθεση µε αυτά που
υποστηρίξατε, πιστεύω ότι έχει κάνει αρκετά πράγµατα, έχει σχε-
διάσει ΕΣΠΑ και ιδιαίτερα τοµεακά και περιφερειακά προγράµ-
µατα, που προβλέπουν υποστήριξη ευπαθών οµάδων
πληθυσµού, επίσης το εθνικό σχέδιο δράσης για την κοινωνική
ενσωµάτωση και βεβαίως, θεσµοθέτησε αυτό το Ταµείο, του
οποίου την συνέχιση εµείς υποστηρίζουµε. Γιατί; Γιατί ακριβώς
µπορεί να υποστηρίξει στοχευµένα προγράµµατα και να καλύ-
ψει ευπαθείς οµάδες πληθυσµού, που δεν µπορεί να καλυφθούν,
κύριε Υπουργέ, µέσα από φορείς που καλύπτουν µέχρι τώρα
ανέργους ή άλλες οµάδες, όπως παραδείγµατος χάριν άτοµα
που δεν είναι καταγεγραµµένα ως άνεργοι, ζουν, πολλές φορές
στο περιθώριο ως µονογονείς, ως γυναίκες χωρίς ευκαιρίες, ως
άγαµες µητέρες.

Υποστηρίζουµε, λοιπόν, ότι ήταν θετική και η πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ –γι’ αυτό άλλωστε και την υπερψηφί-
σαµε- ωστόσο δεν παύει να έχει αποσπασµατικό χαρακτήρα. Οι
θεσµοθετηµένοι πόροι του Ταµείου αυτού, κύριε Υπουργέ, και
επί του σηµείου αυτού δεν πήραµε απάντηση, ήταν και ένα κοµ-
µάτι του κρατικού προϋπολογισµού της τάξεως των 350.000
ευρώ, αλλά και οι εισφορές των τραπεζών –κι αυτό έχει µεγάλη
σηµασία, γιατί είναι ο ιδιωτικός κατά βάση τοµέας- δηλαδή, ει-
σφορές από χορηγήσεις και δάνεια.

Με υπουργική απόφαση του 2009, προ της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, ορίστηκε το 10% αυτών των εισφορών να αποτελεί
µέρος του Ταµείου και το οποίο ποσό ανέρχεται στα 76.000.000
ευρώ.

Κύριε Υπουργέ, αυτό το ποσό τι έχει γίνει; ∆εν έχει εισπρα-
χθεί; Που υπάρχει; Είναι 76.000.000 ευρώ από τις εισφορές των
τραπεζών για χορηγήσεις και δάνεια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Επίσης, για τα υπόλοιπα 38.000.000 ευρώ από τα 350.000.000

του κρατικού προϋπολογισµού που είναι και αυτά αδιάθετα, θα

θέλαµε να γνωρίζουµε αυτά τα ποσά τι τύχη θα έχουν.
Θέλω εδώ να επισηµάνω τη συµβολική συµµετοχή του Εθνι-

κού Κοινοβουλίου µε την παρακράτηση του 5% των αµοιβών των
Βουλευτών µε διάταξη νόµου για ένα χρόνο, πράγµα το οποίο
σηµαίνει γι’ αυτό τον ένα χρόνο , 1.000.000.000 ευρώ, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ‘Εχει τελειώσει ο χρό-
νος σας .

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου):Έχετε τελειώσει ήδη.

Ευχαριστώ.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Προσωπικά πιστεύω ότι

πρέπει να συνεχιστεί υπό την προϋπόθεση ότι θα υπάρχει θε-
σµοθετηµένος µηχανισµός για την αξιοποίησή του.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Σαχινίδης.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κυρία
συνάδελφε, θέλω να συµφωνήσω µαζί σας ότι η εµπειρία που
έχουµε στην Ελλάδα από τις δαπάνες για κοινωνική προστασία,
σε σύγκριση µε τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µας οδηγούν σ’ ένα και µόνο συµπέρασµα: Ότι ενώ δαπανούµε
ποσά τα οποία είναι περίπου στο ίδιο επίπεδο µε τις υπόλοιπες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι πολιτικές µας αυτές δεν οδη-
γούν στα αναµενόµενα αποτελέσµατα. Ουσιαστικά, δεν µας επι-
τρέπουν να βοηθήσουµε τους ανθρώπους οι οποίοι βρίσκονται
κάτω από το όριο της φτώχειας.

Αναφερθήκατε -και είµαι διατεθειµένος, ειλικρινά σας το λέω,
να σεβαστώ κάθε προσπάθεια που γίνεται από οποιονδήποτε για
να βοηθήσει να βελτιωθούν οι συνθήκες στη χώρα µας – στο
έργο που έκανε η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Είµαι από
τους ανθρώπους που δυστυχώς ή ευτυχώς, έχω µάθει να ανα-
γνωρίζω τη λογική των αριθµών.

Λέω λοιπόν, ότι µία κυβέρνηση η οποία βρίσκεται στην εξουσία
για πεντέµισι ολόκληρα χρόνια, εάν είχε παράξει έργο, ως προς
το θέµα το οποίο συζητούµε, αυτό θα έπρεπε να αποτυπωθεί
στις στατιστικές. Με λίγα λόγια, ποια ήταν εκείνα τα στρώµατα
του πληθυσµού που πριν από το 2004 βρίσκονταν κάτω από το
όριο της φτώχειας και ποια ήταν αυτά το 2009, για να δούµε τε-
λικά, βελτιώθηκαν οι συνθήκες διαβίωσης; Ένας δεύτερος δεί-
κτης που θα µπορούσε να χρησιµοποιηθεί είναι να δούµε εάν
τελικά, οι δαπάνες κοινωνικής προστασίας είχαν καλύτερη στό-
χευση µεταξύ 2004 και 2009.

Από τα στατιστικά στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας, ου-
σιαστικά προκύπτει ότι τίποτα δεν έγινε αυτά τα χρόνια. Και δεν
το αποδίδω αποκλειστικά και µόνο σε ευθύνες της κυβέρνησης
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Θα συµφωνήσω µαζί σας ότι όλη η δια-
δικασία οργάνωσης της κοινωνικής προστασίας έχει αυτές τις
αδυναµίες, αδυναµίες οι οποίες έχουν καταγραφεί εδώ και πάρα
πολύ καιρό και δεν έγινε κάποια προσπάθεια να αντιµετωπι-
στούν.

Εδώ πέρα όµως θα πρέπει να αναδείξουµε και ένα άλλο ζή-
τηµα. Είναι το ζήτηµα της αντίληψης που υπάρχει. Εµείς λέµε ότι
σε µία ευνοµούµενη κοινωνία οφείλουµε, όχι µόνο να ανακουφί-
ζουµε την υπαρκτή φτώχεια µε πολιτικές, αλλά να αποτρέπουµε
τη δηµιουργία της. Και εδώ πέρα, εάν θέλετε, βρίσκονται και οι
µεγάλες διαφορές ανάµεσα στη δική µας πολιτική και στην πο-
λιτική της προηγούµενης κυβέρνησης. Γιατί το ζητούµενο είναι
να µην δηµιουργούµε οικονοµικά εξαρτώµενους πολίτες.

Εποµένως, αυτό που έχει σηµασία σε µία χώρα σαν και τη δική
µας, η οποία αυτή τη στιγµή βρίσκεται αντιµέτωπη µε µια πολ-
λαπλή κρίση, είναι να διαµορφώσουµε εκείνες τις προϋποθέσεις
τις αναπτυξιακές, εκείνες τις προϋποθέσεις της αναδιανεµητικές
µέσα από το φορολογικό σύστηµα, µέσα από την οικονοµική
ανάπτυξη, ώστε και θέσεις εργασίας να δηµιουργούνται και οι
πολίτες να µην είναι οικονοµικά εξαρτώµενοι από τις δικές µας
πολιτικές κοινωνικής προστασίας.

Στόχος των πολιτικών µας λοιπόν, είναι να επαναφέρουµε τη
χώρα σε αναπτυξιακή τροχιά, να δώσουµε τη δυνατότητα να πα-
ράγεται πλούτος µε µία αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου και
ο πλούτος αυτός να κατανέµεται δικαιότερα µεταξύ των πολιτών.
Γιατί τελικά, αυτό που κατά τη δική µου την εκτίµηση ισχύει, είναι
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ότι η χώρα δεν έχει ανάγκη από ένα Ταµείο Κοινωνικής Συνοχής,
αλλά από πολιτικές κοινωνικής συνοχής.

Τέλος, για να απαντήσω στο ερώτηµά σας σχετικά µε τους πό-
ρους, έχω εδώ πέρα ένα υπηρεσιακό έγγραφο, το οποίο, ανα-
φέρει ρητά σχετικά µε τους πόρους ότι κατά το 2009 δεν
εισέρρευσαν στο ταµείο ούτε τα ποσά που είχαν προβλεφθεί
στον τακτικό προϋπολογισµό, ούτε τα ποσά τα οποία θα προέρ-
χονταν από τα έσοδα του λογαριασµού του ν.128/1975 στα οποία
αναφερθήκατε και εξ’ όσων δύναµαι να γνωρίζω, η Νέα ∆ηµο-
κρατία ήταν στην κυβέρνηση το 2009.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Εάν µου
επιτρέπετε, να κάνω µία παρατήρηση.

Θεσµοθετήθηκε ένας πόρος και η Κυβέρνηση η οποία θεσµο-
θέτησε τον πόρο αυτόν, δεν φρόντισε να εισπραχθεί.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Από τον Σεπτέµβρη και
µετά θα έπρεπε να εισπραχθεί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας κύριε Υπουργέ.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Εµείς,
όµως ούτως ή άλλως, έχουµε ανακοινώσει ότι προχωρούµε σε
κατάργηση του συγκεκριµένου ταµείου και τα ποσά τα οποία
είναι σ’ αυτό το ταµείο θα αξιοποιηθούν κατά τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο.

Σας ευχαριστώ και συγγνώµη για την υπέρβαση του χρόνου,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι µα-
θήτριες και µαθητές και ένας συνοδός-δάσκαλος από το 4ο ∆η-
µοτικό Σχολείο Ελευσίνας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 304/18.1.2010 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία Πολατίδη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε τα πρόστιµα στους καλλιεργητές και
τους µεταποιητές της βιοµηχανικής τοµάτας του Νοµού Σερρών
κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Πολατίδη έχει ως εξής:
«Με πόρισµα της Υπηρεσίας Ειδικών Ελέγχων βεβαιώθηκε

πρόστιµο στους καλλιεργητές και µεταποιητές βιοµηχανικής το-
µάτας στο Νοµό Σερρών. Το πόρισµα βασίστηκε σε λανθασµένη
ερµηνεία εγγράφου της Νοµαρχιακής Αυτοδιοικήσεως Σερρών,
συµφώνως προς την οποία κάθε παραγωγή κατά στρέµµα άνω
των επτά τόνων στο Νοµό Σερρών θεωρείται εικονική. ∆εν ισχύει,
όµως, το ίδιο και για τους άλλους νοµούς στους οποίους οι
αγρότες δηλώνουν πολύ µεγαλύτερες στρεµµατικές αποδόσεις
αλλά εισπράττουν επιδοτήσεις κανονικά.

Με βάση το αυθαίρετο αυτό πόρισµα έχουν βεβαιωθεί συνο-
λικά πρόστιµα άνω των 9.000.000 ευρώ στις βιοµηχανίες, στις
οµάδες παραγωγών και σε πάνω από οκτακόσιους µεµονωµέ-
νους αγρότες. Το ποσόν αυτό είναι αδύνατον να εισπραχθεί και
η επιµονή στην είσπραξή του θα οδηγήσει βεβαιότητα στην κα-
ταστροφή στον κλάδο της βιοµηχανικής τοµάτας στο νοµό. Η
παραγωγή αυτή είναι η πλέον προσοδοφόρος για τους αγρότες
και η εγκατάλειψή της θα οδηγήσει σε περαιτέρω συρρίκνωση
το διαρκώς µειούµενο εισόδηµά τους.

Αξίζει τέλος να αναφερθεί ότι µε βάση τα ισοζύγια, τα τελικά
προϊόντα που τιµολογήθηκαν στις συγκεκριµένες καλλιεργητικές
περιόδους συµφωνούν απολύτως µε τις ποσότητες τοµάτας που
έχουν δηλωθεί.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Έχει την πολιτική βούληση το Υπουργείο να παρέµβει προκει-

µένου να άρει την αδικία εις βάρος των παραγωγών του Νοµού
Σερρών;

Έχει γίνει µελέτη των επιπτώσεων που θα έχει στην εθνική οι-

κονοµία η διακοπή της παραγωγής βιοµηχανικής τοµάτας στο
νοµό;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Πολατίδη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Σαχινίδης.

Ορίστε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι γεγονός ότι στις Ενώσεις Αγροτικών

Συνεταιρισµών Σερρών και Βισαλτίας έχουν καταλογιστεί αχρε-
ωστήτως καταβληθέντα ποσά ύψους 925.368 ευρώ και 337.106
ευρώ, βάσει αποφάσεων του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων που λήφθηκαν το 2008. Πρόκειται για επιδοτήσεις
που είχαν εισπραχθεί για στρεµµατικές αποδόσεις που δεν δι-
καιολογούνταν σύµφωνα µε στατιστικά στοιχεία και εκτιµήσεις
τόσο του ΕΛΓΑ, όσο και της ∆ιεύθυνσης Αγροτικής Ανάπτυξης
Σερρών. Επιπλέον, ύστερα από ελέγχους της Υπηρεσίας Ειδικών
Ελέγχων και του Σώµατος Επιθεωρητών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
στις βιοµηχανίες µεταποίησης, για τους οποίους έχει συνταχθεί
σχετικό πόρισµα, διαπιστώθηκαν εικονικές παραδόσεις τοµάτας
από τους παραγωγούς στις µεταποιητικές βιοµηχανίες του
νοµού κατά τα έτη 2000-2002, έτη κατά τα οποία ίσχυε η προη-
γούµενη κοινή οργάνωση αγοράς που συνέδεε την επιδότηση
αποκλειστικά µε το ύψος της παραγωγής. Στη συνέχεια, η ΕΑΣ
Σερρών αιτήθηκε τη διενέργεια επανελέγχου, ο οποίος όµως δεν
πραγµατοποιήθηκε, αφού σύµφωνα µε την έκθεση του οικονοµι-
κού επιθεωρητή η µέγιστη στρεµµατική απόδοση που δέχτηκε η
επιχειρησιακή διεύθυνση ειδικών υποθέσεων της Θεσσαλονίκης
στη συνταχθείσα έκθεση ελέγχου είναι κατά πολύ µεγαλύτερη
της µέσης στατιστικής. Η ΕΑΣ-Σερρών έχει προσφύγει στη δι-
καιοσύνη για το θέµα αυτό.

Για την περίπτωση της ΕΑΣ-Βισαλτίας, οµάδα τοµατοπαρα-
γωγών έχει προσκοµίσει στην ∆.Ο.Υ. Νιγρίτας στοιχεία που ανα-
φέρονται σε µεγαλύτερες στρεµµατικές αποδόσεις, τα οποία θα
συνεκτιµηθούν από τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά δυσκολεύοµαι να αντιληφθώ το
πνεύµα της ερώτησης. Ζητάτε, ούτε λίγο, ούτε πολύ, να υπάρξει
πολιτική παρέµβαση για ένα θέµα του οποίου έχει επιληφθεί η
δικαιοσύνη, εκκρεµεί άλλωστε η απόφαση του ∆ιοικητικού Πρω-
τοδικείου Σερρών, µε το σκεπτικό ότι σε άλλους νοµούς µε µε-
γαλύτερες στρεµµατικές αποδόσεις εισπράττονται κανονικά οι
επιδοτήσεις. Είναι αυτό επιχείρηµα για να ακυρώσουµε στην
πράξη το έργο της ∆ιοίκησης και να προκαταλάβουµε το έργο
της ∆ικαιοσύνης;

Εµείς κύριε συνάδελφε, κινούµαστε σε διαφορετική κατεύ-
θυνση, γιατί πρόθεση αυτής της Κυβέρνησης –και το έχουµε το-
νίσει επανειληµµένα- είναι η ανασυγκρότηση και η ενίσχυση του
ρόλου των ελεγκτικών µηχανισµών που θα εξασφαλίσουν τις
αρχές της διαφάνειας, της νοµιµότητας και της χρηστής διοίκη-
σης.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Ηλίας Πολατίδης.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Προφανώς, κύριε Υπουργέ, ή δεν θέλετε

να κατανοήσετε αυτά που γράφω στην επίκαιρη ερώτηση, γιατί
είµαι βέβαιος ότι κάποια ενηµέρωση θα είχατε επί του θέµατος,
ή σκοπίµως εδώ πέρα δεν λέτε την αλήθεια.

Για τους επτά τόνους βιοµηχανικής ντοµάτας στο Νοµό Σερ-
ρών στο έγγραφο γίνεται µια παρερµηνεία. Στηρίζεται όλο το
πρόστιµο σε µια παρερµηνεία ενός εγγράφου. Και αυτοί που το
συνέταξαν και η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση λένε ότι αναφερόταν
σε µια συγκεκριµένη περιοχή, πολύ µικρή, για µια συγκεκριµένη
περίοδο και ξαφνικά αυτό το έγγραφο απέκτησε την έννοια ότι
έχει εφαρµογή σε όλο το Νοµό Σερρών. Επτά τόνοι βιοµηχανικής
ντοµάτας είναι στη χειρότερη περίπτωση µια ελάχιστη ποσότητα.
Μπορεί ενδεχοµένως να είναι και διπλάσια.

Αυτό, λοιπόν, το έγγραφο το οποίο είχε µια συγκεκριµένη χρο-
νική και τοπική αξία, ξαφνικά η Υπηρεσία Ειδικών Ελέγχων από
κάποιους άσχετους προφανώς ανθρώπους –και δικαίως είναι
άσχετοι- το πήρε, το «έκανε» εικόνισµα και βάσει αυτού έβαλε
τεράστια πρόστιµα.
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Αυτό που σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, δεν είναι ότι προσέφυ-
γαν οι θιγόµενοι στη δικαιοσύνη. Αυτό το ξέρω. Το Υπουργείο
σας όλα τα χρόνια διαγράφει συνεχώς πρόστιµα, τα οποία είναι
αδύνατον να εισπραχθούν. Στον Ισολογισµό του Κράτους του
2007, ο οποίος έγινε τώρα από τη Βουλή, από τη δική σας Κυ-
βέρνηση, έχετε διαγράψει πρόστιµα ύψους 3,7 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Όλο αυτό, δηλαδή, που ζητάω δεν είναι κάτι καινοφανές.

Το πρόστιµο είναι άδικο, δεν στηρίζεται σε πραγµατικά στοι-
χεία. Σας αναφέρω ότι τα τιµολόγια που έχουν κοπεί στις συ-
γκεκριµένες καλλιεργητικές περιόδους από τα ισοζύγια που
έχουν γίνει συµφωνούν, δηλαδή οι πρώτες ύλες συµφωνούν µε
τιµολογηµένα προϊόντα. Αυτό γιατί το αγνοείτε; Γιατί σκοπίµως
δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας αυτό το ουσιαστικό στοιχείο; Εάν
υπήρχαν εικονικές ποσότητες δηλωθείσες θα έπρεπε να µην
υπάρχουν αντίστοιχες ποσότητες πωληθέντων προϊόντων. Εδώ,
όµως, συµφωνούν. Αυτό γιατί δεν το λαµβάνετε υπ’ όψιν;

Και εκτός αυτού η βιοµηχανική ντοµάτα στην Ελλάδα υπέστη
µια τεράστια επίθεση από το κινεζικό κράτος. Επιδοτήθηκαν,
έγινε dubbing των προϊόντων, ούτως ώστε να σβήσει η βιοµηχα-
νική ντοµάτα στην Ευρώπη. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα από τα
τριάντα δύο εργοστάσια που υπήρχαν στην Ελλάδα, να έχουν
µείνει µόνο οκτώ, εκ των οποίων τα δύο είναι στο Νοµό Σερρών.
Όταν αυτή η επίθεση dubbing εκ µέρους της Κίνας έχει σταµα-
τήσει και όταν η βιοµηχανική ντοµάτα είναι από τους τοµείς που
δίνουν το καλύτερο εισόδηµα µε µεγάλη διαφορά στο χειµαζό-
µενο αγροτικό τοµέα, εσείς έρχεστε να εµµείνετε στις τυπικότη-
τες, στις τυπολατρίες και να µην κάνετε αυτό που πρέπει.

Επαναλαµβάνω -και θα ήθελα µια απάντηση στη δευτερολο-
γία σας- ότι η βιοµηχανική ντοµάτα µπορεί να δώσει. Εµµένοντας
στην απόφασή σας, κλείνετε έναν τοµέα. Είναι αδύνατον αυτά
τα πρόστιµα να πληρωθούν. Θα κλείσετε τα εργοστάσια. Ενδε-
χοµένως οι αγρότες να πάνε να δανειστούν, να πάρουν κατανα-
λωτικά δάνεια για να πληρώσουν το χρέος.

Βέβαια, θα έρθετε εκ των υστέρων και θα πείτε: «Τώρα, εφό-
σον αναγνωρίζεις το πρόστιµο, χρωστάς και το Φ.Π.Α.. Άρα,
κακώς εισέπραξες το Φ.Π.Α.». Και θα αρχίσει µια αλυσίδα, όπου
θα σέρνονται στις εφορίες οι αγρότες και θα πληρώνουν περισ-
σότερα χρήµατα. Αλλά εκτός αυτού θα κλείσει ένας τοµέας, ο
οποίος προσφέρει και µπορεί να προσφέρει πάρα πολλά στην
εθνική οικονοµία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι γνωρίζετε καλύτερα από εµένα

ότι ο έλεγχος αυτός έγινε µετά από εντολή από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπου έγιναν καταγγελίες από Έλληνες αγρότες. Επο-
µένως, θα έχετε υπ’ όψιν σας ότι υπήρξαν Έλληνες αγρότες που
έκαναν καταγγελία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενηµερωθήκαµε γι’
αυτό και µας ζητήθηκε να γίνει σχετικός έλεγχος.

Τώρα σε ό,τι αφορά το θέµα της ΕΑΣ-Βισαλτίας τα νέα στοι-
χεία θα συνεκτιµηθούν από τις αρµόδιες υπηρεσίες και θα προ-
βούν στις δέουσες ενέργειες. Σ’ αυτό το σηµείο δεν θα είχα να
προσθέσω κάτι παραπάνω πέρα από αυτό, ότι δηλαδή το ζήτηµα
αυτό διερευνάται.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Επόµενη είναι η µε αριθµό 306/18.1.2010 τρίτη επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος κ. Σπυρίδωνα Χαλβατζή προς τους Υπουργούς
Εθνικής Άµυνας και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την
άσκηση εφέδρων ειδικών δυνάµεων στη Χαλκιδική κ.λπ.

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Χαλβατζή έχει ως εξής:
«Ανησυχία και ερωτηµατικά προκάλεσε η τηλεοπτική προβολή

σε δελτία ειδήσεων στις 10/1/202, σύµφωνα µε την οποία έφε-
δροι Ειδικών ∆υνάµεων πραγµατοποιούσαν στον Πολύγυρο Χαλ-
κιδικής το διάστηµα 7 έως 10 Γενάρη 2010 άσκηση µε σύγχρονα
όπλα και πιστόλια διαφόρων τύπων και ανάλογες στολές µε την
καθοδήγηση ειδικών από τις ΗΠΑ. Προβλήθηκαν ακόµη δηλώ-
σεις εφέδρων, αλλά και ενός δηµάρχου που φαινόταν να είναι

γνώστης και σύµφωνος µε αυτές τις ενέργειες ή διαδικασίες.
Τα παραπάνω επιβεβαιώνονται από σχετική ιστοσελίδα της

«Λέσχης Ειδικών ∆υνάµεων Χαλκιδικής», η οποία παραθέτει πρό-
σθετα στοιχεία, όπως ότι η συγκεκριµένη άσκηση έγινε σε συ-
νεργασία µε το «Κέντρο Εκπαίδευσης Σκοποβολής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης Αλεξιπτωτιστών», µε αντικείµενο «Ειδικών
δυνάµεων αστυνοµικών υπηρεσιών», καθώς και ότι το σχολείο
SWAT (οµάδες ειδικών όπλων και τακτικής) θα παρακολουθούν
αξιωµατικοί από το ΓΕΣ και την Ελληνική Αστυνοµία.

Το όλο σκηνικό µάς γυρνά δεκαετίες πίσω, σε µια περίοδο πα-
ραστρατιωτικών και ηµιστρατιωτικών οργανώσεων τύπου «κόκ-
κινη προβιά» και άλλων, που είχαν διεθνείς διασυνδέσεις,
έδρασαν ενάντια στο λαϊκό κίνηµα και αξιοποιήθηκαν από τους
πραξικοπηµατίες της 21ης Απριλίου 1967 και πριν από αυτήν.

Την περίοδο που διανύουµε, πέρα από τη µετατροπή των ενό-
πλων δυνάµεων σε µισθοφορικά σώµατα κυρίως στις χώρες του
ΝΑΤΟ, αναπτύσσονται και ιδιωτικοί µισθοφορικοί στρατοί. Τέ-
τοιες δυνάµεις λειτουργούν στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερι-
κής, είναι ενσωµατωµένες στους κατασταλτικούς µηχανισµούς,
συµµετέχουν και σαν στρατός κατοχής στο Ιράκ.

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
α) Με βάση ποιο νοµικό πλαίσιο συγκροτούνται και δραστη-

ριοποιούνται στη χώρα µας δυνάµεις όπως αυτή της λέσχης Ει-
δικών ∆υνάµεων Χαλκιδικής, στην αρµοδιότητα τίνος
Υπουργείου ανήκουν, πόσες και ποιες είναι αυτές οι δυνάµεις
σήµερα, ποια η προοπτική αύξησής τους, ποια η συγκεκριµένη
αποστολή τους και ποιος πληρώνει για όλα αυτά; β) Ποια η
σχέση και η σύνδεσή τους µε τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής,
το ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Χαλβατζή θα απαντήσει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτης Μπεγλίτης.

Έχετε το λόγο, κύριε Μπεγλίτη, για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να πω ευθύς εξαρχής ότι ευχαριστώ το συνάδελφο κ.

Χαλβατζή για την επίκαιρη ερώτησή του, που ορίζει ουσιαστικά
το δηµοκρατικό κοινοβουλευτικό έλεγχο για κρίσιµα ζητήµατα,
για τα οποία η χώρα πλήρωσε κατά το παρελθόν σε τραυµατι-
κές περιόδους. Θύµα αυτών των περιόδων ήταν και ο ίδιος ο συ-
νάδελφος κ. Χαλβατζής. Συµφωνώ, λοιπόν, απολύτως µε τη
δηµοκρατική του ευαισθησία, όπως αποτυπώνεται στην επίκαιρη
ερώτηση.

∆εν θα συµφωνήσω όµως µε την ανησυχία που εκπέµπει η
ερώτησή του. Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας
έχει εµπεδωµένους δηµοκρατικούς θεσµούς και βεβαίως τα αρ-
µόδια Υπουργεία, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και τα άλλα
Υπουργεία έχουν, ασκούν, επιβάλλουν το δηµοκρατικό έλεγχο
πάνω στις Ένοπλες ∆υνάµεις, όπως ορίζει το Σύνταγµα της
χώρας.

Πάνω απ’ όλους και πάνω απ’ όλα είναι η δηµοκρατικά εκλεγ-
µένη Κυβέρνηση, οι δηµοκρατικοί θεσµοί της χώρας, που ελέγ-
χουν συµπεριφορές, ενδεχοµένως και συµπεριφορές οι οποίες
κινούνται σε γκρίζες ζώνες µεταξύ δηµοκρατικής νοµιµότητας
και εξωθεσµικών ή παράνοµων λειτουργιών.

∆εν θα συµφωνήσω µε τον κ. Χαλβατζή στο ζήτηµα του µι-
σθοφορικού ή επαγγελµατικού στρατού σε σχέση µε την Ελ-
λάδα. Όπως γνωρίζετε όλοι, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, η
χώρα µας ασφαλώς δεν έχει µισθοφορικό στρατό και ούτε πρό-
κειται ποτέ να λειτουργήσει µε µισθοφορικό στρατό.

Βεβαίως, σε πορεία του χρόνου και σε ένα µεγάλο χρονικό διά-
στηµα, διαµορφώσαµε πλευρές των Ενόπλων ∆υνάµεων µε
όρους επαγγελµατικού στρατού, γιατί πιστεύουµε ότι έτσι συµ-
βάλλουµε καλύτερα στην ενδυνάµωση και την ενίσχυση των Ενό-
πλων ∆υνάµεων για την υπεράσπιση των εθνικών συµφερόντων
της χώρας.

Ασφαλώς – και το λέω αυτό στο ελληνικό Κοινοβούλιο – σε
καµµία περίπτωση δεν πρόκειται να καταργηθεί η στρατιωτική
θητεία. Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας δεν πρόκειται να συναινέσουµε
ποτέ στην κατάργηση της στρατιωτικής θητείας.

Η µείωση της στρατιωτικής θητείας, που έγινε κατά τρόπο
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εσπευσµένο τον περασµένο Αύγουστο του 2009 από την κυβέρ-
νηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, µάς έβρισκε και µας βρίσκει αντί-
θετους, γιατί έγινε κατά έναν τρόπο πρόχειρο, απροετοίµαστο,
µε συνέπειες πάνω στην επιχειρησιακή λειτουργία των Ενόπλων
∆υνάµεων.

Μάλιστα, η εκρηκτική αντίφαση της πολιτικής της Νέας ∆ηµο-
κρατίας από τη µία πλευρά κατά τρόπο πρόχειρο και απροετοί-
µαστο να µειώνει τη στρατιωτική θητεία και από την άλλη να
αυξάνει, εξυπηρετώντας τοπικά πολιτικά συµφέροντα, τον
αριθµό των στρατοπέδων, ουσιαστικά έχει δηµιουργήσει σοβαρά
λειτουργικά και επιχειρησιακά προβλήµατα.

Όσον αφορά, στη συγκεκριµένη ερώτηση µε βάση τα στοιχεία
που καταθέτει στην επίκαιρη ερώτησή του ο κ. Χαλβατζής: Πράγ-
µατι, σύµφωνα µε όλες τις πληροφορίες που διαθέτουµε και από
τα συναρµόδια Υπουργεία έγινε αυτή η εκδήλωση. ∆εν ελέγχεται
από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Πρόκειται για νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου, άρα για σωµατείο που είναι αναγνωρι-
σµένο, όπως πληροφορούµαστε από το Πρωτοδικείο Χαλκιδικής
και λειτουργεί µε βάση το νόµο.

Από την πλευρά µας, από την πλευρά του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας δεν υπάρχει ασφαλώς χρηµατοδότηση, πολύ περισ-
σότερο δεν τίθεται υπό την εποπτεία του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας η Λέσχη Εφέδρων Ειδικών ∆υνάµεων του Νοµού Χαλκι-
δικής ούτε η Πανελλήνια Ένωση Εφέδρων Ειδικών ∆υνάµεων της
χώρας. Και, ασφαλώς, δεν διετέθησαν υλικά και µέσα από το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Αυτά ως πρώτη απάντηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υφυπουργέ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ασφαλώς και δεν περιµέναµε να συµφωνήσετε, κύριε

Υπουργέ, µε τις ανησυχίες µας. Ωστόσο, θέλω να επισηµάνω
αυτό που λέγεται από την αρχή, ότι ο εκπαιδευτής είναι Αµερι-
κάνος, έρχεται από το FBI και µεταφέρει την εµπειρία από ανά-
λογη εκπαίδευση σε ανάλογες δυνάµεις στο Ιράκ, στο
Αφγανιστάν, στη Βοσνία.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Είναι παραστρατιωτικές οργα-
νώσεις. Είναι επικίνδυνες αυτές οι εξελίξεις. Το είπατε και εσείς
και είναι µια πραγµατικότητα. Σε όλη την Ευρώπη υπήρχαν τέ-
τοιες οργανώσεις στη δεκαετία του ’50 και του ’60. Η «Κόκκινη
προβιά» απασχόλησε τον ελληνικό Τύπο και πριν από µερικά χρό-
νια. Είναι αλήθεια ότι τη βρώµικη δουλειά την αναθέτουν και κυ-
βερνήσεις σε τέτοιες παραστρατιωτικές οµάδες, παρακρατικές
οργανώσεις και δραστηριότητες. Οι µεγαλύτεροι σε ηλικία Έλ-
ληνες γνωρίζουν πολύ καλά το ρόλο που έπαιξαν αυτές οι ορ-
γανώσεις σε πολύ προηγούµενες δεκαετίες.

Ανώτατοι Αξιωµατικοί του Στρατού που σήµερα υπηρετούν –σ’
αυτό που είπατε περί µισθοφορικού στρατού- ανησυχούν ότι εάν
δεν υπάρχει αυτή η σειρά κατάταξης των νεοσυλλέκτων και αν
έχουµε µόνο έµµισθους στρατιώτες, τότε δεν υπάρχει προοπτική
για τον ελληνικό Στρατό. Θέλω να σηµειώσω πως έχουν απο-
θρασυνθεί µε αυτά που βγάζουν στο διαδίκτυο και µιλάνε για
µάχες µέσα σε πόλεις. Πρόκειται να αντιµετωπίσουν κανέναν
εσωτερικό εχθρό; Αυτά που γίνονται σε άλλες χώρες, οι οποίες
κηδεµονεύονται ή είναι προτεκτοράτα των Ηνωµένων Πολιτειών,
θα µεταφερθούν και εδώ;

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να πάρετε κάποια µέτρα. Να σας
θυµίσω ότι στις 21 Ιούλη του 2008, στη Νέα Πέραµο Αττικής
πραγµατοποιήθηκε µια άσκηση των Ειδικών ∆υνάµεων για απο-
στολές εντός πόλεων για να αντιµετωπίσουν καταστάσεις σε πε-
ρίπτωση διαδηλώσεων. Τι ρυάκια είναι αυτά; Χαλκιδική από δω,
στρατιωτικές δυνάµεις από κει και σ’ αυτήν την άσκηση –αυτό
υποστηρίζουν τουλάχιστον οι διοργανωτές στην ιστοσελίδα
τους- υπήρξαν παρατηρητές από το Γενικό Επιτελείο Στρατού
και από την ηγεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας.

Τελικά, εάν δεν µπει ένα φρένο, δηµιουργούνται κίνδυνοι και
θα πρέπει να πάρετε µέτρα, κύριε Υπουργέ, πριν να είναι αργά,
για να σταµατήσετε τη δράση αυτών των παραστρατιωτικών και
παρακρατικών -λέµε εµείς- µηχανισµών.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.
Μπεγλίτης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θα συµφωνήσω και πάλι, παρ’ όλο που πα-
ρερµηνεύσατε την αρχική µου συµφωνία, µε τα ερωτήµατα και
τις ευαισθησίες που θέτετε. Θέλω να διαβεβαιώσω και εσάς και
το ελληνικό Κοινοβούλιο ότι η Κυβέρνησή µας δεν προτίθεται και
δεν πρόκειται να µειώσει περαιτέρω τη στρατιωτική θητεία, πολύ
περισσότερο να την καταργήσει. Θεωρούµε, όπως σας είπα,
εσπευσµένη και πρόχειρη τη µείωση της θητείας που έγινε τον
περασµένο Αύγουστο. Θεωρούµε, επίσης, ότι είναι στοιχειώδης
δηµοκρατική υποχρέωση, θα την χαρακτήριζα και πατριωτική
υποχρέωση, της ελληνικής νεολαίας να προσφέρει στην πατρίδα
για την υπεράσπιση των εθνικών συµφερόντων της χώρας. Άρα,
αυτό είναι ένα ζήτηµα, πάνω στο οποίο πιστεύω ότι κανείς δεν
µπορεί να διαφωνήσει.

Από εκεί και πέρα, δεν πρόκειται η Κυβέρνηση και το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας, το οποίο εκπροσωπώ εδώ, να επιτρέψουν
είτε το συγχρωτισµό είτε τη συνεργασία, άτυπη ή θεσµική, έν-
στολων των Ενόπλων ∆υνάµεων µε διάφορες ιδιωτικού δικαίου
οργανώσεις.

Πράγµατι, όπως πληροφορήθηκα, ζητώντας στοιχεία, δύο εκ-
πρόσωποι του Γενικού Επιτελείου πήγαν σε αυτήν την εκδήλωση
χωρίς την άδεια της πολιτικής ηγεσίας. Θέλω να σας διαβεβαι-
ώσω, κύριε Χαλβατζή, ότι θα ζητηθούν εξηγήσεις. ∆εν παίζουµε
στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Και αυτό είναι ένα µήνυµα προς
όλους.

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας έχει την
εντολή από την Κυβέρνηση και έχει τη νοµιµοποίηση µέσω των
εκλογών να ασκεί την πολιτική διεύθυνση σύµφωνα µε το πρό-
γραµµα της Κυβέρνησης και το δηµοκρατικό έλεγχο πάνω στις
Ένοπλες ∆υνάµεις.

Βεβαίως, από την άλλη πλευρά, υπάρχουν και άλλα συναρµό-
δια Υπουργεία, που πρέπει όλοι µαζί σε συνεργασία να δούµε τι
συµβαίνει µε όλες αυτές τις οργανώσεις, µε όλα αυτά τα σωµα-
τεία. Πρέπει να δούµε πώς κινούνται, πώς λειτουργούν.

Πράγµατι, έχετε δίκιο –το έψαξα και το βρήκα- ήταν Αµερικα-
νός εκπαιδευτής και Ιταλός έφεδρος των ειδικών δυνάµεων εκ-
παιδευτής σε αυτήν την εκδήλωση–άσκηση, στην οποία
συµµετείχαν, απ’ ό,τι πληροφορήθηκα, εκπρόσωποι της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, γιατί διατέθηκε και το ∆ηµοτικό Θέατρο Πολυ-
γύρου Χαλκιδικής.

Εξηγούµαι, λοιπόν: Όχι στην κατάργηση της στρατιωτικής θη-
τείας, όχι σε έναν πλήρη επαγγελµατικό στρατό, ασφαλώς σε
καµµία περίπτωση µισθοφορικό στρατό, ασφαλώς σε καµµία πε-
ρίπτωση ιδιωτικοποίηση του σκληρού πυρήνα άσκησης της εθνι-
κής κυριαρχίας, που είναι η υπεράσπιση της εθνικής άµυνας και
των συµφερόντων της χώρας. Η Ελλάδα δεν θα γίνει όπως οι
Ηνωµένες Πολιτείες, όπου ζητήµατα εθνικής άµυνας ασκούνται
από ιδιωτικούς µισθοφορικούς στρατούς, που τους είδαµε στην
περίπτωση του Ιράκ. Σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει µία
πολύ µεγάλη συζήτηση στις ίδιες τις Ηνωµένες Πολιτείες για σο-
βαρές παραβιάσεις του ∆ιεθνούς ∆ικαίου από τις δυνάµεις κα-
τοχής των Ηνωµένων Πολιτειών στο Ιράκ.

Άρα, λοιπόν, ελέγχουµε και οφείλουµε να ελέγξουµε τη λει-
τουργία αυτών των οργανώσεων και τα συναρµόδια Υπουργεία,
όπως το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το Υπουργείο ∆ι-
καιοσύνης, το Υπουργείο Εσωτερικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω µε αυτό. Θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριε Χαλβα-
τζή, ότι θα ζητηθούν εξηγήσεις από την ηγεσία του Γενικού Επι-
τελείου Στρατού, γιατί, χωρίς να το γνωρίζει η πολιτική ηγεσία,
εστάλησαν παρατηρητές σε µία καθ’ όλα, θέλω να ελπίζω, ιδιω-
τική εκδήλωση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. Και αν

µου επιτρέπετε, πρέπει να ελεγχθεί και ο συγκεκριµένος δήµαρ-
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χος. Ενηµερώστε το Υπουργείο Εσωτερικών.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 303/18.1.2010 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Βαΐτση Απο-
στολάτου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε τη διοικητική και υπηρεσιακή υπαγωγή του Ναού του Επικου-
ρείου Απόλλωνα κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αποστολάτου έχει ως εξής:
«Ο ναός του Επικούρειου Απόλλωνα που βρίσκεται στις βάσεις

της Φιγαλείας της Επαρχίας Ολυµπίας του Νοµού Ηλείας απο-
τελεί µνηµείο µείζονος ιστορικής και πολιτιστικής σηµασίας και
γι’ αυτό έχει χαρακτηριστεί µνηµείο της παγκόσµιας πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς της ΟΥΝΕΣΚΟ ήδη από το 1986 και θεωρείται
ο Παρθενώνας της Πελοποννήσου.

∆εδοµένης της απόφασης της προηγούµενης πολιτικής ηγε-
σίας του οικείου Υπουργείου για διοικητική και υπηρεσιακή µε-
ταφορά του ναού στη ΛΗ’ Εφορία Αρχαιοτήτων της Μεσσηνίας
από τη Ζ’ Εφορία Αρχαιοτήτων της Ηλείας, όπου υπαγόταν βάσει
της σχετικής απόφασης του 1986 ΦΕΚ 837/Β/4-12-1986, ερωτά-
ται ο αρµόδιος Υπουργός:

Τι µέτρα προτίθεται να λάβει για την οριστική λύση αυτής της
ιστορικής υπόθεσης και την αποκατάσταση της διοικητικής και
υπηρεσιακής υπαγωγής του ναού του Επικούρειου Απόλλωνα
στη Ζ’ Εφορία Αρχαιοτήτων της Ηλείας;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Αποστολάτου θα απαντήσει ο
Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνος.

Κύριε Υπουργέ έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κύριε Αντιπρόεδρε της Βουλής, το θέµα που

θίγετε σήµερα είναι πάρα πολύ σοβαρό, διότι έχει διχάσει πολλές
διαφορετικές οµάδες. Έχει διχάσει τους πολίτες της Μεσσηνίας
και της Ηλείας, έχει διχάσει άρχοντες της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης, υπηρεσίες του Υπουργείου, έχει διχάσει κόµµατα και έχει
διχάσει και Βουλευτές µέσα σε κόµµατα και είναι µια απόφαση,
την οποία είχε πάρει το Υπουργείο κατά την Υπουργία του προ-
κατόχου µου και νυν Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Αρκεί µονάχα να σας πω ότι είτε άτυπα είτε τυπικά, αυτή την
ερώτηση µου την έχουν κάνει όλοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
Μεσσηνίας, όλοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ Ηλείας, µου την έχετε
κάνει εσείς από το ΛΑΟΣ επανειληµµένα, µου την έχουν κάνει
Υπουργοί της σηµερινής Κυβέρνησης, µου την έχει κάνει και
ένας Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κατά την περίοδο της
εσωκοµµατικής αντιπαράθεσης και όταν ήρθα εδώ για να απα-
ντήσω την ερώτηση, που ήταν η ίδια µέρα µε την ανάληψη της
αρχηγίας του κ. Σαµαρά, ο εν λόγω Βουλευτής δεν ήρθε ποτέ
και δήλωσε κώλυµα. Τόση είναι η ένταση που προκαλεί αυτό το
θέµα στην ελληνική κοινωνία, γι’ αυτό, κυρία Πρόεδρε, θα ζη-
τήσω λίγο την ανοχή σας στο χρόνο, για να εξηγήσουµε µερικά
από τα γεγονότα που έχουν συµβεί στο εν λόγω θέµα. Είναι αλή-
θεια, όπως λέτε και στην ερώτησή σας ότι ο ναός αυτός είναι ένα
µνηµείο µείζονος ιστορικής σηµασίας. ∆εν υπάρχει αµφιβολία γι’
αυτό και αυτό το έχει αναγνωρίσει και η UNESCO από το 1986,
όταν το ονόµασε µνηµείο παγκόσµιας κληρονοµιάς. Η ελληνική
πολιτεία έχει επενδύσει πάρα πολλά σε αυτό.

Όπως γνωρίζετε, σύµφωνα µε το σηµερινό οργανισµό του
Υπουργείου, οι περιφερειακές του υπηρεσίες έχουν αρµοδιότητα
για τον έλεγχο, προστασία και διαχείριση των µνηµείων των αρ-
χαιολογικών χώρων που υπάγονται γεωγραφικά στα διοικητικά
όρια του νοµού. Μέχρι πρόσφατα το µνηµείο αυτό υπαγόταν
στην έβδοµη Εφορία Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων,
η οποία ήταν αρµόδια για την Ηλεία και τη Μεσσηνία.

Το 2006, όµως, δηµιουργήθηκε η ΛΗ’ Εφορία Μεσσηνίας, η
οποία ζήτησε να γίνει υπεύθυνη γι’ αυτό το µνηµείο. Χρόνισε η
απόφαση αυτή και το 2009 -10 Σεπτεµβρίου, υπογραµµίζω την
ηµεροµηνία- δηµοσιεύτηκε στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης
διόρθωση σφάλµατος για την απόφαση του 1986 και έφερε το
µνηµείο του Επικούρειου Απόλλωνα στη ΛΗ’ Εφορία Αρχαιοτή-
των στη Μεσσηνία. Η διόρθωση σφάλµατος έγινε και σε πολιτικά
άστοχο χρόνο, διότι είχαν ξεκινήσει οι τελευταίες εκλογές, αλλά
και µε υπηρεσιακές διαδικασίες, οι οποίες έµοιαζαν ελλιπείς, του-

λάχιστον.
Αµφισβητήθηκαν τα κίνητρα αυτής της απόφασης, υπήρξε αρ-

κετά µεγάλη συζήτηση πάνω στο θέµα, πολλές ερωτήσεις µέσα
στο Κοινοβούλιο και εγώ σε κάθε µια από αυτές τις ερωτήσεις
είπα ότι θα συµβουλευτώ και το νοµικό συµβούλιο του κράτους.

Το νοµικό συµβούλιο του κράτους, σύµφωνα µε γνωµοδότηση
του Ζ’ τµήµατος νοµικού συµβουλίου, αποφάνθηκε ότι η διαδι-
κασία που ακολουθήθηκε, η διόρθωση σφάλµατος της υπουργι-
κής απόφασης του 1986, δεν ήταν νόµιµη. ∆εν ήταν νόµιµη, ως
διαδικασία διόρθωσης σφάλµατος, διότι η διόρθωση σφάλµατος
µπορεί να γίνει µόνο για γραφικά ή λογιστικά σφάλµατα και στην
προκειµένη περίπτωση δεν αναφερόµαστε σε λογιστικά ή γρα-
φικά σφάλµατα.

Αντίθετα, προσετέθησαν στην απόφαση νέα στοιχεία. ∆ηλαδή,
φεύγουν οι λέξεις «Φιγαλεία» και «Νοµός Ηλείας» και προστίθε-
νται οι λέξεις «∆ήµος Είρας», καποδιστριακός δήµος ο οποίος
ιδρύθηκε µετά το 1986, και «Νοµός Μεσσηνίας». Άρα η διόρθωση
του σφάλµατος δεν µπορεί να σταθεί κάτω από αυτές τις συν-
θήκες.

Και η απόφαση του Νοµικού Συµβουλίου καθορίζει και τα επό-
µενα βήµατα του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού και επι-
µένει ότι πρέπει να αποστείλουµε στο Εθνικό Τυπογραφείο
έγγραφο που θα ζητά να γίνει απάλειψη της διόρθωσης του
σφάλµατος της 10ης Σεπτεµβρίου 2009 και επαναφορά της
υπουργικής απόφαση του 1986.

Μιας που καταχράστηκα το χρόνο, θα εξηγήσω µετά ποια είναι
τα επόµενα βήµατα που θα κάνουµε. Αρκεί, όµως, να σας πω ότι
το πρώτο βήµα που θα κάνουµε είναι να ακολουθήσουµε την
απόφαση του Νοµικού Συµβουλίου του κράτους και είµαι στη
διάθεσή σας στη δευτερολογία µου για περαιτέρω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής και Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Αποστολάτος.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ευχαριστήσω ιδιαιτέρως για την
απάντηση που δίνετε. ∆εν µε εκπλήσσει, αλλά δεν φανταζόµουν
ότι θα τεκµηριώνατε τόσο σοβαρά και τόσο υπεύθυνα την απο-
κατάσταση της διόρθωσης του σφάλµατος. Εντός εισαγωγικών
το λέω εγώ, είναι κατά λέξη, mot a mot, ο λόγος τον οποίο επι-
καλέσθηκε ο προκάτοχός σας.

Χαίροµαι πάρα πολύ µε όλα τα επίθετα αυτού του ναού του
Ικτίνου. Είναι ένας Παρθενώνας ισάξιος του Ποσειδώνα στο Σού-
νιο, της Νεµέσεως στη Ραµνούντα, του Ασκληπιού στην Επί-
δαυρο. Κυρίως, όµως, είναι αυτό το µνηµείο της UNESCO, που
κατά δήλωση από το 1986: «Είναι ναός που πρέπει να µας ενώ-
νει όλους, όχι να µας διασπά, όχι να µας διαιρεί όλους, Ηλείους,
Μεσσηνίους, Αρκάδες. Ο ναός είναι το σταθερό και αµετακίνητο
σηµείο αναφοράς εµβληµατικού πολιτισµού, ελληνικού και πα-
γκόσµιου. Συµβολίζει το κάλλος, την αρµονία, το πνεύµα, το φως,
την ειρήνη και την αρετή. Η Φιγαλεία, είναι η µάνα γη του ναού
και κανείς δεν µπορεί να χωρίσει τη µάνα από το παιδί. Όποιος
το επιχειρήσει είναι ανιστόρητος και παραβάτης των πανάρχαιων
και ακατάλυτων ηθικών και φυσικών νόµων. Το µέγεθος του
ναού, το πολιτισµικό και αξιακό, δεν επιτρέπει σε κανέναν γρα-
φειοκράτη, πολιτικό ή παράγοντα διακατεχόµενο από ευτελή
ιδιοκτησιακά κίνητρα να παίζει µαζί του µε διορθώσεις δήθεν
ηµαρτηµένων, συντεταγµένες και όρια. Σεβασµός, λοιπόν, στην
ιστορική αλήθεια ζητείται. Όλοι ανήκουµε στο ναό, όχι ο ναός σε
µας».

Κυριολεκτικά µε αυτά που είπατε δικαιολογήσατε απολύτως
αυτό που θεωρούν οι Ηλείοι, ότι µαζί µε την Ολυµπία, µαζί µε τη
Φιγαλεία και την αρχαία Ήλιδα έχουµε το σηµαντικότερο τρί-
γωνο αυτής της Ζ’ Εφορίας, που όµως θέλω να σας θυµίσω –για
να πω µεγαλύτερο το µπράβο- ότι είναι αυτή η Εφορία η οποία
χρηµατοδοτείται από την Περιφέρεια ∆υτικής Ελλάδας, γιατί
ανήκει στη Ζ’ ΕΠΚΑ, για οποιαδήποτε εργασία αναστήλωσης του
ναού κ.λπ..

Θέλω να πω σε αυτόν τον ελάχιστο χρόνο φιλολογώντας, αλλά
κυριολεκτικά ότι ο πόνος, η λήθη, η άτις, η δυσνοµία και άλλες
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προσωποποιήσεις δεινών τα οποία ταλανίζουν τους ανθρώπους
που εµπλέκονται αναίτια σε καυγάδες, θεωρούνται παιδιά της
Έριδας. Και επειδή είπατε για αυτή τη διαµάχη δύο γειτόνων, οι
οποίοι είχαν και καλές σχέσεις, θέλω απλώς να θυµίσω ότι η ερώ-
τηση έγινε από τόσους συναδέλφους, για να µπορέσουµε να
υπερβούµε τον κακό µας εαυτό.

Υπάρχει δέσµευση από τη Μαρία ∆αµανάκη που χθες έλαµψε
στο Στρασβούργο, που έλεγε ήδη από τον Σεπτέµβρη προεκλο-
γικά ότι θα αποκατασταθεί αυτό που αποκαθίσταται ήδη µε τις
ενέργειες που µου είπατε λίγο πριν µε την αρωγή του Νοµικού
Συµβουλίου.

Με την ευκαιρία αυτή θέλω να πω ότι το συντοµότερο πρέπει
να συνειδητοποιήσουµε ξανά µε την αφορµή αυτή την ανάγκη
επαναπατρισµού από την εξορία στο Βρετανικό Μουσείο του
Λονδίνου των γλυπτών του Επικούρειου Απόλλωνα και της επα-
νασύνδεσής τους µε το µνηµείο από το οποίο βάναυσα απο-
σπάστηκαν το 1814. Να επιχειρήσουµε να πείσουµε τη διεθνή
κοινή γνώµη και την ελληνική για την εύλογη απαίτησή µας να
επιστραφούν αυτές οι κλεµµένες αρχαιότητες, να φτιάξουµε ένα
µουσείο και τελικά –γιατί όχι- να θυµηθούµε ότι οφείλουµε κυ-
ριολεκτικά να διορθώνουµε, να τιµούµε αυτό το Απολλώνιο φως
που είναι Αρκαδικό, είναι Ηλείο θα πω, γιατί όποιος έχει διαβάσει
τον Παυσανία τουλάχιστον στην «Ελλάδος Περιήγησις», αυτό-
µατα θα δικαιώσει αυτό το πανελλήνιο αίτηµα της αποκατάστα-
σης της δικαιοσύνης σε ένα σφάλµα που, αν παρέµενε, θα ήταν
όνειδος.

Σας ευχαριστώ, αναµένω να ακούσω τη συνέχεια των πρωτο-
βουλιών σας και ελπίζω να κλείσει το θέµα αυτό σήµερα, αύριο,
το συντοµότερο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύλος Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κυρία Πρόεδρε, κύριε Αντιπρόεδρε, στην πρωτολογία
µου εξήγησα τι κάναµε και γιατί το κάναµε, γιατί ακολουθήσαµε
µια σωστή διαδικασία πάνω σ’ αυτό το θέµα, γιατί επιβαλλόταν
να κάνουµε µια σωστή διαδικασία πάνω σ’ αυτό το θέµα.

Θα ήταν εύκολο για µικροκοµµατικούς λόγους να διορθώ-
σουµε ένα λάθος µε ένα άλλο λάθος. Αποφασίσαµε όµως ότι
αυτό δεν θα ήταν το σωστό. Το σωστό ήταν να ακολουθηθεί η
σωστή διαδικασία για να δοθεί µια οριστική λύση στο θέµα, µέσα
από ένα πραγµατικά γόνιµο διάλογο πάνω σ’ αυτό το θέµα το
οποίο δεν θα αφορά µόνο το πού υπάγεται το µνηµείο, αλλά
ποιος είναι ο καλύτερος τρόπος να το αναδείξουµε και να το
αξιοποιήσουµε για το καλό της περιοχής. Σε αυτόν το διάλογο
σαφώς πρέπει να συµβάλει η κοινωνία των δύο νοµών, αν όχι και
των Αρκάδων για ιστορικούς λόγους, όπως επίσης µια επιτροπή
σοφών και το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο.

Πιστεύουµε ότι ένας τέτοιος διάλογος θα είναι γόνιµος, διότι
αυτή η µεταφορά, εάν και όποτε γίνει, θέλει µια υπουργική από-
φαση και εγώ αν είναι να υπογράψω µια τέτοια απόφαση, θέλω
και να ξέρω ότι κάνω το σωστό, αλλά και η κοινωνία να ξέρει
γιατί το κάνω.

Αναφέρεσθε όµως στην ερώτησή σας, αλλά και στη δευτερο-
λογία σας στη σηµασία του µνηµείου και εδώ θέλω να πω κάτι το
οποίο θα πάρω από τα λόγια σας. Αν δεν ήταν τόσο λυπηρό, θα
ήταν σχεδόν διασκεδαστικό ότι οι αρχαίοι ηµών πρόγονοι θα µεί-
νουν στην ιστορία για το ναό τον οποίο έφτιαξαν. Εµείς θα µεί-
νουµε στην ιστορία επειδή καταφέραµε να µεταφέρουµε το ναό
δύο φορές χωρίς να αλλάξουµε ούτε τα όρια του νοµού ούτε το
χώρο στον οποίο βρίσκεται ο ναός. Θα µείνουµε στην ιστορία για
µια απίστευτη τοπικιστική λογική µε µια απίστευτη γραφειοκρα-
τία που, αν δεν εντυπωσίαζε, θα τροµοκρατούσε.

Είναι, λοιπόν, σηµαντικό οτιδήποτε κάνουµε να γίνει σωστά, να
γίνει µε τη σωστή διαδικασία, να γίνει µε γνώση του γιατί το κά-
νουµε και να γίνει έτσι ώστε το αποτέλεσµα αυτής της δουλειάς
να είναι η πραγµατική ανάδειξη και αξιοποίηση αυτού του µνη-
µείου το οποίο οφείλουµε επιτέλους να σεβαστούµε γι’ αυτό που
είναι.

Σας ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του
Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα τρεις µαθήτριες και
µαθητές και τρεις συνοδοί -εκπαιδευτικοί από την Ιόνιο Σχολή.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 301/8.1.2010 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. ∆ηµητρίου Παπαδηµούλη προς τους
Υπουργούς Οικονοµικών και Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την άνοδο του πληθωρισµού, τα µέτρα και
την εισοδηµατική πολιτική κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαδηµούλη έχει ως εξής:
«Σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της Εθνικής Στατιστικής

Υπηρεσίας, ο πληθωρισµός για το ∆εκέµβριο του 2009 ανήλθε
στα 2,6%, σχεδόν τριπλάσιος του αντίστοιχου µέσου όρου της
Ευρωζώνης, που ανήλθε σε 0,9%. Και όλα αυτά τη στιγµή που η
ελληνική οικονοµία βουλιάζει όλο και βαθύτερα σε οικονοµική
ύφεση, µε αρνητικούς ρυθµούς ανάπτυξης, ενώ οι οικονοµίες
της Ευρώπης δείχνουν να επανέρχονται από την οικονοµική
κρίση.

∆εδοµένης της δέσµευσης της Κυβέρνησης για ενίσχυση και
αναβάθµιση της Επιτροπής Ανταγωνισµού και θεσµοθέτηση ει-
δικής αντιµονοπωλιακής αρχής για την παρακολούθηση εναρ-
µονισµένων πρακτικών, αλλά και βάσει των εξαγγελιών για την
εισοδηµατική πολιτική για το 2010, µε προβλεπόµενες αυξήσεις
στους χαµηλούς µισθούς της τάξης του 1,5%, ερωτώνται οι αρ-
µόδιοι Υπουργοί:

- Σε ποιες κινήσεις έχει προβεί η Κυβέρνηση και ποια είναι τα
σχέδια για το άµεσο µέλλον σε ό,τι αφορά την ενίσχυση της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού, για τον έλεγχο των τιµών και την παρα-
κολούθηση των εναρµονισµένων πρακτικών των καρτέλ;

- Προτίθεται η Κυβέρνηση, µετά την εξέλιξη αυτή, να επανε-
ξετάσει τις προτάσεις της για την εισοδηµατική πολιτική, δεδο-
µένου ότι οι εξαγγελθείσες αυξήσεις όχι µόνο δεν καλύπτουν τον
πληθωρισµό, αλλά οδηγούν σε περαιτέρω συρρίκνωση των ει-
σοδηµάτων των χαµηλόµισθων και των συνταξιούχων;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαδηµούλη θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ.
Μάρκος Μπόλαρης.

Έχετε το λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνι-

στικότητας και Ναυτιλίας): Κύριοι συνάδελφοι, είναι απολύτως
σαφές ότι η λειτουργία των καρτέλ στη χώρα µας επηρεάζει κα-
θοριστικά τις τιµές. Πέρυσι, τέτοιες µέρες, το «ΙΣΤΑΜΕ-ΑΝ-
∆ΡΕΑΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ» είχε µία επιστηµονική ηµερίδα στην
οποία τεκµηριώθηκε και επιστηµονικά αυτό το οποίο οι οικονο-
µολόγοι, η κοινωνία, οι πολίτες βιώνουν: Πως οι τιµές καθορι-
στικά επηρεάζονται -και στο επίπεδο των καθηµερινών ειδών και
στο επίπεδο των καυσίµων- από τις εναρµονισµένες πρακτικές.
Γι’ αυτό και όπως στην ερώτησή σας επισηµαίνετε, υπάρχει εξαγ-
γελία, προεκλογική δέσµευση του ΠΑΣΟΚ για την αναβάθµιση η
οποία πρέπει να γίνει στη νοµοθεσία που αφορά τον έλεγχο των
τιµών, την λειτουργία της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

Να θυµίσω ότι η Επιτροπή Ανταγωνισµού λειτουργεί µε το ν.
703/1977. Έχουν περάσει τριάντα δύο χρόνια. Είναι απόλυτα
σαφές ότι από τότε µέχρι σήµερα και στο χώρο λειτουργίας της
αγοράς του καπιταλισµού, διεθνώς και στη χώρα µας, έχουν αλ-
λάξει πολλά πράγµατα. Και είναι απολύτως βέβαιο ότι ήδη χρει-
άζεται η βελτίωση, αναθεώρηση, εκσυγχρονισµός της νοµοθε-
σίας. Γίνεται ήδη δουλειά σε αυτήν την κατεύθυνση.

Μέσα στο 2010 θα έρθει νόµος που αφορά τη νοµοθεσία και
τον ανταγωνισµό, τη λειτουργία της Επιτροπής Ανταγωνισµού η
οποία χρειάζεται αναβάθµιση και ενίσχυση. Ενίσχυση και σε επί-
πεδο προσωπικού, όχι µόνο στο θεσµικό της µέρος, ώστε να είναι
αποτελεσµατική στην αντιµετώπιση των φαινοµένων που υπάρ-
χουν στην αγορά και βεβαίως και στην κατασταλτική της λει-
τουργία, η οποία προβλέπεται µε την επιβολή των απαραίτητων,
των έγκαιρων και των δίκαιων προστίµων.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Βέβαια, δεν είναι µόνο η Επιτροπή Αγοράς. Ο Πρωθυπουργός
πριν από ένα µήνα περίπου, στις 14 ∆εκεµβρίου, µιλώντας στο
Ζάππειο -σε εκείνη την περίφηµη οµιλία για την εθνική κοινωνική
συµφωνία- δήλωσε ότι η Κυβέρνηση προβαίνει οργανωµένα και
χρειάζεται ένταση σε αυτήν την οργάνωση και στην παρέµβαση
για ελέγχους των ενδοµιλικών συναλλαγών, για τον περιορισµό
του περιθωρίου κέρδους, κυρίως στις πολυεθνικές επιχειρήσεις,
γεγονός το οποίο είναι βέβαιο πως θα συµπιέσει τις τιµές στην
αγορά και θα περιορίσει τα φαινόµενα της αισχροκέρδειας, τα
οποία βασίζονται στις αθέµιτες πρακτικές.

Τώρα για τον έλεγχο των τιµών, είναι βέβαιο ότι χρειάζεται
αναβάθµιση των θεσµών εποπτείας της αγοράς. Έχουµε δυ-
σλειτουργία κυρίως γιατί υπάρχουν πάρα πολλοί θεσµοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα συνεχίσω στη δευτεροµιλία, κύριε Πρόεδρε, σεβόµενος το
χρόνο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό ιδιαιτέρως για το χρόνο και για την όλη συνεισφορά
του.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. ∆ηµήτριος Παπαδηµούλης από
το ΣΥΡΙΖΑ για τρία λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, η ερώτησή µου σας έθεσε συγκεκριµένα ερω-

τήµατα, ζητώντας συγκεκριµένες απαντήσεις και όχι έναν κατά-
λογο από νέα «θα». Υπάρχει µία παροιµία που λέει: «Ο Αντώνης
µε τα λόγια χτίζει ανώγεια και κατώγεια». Εδώ έχουµε πράξεις,
έργα. Σας έχει ξεφύγει ο πληθωρισµός, η ακρίβεια. Όταν είναι
0,9% στην Ευρωζώνη το ∆εκέµβριο στην Ελλάδα ήταν 2,6%.
Τρεις φορές παραπάνω.

Πληθωρισµός 2,6% σε µια οικονοµία σε ύφεση, σηµαίνει ότι
οργιάζουν τα καρτέλ. Περίµενα να µου πείτε τι µέτρα πήρατε και
τι µέτρα θα πάρετε και πότε για να καταπολεµήσετε τους µηχα-
νισµούς που παράγουν ακρίβεια και διαβρώνουν το εισόδηµα.
∆εν άκουσα τίποτε συγκεκριµένο. Ο Πρωθυπουργός λέει «ορ-
θοπεταλιά» και εσείς κάνετε χάζι.

∆εύτερον, όταν προβλέψατε στον προϋπολογισµό αυξήσεις
για τους χαµηλόµισθους, τους νεοπροσλαµβανόµενους εργαζό-
µενους στο δηµόσιο 1,5%, ο πληθωρισµός ήταν 1,6%. Τώρα ο
πληθωρισµός είναι 2,6%. Είχατε πει προεκλογικά ότι θα δώσετε
πραγµατικές αυξήσεις πάνω από τον πληθωρισµό. Αφού ο πλη-
θωρισµός είναι 2,6% σκοπεύετε να επανεξετάσετε την εισοδη-
µατική πολιτική που σχεδιάσατε και ανακοινώσατε µέσω
διαρροών, µε µειώσεις 4% στο σύνολο, µε κοµµένα επιδόµατα
κατά 10%, πάγωµα στους µισθούς από 2.000 ευρώ και πάνω;
Τουλάχιστον στους χαµηλόµισθους το 1,5% θα το κάνετε 2,5% ή
3% για να σεβαστείτε την προεκλογική σας δέσµευση;

Εγώ καταλαβαίνω το επιχείρηµα που λέει, σας υποσχεθήκαµε
κάποια πράγµατα, πραγµατικές αυξήσεις πάνω από τον πληθω-
ρισµό για να πάρουµε την ψήφο σας και τώρα που την πήραµε,
σας λέµε ότι δεν τα λογαριάσαµε καλά, βρήκαµε καµένη γη, το
γνωστό ανέκδοτο των κυβερνήσεων και θα κάνουµε κάτι άλλο.
Αν σκοπεύετε αντί για αυξήσεις πάνω από τον πληθωρισµό µε το
επιχείρηµα της καµένης γης να δώσετε αυξήσεις κάτω από τον
πληθωρισµό, σκοπεύετε τουλάχιστον να πείτε µία συγγνώµη
στον ελληνικό λαό, στους ψηφοφόρους σας γιατί άλλα είπατε
και άλλα κάνατε; Παρακαλώ µία απάντηση και σας χαρίζω είκοσι
δευτερόλεπτα από την τοποθέτησή µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Μπράβο, κύριε Πα-
παδηµούλη.

Να θυµόσαστε, όµως, πάντοτε ότι µιλάτε στο Προεδρείο και
όχι στον Υφυπουργό.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνι-

στικότητας και Ναυτιλίας): Όπως ξέρετε, το χάρισµα δεν ισχύει
γιατί ο Κανονισµός δεν προβλέπει χαρίσµατα τέτοιους είδους.
Πάντως, ευχαριστώ για την καλή προαίρεση.

Κύριε Παπαδηµούλη, νοµίζω ότι η εµπειρία την οποία έχετε,
εµπειρία πολλών χρόνων κοινοβουλευτική και πολιτική, σας βάζει

µπροστά στην ευθύνη να σκεφθείτε ότι η κριτική την οποία κά-
νετε σε σχέση µε τα µέτρα τα οποία παίρνει η Κυβέρνηση για την
αντιµετώπιση του πληθωρισµού και των φαινοµένων των συγ-
χρονισµένων πρακτικών στην αγορά είναι βιαστική. Εγώ θα δε-
χόµουν κριτική, αυστηρή κριτική αλλά δίνοντας ένα περιθώριο
να τρέξουν κάποια πράγµατα.

Σας λέω τι ξεκίνησε να κάνει η Κυβέρνηση και µου λέτε ότι λέω
«θα». ∆εν είναι «θα». Το ότι ξεκινά η λειτουργία του Παρατηρη-
τηρίου Τιµών, το ότι χρειάζεται αναβάθµιση το Παρατηρητήριο
Τιµών, το ότι χρειάζεται συντονισµός στις ελεγκτικές υπηρεσίες
µεταξύ των διαφόρων Υπουργείων και η ηλεκτρονική τους δια-
σύνδεση, το ότι έρχεται ένας καινούργιος νόµος για την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, που θα ελέγξει τις πρακτικές στην αγορά,
γιατί δεν µπορούµε να το κάνουµε µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο,
όλα αυτά δεν είναι «θα». Είναι κυβερνητική πολιτική η οποία υλο-
ποιείται και η οποία φυσικά δεν έχει αποδώσει ακόµα, διότι αυτά
δεν πρόλαβαν να µπουν στην πράξη. Λοιπόν, να µην είστε άδι-
κος.

Σας είπα εκ των προτέρων ότι η Κυβέρνηση, το ΠΑΣΟΚ και τα
προηγούµενα χρόνια και τώρα καταλαβαίνουµε πάρα πολύ καλά
ποιες είναι οι επιδράσεις των συγχρονισµένων πρακτικών στις
τιµές. Αναφέρεστε στον πληθωρισµό και στη σχέση που έχει µε
τους µισθούς. Η πρόβλεψη για τον πληθωρισµό του 2010 είναι
ένα 1,4%. Αναφέρεστε σε ένα νούµερο του τελευταίου διµήνου
και λέτε ότι µε βάση αυτό η δέσµευση που είχαµε µετά την ανά-
ληψη της εξουσίας από το ΠΑΣΟΚ ήταν άστοχη. Θα υπολογίσετε
ότι ήδη η Κυβέρνηση για τους χαµηλόµισθους και τους χαµηλο-
συνταξιούχους στους οποίους αναφερθήκατε έχει ήδη φροντί-
σει για την καταβολή του επιδόµατος αλληλεγγύης και αυτό
σαφώς τους στηρίζει; Αυτό για να τα λέµε όλα και να είµαστε δί-
καιοι.

Ε, αυτό θα το υπολογίζετε, όταν αναφέρεστε στην πίεση την
οποία δέχεται ο χαµηλόµισθος και ο συνταξιούχος από τον πλη-
θωρισµό, για να είµαστε απολύτως σαφείς.

Η Κυβέρνηση παρεµβαίνει µε πολιτικές οι οποίες ξεδιπλώνο-
νται, µε πολιτικές στις οποίες ανταποκρίνεται στις υποσχέσεις
που έδωσε προεκλογικά. Και βέβαια, η πολιτική της έχει, σε
σχέση µε τα δηµοσιονοµικά, αποτυπωθεί στο πρόγραµµα το
οποίο συζητήθηκε προχθές στη Βουλή και έχει κατατεθεί στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Και από εκεί θα κριθεί.

Όσον αφορά τη καµένη γη, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Οι Έλ-
ληνες πολίτες, στο σύνολό τους, ξέρουν πως το δηµόσιο έλ-
λειµµα για το 2004 ήταν 160.000.000.000 ευρώ, ενώ στα
πεντέµισι χρόνια διπλασιάστηκε. ∆εν το λέµε εµείς αυτό. Και
εσείς το ξέρετε και η Ευρώπη το ξέρει και οι αγορές το ξέρουν
ότι διπλασιάστηκε. Αυτά, λοιπόν, τα περί καµένης γης, τα οποία
είναι παρωχηµένη επιχειρηµατολογία και την οποία δεν χρησι-
µοποιήσαµε, µην τα βάζετε στην Αίθουσα.

Πραγµατικά, υπάρχει ανάγκη για µία δηµοσιονοµική ανάταξη
στην πορεία της χώρας. Χρειάζεται στήριξη της παραγωγικής
βάσης και όλα αυτά µέσα από µία θεσµική ανασυγκρότηση της
χώρας. Με αυτά ασχολείται η Κυβέρνηση, αυτή είναι η δέσµευση
της κ. Παπανδρέου, αυτήν υλοποιούµε.

Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εµείς ευχαριστούµε

τον Υφυπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας
κ. Μάρκο Μπόλαρη, για τη δευτερολογία του προς τον κ. Παπα-
δηµούλη.

Ενηµερώνω το Σώµα ότι η πρώτη µε αριθµό 299/18-1-2010,
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ κ.
∆ηµητρίου Καρύδη προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε την λειτουργία της Θεραπευτικής Μονά-
δας του Οργανισµού Κατά των Ναρκωτικών στο κέντρο του
Πειραιά κ.λπ., διαγράφεται, λόγω κωλύµατος της ερωτώµενης
Υπουργού, η οποία πρώτη φορά απουσιάζει.

Θα προχωρήσουµε στη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό
302/18-1-2010 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικόλαου
Τσούκαλη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ι-
κτύων, σχετικά µε την ολοκλήρωση της κατασκευής Σιδηροδρο-
µικής Γραµµής Υψηλών Ταχυτήτων κ.λπ.
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Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Τσούκαλη έχει ως εξής:
«Μεγάλη ανησυχία επικρατεί σε ολόκληρη τη δυτική Ελλάδα

γενικότερα και στην Αχαΐα ειδικότερα για την προοπτική του µε-
γαλόπνοου έργου της νέας σιδηροδροµικής γραµµής υψηλών
ταχυτήτων (ΣΓΥΤ) από το Κιάτο µέχρι και το νέο λιµάνι της Πά-
τρας.

Στο τµήµα Κιάτο- Ροδοδάφνης, προϋπολογισµού 870.000.000
ευρώ, έχει εκτελεστεί το 52% του έργου ή το 67% των επιλέξιµων
δαπανών. Για το τµήµα Ροδοδάφνη-Πάτρα, κόστους 725.000.000
ευρώ φαίνεται ότι υπάρχουν οι περισσότερες επιφυλάξεις. Επι-
πλέον έχουν διαπιστωθεί πενήντα τρεις θέσεις εµπλοκής της
ΣΓΥΤ µε την Ολυµπία Οδό, δίχως ακόµα να έχει αντιµετωπιστεί η
διαχείρισή τους.

Επειδή το ζωτικό αυτό έργο τόσο για την ανάπτυξη ολόκλη-
ρου του δυτικού άξονα όσο και για την προστασία του περιβάλ-
λοντος φαίνεται ότι δεν θα έχει ολοκληρωθεί ούτε το 2013.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Σε ποια ακριβώς φάση κατασκευής βρίσκονται τα τµήµατα

Κιάτου- Ροδοδάφνης και Ροδοδάφνης-Πάτρας και ποια τα τελικά
χρονοδιαγράµµατα ολοκλήρωσής του και που οφείλονται οι κα-
θυστερήσεις;

2. Σε ποια φάση βρίσκεται η αντιµετώπιση των πενήντα τριών
θέσεων εµπλοκής και ποια µέθοδο θα επιλέξετε για την αντιµε-
τώπισή τους;»

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδο-
µών Μεταφορών και ∆ικτύων κ. Νικόλαος Σηφουνάκης.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-
φορών και ∆ικτύων): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητέ συνάδελφε, γνω-
ρίζετε ότι ο Όµιλος του ΟΣΕ τα τελευταία χρόνια έχει φθάσει στο
χείλος του γκρεµού, αν αναλογιστούµε ότι το έλλειµµα του Ορ-
γανισµού το 2004 ήταν περίπου της τάξης των 3.000.000.000 και
σήµερα υπερβαίνει τα 9.000.000.000.

Για τη δηµιουργία της σηµαντικής σιδηροδροµικής υποδοµής,
της εθνικής υποδοµής, απαιτούνται βεβαίως, τεράστια κεφάλαια.
Όπως και κατ’ ιδίαν σας έχω πει, δυστυχώς, από το Γ’ ΚΠΣ απω-
λέστηκαν περίπου 840.000.000 ευρώ, µε αποτέλεσµα βεβαίως να
ετεροχρονιστεί η ολοκλήρωση των έργων. Και λόγω του περιο-
ρισµένου του χρόνου, θα προσπαθήσω να είµαι όσο γίνεται πιο
σύντοµος στα θέµατα τα οποία βάζετε.

Προτεραιότητά µας είναι η ολοκλήρωση της ΠΑΘΕ. Ολοκλή-
ρωση της ΠΑΘΕ, της σιδηροδροµικής, τι σηµαίνει; Σιδηροδρο-
µικό δίκτυο από λιµάνι Θεσσαλονίκης, Ικόνιο Πειραιά –λιµάνι
Πάτρας. Πιο συγκεκριµένα, στα τµήµατα Κιάτο-Ροδοδάφνη, Ρο-
δοδάφνη-Πάτρα βρίσκονται σε εξέλιξη τέσσερις συµβατικές ερ-
γολαβίες κατασκευής υποδοµής σιδηροδροµικής, συνολικού
συµβατικού αντικειµένου 315,5 εκατοµµυρίων ευρώ που καλύ-
πτουν όλο το συγκεκριµένο µήκος πλην του κοµµατιού ∆ιακο-
φτό-Ελαιώνας που είναι περίπου έξι χιλιόµετρα.

Επίσης, σε εξέλιξη βρίσκονται συµβάσεις προµηθειών υλικών
υποδοµής, περίπου 55.000.000 και που είναι σιδηροτροχιές,
στρωτήρες, κ.ο.κ., έργα αρχαιολογίας και έργα απαλλοτριώ-
σεων, δηλαδή δαπάνη απαλλοτριώσεων. Τα έργα της υποδοµής
ολοκληρώνονται ως την επόµενη εργολαβία, καθώς επίσης, το
τµήµα ∆ιακοφτό-Ελαιώνας, τα ηλεκτροµηχανολογικά του τµή-
µατος αυτού. Η ολοκλήρωση του τµήµατος και η σηµατοδότηση
της τηλεδιοίκησης εκτιµάται ότι θα τελειώσει περίπου το 2013.

Στο τµήµα Ροδοδάφνη-Πάτρα, µέσα στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ, η
συνολική δαπάνη που διατίθεται για την ένταξη είναι περίπου
484.000.000 ευρώ. Το έρδο Ροδοδάφνη έως Ρίο, είκοσι οκτώ χι-
λιόµετρα. Προετοιµάζεται η δηµοπράτηση της πρώτης εργολα-
βίας ύψους 305.000.000 ευρώ για την υποδοµή από τη
Ροδοδάφνη έως Ψαθόπυργο. Έχει γίνει η κήρυξη των απαλλο-
τριώσεων στο τµήµα Ροδοδάφνη µέχρι Ψαθόπυργο και είναι σε
εξέλιξη η διαδικασία για τον διαδικαστικό προσδιορισµό της απο-
ζηµίωσης. Σύµφωνα µε την «ΕΡΓΟΣΕ», η ολοκλήρωση του έργου
µέχρι το Ρίο, µε την προϋπόθεση υπογραφής της σύµβασης έως
το τέλος του 2010, εκτιµάται ότι αυτό µπορεί να ολοκληρωθεί πε-
ρίπου ενάµιση χρόνο πέραν του 2013, όπως είναι σήµερα τα
πράγµατα και εφόσον όλα εξελιχθούν έτσι.

Τα έργα του πρώτου τµήµατος είχαν καθυστερήσεις που οφεί-
λονταν στην ανάκληση από την ίδια την «ΕΡΓΟΣΕ» της διακήρυ-
ξης το 2005-2006, η επαναδηµοπράτηση του έργου για την
κατασκευή κυρίως των σηράγγων του Πλατάνου. Οι απαιτήσεις
από τους διάφορους φορείς για αλλαγές της χάραξης σε ορι-
σµένα τµήµατα, οι αντίστοιχες προκηρύξεις νέων µελετών, οι
απαιτούµενες διαδικασίες, χρονοβόρες, των απαλλοτριώσεων,
η αρχαιολογική υπηρεσία, η έρευνα, η ανασκαφή κ.ο.κ..

Από την πλευρά του Υπουργείου, εµείς κάνουµε όλες τις προ-
σπάθειες. Ο χαµένος χρόνος δεν ήταν ένας χρόνος µικρός,
πέραν της απώλειας των 840.000.000, ήταν και απώλεια περίπου
τεσσάρων χρόνων, καθυστέρησης. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η
σιδηροδροµική ΠΑΘΕ έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί στις
31.12.2008 το αργότερο, µε την παράταση του +1.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Ο κ. Νικόλαος Τσούκαλης από το ΣΥΡΙΖΑ έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θα διαθέσω και εγώ κάποιο χρόνο στον κύριο

Υπουργό, να είναι πιο συγκεκριµένος στη δευτερολογία του.
Είναι προφανές ότι υπάρχει σοβαρότατο πρόβληµα για το τµήµα,
απ’ ό,τι κατάλαβα, κύριε Πρόεδρε, από Ρίο µέχρι Πάτρα. ∆ηλαδή
φαίνεται, σύµφωνα µε αυτά που ανέφερε ο κύριος Υπουργός, ότι
ο σιδηρόδροµος, η ΣΓΥΤ, όπως αναφέρατε προηγουµένως, είναι
αµφίβολο αν θα φτάσει στο λιµάνι της Πάτρας. Γιατί το χρονο-
διάγραµµα δεν προσδιορίστηκε. Έχουµε ένα αόριστο χρονοδιά-
γραµµα περίπου µέχρι το 2015 για την κατασκευή της
σιδηροδροµικής γραµµής µέχρι το Ρίο, αλλά δεν έχουµε χρονο-
διάγραµµα µέχρι την Πάτρα. Καταλαβαίνετε -ίσως γνωρίζετε,
πρέπει να γνωρίζετε- ότι η κατασκευή της σιδηροδροµικής γραµ-
µής υψηλών ταχυτήτων µέχρι το τρίτο αστικό κέντρο της χώρας,
πρωτοφανές για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα, η τρίτη πόλη χώρας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν διαθέτει γραµµή υψηλών ταχυτή-
των, µέχρι το 2015 είναι αµφίβολο αν θα κατασκευαστεί µέχρι το
Ρίο, σύµφωνα µε το χρηµατοδοτικό πλαίσιο του ΕΣΠΑ για τα
αντίστοιχα έργα.

Όµως, µέχρι το λιµάνι της Πάτρας είναι αµφίβολο αν θα κατα-
σκευαστεί, γεγονός που σηµαίνει ότι πραγµατικά, υπάρχει σο-
βαρό πρόβληµα στην κατασκευή του έργου.

Περιµένω, όµως, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε και στο δεύ-
τερο ερώτηµα, γιατί ξέρετε ότι οι πενήντα τρεις θέσεις εµπλο-
κής µπορεί να προκαλέσουν περαιτέρω καθυστερήσεις, µέχρις
ότου επιλυθούν µε ποια µέθοδο και αν θα αναλάβει η «Ολυµπία
Οδός», αν θα αναλάβει η «ΕΡΓΟΣΕ» ή αν θα αναλάβει κάποιος
άλλος να τις επιλύσει.

Είναι πολύ σοβαρό το θέµα των εµπλοκών. Περιµένω στη δευ-
τερολογία σας να απαντήσετε και για τα πενήντα τρία αυτά ση-
µεία εµπλοκής.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Νικόλαο Τσούκαλη.

Ο Υφυπουργός κ. Νικόλαος Σηφουνάκης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και ∆ικτύων): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι κοινός
τόπος και θα συµφωνήσει και ο συνάδελφος, ο κ. Τσούκαλης, ότι
στη χώρα µας, αν εξαιρέσουµε τη µεγάλη, πραγµατικά, περίοδο
της δηµιουργίας του ελληνικού σιδηρόδροµου, που ήταν την
εποχή του Τρικούπη και στη συνέχεια, ο εκσυγχρονισµός ο
οποίος έγινε την περίοδο του Βενιζέλου, έκτοτε, δηλαδή, αν αρ-
χίσουµε απ το 1930 έως το 1993-1994, δηλαδή, επί εξήντα χρό-
νια, δεν έγινε τίποτα στον ελληνικό σιδηρόδροµο. ∆όθηκε
προτεραιότητα µόνο στους αυτοκινητόδροµους.

Μετά από εξήντα χρόνια, το 1993-1994, ξεκίνησε η µεγάλη
προσπάθεια µε το Β’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, µε το Γ’ Κοι-
νοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Όµως, τα έργα είναι πίσω. Γιατί; Γιατί
ενώ έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί η ΠΑΘΕ, δεν ολοκληρώνεται
και ετεροχρονίζεται άλλα πέντε χρόνια πίσω; Εµένα δεν µου αρέ-
σει να κάνω παρελθοντολογία, αλλά κακά τα ψέµατα τα τελευ-
ταία έξι χρόνια τι είχαµε; Τρεις διαφορετικούς Υπουργούς. Ο
κάθε ένας Υπουργός έκανε και ένα δικό του νόµο για τον ΟΣΕ, ο
οποίος ψηφιζόταν στη Βουλή. Ο πρώτος Υπουργός, το 2004, δη-
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µιούργησε τον καινούργιο Οργανισµό του ΟΣΕ µε τρεις εται-
ρείες. Ήρθε ο δεύτερος Υπουργός, τις έκανε πέντε µε άλλο
νόµο. Ήρθε ο τρίτος, τις έκανε ξανά τρεις. Και υποτίθεται ότι
ισχύει ο τελευταίος. Και για δείτε, άλλαξαν έξι διοικήσεις σε αυτά
τα πεντέµισι χρόνια. Τρεις Υπουργοί και έξι διοικήσεις. Αυτός
ήταν και ο ουσιαστικός λόγος της κακοδαιµονίας στον ΟΣΕ.

Είναι θέµα πολιτικής βούλησης. Η πολιτική βούληση από αυτή
την Κυβέρνηση υπάρχει. Βεβαίως, υπάρχει και ένα δεδοµένο. Και
επειδή αναφερθήκατε στο δύσκολο τµήµα Ρίου-Πάτρας, είναι
πράγµατι ένα δύσκολο κοµµάτι. Το µεγαλύτερο µέρος του είναι
επί της ακτής. Εκεί έχουν γίνει προτάσεις περί υπογειοποίησης,
για τις οποίες, όµως, δεν υπάρχουν ολοκληρωµένες µελέτες και
βεβαίως, είναι µια τεράστια δαπάνη. Εάν θα συζητήσουµε γι’
αυτήν, θα συζητήσουµε µετά το 2015.

Όµως, εµείς είµαστε υποχρεωµένοι να νικήσουµε το χρόνο για
να µπορεί πράγµατι κάποια στιγµή και ο ελληνικός σιδηρόδρο-
µος να µην είναι µόνο µέσο µεταφοράς επιβατικού κοινού αλλά
και εµπορευµάτων. Στη χώρα µας διακινείται µε το σιδηρόδροµο
περίπου το 2% των εµπορευµάτων, όταν στις χώρες της Ευρώ-
πης ο αριθµός είναι δεκαπλάσιος ή εικοσαπλάσιος. Εκεί πρέπει
να φτάσουµε. Άρα είναι αναγκαίο να φτάσουµε στο λιµάνι της
Πάτρας.

Πολύ πιθανό να χρειαστεί ένα ενδιάµεσο διάστηµα, όπου θα
υπάρχει η µονή γραµµή, αλλά πρέπει πρώτα να γίνουν ολοκλη-
ρωµένες µελέτες, να υπάρξουν οι απαλλοτριώσεις, πρέπει επα-
ναλάβω πω ότι θα είναι βεβαίως ένα δύσκολο έργο. Στο Ρίο θα
φτάσει, θα το ολοκληρώσουµε αυτό και πιστεύω ταυτόχρονα να
ολοκληρώνουµε και τις διαδικασίες και τις µελέτες µέχρι το
τέλος.

Πρέπει, όµως, να σταθούµε σε ένα γεγονός. Υπάρχει µια υπε-
ρευαισθησία όσον αφορά τη διέλευση του σιδηρόδροµου από
τις πόλεις και κυρίως από τα κέντρα των πόλεων. Είναι διαφορε-
τικό το αστικό κέντρο από το περιαστικό. Ξέρουµε πώς αντιµε-
τωπίζεται στις µεγάλες πόλεις στην Ευρώπη.

Εγώ δεν ξέρω καµµία µεγάλη πόλη στην Ευρώπη που να έχει
σιδηρόδροµο διακόσια χρόνια και να διανοείται κανείς να κάνει
υπόγειο να διασχίζει την πόλη. Όλοι οι σιδηρόδροµοι στις πό-
λεις, από το Παρίσι, από τη Ρώµη, από το Μιλάνο, από τη Φραν-
κφούρτη, από παντού περνούν ανοικτά µέσα από τις πόλεις. ∆εν
υπάρχει σιδηρόδροµος υπόγειος και αν υπάρχει, είναι τα παλιά
τµήµατα του 19ου αιώνα. Καινούργια δεν κάνουν, εκτός και αν
κάνουν µετρό.

Είναι, λοιπόν, ένα θέµα το οποίο πρέπει να το δούµε και θα το
δούµε. Θα το δείξουν οι µελέτες, αλλά, βεβαίως, σας επαναλαµ-
βάνω ότι ο στόχος µας είναι πρωταρχικός η εξυγίανση η δηµι-
ουργία ενός σιδηρόδροµου, που θα ξεκινάει από το λιµάνι της
Θεσσαλονίκης και θα καταλήγει στο λιµάνι της Πάτρας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον κύριο Υπουργό και ειλικρινά εύχοµαι να γίνουν αυτά που θα
δείτε γιατί είναι και η µεγάλη πύλη και για τη δύση η Πάτρα, η
τρίτη πόλη µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώ-
ρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα πέντε µα-
θητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί-συνοδοί από το 2ο
Γυµνάσιου Ηρακλείου Αττικής.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τελευταία επίκαιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου σήµερα,
για να κλείσει ολοσχερώς το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων είναι
η δεύτερη µε αριθµό 297/18-1-2010 του Βουλευτή της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Σάββα Αναστασιάδη προς την Υπουργό Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την
ολοκλήρωση των µελετών του Γενικού Πολεοδοµικού Σχεδίου
της περιοχής Κορώνειας-Βόλβης κ.λπ.

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. συναδέλφου έχει ως εξής:
«Με βάση τις διατάξεις της ΚΥΑ µε αριθµό 6919/04οι επεκτά-

σεις των Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων των ∆ήµων που περι-
λαµβάνονται στα όρια της προστατευµένης περιοχής των λιµνών
Κορώνειας-Βόλβης και Μακεδονικών Τεµπών ουσιαστικά απαγο-

ρεύονταν. Η απαγόρευση αυτή έχει αρθεί µε την ΚΥΑ υπ’ αριθµ.
39542/12-8-2008 που είναι η τροποποίηση της αρχικής ΚΥΑ.

Σήµερα βρίσκονται σε εξέλιξη τα Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια
που αφορούν τους ∆ήµους:

1. Μυγδόνιας, 2. Λαγκαδα, 3. Ασσήρου, 4. Εγνατίας, 5. Κορω-
νείας, 6. Νέας Μαδύτου, 7. Ρεντίνας, 8. Αρέθουσας, 9. Βερτίσκου,
10. Απολλωνίας, 11. Λαχανά, 12. Αγίου Γεωργίου, 13. Ζερβοχω-
ρίων, 14. Αρναίας.

Για την ολοκλήρωση των διαδικασιών και την έγκριση του ΓΠΣ
απαιτείται, από τον αρµόδιο φορέα διαχείρισης, σχετική γνωµο-
δότηση.

Επειδή πολλές από τις εν λόγω µελέτες ΓΠΣ/ΣΧΟΟΑΠ χρηµα-
τοδοτούνται από το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο, εποµένως σε περί-
πτωση καθυστέρησης υπάρχει ο κίνδυνος απώλειας σηµαντικών
κοινοτικών κονδυλίων, αλλά είναι και ένα θέµα που απασχολεί
τόσο την τοπική κοινωνία όσο και τους δηµάρχους της περιοχής:

Επειδή ο Φορέας ∆ιαχείριση Λιµνών Κορώνεια–Βόλβης δεν συ-
νεδριάζει εδώ και τέσσερις περίπου µήνες και κατά συνέπεια δεν
γνωµοδοτεί:

Ερωτάται η Υπουργός:
Εάν και πότε θα συνεδριάσει ο Φορέας ∆ιαχείρισης Κορώ-

νειας–Βόλβης, έτσι ώστε να δοθεί η δυνατότητα να γνωµοδοτή-
σει, για να προχωρήσουν και να ολοκληρωθούν τα Γενικά
Πολεοδοµικά Σχέδια των ∆ήµων της εν λόγω περιοχής;»

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.Μωραΐτης.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων που έχει θέσει το Υπουργείο
Περιβάλλοντος, εντάσσεται και η προστασία και η διαχείριση του
φυσικού περιβάλλοντος προς όφελος των κατοίκων της χώρας
µας. Αρµόδιοι φορείς για την προστασία και διαχείριση των προ-
στατευόµενων περιοχών είναι οι φορείς διαχείρισης.

Στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο ενός φορέα διαχείρισης συµµετέ-
χουν τόσο οι κεντρικές υπηρεσίες όσο και η τοπική κοινωνία, Το-
πική Αυτοδιοίκηση και παραγωγικοί φορείς. Το ΥΠΕΚΑ –και εδώ
θέλω να σας δώσω κάποια στοιχεία προς ενηµέρωσή σας- προ-
κήρυξε εντός του 2009 τις θέσεις των Προέδρων και των επι-
στηµόνων στους είκοσι οκτώ φορείς διαχείρισης, που υφίστανται
επί του παρόντος. Στο πλαίσιο αυτό διενεργήθηκε δηµόσια πρό-
σκληση ενδιαφέροντος, ελήφθησαν τετρακόσια είκοσι πέντε πε-
ρίπου βιογραφικά στην ιστοσελίδα ανοικτής διακυβέρνησης και
έγινε µια αξιοκρατική επιλογή των στελεχών στη βάση της επι-
στηµονικής τους επάρκειας.

Ωστόσο, στα διοικητικά σηµεία των φορέων διαχείρισης συµ-
µετέχουν και εκπρόσωποι της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οι οποίοι
δεν ορίζονται από το Υπουργείο αλλά από τους δήµους της πε-
ριοχής στην οποία βρίσκεται ο φορέας διαχείρισης. Και έχει πα-
ρατηρηθεί, αγαπητέ συνάδελφε -σε πάρα πολλούς φορείς- οι
εκπρόσωποι της αυτοδιοίκησης, να µην έχουν ακόµη προτείνει
τους εκπροσώπους τους για να µπορέσουν να προχωρήσουν.

Παρ’ όλα αυτά το ΥΠΕΚΑ έχει ορίσει πρόεδρο στο συγκεκρι-
µένο φορέα και, βεβαίως, αναπληρωτή.

Όσον αφορά την ουσία της επίκαιρης ερώτησής σας θέλω να
πω ότι τα Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια, τα ΓΠΣ, αλλά και τα Σχέ-
δια Χωρικής και Οικιστικής Οργάνωσης Ανοικτής Πόλης, τα ΣΧΟ-
ΟΑΠ για τη βιώσιµη οικιστική ανάπτυξη αποτελούν αναπτυξιακά,
χωροταξικά και περιβαλλοντικά εργαλεία για την κάθε περιοχή.

Στην προκειµένη περίπτωση τα Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια και
τα ΣΧΟΟΑΠ των δεκατεσσάρων δήµων που αναφέρονται στην
επίκαιρη ερώτηση βρίσκονται στην ευρύτερη περιοχή των λιµνών
της Κορώνειας και της Βόλβης που προστατεύονται από τη Συν-
θήκη Ραµσάρ. Επιπλέον εκτεταµένα τµήµατα των εν λόγω δήµων
εµπίπτουν στις περιοχές και του δικτύου «NATURA».

Τα εν λόγω Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια και τα ΣΧΟΟΑΠ ξεκί-
νησαν στην πλειοψηφία τους το 2004. Από αυτά, τα επτά χρη-
µατοδοτούνται σήµερα από πόρους του Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης, δύο εξ αυτών της Κορώνειας και της Απολλωνίας από
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το ΕΠΠΕΡ, τα άλλα από το ΠΕΠ, ενώ τα υπόλοιπα από πόρους
των τοπικών φορέων. Οι αναθέσεις των µελετών έγιναν από τους
δήµους, ενώ την επίβλεψή τους έχει αναλάβει η ίδια ∆ιεύθυνση
ΠΕΧΩ της Περιφέρειας, η οποία και θα εισηγηθεί την έγκρισή
τους στον Γενικό Γραµµατέα της Περιφέρειας.

Για τις περιοχές αυτές και λόγω του χαρακτήρα της προστα-
σίας κατέστη αναγκαίο να προβλεφθούν ειδικές ρυθµίσεις µε
βάση το καθεστώς προστασίας της αντίστοιχης ΚΥΑ για την προ-
στασία των λιµνών. Οι ρυθµίσεις αυτές αφορούν τη µείωση επε-
κτάσεων οικισµών, πρόβλεψη αυστηρότερων χρήσεων γης,
µέριµνα για αυστηρότερους περιβαλλοντικούς όρους.

Επειδή η συγκεκριµένη ΚΥΑ χρειάστηκε να επικαιροποιηθεί εκ-
δόθηκε νέα ΚΥΑ το Νοέµβριο του 2008. Οι µελέτες χρειάστηκε
να περιµένουν τη διαµόρφωση των τελικών κατευθύνσεων ως
προς το εύρος των επεκτάσεων από τις αρµόδιες κεντρικές υπη-
ρεσίες του ΥΠΕΧΩ∆Ε βάσει της νέας ΚΥΑ Οι οδηγίες αυτές ολο-
κληρώθηκαν και απεστάλησαν το καλοκαίρι του 2009. Μετά από
αυτή την εξέλιξη όλες οι µελέτες, όπως γνωρίζετε, τροποποιού-
νται, ώστε να προσαρµοστούν στις τελικές κατευθύνσεις µε τη
φροντίδα της ∆ιεύθυνσης ΠΕΧΩ Κεντρικής Μακεδονίας και απο-
στέλλονται διαδοχικά στο φορέα διαχείρισης, ώστε να γνωµο-
δοτήσει σχετικά το διοικητικό συµβούλιο.

Η πρώτη µελέτη εξ αυτών, που αφορά στο Γενικό Πολεοδο-
µικό Σχέδιο του ∆ήµου Μυγδονίας, απεστάλη στο φορέα διαχεί-
ρισης µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα, µέσα Ιανουαρίου.
Συνεπώς δεν τίθεται θέµα καθυστέρησης των µελετών λόγω µη
συνεδρίασης του διοικητικού συµβουλίου του φορέα διαχείρι-
σης.

Στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του το ΥΠΕΚΑ ανταποκρίθηκε
έγκαιρα για τη διευκόλυνση της διαδικασίας θεσµοθέτησης των
ΓΠΣ και των ΣΧΟΟΑΠ και µάλιστα µε υπηρεσιακές ενέργειες,
σχολιασµούς, κατευθύνσεις, τις οποίες δίνουµε προσπαθούµε
µε κάθε τρόπο να µπορέσουµε να διευκολύνουµε αυτή τη διαδι-
κασία. Και τούτο γιατί πιστεύουµε αυτό που είπα και πριν, ότι τα
ΓΠΣ και τα ΣΧΟΟΑΠ είναι εργαλεία, τα οποία µπορεί να χρησι-
µοποιήσει ο κάθε τόπος για να µπορέσει να πάει µπροστά. Είναι
εργαλεία οικονοµικά, περιβαλλοντικά, εργαλεία που µπορούν να
αλλάξουν το µέλλον του κάθε τόπου.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε

πολύ.
Ο κ. Σάββας Αναστασιάδης, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρα-

τίας, έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύ σωστά επεσήµανε ο κύριος Υφυπουργός τις διαδικασίες

που αφορούν τις εγκρίσεις των Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων
της προστατευόµενης περιοχής των λιµνών Κορώνειας και Βόλ-
βης.

Όµως, όσον αφορά τα αιτήµατα για γνωµοδότηση στο φορέα
διαχείρισης αυτά δεν ανταποκρίνονται στη πραγµατικότητα.
Όσον αφορά τη Μυγδονία δηλαδή, που αναφερθήκατε, εδώ και
πολύ καιρό –από το καλοκαίρι περίπου- είναι στη δεύτερη φάση
και καθυστερεί η ολοκλήρωσή της, διότι δεν συνεδριάζει ο φο-
ρέας διαχείρισης. Ξέρετε πολύ καλά ότι µε την 6919 ΚΥΑ του
2004 ουσιαστικά απαγορεύονταν οι επεκτάσεις όλων αυτών των
δήµων που αναφέρονται και είναι στην περιοχή αρµοδιότητας
του φορέα διαχείρισης.

Έγινε ένας αγώνας τεσσάρων ετών και ο οµιλών –αν δεν το
γνωρίζετε, σας το αναφέρω- ήταν ο πρόεδρος του συγκεκριµέ-
νου φορέα. Τον Οκτώβριο του 2008 επιτέλους, επετεύχθη η τρο-
ποποίηση της σχετικής ΚΥΑ έτσι ώστε να προχωρήσουν τα
γενικά πολεοδοµικά σχέδια τα οποία, όπως πολύ σωστά είπατε,
είναι εργαλεία ανάπτυξης για την περιοχή.

Χαίροµαι για την τοποθέτησή σας, διότι παλαιότερες τοποθε-
τήσεις αρµοδίων κατευθύνονταν προς τη φορά που έδωσε η αρ-
χική ΚΥΑ, δηλαδή της µη επέκτασης των οικισµών αυτών: µιας
περιοχής η οποία, αν τη γνωρίζετε ή αν την έχετε επισκεφθεί θα

ξέρετε ότι µετά την ολοκλήρωση της Εγνατίας Οδού είναι σε
απόσταση αναπνοής από το πολεοδοµικό συγκρότηµα της Θεσ-
σαλονίκης. Είναι δέκα λεπτά περίπου µε έναν ασφαλή και άµεσο
δρόµο. Και βέβαια, δίνει και λύση στο ερώτηµα της πρώτης κα-
τοικίας. Η γη είναι ακόµη φθηνή και ελκυστική.

Πέραν όµως από τα ΓΠΣ, τα οποία χρειάζονται γνωµοδότηση
για να προχωρήσουν, οι διαδικασίες αυτές που αναφέρετε -η µεί-
ωση στο 50% από τη ∆ΙΠΕΧΩ της περιφέρειας Θεσσαλονίκης-
έχουν όλες γίνει. Απαιτείται η λειτουργία του φορέα.

∆εν συµφωνώ για τους εκπροσώπους των δήµων ή των φο-
ρέων της Αυτοδιοίκησης που αναφέρατε, διότι θα προταθούν οι
ίδιοι. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να αλλάξουν αυτοί, αλλά τα όρ-
γανα, τα οποία διορίζονται από το Υπουργείο. Είπατε ότι ορί-
στηκε Πρόεδρος, αλλά δεν έχει γίνει ΦΕΚ ακόµη, απ’ ό,τι ξέρω.
Άρα δεν µπορεί να συνεδριάσει και ουσιαστικά δεν υπάρχει.

Υπάρχει και µία σειρά τεράστιων δραστηριοτήτων, οικοτε-
χνίας, µικρών βιοτεχνιών, οι οποίες περιµένουν τη γνωµοδότηση
για να προχωρήσουν, δραστηριότητες οι οποίες έχουν ενταχθεί
σε ορισµένα χρηµατοδοτικά προγράµµατα και κινδυνεύουν να
χάσουν τη χρηµατοδότηση εξαιτίας της καθυστέρησης αυτής.

Ενηµερωτικά, σας αναφέρω ότι στα πέντε χρόνια που λει-
τουργεί ο φορέας, έχει γνωµοδοτήσει για εννιακόσιες περίπου
δραστηριότητες στην περιοχή της επαρχίας του Λαγκαδά -που
ανήκει, όπως γνωρίζετε, στο νοµό Θεσσαλονίκης- αλλά και σε
µία σηµαντική περιοχή του Νοµού Χαλκιδικής. Ενδιαφέρει και τον
συνάδελφο Γιώργο Βαγιωνά, γιατί στην περιοχή αυτή ανήκουν
και ο ∆ήµος Ζερβοχωρίων και ο ∆ήµος Αρναίας.

Άρα, επιτακτική ανάγκη, όσο το δυνατόν γρηγορότερα να λει-
τουργήσουν οι φορείς, να γίνουν τα συµβούλια, να συνεδριά-
σουν, για να δοθούν λύσεις, διότι υπάρχει και µία σειρά άλλων
καθυστερήσεων που αναµένουν τις γνωµοδοτήσεις του Φορέα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Στον κύριο συνά-

δελφο Αναστασιάδη απαντά ο κ. Αθανάσιος Μωραΐτης.
Κύριε Υπουργέ, δευτερολογείτε για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Όπως τόνισα και πριν -και ο αγαπητός συνάδελφος το υπερα-
σπίστηκε και συµφωνεί- πράγµατι τα ΓΠΣ και τα ΣΧΟΟΑΠ είναι
εργαλεία. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτήν ακριβώς την πο-
λιτική έρχεται να υπηρετήσει και το ΥΠΕΚΑ. Γι’ αυτό, προσπα-
θούµε µε κάθε τρόπο σήµερα, να µπορέσουµε να προωθήσουµε
αυτά τα εργαλεία σε κάθε περιοχή.

Τώρα, σχετικά µε το Φορέα ∆ιαχείρισης, η ενηµέρωση που
έχω όσον αφορά το παράδειγµα του ∆ήµου Μυγδονίας, αγαπητέ
συνάδελφε, απεστάλη την προηγούµενη εβδοµάδα. Έχω τις συ-
γκεκριµένες ηµεροµηνίες και δεν υπάρχει λόγος διαφωνίας ή
αντιπολίτευσης πάνω σε αυτό το σηµείο.

Πιστεύω ότι στο µεγαλύτερο µέρος της επίκαιρης ερώτησης
αλλά και της τοποθέτησής µου συµφωνούµε. Άρα, το µεγάλο
θέµα, το οποίο προκύπτει αυτήν τη στιγµή είναι πώς θα µπορέ-
σουµε άµεσα να έχουµε αποτελέσµατα. Θα συµφωνήσω και εγώ
µαζί σας.

Οι φορείς διαχείρισης, όταν παίρνουν στα σοβαρά τη δουλειά
τους, φέρνουν αποτέλεσµα και συµβάλλουν θετικά στην ανά-
πτυξη µιας περιοχής αλλά και στην προστασία του περιβάλλο-
ντος και πιστεύω ότι ακριβώς αυτό είναι το έργο τους. Αυτό θα
κάνουν και πιστεύω ότι σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα όχι
µόνο στα θέµατα των Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων αλλά και
των ΣΧΟΟΑΠ καθώς και σε άλλα ζητήµατα ανάπτυξης, θα µπο-
ρέσουν να γνωµοδοτήσουν και να κλείσει αυτό το µεγάλο θέµα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Μωραΐτη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε

η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της µόνης συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Προστασία δασών και δα-
σικών εκτάσεων του Νοµού Αττικής, σύσταση Ειδικής Γραµµα-
τείας Επιθεώρησης Περιβάλλοντος και Ενέργειας και λοιπές
διατάξεις».

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα ψηφιστεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής, αφού ολοκληρωθεί ο κατάλογος των υπολοίπων δεκαο-
κτώ εγγεγραµµένων οµιλητών. Το νοµοσχέδιο θα ολοκληρωθεί
την προσεχή Τρίτη µε τη συζήτηση των άρθρων ως µία ενότητα.

Το λόγο έχει η συνάδελφος κυρία Ευδοξία Καϊλή, η οποία κα-
λείται να έρθει επί του Βήµατος.

ΕΥ∆ΟΞΙΑ ΚΑΪΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και δεκαετίες παραµένει το

αίτηµα για µια συνολική, µακροπρόθεσµη και αποτελεσµατική
δασική πολιτική, καθώς τα ίδια τα γεγονότα έρχονται να αποδεί-
ξουν ότι ολιγωρίες, σπασµωδικές κινήσεις, αλλά και ευκαιριακές
λύσεις δεν συγχωρούνται.

Το πρώτο κοµµάτι έχει κυρίως να κάνει µε την Αττική, καθώς
οι πυρκαγιές του Αυγούστου του 2009, αλλά και του 2007 –δεν
ήταν και αυτές πολύ µακριά- µας έφεραν όλους προ των ευθυ-
νών µας και σε σχέση µε τις άµεσες δράσεις που έπρεπε να λά-
βουµε, αλλά και σε σχέση µε τις παραλείψεις. Το ίδιο ισχύει και
για τους πολίτες οι οποίοι θα έπρεπε µέσω εθελοντικών οργα-
νώσεων ή µέσω της συµµετοχής τους στην κοινωνία των πολι-
τών κάθε µέρα να προστατεύουν µε οποιονδήποτε τρόπο τα
δάση µας, γιατί είναι ευθύνη όλων µας.

Είναι αδιανόητο σε µια χώρα, όπως η Ελλάδα, µε αυτόν το δα-
σικό πλούτο να χρειάζονται καταστροφικές πυρκαγιές, για να γί-
νουν συγκεκριµένες πολιτικές ή κάθε καλοκαίρι να αναρωτιόµα-
στε ποιο δάσος θα καεί φέτος, να βάζουµε στοιχήµατα αν θα καεί
αυτό ή εκείνο και όλα είναι δάση στα οποία συνήθως υπάρχει, δυ-
στυχώς, και κίνητρο.

Όµως, ανεξάρτητα από τις αιτίες των πυρκαγιών η προστασία
τους έχει και περιβαλλοντικές και οικονοµικές και κοινωνικές
προεκτάσεις. Είναι απαράδεκτο να µην υπάρχει ακόµη εθνική δα-
σική πολιτική.

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι το πρώτο από πολλά που πρέπει να
ακολουθήσουν, αλλά, ευτυχώς, αποτελεί ουσιαστικό βήµα, για
να καλύψουµε το χαµένο έδαφος και να επανορθώσουµε κατα-
στροφές που έγιναν, κατ’ αρχάς, στην Αττική, αλλά όχι µόνο. Κα-
ταστροφές υπήρξαν ακόµη και στη δική µου περιοχή, τη
Θεσσαλονίκη και τη Χαλκιδική. Θα έπρεπε, λοιπόν, αυτό το νο-
µοσχέδιο να είναι µόνο η αρχή.

Με αυτές τις ρυθµίσεις αποκαθίστανται οι ζηµιές τόσο σε ιδιώ-
τες όσο και σε δηµόσιες υποδοµές που πληρούν τα περιβαλλο-
ντικά κριτήρια για την έκδοση οικοδοµικών αδειών και µπαίνουν
φραγµοί στην ασύδοτη οικοδοµική δραστηριότητα. Είναι χαρα-
κτηριστικό και πολύ σηµαντικό ότι αναστέλλεται η έκδοση οικο-
δοµικών αδειών και απαγορεύεται η εκτέλεση εργασιών που είναι
άµεσα συνδεδεµένες: Για τις µεν περιοχές εντός σχεδίου µέχρι
την κήρυξη της περιοχής ως αναδασωτέας και για εκτός σχεδίου
πόλεως µέχρι την κύρωση των δασικών χαρτών.

Επιπλέον, µπαίνει το στοιχείο του απαραίτητου εποπτικού και
ελεγκτικού φορέα που δεν υπήρχε µέχρι σήµερα: η Ειδική Γραµ-
µατεία Επιθεώρησης Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Αυτό δείχνει
ότι τέτοιες πολιτικές, φυσικά, δεν µπορούν να λειτουργούν απο-
σπασµατικά, πρόχειρα και χωρίς διαρκή συντονισµό.

Αυτό που µε ενδιαφέρει περισσότερο να υπογραµµίσω εδώ –
θα το µεταφέρω και στην κυρία Υπουργό- είναι ότι θα έπρεπε
εντός του 2010 να ολοκληρωθεί η ιστορία µε τους δασικούς χάρ-
τες, για να σταµατήσει έτσι και η καταπάτηση και το κίνητρο που
έχουν ορισµένοι, χρησιµοποιώντας για παράδειγµα τη χρησι-
κτησία, ώστε να καταπατούν περιοχές.

Η σύνταξη των δασικών χαρτών αποτελεί υποχρέωση της πο-
λιτείας από το 1970, από τη δεκαετία εκείνη. Νοµίζω πως, επιτέ-

λους, ήρθε η ώρα να τελειώνουµε µε αυτό το ζήτηµα, ώστε να
αρχίσει η σοβαρή πλέον πολιτική δασική προστασία. ∆εν είναι
δυνατόν να σχεδιαστεί οτιδήποτε, αν δεν γνωρίζουµε το χώρο
στον οποίο θα εφαρµοστεί.

Όµως, και πέρα απ’ αυτό η αποσαφήνιση ιδιοκτησιακών καθε-
στώτων, ο αυστηρός προσδιορισµός των χρήσεων γης δηµιουρ-
γούν ακόµη ένα σηµαντικό πλεονέκτηµα: Μειώνουν το περιθώριο,
τη διάθεση και την όρεξη ορισµένων για διεκδικήσεις και αµφι-
σβητήσεις του ιδιοκτησιακού καθεστώτος δασικών εκτάσεων,
που –και για να µην κρυβόµαστε- αποτελούν ισχυρό κίνητρο και
για εµπρησµούς.

Ήδη µετά το 2009 –θα θυµάστε χαρακτηριστικά- υπήρξαν δη-
µοσιεύµατα που ανέφεραν ότι άρχισαν διάφοροι επιτήδειοι να
βάζουν πασαλάκια σε περιοχές και µε ψευδοµάρτυρες να προ-
σπαθούν µέσω της χρησικτησίας να οικειοποιηθούν περιοχές
που ήταν δασικές, γιατί δεν υπήρχε δασολόγιο.

Και άλλα θέµατα, βέβαια, µπορώ να αναφέρω εδώ πέρα. Πρέ-
πει να προχωρήσουµε στην παρακολούθηση και επιτήρηση των
καµένων εκτάσεων, στη ρύθµιση δραστηριοτήτων, όπως το κυ-
νήγι και η κτηνοτροφία, µε γνώµονα τις ανάγκες ανασύστασης οι-
κοσυστηµάτων, γιατί εδώ επηρεάζεται και η χλωρίδα και η
πανίδα. Πρέπει να προχωρήσουµε, επίσης, στην ανάπτυξη δα-
σοκοµικής έρευνας, τεχνογνωσίας, ακόµα και στην ολοκλήρωση
τεχνητών αναδασώσεων, στην εξασφάλιση της υδροδότησης,
στα έργα για τη συγκράτηση των εδαφών που είναι πολύ σηµα-
ντικά, γιατί το χειµώνα µετά τις πυρκαγιές ακολουθούν συνήθως
οι πληµµύρες.

Σε συνδυασµό µε την επίλυση και άλλων προβληµάτων, όπως
ο τερµατισµός της πολυδιάσπασης των επιµέρους τοµέων της
δασικής πολιτικής, ο συντονισµός µεταξύ των υπηρεσιών θα βοη-
θούσε στη λειτουργία πια αυτής της πολιτικής.

Η επίλυση των προβληµάτων, όπως η ελλιπής αστυνόµευση, η
έλλειψη συντονισµού στην πυρόσβεση, τα προβλήµατα που
υπάρχουν µε την υποστελέχωση των δασικών υπηρεσιών και
οποιοσδήποτε συντονισµός επιχειρησιακός θα πρέπει να είναι το
επόµενο βήµα.

Νοµίζω, επίσης, ότι θα µπορούσαµε να συζητήσουµε και για
µια ευρωπαϊκή δύναµη που θα µπορούσε να επεµβαίνει άµεσα,
έτσι και αλλιώς σε συνεργασία µε την Ελλάδα. Αυτό θα συνέθετε
µια ολοκληρωµένη δασική πολιτική µε άµεσα οφέλη για όλους
µας.

Πριν τελειώσω, πιστεύω ότι θα πρέπει να δεσµευτούµε ότι θα
ολοκληρωθούν οι δασικοί χάρτες εντός του έτους. Εγώ προσω-
πικά νοµίζω ότι δεν χρειάζεται πάνω από έξι µήνες για να ολο-
κληρωθούν, οπότε και να σταµατήσει η έκδοση οικοδοµικών
αδειών. ∆εν θα είναι πια τόσο βαρύ για τους Βουλευτές όλων των
κοµµάτων να το υποστηρίξουν!

Μέσα σε έξι µήνες µπορούν να ολοκληρωθούν οι δασικοί χάρ-
τες. Υπάρχουν νέες τεχνολογίες για την ταυτοποίηση των στοι-
χείων αυτών, καθώς µπορείς ανά πάσα στιγµή να µπεις και να
δεις τι ήταν δάσος και τι δεν ήταν. Θα έπρεπε να ολοκληρωθεί
και το ∆ασολόγιο και το Κτηµατολόγιο, το Αστικό και το ∆ασικό,
να ενοποιηθούν οι χώροι πρασίνου.

Σε δεύτερη φάση θα έπρεπε να κατεδαφιστούν άµεσα όλα τα
αυθαίρετα στα καµένα, να γίνει επιτελικός σχεδιασµός για βιο-
µηχανικά ατυχήµατα που µπορεί να είναι κοντά σε δάση και να
προχωρήσουµε ακόµη και σε πιο αυστηρά µέτρα, όπως για πα-
ράδειγµα να µπει ένας περιβαλλοντικός φόρος για όσους έχουν
καταπατήσει δάσος ή έχουν χτίσει µέσα στο δάσος, καθώς αυτοί
είναι εκείνοι οι οποίοι προφανώς έχουν και τα χρήµατα να πλη-
ρώσουν το φόρο αυτό.

Θα ήθελα να προσθέσω, επίσης, ότι υπάρχουν νέες τεχνολο-
γίες, υπάρχουν αισθητήρες οι οποίοι µπορούν να ριφθούν από
ελικόπτερο µέσα σε δασικές περιοχές και όταν ανιχνεύουν
καπνό, αύξηση διοξειδίου του άνθρακα ή της θερµότητας, ειδο-
ποιούν και στέλνουν σήµα άµεσα στην Πυροσβεστική. Νοµίζω ότι
πρέπει να εκµεταλλευτούµε τις νέες τεχνολογίες, καθώς η ευ-
θύνη δεν είναι πια ενός κόµµατος. Βαραίνει όλες τις κυβερνήσεις
µέχρι σήµερα. Βαραίνει όλους µας.

Πρέπει όλοι, λοιπόν, να στηρίξουµε αυτήν την προσπάθεια και
να ξεπεράσουµε και κοµµατικά στεγανά, αλλά και µικροσυµφέ-
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ροντα που µπορεί να υπάρχουν. Κι εδώ αναφέροµαι τώρα πε-
ρισσότερο στους Βουλευτές Αττικής οι οποίοι θα έπρεπε όλοι να
στηρίξουν και να ψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ιδιαιτέρως ευχαρι-
στούµε την κ. Εύα Καϊλή. Breathless, χωρίς ανάσα ξεκίνησε τον
κατάλογο των αγορητών επί της αρχής!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων είκοσι
ένας µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός-συνοδός
από το 91ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αγ. Αρτεµίου Παγκρατίου.

Καλωσήλθατε, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο συνάδελφος κ. Ηλίας Πολατίδης, Βουλευτής Σερρών του
Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού, έχει το λόγο για επτά λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει ένα βασικό πρόβληµα µε οποιονδήποτε νόµο ή πρω-

τοβουλία σχετική µε το περιβάλλον. Ζούµε σε µια εποχή που το
περιβάλλον δίνει εύκολα πρωτοσέλιδα, δίνει εύκολα άρθρα,
χώρο στην εφηµερίδα και χρόνο στα τηλεοπτικά κανάλια. Άρα,
οτιδήποτε έρχεται, έχει και αυτό το στοιχείο το επικοινωνιακό,
να δείξει δηλαδή η Κυβέρνηση την πρόθεσή της, ότι, πράγµατι,
σκοπεύει να κάνει κάτι µε τη συγκεκριµένη περιοχή, αλλά και γε-
νικότερα µε το πρόβληµα.

Υπάρχει µία πάγια ανάγκη. Τα δάση, δυστυχώς, στην Ελλάδα
καίγονται και θα καίγονται. Το πρόβληµα που πάει να αντιµετω-
πιστεί στη συγκεκριµένη περιοχή είναι ένα µόνιµο πρόβληµα.
Γιατί δεν έρχεται µία σοβαρή ρύθµιση η οποία αντιµετωπίζει σε
πάγια βάση αυτό το πρόβληµα σε όλες τις περιοχές της Ελλά-
δας; Ας πούµε ότι αύριο θα υπάρξει πυρκαγιά στην Καστοριά.
Τότε τι θα κάνουµε; Θα φέρουµε ξανά άλλο νόµο που θα λέει
«αναδασωτέα η συγκεκριµένη έκταση µε το συγκεκριµένο
χάρτη».

Θα γίνει στη Μεσσηνία, θα γίνει στην Κρήτη, θα γίνει οπουδή-
ποτε. Πάντα θα έχουµε επιµέρους ρυθµίσεις. Ένα βασικό πρό-
βληµα που υπάρχει. Άρα το νοµοσχέδιο κατ’ αρχάς έγινε για
επικοινωνιακούς λόγους και δε νοµίζω κανείς να αµφιβάλλει επ’
αυτού.

Η διαφορά είναι ότι αντιµετωπίζεται πάλι σα να είµαστε στο
1920. ∆ηλαδή, η σύγχρονη τεχνολογία η οποία µπορεί να κάνει
τους χάρτες µε ελάχιστο κόστος –αυτή είναι η διαφορά χάρτες
ανέκαθεν µπορούσαν να γίνονται, το πρόβληµα παλιότερα ήταν
ότι το κόστος ήταν «Α» ενώ τώρα είναι «Α διά 10»- γιατί η σύγ-
χρονη τεχνολογία µπορεί να κάνει την ίδια δουλειά αποδοτικό-
τερα.

Πολιτική βούληση υπάρχει; Όχι. Ακολουθείται µία διαδικασία
σήµερα η οποία τι λέει; Υπάρχουν οι χάρτες, οποιοσδήποτε έχει
πρόβληµα πάει στα δικαστήρια. Στα δικαστήρια δεν τελεσιδικούν
οι αποφάσεις. ∆ηλαδή χάνεται πάρα πολύς χρόνος. Βέβαια κά-
ποιοι από αυτή την όλη διαδικασία πλουτίζουν αλλά αυτό είναι
ένα δευτερεύον θέµα.

Θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα, το οποίο µου έχει πει δα-
σολόγος, ο οποίος είναι και φίλα προσκείµενος στη δική σας πα-
ράταξη.

Από το 1963 –ακούστε, κύριε Αϊβαλιώτη- ξεκίνησε µία διαδι-
κασία να µπορέσει να γίνει δασολόγιο στην Αττική. Νέος τότε,
µόλις έχει εξέλθει από τη δασολογική σχολή αναλαµβάνει το
1963 να κάνει τους χάρτες στην Αττική. Παρεµβαίνουν τα συµ-
φέροντα και µετατίθεται στα Ιωάννινα. Προφανώς δεν µπόρεσε
να τα κάνει από τα Ιωάννινα εκείνη την εποχή. ∆ιανύει όλη την ιε-
ραρχία, γίνεται δασάρχης, γίνεται διευθυντής δασών, δασικοί
χάρτες ακόµα δεν υπάρχουν. Φθάνουµε σήµερα, αφού αυτός ο
άνθρωπος είναι εδώ και αρκετά χρόνια, άνω των δέκα ετών συ-
νταξιούχος, ακόµη να συζητάµε για το ότι εντός ολίγου θα γί-
νουν οι δασικοί χάρτες.

Το πρόβληµα δεν είναι η τεχνολογία, το πρόβληµα δεν είναι οι
νόµοι. Το πρόβληµα είναι η πολιτική βούληση, να συγκρουστούν
τα δύο κόµµατα εξουσίας µε τα συµφέροντα τα οποία πλουτί-

ζουν µε αυτό τον τρόπο. Υπάρχει πολιτική βούληση; Αυτό το νο-
µοσχέδιο εµένα µε πείθει ότι δεν υπάρχει. Ακόµα και αν είχα την
αµφιβολία.

Σήµερα, υπάρχει τεχνική δυνατότητα, που δεν υπήρχε πριν
από εκατό χρόνια, να χτιστεί ολόκληρη η Αττική, από άκρη σε
άκρη. Ολόκληρη να χτιστεί να µην υπάρχει ίχνος ελευθέρου
χώρου.

Σκοπιµότητα υπάρχει; ∆εν απαντάτε. Παρ’ όλο που λέτε ότι
έχετε υπερβολική αγάπη στο περιβάλλον κ.τ.λ., σε αυτό το καί-
ριο ζήτηµα δεν απαντάτε.

Υπάρχει µία υπερβολική πίεση και παλαιότερα αλλά και τώρα
στις περιοχές αυτές για την οικοδοµική δραστηριότητα. Τερά-
στια πίεση. ∆ε θα σταµατήσουν οι νοµοθετικές παρεµβάσεις.
∆ιότι κατά τα προηγούµενα χρόνια υπήρχε µία τεράστια πίεση,
λόγω της αστυφιλίας η οποία µε τα γεγονότα τα οποία βλέπουµε
τώρα, µε τους αγρότες, µε την µείωση του αγροτικού εισοδήµα-
τος, µε το κλείσιµο των βιοµηχανιών στην περιφέρεια, αυτή η
αστυφιλία συνεχίζεται και προστίθεται ένα τεράστιο βάρος από
τους λαθροµετανάστες.

Οποιοσδήποτε ανεβαίνει ως «κοινωνικό στάτους» -να πούµε
και µία βαρβαρική έκφραση- στην Ελλάδα εγκαταλείπει το χώρο,
τον οποίο έχει κατακλειστεί από λαθροµετανάστες στο κέντρο
της Αθήνας και µετακοµίζει προς αυτές τις πιο προνοµιούχες πε-
ριοχές.

Αυτό δηµιουργεί µία τεράστια πίεση η οποία δεν σταµατάει.
Μπορεί να υπάρχει οτιδήποτε, προς την κατεύθυνση αυτή, µπο-
ρεί να λέτε ότι έχετε προθέσεις να σταµατήσετε τα πάντα, ανα-
φέρατε µάλιστα ως ΠΑΣΟΚ και στο χωροταξικό σχέδιο ότι
ήσασταν καθέτως εναντίον της δοµήσεως εκτός σχεδίου, αλλά
παρόλα αυτά ουσιαστικά δεν πρόκειται να γίνει τίποτα.

Έρχεστε λοιπόν µε αυτό το νοµοσχέδιο και τι κάνετε; Ξαναδί-
νεται τις ίδιες νοµικίστικες λύσεις που έχουν εφαρµοστεί στο πα-
ρελθόν. Λέτε µε το άρθρο 4, ότι θα κάνετε µία υπηρεσία
κατεδαφίσεων διότι υπονοείται, χωρίς να το λέτε, ότι η µέχρι
τώρα υπηρεσίες, οι υπαγόµενες στις νοµαρχίες, είχαν ένα κίνη-
τρο συναλλαγής ούτως ώστε να µην κάνουν τη δουλειά τους
σωστά.

Εγώ σας ερωτώ, πόση εξουσία θα έχει, κύριε Κολοκοτρώνη, ο
υπάλληλος ο οποίος θα αποφασίζει την προτεραιότητα των κα-
τεδαφίσεων; ∆ιότι µπορεί να υπάρχει ένα αυθαίρετο το οποίο θα
κατεδαφισθεί και µονίµως, κάθε µέρα να µπαίνει στη δεύτερη
θέση. Άρα αποκτά ο υπάλληλος της υπηρεσίας αυτής µία τερά-
στια εξουσία.

Ένα άλλο πράγµα δε µας λέτε. Πόσος είναι ο συνολικός αριθ-
µός των αυθαιρέτων που θα πρέπει να γκρεµίσει αυτή η υπηρε-
σία; Πόση τεχνική δυνατότητα έχει; Πόσα ακίνητα θα µπορεί να
γκρεµίζει ανά ηµέρα η συγκεκριµένη υπηρεσία;

∆ηλαδή καθόµαστε και ασχολούµαστε µε θέµατα τα οποία δεν
µπορούν να εφαρµοστούν. Καταγράφονται οι νόµοι, αλλά δυ-
στυχώς οι νόµοι αυτοί δεν έχουν ούτε την αξία του µελανιού ή
του χρόνου που ξοδεύεται για την εκτύπωσή τους στο Εθνικό Τυ-
πογραφείο.

Θα ήθελα να κάνουµε κάποιες προτάσεις, επειδή είµαστε και
το κόµµα, το οποίο συνοδεύει µονίµως την κριτική µε προτάσεις.

Πρώτον, για να σταµατήσει οποιαδήποτε περίπτωση αυθαιρε-
σίας, θα πρέπει σε όποια περιοχή πλήττεται από πυρκαγιά να
αναλαµβάνει ο στρατός τον έλεγχο τού τι µπαίνει και τού τι βγαί-
νει. Αυθαίρετα, χωρίς να περάσουν χωµατουργικά µηχανήµατα
και χωρίς να περάσουν µπετονιέρες, δεν µπορούν να χτιστούν.

Τώρα βέβαια υπάρχουν και τα προοδευτικά κόµπλεξ και τα
δικά σας και άλλων, αλλά υποτίθεται ότι το περιβάλλον είναι
πάνω απ’ όλα. Αυτό δεν είναι διακηρυγµένο; Άρα, πρέπει και τα
προοδευτικά κόµπλεξ να πάνε λίγο στην άκρη.

Οι απατεώνες των µη κυβερνητικών οργανώσεων που υποτί-
θεται ότι ενδιαφέρονται για το περιβάλλον, εκτός από το να παίρ-
νουν κρατικά χρήµατα, να πάνε και αυτοί εκεί και να φυλάξουν τα
καµένα και όχι µόνο να βγαίνουν στην τηλεόραση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Επίσης, την εποµένη της πυρκαγιάς να παρακολουθείται η πε-

ριοχή δορυφορικώς. ∆εν χρειάζεται αυτή η διαδικασία την οποία
προτείνετε εσείς. Οι δασικοί χάρτες είναι µια άµεση προτεραιό-
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τητα. Αν έχετε πολιτική βούληση, χρήµατα υπάρχουν. ∆ιότι σή-
µερα στις συνθήκες που έχουν δηµιουργηθεί, το καλύτερο µέσο
δασοπροστασίας είναι οι δασικοί χάρτες. Εντάξτε το εκεί και
είµαι σίγουρος ότι και χρήµατα θα βρείτε. Πολιτική βούληση ελ-
πίζω να έχετε, αλλά δεν φαίνεται πάντως από το νοµοσχέδιο, γι’
αυτό και το καταψηφίζουµε επί της αρχής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλία Πολατίδη του ΛΑΟΣ.

Ακολουθεί η κ. Μαρία Θεοχάρη του ΠΑΣΟΚ και να ετοιµάζεται
σε επτά λεπτά ο κ. Ανδρέας Τριανταφυλλόπουλος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι
ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί - συνοδοί από
το 12ο ∆ηµοτικό Σχολείο Νίκαιας.

Καλώς ήρθατε παιδιά από τον Πειραιά. Σας καλωσορίζουµε
στο Κοινοβούλιο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Η συνάδελφος κ. Μαρία Θεοχάρη από τη Θεσσαλία έχει το

λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζη-

τήσουµε ένα σχέδιο νόµου που αποτελεί τοµή και πρέπει να έχει
τη µεγαλύτερη δυνατή υποστήριξη, όχι µόνο γιατί είναι το πρώτο
νοµοσχέδιο του νέου Υπουργείου Περιβάλλοντος και Κλιµατικής
Αλλαγής, αλλά κυρίως διότι η Κυβέρνησή µας θα είναι η πρώτη
που θα κυρώσει δασικούς χάρτες σε πληγείσες περιοχές στο
χρόνο που διανύουµε.

Προεκλογικά δεσµευθήκαµε να βελτιώσουµε το νοµικό πλαί-
σιο, ώστε να αποφευχθούν στο µέλλον ανάλογες καταστροφές,
να αντιµετωπίσουµε αυθαιρεσίες και καταπατήσεις, να προστα-
τεύσουµε πραγµατικά τα δάση µας. Σήµερα ερχόµαστε για να
κάνουµε πράξη αυτή την προεκλογική µας δέσµευση µε ένα ρη-
ξικέλευθο σχέδιο νόµου. Ερχόµαστε να καταστήσουµε σαφές ότι
από εδώ και στο εξής θα επιδείξουµε µηδενική ανοχή στην ανο-
µία. Τέρµα πια οι αυθαίρετες οικοδοµές που φυτρώνουν σαν µα-
νιτάρια τα τελευταία χρόνια.

Βασική προτεραιότητα αυτού του νοµοσχεδίου είναι η προ-
στασία των δασών, αλλά και η αυξηµένη προστασία των καµέ-
νων δασών από τις παράνοµες καταπατήσεις, κάτι που η
προηγούµενη Κυβέρνηση απέτυχε να κάνει ξανά και ξανά. Εµείς
ερχόµαστε για να διασφαλίσουµε ότι από τα εκατόν ογδόντα
τρεις χιλιάδες στρέµµατα δασικής έκτασης που κάηκαν τον Αύ-
γουστο του 2009, ούτε ένα δεν θα καταπατηθεί από επιτήδειους.
Ερχόµαστε να θωρακίσουµε το δασικό πλούτο της χώρας µας
µε τολµηρά και ριζοσπαστικά µέτρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σταθώ κατ’ αρχάς σε δύο
συγκεκριµένα σηµεία του νοµοσχεδίου που θεωρώ ότι είναι πρω-
τοποριακά.

Πρώτο και σηµαντικότερο, λαµβάνεται επιτέλους πρόνοια για
την άµεση σύνταξη δασικών χαρτών στις περιοχές που πλήττο-
νται από πυρκαγιά, κάτι που αποτελεί συνταγµατική µας υπο-
χρέωση. ∆εν είναι δυνατόν να µην έχουν ολοκληρωθεί οι δασικοί
χάρτες σήµερα, να υπάρχουν επεκτάσεις οικισµών ανά την επι-
κράτεια και αυτές να γίνονται, χωρίς να έχει καταγραφεί µε από-
λυτο και καθοριστικό τρόπο ο δασικός πλούτος της χώρας, αλλά
και χωρίς να φαίνονται τα όρια των αγροτικών περιοχών.

Με το νοµοσχέδιο αναστέλλεται η έκδοση οικοδοµικών αδειών
και εργασιών για τις καµένες εκτάσεις εκτός σχεδίου πόλεων
µέχρι την κύρωση των δασικών χαρτών των περιοχών και καθο-
ρίζονται οι χρόνοι ολοκλήρωσης της κύρωσής τους ανά στάδιο.
∆ίνεται έτσι τέλος στο φαινόµενο των καταπατήσεων, αφού κάθε
περιοχή κατεστραµµένη από πυρκαγιά τίθεται αµέσως σε καθε-
στώς κτηµατογράφησης.

∆ίνεται δηλαδή ο χρόνος να καταγραφεί η υφιστάµενη κατά-
σταση ώστε να αποφευχθούν και άλλες µη αναστρέψιµες επεµ-
βάσεις στην περιοχή αυτή. Παρακολουθείται τηλεσκοπικά η
κηρυγµένη ως αναδασωτέα περιοχή µε στόχο τον εντοπισµό

κάθε νέου κτίσµατος. Στόχος µας είναι µε το σύστηµα τηλεπι-
σκόπισης να έχουµε online τη φωτογραφία τού τι γίνεται στην
περιοχή που ζητάµε, ανά πάσα ώρα και στιγµή.

Η καταγραφή των καµένων περιοχών εκτός του ότι συµβάλλει
στη διαπίστωση τυχόν νέων αυθαιρέτων, θα αποτελέσει σηµα-
ντικό εργαλείο αξιολόγησης του βαθµού φυσικής αναδάσωσης.
Παράλληλα όµως και επειδή η ζηµιά δεν επήλθε µόνο στο δάσος
αλλά και σε ιδιοκτησίες, προβλέπονται εξαιρέσεις στην έκδοση
οικοδοµικών αδειών και στην έναρξη οικοδοµικών εργασιών για
τα δηµόσια έργα και έργα υποδοµής που έχουν αδειοδοτηθεί,
καθώς και για τα νόµιµα κτίσµατα που υπέστησαν ζηµιές από την
πυρκαγιά.

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ είναι ότι οι
αποφάσεις που αφορούν στην κήρυξη των εκτάσεων ως αναδα-
σωτέων, την κύρωση των δασικών χαρτών και τον εντοπισµό και
κατεδάφιση αυθαιρέτων ή κτισµάτων, θα αναρτώνται στο διαδι-
κτυακό τύπο της περιφέρειας, µε στόχο την εξασφάλιση της πλή-
ρους διαφάνειας. Αυτή είναι µια πάρα πολύ σηµαντική
πρωτοπορία που προβλέπεται από το νοµοσχέδιο. ∆εν πρόκει-
ται, όµως, για τη µοναδική καινοτοµία του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου.

Κατ’ αρχάς, ιδρύεται Ειδική Υπηρεσία Κατεδαφίσεων, που θα
αποτελέσει τµήµα της Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών Περι-
βάλλοντος, µε αρµοδιότητα να ενηµερώνεται από το «ΚΤΗΜΑ-
ΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», να εντοπίζει τις αυθαίρετες κατασκευές, να
ενηµερώνει τις αρµόδιες υπηρεσίες κατόπιν τηλεσκοπικής χαρ-
τογράφησης, να συντονίζει και να παρακολουθεί το έργο των
υπηρεσιών αυτών µε αποκλειστικό σκοπό την εκτέλεση των πρά-
ξεων κατεδάφισης από τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Επίσης, συστήνεται Ειδική Γραµµατεία Επιθεώρησης Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Κλι-
µατικής Αλλαγής, στο οποίο υπάγεται η Ειδική Υπηρεσία
Επιθεωρητών Περιβάλλοντος, το Αυτοτελές Συντονιστικό Γρα-
φείο για την Πρόληψη και Αποκατάσταση των Περιβαλλοντικών
Ζηµιών, η Γνωµοδοτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Αποκα-
τάσταση των Περιβαλλοντικών Ζηµιών για την υποστήριξη του
έργου του συντονιστικού σχεδίου αποκατάστασης και η Ειδική
Υπηρεσία Επιθεωρητών Ενέργειας που συστήνεται από το νο-
µοσχέδιο.

Ακούµε από τους συναδέλφους ότι το υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο δεν είναι ολοκληρωµένο και επαρκές, διότι είναι πιλοτικό
σχέδιο νόµου περιορισµένης έκτασης. Ο λόγος γι’ αυτό είναι
απλός: Θέλουµε να πετύχει το νοµοσχέδιο. Γίνεται το πρώτο ση-
µαντικό βήµα για να ξεκαθαρίσει το καθεστώς στις καµένες πε-
ριοχές της Αττικής και σύντοµα θα θεσµοθετηθεί το πλαίσιο για
όλη τη χώρα.

Πρόκειται για ένα στοχευµένο σχέδιο νόµου, ώστε να δηµι-
ουργηθεί ένα νέο ισχυρό νοµοθετικό πλαίσιο, να προφυλαχτεί σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα όλη η Αττική και να ξαναγίνουν δάσος
όλες οι εκτάσεις που κάηκαν. Αυτή ακριβώς είναι η απάντηση σε
όσους κατακρίνουν το άρθρο 9, που καταργεί τις διατάξεις του
ν.3208 και επαναφέρει τον ορισµό του δάσους όπως περιγρά-
φεται στον απλό ν.998/1979. Ο δασικός νόµος-πλαίσιο που θα
προτείνει το Υπουργείο µόλις παρέλθει η µεταβατική περίοδος
των έξι έως οκτώ µηνών, θα περιλαµβάνει τα κριτήρια τού τί είναι
δάσος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποσχεθήκαµε ότι θα κάνουµε
µια νέα αρχή για την προστασία των δασών. Το δάσος αποτελεί
εθνικό πλούτο και δηµόσιο αγαθό. Ως τέτοιο, λοιπόν, το προ-
στατεύουµε µε το παρόν σχέδιο νόµου. Το νοµοσχέδιο που κα-
λούµαστε να ψηφίσουµε υλοποιεί αυτή µας τη δέσµευση και
βάζει τα θεµέλια για τις σηµαντικές αλλαγές που θα ακολουθή-
σουν.

Οφείλουµε όλοι να είµαστε αρωγοί σ’ αυτή την προσπάθεια.
Ήρθε η στιγµή να κάνουµε τα λόγια πράξη, να δώσουµε λοιπόν
µια ισχυρή απάντηση στην αυθαιρεσία και να υπερψηφίσουµε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Μαρία Θεοχάρη.
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Ο κ. Ανδρέας Τριανταφυλλόπουλος, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ,
έχει το λόγο.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, όταν πριν από µερικά χρόνια πολλοί πολίτες, σε παγκό-
σµιο επίπεδο είτε από επαγγελµατική ή επιστηµονική
ενασχόληση είτε από κοινωνική ευαισθησία, έκρουαν τον κώ-
δωνα του κινδύνου για την καταστροφή του περιβάλλοντος, για
τις κλιµατικές αλλαγές που επέρχονταν, για το φαινόµενο του
θερµοκηπίου, για την τρύπα του όζοντος, για το φωτοχηµικό
νέφος, για την ερηµοποίηση της υπαίθρου, κάποιοι την ίδια
στιγµή τους κατηγορούσαν ως κινδυνολόγους, ως υπερβολι-
κούς, ως γραφικούς.

∆εν πέρασαν λίγα χρόνια όπου, δυστυχώς, ήρθε η επιβεβαί-
ωση µε τον τραγικότερο τρόπο, καθότι τα φαινόµενα αυτά ήδη τα
βιώνουµε. Και βεβαίως, στη χώρα µας τα φαινόµενα αυτά εξε-
λίσσονται πιο γρήγορα, µε µεγαλύτερη ταχύτητα, διότι ουσια-
στικά η χώρα µας είναι περιβαλλοντικά ανοχύρωτη. Το
νοµοθετικό πλαίσιο, σε πολλές των περιπτώσεων, είναι ανύπαρ-
κτο. Σε άλλες περιπτώσεις έχουµε περάσει από την εκεί πλευρά,
υπερβολικό. Γραφειοκρατικό άρα αναποτελεσµατικό.

Η δηµόσια διοίκηση είναι ανέτοιµη να απαντήσει στις σύγχρο-
νες περιβαλλοντικές πιέσεις. Η περιβαλλοντική εκπαίδευση, η
ευαισθητοποίηση και ενηµέρωση των πολιτών είναι ανύπαρκτη,
µε αποτέλεσµα να έχουµε ακραίο περιβαλλοντικό λαϊκισµό µε το
φαινόµενο Nimby, κανένας δηλαδή να µη θέλει τον XYTA στη γει-
τονιά του, το βιολογικό καθαρισµό στη γειτονιά του, έτσι ώστε
να παραµένει το περιβαλλοντικό πρόβληµα σε πολλές περιοχές
της χώρας.

Από την άλλη πλευρά τα δάση είναι απροστάτευτα. «Μπάτε
σκύλοι αλέστε». Ο καθένας κάνει ότι θέλει τη στιγµή που οι διά-
φοροι απατεώνες πλουτίζουν, οι δασάρχες είναι τα απόλυτα
αφεντικά και τα δασαρχεία ταλαιπωρούν τους πολίτες. Για πα-
ράδειγµα, πάει ένας να κάνει µια επένδυση «πράσινης» ανάπτυ-
ξης φωτοβολταϊκών στοιχείων σε µια δασική περιοχή και
περιµένει ένα µε δύο χρόνια για να πάρει την απάντηση. Έτσι
δεν µπορεί να αναπτυχθεί η «πράσινη» οικονοµία.

Ποια είναι όµως η εγκληµατική γραµµή παραγωγής –θα έλεγα-
της καταστροφής των δασών; Ξεκινάµε µε τους εµπρησµούς,
πυρκαγιές. Στη συνέχεια οι διάφοροι επιτήδειοι τρέχουν στα δα-
σαρχεία για αποχαρακτηρισµό. Κι εκεί αρχίζει το αλισβερίσι. Στη
συνέχεια πάνε στις πολεοδοµίες για να βγάλουν παράνοµες, νό-
µιµες ή ηµινόµιµες άδειες και στο τέλος χτίζουν. Κι αν τους πιά-
σει κανένας θα πληρώσουν ένα µικρό πρόστιµο νοµιµοποίησης
του αυθαιρέτου και όλοι είναι ευχαριστηµένοι. Αυτή είναι η κα-
τάσταση. Όµως το δάσος δεν το καταστρέφουν µόνο οι ιδιώτες,
αλλά και το ίδιο το κράτος στο όνοµα των µεγάλων έργων υπο-
δοµής. Κι εδώ, κύριε Υπουργέ, χρειάζεται µεγάλη προσοχή σε
ότι αφορά την περιβαλλοντική εκτίµηση των µεγάλων έργων υπο-
δοµής.

Πιο είναι όµως το αποτέλεσµα αυτής της κατάστασης για τη
χώρα µας; Ενώ η γεωµορφολογία της χώρας θα δικαιολογούσε
ποσοστό δασοκάλυψης πάνω από 25%, πάνω δηλαδή από το
µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δυστυχώς το ποσοστό δα-
σοκάλυψης είναι κάτω από 20%. Εάν πάµε, δε, στα αστικά κέ-
ντρα, η κατάσταση είναι τραγική σε ότι αφορά την αναλογία
πρασίνου ανά κάτοικο. Στην Αθήνα επτά τετραγωνικά µέτρα πρα-
σίνου ανά κάτοικο, στη Θεσσαλονίκη πέντε τετραγωνικά µέτρα,
στην πόλη την οποία ζω, την Πάτρα, δυόµισι τετραγωνικά µέτρα
ανά κάτοικο, όταν την ίδια στιγµή το Λονδίνο, το Βερολίνο ακόµα
και η γειτονική Σόφια έχουν αναλογία πρασίνου ανά κάτοικο
πάνω από είκοσι πέντε τετραγωνικά µέτρα.

Ας δούµε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις και τις επιπτώσεις
στο βιοτικό επίπεδο των πολιτών. Ας δούµε τι σηµαίνει έλλειψη ή
καµένο δάσος. Κατ’ αρχάς, καταστροφή χλωρίδας και πανίδας,
πλήρη ερηµοποίηση.

∆εύτερον, µη δυνατότητα φίλτρανσης των αέριων ρυπαντών,
που σηµαίνει αυξηµένη ατµοσφαιρική ρύπανση -έχουµε προ-
βλήµατα διαβρώσεων και πληµµυρών- και βεβαίως καταστρέφε-
ται ο βασικός πνεύµονας παραγωγής οξυγόνου, ενώ παράλληλα
δεν δεσµεύεται το διοξείδιο του άνθρακα, που είναι ο βασικός
ρυπαντής για το φαινόµενο του Θερµοκηπίου.

Είναι σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το παρόν νο-
µοσχέδιο δεν λύνει όλα τα προβλήµατα. Όµως, αυτό δεν µπορεί
να είναι άλλοθι για να µην ψηφισθεί από την Αντιπολίτευση. ∆ιότι
εάν κάποιος θέλει πολιτικά να ερµηνεύσει αυτή τη στάση, θα πει
ότι «τελικά θέλουµε να παραµείνει η κατάσταση ως έχει», δηλαδή
στην αυθαιρεσία, στην υποβάθµιση του περιβάλλοντος και στην
υποβάθµιση της ποιότητας ζωής των πολιτών. ∆ιότι εδώ δεν
ακούστηκε κάποιο σοβαρό επιχείρηµα σε πολιτικό επίπεδο γιατί
δεν πρέπει να ψηφισθεί το νοµοσχέδιο. Βρίσκετε κάποιες ατέ-
λειες, βρίσκετε κάποιες παραλείψεις. Βεβαίως. Είπαµε ότι δεν
λύνονται όλα τα προβλήµατα σήµερα σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Θα
έρθουν και άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι το νοµοσχέδιο
αυτό, εκτός από την περιοχή του Λεκανοπεδίου της Αττικής, θα
πρέπει να λάβει σοβαρά υπ’ όψιν ό,τι αφορά τις προτεραιότητες
για όλες τις καµένες περιοχές των τελευταίων ετών. Υπάρχει η
Ηλεία, υπάρχει η Αιγιάλεια στην Αχαΐα, υπάρχει η Αρκαδία.
Θεωρώ ότι πρέπει να δοθεί προτεραιότητα µέσα από το παρόν
σχέδιο νόµου και γι’ αυτές τις περιοχές, επειδή τα φαινόµενα
είναι ίδια, οι επιπτώσεις είναι ίδιες.

Τα δάση µας δεν είναι διαπραγµατεύσιµα, ούτε εµπορεύσιµα.
Είναι ο αέρας που αναπνέουµε και κυρίως είναι ο δείκτης υγείας
και ποιότητας ζωής των πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Ανδρέα Τριανταφυλλόπουλο.

Ο Βουλευτής Παναγιώτης Αντωνακόπουλος έχει το λόγο για
επτά λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι το
νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα κινείται στο πλαίσιο µιας
νέας συντεταγµένης πολιτικής διαχείρισης και προστασίας των
δασών. Σίγουρα στις µέρες µας απαιτείται µια αναθεώρηση του
συστήµατος διαχείρισης των δασικών οικοσυστηµάτων προσαρ-
µοσµένη βεβαίως στις νέες κλιµατικές αλλαγές, οι οποίες είναι
αποτέλεσµα ενός στρεβλού οικονοµικού και κοινωνικού µοντέ-
λου ανάπτυξης, που η παγκοσµιοποίηση, τα τελευταία χρόνια,
έχει επιβάλλει.

∆εύτερον, πρέπει µια νέα πολιτική να ενισχύσει τους φορείς
και τις υπηρεσίες που ασχολούνται µε την προστασία και τη δια-
χείριση των δασών και τρίτον, πρέπει να υπάρξουν πλέον απο-
τελεσµατικά µέτρα αντιµετώπισης των κρίσεων που αφορούν τα
οικοσυστήµατα και είναι πλέον οι µεγάλες πυρκαγιές, οι µαζικές
ξηράνσεις και η εξάπλωση ασθενειών. Και αυτά, βεβαίως αποτέ-
λεσµα της διαταραχής της οικολογικής ισορροπίας.

Με την ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου ανοίγει ορι-
στικά ο δρόµος για την κύρωση των πρώτων δασικών χαρτών
στη χώρα, που δεν µας τιµά το πόσο καθυστερηµένα θα συµβεί.
Επειδή, όµως, το νοµοσχέδιο κάνει ιδιαίτερη αναφορά στην Ατ-
τική, να πούµε ότι την τελευταία εικοσαετία, εκατόν ογδόντα τέσ-
σερις χιλιάδες στρέµµατα δάσους έχουν αποτεφρωθεί στην
Αττική. Παράλληλα υπάρχουν και εντονότατες οικιστικές πιέσεις
στον ίδιο χώρο. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, το συσχετισµό. Η «WWF
Ελλάς» και το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο επιβεβαιώνουν αυτό
το µέγεθος της καταστροφής και απαντούν ότι πέντε χιλιάδες
στρέµµατα δάσους έχουν οικοδοµηθεί απ’ αυτά τα αποτεφρω-
µένα και εβδοµήντα χιλιάδες στρέµµατα χαµηλής βλάστησης,
δηλαδή δασικής έκτασης, έχουν και αυτά οικοδοµηθεί. Άρα, λοι-
πόν, τα κίνητρα, τουλάχιστον όσον αφορά τις πυρκαγιές οφεί-
λοντο σε εµπρησµό, είναι προφανή. Και εδώ φαίνεται ότι το 50%
των πυρκαγιών οφείλονται σε εµπρησµό είτε από πρόθεση είτε
από αµέλεια. Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα.

Παράλληλα όµως όταν διαµορφώνουµε µία νέα δασική πολι-
τική δεν πρέπει να αγνοούµε ποια είναι τα νέα δεδοµένα τα οποία
επιβεβαιώνουν διεθνείς οργανισµοί, κυβερνητικοί και µη κυβερ-
νητικοί. Για την περιοχή µας το ισπανικό γραφείο της «GREEN-
PEACE» αναφέρει ότι η Μεσόγειος και η Ελλάδα είναι εύφλεκτες
ζώνες γιατί παρατεταµένες περίοδοι καύσωνα, ανοµβρίας, αλ-
λαγής στη χρήση γης, η κακή διαχείριση των δασικών εκτάσεων
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και η εγκατάλειψη της υπαίθρου είναι στοιχεία που δυστυχώς
συµβάλλουν στο να καίγονται οι δασικές εκτάσεις. Το ίδιο γρα-
φείο της «GREENPEACE» στην Ισπανία οµιλεί για τις πυρκαγιές
της Πελοποννήσου το 2007, όπου, βεβαίως, είναι άλλο το µέγε-
θος και η έκταση που πήραν οι πυρκαγιές και άλλα τα αίτια. Στα
αίτια, στους συνεργούς παράγοντες, στους παράγοντες που συ-
νέβαλαν σ’ εκείνη την καταστροφή αναφέρουν αυτές τις κλιµα-
τικές αλλαγές και τα ακραία καιρικά φαινόµενα εκείνων των
ηµερών, δηλαδή την πολύ υψηλή θερµοκρασία, τους δυνατούς
ανέµους και την παρατεταµένη ανοµβρία. Αυτά είναι παράγοντες
που συνέβαλαν στην εκκίνηση του φαινοµένου. Η έκταση του
φαινοµένου βεβαίως οφείλεται σε άλλους παράγοντες.

Η ∆ιακυβερνητική Επιτροπή του ΟΗΕ για τις κλιµατικές αλλα-
γές αναφέρει ότι η Μεσόγειος πλέον είναι ευάλωτη περιοχή στις
επιπτώσεις των κλιµατικών αλλαγών. ∆υστυχώς όµως αυτή η ∆ια-
κυβερνητική Επιτροπή δεν µπόρεσε να κάνει τίποτα στην Κο-
πεγχάγη κι εδώ αποδεικνύεται η ηθική αυτουργία του µοντέλου
ανάπτυξης που υπάρχει σε σχέση µε την καταστροφή του φυσι-
κού περιβάλλοντος. Πράγµατι, αυτό το µοντέλο ανάπτυξης τε-
λικά δεν είναι φιλικό προς το περιβάλλον και στηρίζεται στην
αλόγιστη παραγωγή ενέργειας από κοιτάσµατα και από καύσιµα,
δηλαδή φυσικό αέριο, µαζούτ κ.λπ.. Είναι αυτό που δηµιουργεί
την υπερθέρµανση και τις κλιµατικές αλλαγές, αδιαφορώντας
για την όποια καταστροφική άµεση επίδραση στο περιβάλλον.

Θυµίζω επίσης ότι αυτή η ∆ιακυβερνητική Επιτροπή του ΟΗΕ
έχει προβλέψει ότι πολύ σύντοµα, από το 2021 έως το 2050, θα
έχουµε δραµατικές αλλαγές στη µέση θερµοκρασία στη Μεσό-
γειο, δηλαδή θα έχουµε αύξηση κατά δύο βαθµούς Κελσίου και
βεβαίως από το 2020 µέχρι το 2050 αυξάνεται κατά 5% µε 15%
το ρίσκο ανάφλεξης των δασών µας σε σχέση µε σήµερα. Όπως
καταλαβαίνουµε λοιπόν, η υπόθεση της διαχείρισης και προστα-
σίας των δασών είναι µέγιστο εθνικό θέµα.

Επίσης υπενθυµίζω ότι στην Αυστραλία, όπου το 2009 υπήρ-
ξαν φονικές πυρκαγιές, διεξάγεται µία έρευνα σε πολιτικό επί-
πεδο µε πραγµατικό ενδιαφέρον, όχι στη λογική της
διεκπεραίωσης και του «κουκουλώµατος». Εκεί έχουν µιλήσει και
για το φαινόµενο της Ελλάδας, για τις καταστροφές στην Ελ-
λάδα κι έχουν εντοπίσει ότι η χώρα µας είναι από τις χώρες υψη-
λού κινδύνου. Άρα αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να συνεννοηθούµε
και να έχουµε µία συγκρότηση εθνικής στρατηγικής για το πρό-
βληµα. ∆εν µπορώ να πω όµως ότι έχουµε αντιµετωπίσει και ερ-
µηνεύσει αυτά τα φαινόµενα στη χώρα µας, όπως έχουν κάνει
άλλες χώρες.

Μια που και ο προηγούµενος οµιλητής κι εγώ είµαστε από την
Πελοπόννησο, από την Ηλεία και βιώσαµε αυτή την καταστροφή
του 2007 µε τις φονικές πυρκαγιές που άφησαν πίσω δεκάδες
θύµατα και τραγικές εικόνες, δεν νοµίζω ότι η πολιτεία εκείνη την
εποχή στάθηκε στο ύψος των περιστάσεων διότι πταισµατοδίκης
ασχολήθηκε µε την υπόθεση παρ’ ότι είχαµε τόσα θύµατα, ενώ
για κάποια άλλη πυρκαγιά στην Αττική, ο τότε Πρωθυπουργός,
για επικοινωνιακούς λόγους, έδωσε εντολή σε δύο εισαγγελείς
εφετών να ασχοληθούν. Βέβαια για εκείνη την τραγωδία της Πε-
λοποννήσου αρχικά η δικαιοσύνη απεφάνθη ότι δεν υπήρχε κα-
νένα πρόβληµα. Μετά όµως την τελευταία επίσκεψη του
Πρωθυπουργού Γιώργου Παπανδρέου στην Αρχαία Ολυµπία
µετά τις εκλογές ρητά και δηµόσια ο Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη κ. Χρυσοχοϊδης κάλεσε τη δικαιοσύνη να σταθεί στο ύψος
των περιστάσεων κι έτσι ανοίγει πάλι η υπόθεση από τον εισαγ-
γελέα εφετών Πατρών για να εντοπιστούν οι ευθύνες και να απο-
δοθούν εκεί, στην κορυφή, όπου υπάρχουν. Γιατί και το πόρισµα
της Επιτροπής Περιβάλλοντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου είναι «καταπέλτης» για τις ευθύνες της
πολιτείας εκείνη την εποχή για το µέγεθος της καταστροφής, όχι
για την αφετηρία της καταστροφής αλλά για το µέγεθος. Επίσης
ο Συνήγορος του Πολίτη ήταν «καταπέλτης» σε πόρισµα που
έβγαλε το 2008 για τις ευθύνες τις πολιτείας. Επίσης υπάρχει και
το πόρισµα της ΕΛΑΣ εκείνης της εποχής και τελικά µέσα από το
πόρισµα κατέρρευσε τότε όλη αυτή η µυθοπλασία περί ασύµµε-
τρων απειλών. Θυµάστε ότι είχαν ακουστεί διάφορα ακραία πο-
λιτικά συµπεράσµατα για την αιτία της καταστροφής. Βεβαίως η
Πυροσβεστική, πάλι σε πόρισµά της του 2008, αναφέρει τις τρα-

γικές ελλείψεις.
Μια και µιλάµε λοιπόν για την προστασία των δασών, τα οποία

κινδυνεύουν και καταστρέφονται από την αλόγιστη οικιστική
άναρχη επέκταση και την άναρχη δόµηση των όποιων δασικών
εκτάσεων, αλλά και από την έλλειψη καλλιεργήσιµης γης που δεν
αποτελεί βεβαίως αιτία αλλά έτσι γίνεται, θα πρέπει να περιορί-
σουµε αυτή την κατάχρηση για να µπορέσουµε να περιορίσουµε
το φαινόµενο.

Με ευκαιρία τη σηµερινή παρουσία, σάς κάνω µία έκκληση για
τους πυρόπληκτους Ηλείους: Πρέπει να σταµατήσει εδώ και
τώρα η υπόθεση του τριχίλιαρου. Πρέπει να τελειώσει αυτό για
το οποίο δεν ευθύνεται κανένας πολίτης. Ο Ήλειος πολίτης, ο
Έλληνας πολίτης, στη λογική της συνέχειας του κράτους και της
πολιτείας, έχει δει µία πολιτεία να αµνηστεύει τη χρήση πλαστών
και εικονικών τιµολογίων στο παρελθόν και σήµερα. Απαιτεί από
την ίδια πολιτεία όχι να αµνηστεύσει αδίκηµα, το οποίο έχει δια-
πιστωθεί, αλλά να ψάξει εάν έχουν διαπιστωθεί αδικήµατα και όχι
όλοι, συλλήβδην, να εγκαλούνται σήµερα, ως συνέχεια µιας
προηγούµενης πολιτικής από τις δηµόσιες αρχές, από την εφο-
ρία, ότι δήθεν καταχράστηκαν το τριχίλιαρο. Είναι ευθύνη της
πολιτείας να λύσει το πρόβληµα και να µην παραµένουν όµηροι
δέκα χιλιάδες συµπολίτες µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και εσείς καταχρα-
στήκατε το χρόνο, κύριε Αντωνακόπουλε, παραδέχοµαι όµως ότι
µιλάτε πολύ καλά τη γλώσσα και ήταν πολύ περιεκτικός ο λόγος
σας.

Από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό ο κ. Κωνσταντίνος Αϊβα-
λιώτης έχει το λόγο για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές περίµενα το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, να αφορά παραδείγµατος χάριν µία σηµαντική
αύξηση των δεντροφυτεύσεων. Να αφορά µία σηµαντική αύξηση
στις αναδασώσεις, µία εκτεταµένη προσπάθεια αναδάσωσης, δη-
µιουργία αντιπυρικών ζωνών.

Εδώ θα πρέπει να πω ότι ίσως θα έπρεπε να επανεξετάσει –δεν
είναι θέµα του Υπουργείου σας, κυρία Υπουργέ, είναι θέµα του
Υπουργείου Παιδείας- το Υπουργείο Παιδείας αυτές τις ανούσιες
«πενταήµερες» εκδροµές όπως τις λένε. Είναι βαρβαρισµός,
«πενθήµερες» είναι ο σωστός όρος στα ελληνικά. Έτσι αντί γι’
αυτές τις περίφηµες πενθήµερες εκδροµές –και εγώ ως µαθη-
τής πήγα αυτήν την ανούσια πενθήµερη εκδροµή- να υπάρξει µία
προσπάθεια η οποία να συνδέεται µε τις αναδασώσεις. Όπως
παλιά τα σχολεία την εποχή του πατέρα µου πήγαιναν και δε-
ντροφύτευαν τον Υµηττό, γι’ αυτό σήµερα είναι πράσινος ο
Υµηττός –να το πούµε και αυτό, από σχολεία δεντροφυτεύτηκε
ο Υµηττός εκείνη τη δεκαετία του ’50 και σήµερα είναι πράσινος-
ας αναλάβει το Υπουργείο Παιδείας µία ανάλογη προσπάθεια,
για να υπάρξει και κάποιο πρακτικό αποτέλεσµα από αυτές τις
περίφηµες πενθήµερες εκδροµές.

Βρέθηκα µε τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ στις τελευταίες πυρκα-
γιές στην Αττική. Επισκεφθήκαµε και το συντονιστικό κέντρο της
Πυροσβεστικής. Όποιος βρέθηκε επιτόπου στις πυρκαγιές, είδε
την πλήρη απουσία συντονισµού.

Υπήρχαν κάποιες υδροφόρες από ιδιωτικές εταιρείες, που
προσπαθούσαν να γεµίσουν µε νερό. ∆ύο ώρες ήταν κάτω από
κάποιες κάνουλες και δεν γέµιζαν οι υδροφόρες. Ώσπου να µε-
ταγγιστεί το νερό στα πυροσβεστικά περνούσαν άλλες δύο ώρες
και βέβαια η πυρκαγιά έφτανε µέχρι τη λίµνη του Μαραθώνα,
όπου έσβηνε λόγω της λίµνης. ∆εν έγινε καµµία προσπάθεια για
να σβηστεί η πυρκαγιά.

Στο, δε, συντονιστικό κέντρο της Πυροσβεστικής, όπου πήγα
µε τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ ήταν και ο κ. Μαρκογιαννάκης. Ζή-
σαµε στιγµές της δεκαετίας του ’60, µαυρόασπρη ταινία µε τον
Κούρκουλο και το Σπύρο Καλογήρου. Υπήρχε ένας τεράστιος
χάρτης και βελάκια επάνω που έδειχναν πού πάει το µέτωπο της
πυρκαγιάς, πού γυρίζει. Ήµασταν στο 2009 τότε, στον 21ο αιώνα
και βλέπαµε βελάκια για το πού πηγαίνει το µέτωπο. ∆εν υπήρχε
εικόνα από το µέτωπο της πυρκαγιάς. Υπήρχαν τρεις οθόνες –
σας λέω τι γινόταν στο συντονιστικό κέντρο της Πυροσβεστικής-

2670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



όπου έπαιζαν «ΕΞΤΡΑ», «ΣΚΑΪ» και «ΝΕΤ» και κοιτούσαν από εκεί
προς τα πού κινείται το µέτωπο. Και όταν ρώτησε ο Πρόεδρος
του ΛΑΟΣ εάν υπάρχει ελικόπτερο το οποίο να δίνει αυτή τη
στιγµή εικόνα της πυρκαγιάς, του είπαν ότι δεν υπάρχει ούτε ελι-
κόπτερο ούτε εικόνα από δορυφόρο, στην Ελλάδα του 21ου
αιώνα και περιµέναµε να σβήσουν οι πυρκαγιές!

Συζητούµε σήµερα κάτι που είναι αυτονόητο για οποιαδήποτε
άλλη προηγµένη χώρα, την προστασία των δασών. Το συζητούµε
όµως, επειδή η Κυβέρνηση φορτώνει άλλη µία πρόσθετη, πανά-
κριβη, διοικητική και δυσκίνητη δοµή µε πρόσθετες υπηρεσίες,
µε πρόσθετο προσωπικό, µε πρόσθετα έξοδα και αλληλοεπικα-
λύψεις αρµοδιοτήτων.

Τι να σηµαίνει άραγε η Ειδική Υπηρεσία Κατεδαφίσεων; ∆η-
λαδή το ζήτηµα είναι να υπάρχει ειδική υπηρεσία κατεδαφίσεων;
Το είπε πριν ο κ. Πολατίδης. ∆εν υπήρχε στο πλαίσιο των Νο-
µαρχιακών Αυτοδιοικήσεων; ∆ηλαδή, σοβαρά µιλάµε σήµερα
στη Βουλή των Ελλήνων ότι υπάρχει η πολιτική βούληση για να
γκρεµιστούν τα αυθαίρετα; ∆εν υπάρχει πολιτική βούληση. Γιατί
κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας και κοροϊδεύουµε και τον
κόσµο;

Ήταν θέµα, δηλαδή, της ειδικής υπηρεσίας κατεδαφίσεων, η
οποία συνεπάγεται φυσικά και άλλο κόστος και άλλη δυσκίνητη
διοικητική δοµή και άλλους µισθούς; Το ίδιο γίνεται και µε την
Ειδική Υπηρεσία Επιθεώρησης Περιβάλλοντος και Ενέργειας –
ποµπώδης ο τίτλος- όπως και µε την Ειδική Υπηρεσία Επιθεω-
ρητών Ενέργειας. Σε ένα κράτος που πληρώνει σε δαπάνες
«αρλούµπες», ένα σωρό λεφτά, όπως π.χ. στον Προϋπολογισµό
της Κυβέρνησής σας κυρία Υπουργέ, 1.700.000 για αγορά ζώων.
Πείτε µου τι ζώα αγοράζει η Ελλάδα µε 1.700.000 ευρώ; Είναι
στον προϋπολογισµό γραµµένο κονδύλι. Ή λέει για αγορά επί-
πλων 4.600.000 ευρώ ή για ενοίκια δηµοσίων κτηρίων
186.000.000 ευρώ.

∆εν είναι τόσα κρατικά κτήρια άδεια; Τι δουλειά έχουµε να δί-
νουµε άλλα 186.000.000 ευρώ για πρόσθετα ενοίκια, για να νοι-
κιάζουµε κτήρια, ενώ υπάρχουν κρατικά κτήρια τα οποία δεν
χρησιµοποιούνται;

Σε αυτά, λοιπόν, που πληρώνει ο λεγόµενος κυρίαρχος λαός,
φορτώνονται άλλες τρεις Υπηρεσίες –είδα και την Έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους- άλλα 3.000.000 ευρώ. ∆η-
λαδή 1.000.000.000 περίπου παλιές, καλές δραχµούλες θα ξο-
δεύονται γι’ αυτό το σκοπό.

Κάθε χρονιά ακούµε για καµένη έκταση η οποία κηρύσσεται
αυτόµατα αναδασωτέα. Πηγαίνετε κοντά στο σπίτι τού τέως
Πρωθυπουργού, του κ. Καραµανλή, στη Ραφήνα. Έχετε δει τα
κούτσουρα τα οποία έχουν µείνει τρία χρόνια εκεί µετά την πυρ-
καγιά; Θυµάµαι την ποµπώδη διακήρυξη του τέως Πρωθυπουρ-
γού περί εκτάσεως, η οποία είναι αµέσως αναδασωτέα.
Αυτόµατα, λέει, αναδασώνεται. Ακόµα, όµως, τα κούτσουρα είναι
έτσι. ∆εν έχει φυτρώσει τίποτα. ∆εν έχει φυτευτεί τίποτα. Πηγαί-
νοντας στη Ραφήνα, δίπλα στο σπίτι του πρώην Πρωθυπουργού.

Πληρώσαµε πανάκριβα το Κτηµατολόγιο, το οποίο, λέει, έχει
από αέρος λήψεις περιοχών. Ωραία. Γιατί πληρώσαµε πανάκριβα
τον ελληνικό δορυφόρο, τον «Hellas Sat», ο οποίος δεν χρησι-
µοποιείται; Εδώ µέχρι και η δυσκίνητη Κοµισιόν, η Κοµισιόν η
αδιάφορη, απορεί τι στα κοµµάτια κάνουµε µε αυτό τον περί-
φηµο, πανάκριβο ελληνικό δορυφόρο. Απορούσαν τα στελέχη
της Κοµισιόν -έχουν αρθρογραφήσει στον ευρωπαϊκό Τύπο- για
ποιο λόγο δεν υπάρχει ούτε συντονισµός των επίγειων και εναέ-
ριων µέσων πυρόσβεσης, δεν υπάρχει ούτε φωτογράφηση των
καµένων περιοχών. Και διερωτώνται τι κάνει αυτός ο περίφηµος
ελληνικός δορυφόρος, τον οποίο ο κόσµος πλήρωσε πανάκριβα.
Και µιλάω για αρθρογραφία στελεχών της Γενικής ∆ιεύθυνσης
Περιβάλλοντος της Κοµισιόν σε ευρωπαϊκές εφηµερίδες. Και των
Βρυξελλών φυσικά.

Έχουµε, λοιπόν, νέες Υπηρεσίες, πρόσθετα διοικητικά έξοδα,
λες και δεν µπορούµε να βρούµε λύση µε τα υπάρχοντα µέσα.

Κάηκαν στην Αττική δύο εκατοµµύρια στρέµµατα το 2007.
Πόσα αναδασώθηκαν; Μου απάντησε ο κ. Κιλτίδης, σε ερώτηση
που έκανα στη Βουλή, δέκα χιλιάδες εννιακόσια έντεκα. ∆ύο εκα-
τοµµύρια κάηκαν, δέκα χιλιάδες εννιακόσια έντεκα αναδασώθη-
καν.

Στον Κοκκιναρά, στην Πεντέλη, υπάρχουν κάποια νταµάρια
τριάντα χρόνια, από την εποχή που τα κήρυξε δασική έκταση ο
αείµνηστος ιδρυτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο Κωνσταντίνος Κα-
ραµανλής. Ε, από τότε, τριάντα χρόνια µέχρι σήµερα, µόνο εξή-
ντα ένα στρέµµατα έχουν δεντροφυτευτεί. Αυτό είναι το
περίφηµο Ελληνικό Κράτος, το οικολογικό Ελληνικό Κράτος, το
οποίο, λέει, θα γκρεµίζει ό,τι παράνοµο χτίζεται.

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Προ του 2009 θα γκρεµίζεται ή από
εδώ και µπρος; ∆ιότι αν γκρεµίσετε και τα προ του 2009, τότε θα
χρειαστείτε δέκα χιλιάδες µπουλντόζες, πενήντα χιλιάδες υπαλ-
λήλους και εργάτες και δύο χρόνια να γκρεµίζετε. ∆εν θα πρέπει
να µην κάνετε άλλη δουλειά, θα πρέπει να γκρεµίζετε, αν είναι
να γκρεµίσετε και τα προ του 2009.

Εδώ να πούµε ότι η µόνη σοβαρή προσπάθεια για συγκρότηση
σοβαρής πολιτικής ήταν της κυβέρνησης Μητσοτάκη την πε-
ρίοδο 1990 – 1993.

Εσείς τώρα, κυρία Υπουργέ, παγώσατε και τη ρύθµιση για
τους ηµιυπαίθριους. Χάσαµε 1.150.000.000 ευρώ. ∆εν τα λέει ο
Αϊβαλιώτης, δεν τα λέει ο ΛΑΟΣ, τα λέει ο κ. Παπακωνσταντίνου.
Θα το καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι το
Πρόγραµµα Σταθερότητας. Ένα δισεκατοµµύριο εκατόν πενή-
ντα εκατοµµύρια οµολογεί ο κ. Παπακωνσταντίνου, κύριοι συνά-
δελφοι του ΠΑΣΟΚ, ότι χάθηκαν από τη µη τακτοποίηση των
ηµιυπαιθρίων. Το γράφει ο ίδιος στο Πρόγραµµα Σταθερότητας
που κατέθεσε στο ECOFIN πριν δύο ηµέρες.

Ούτε, λοιπόν, τους ηµιυπαίθριους γκρεµίζετε ούτε χρήµατα
παίρνετε. Τα πάντα γίνονται λες και δεν υπάρχει όραµα, δεν
υπάρχει διάθεση για να γίνει κάτι σε αυτό τον τόπο, λες και πέ-
σατε πριν πέντε λεπτά από τον Άρη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κι εδώ να αναφέρω ένα µείζον ζήτηµα το οποίο αφορά ενάµισι
εκατοµµύριο ανθρώπους. Αλήθεια, γι’ αυτούς τους ενάµισι εκα-
τοµµύριο ανθρώπους, που είναι δέσµιοι των νόµιµων οικοδοµι-
κών συνεταιρισµών, που επί δεκαετίες πληρώνουν τις εισφορές
τους -συνεταιρισµοί που έχουν αναγνωριστεί από το Κράτος-
γιατί δεν λύνετε το ζήτηµα ώστε να πάρουν ένα οικόπεδο και να
µην πεθαίνουν µη παίρνοντας οικόπεδο; Αφού είναι αναγνωρι-
σµένοι από το Κράτος και πληρώνουν κανονικά οι άνθρωποι τις
εισφορές τους. Ενάµισι εκατοµµύριο είναι οι άνθρωποι αυτοί οι
οποίοι διαµαρτύρονται.

Ενδεικτικό, βέβαια - και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε- της προ-
χειρότητας είναι ότι στη σελίδα 13 στο νοµοσχέδιό σας µιλάτε,
κυρία Υπουργέ, για αρχιτέκτονες µηχανικούς. ∆εν υπάρχουν αρ-
χιτέκτονες µηχανικοί. Αρχιτέκτονες υπάρχουν. Υπάρχουν πολιτι-
κοί µηχανικοί, µηχανολόγοι µηχανικοί. Εξ ου και η Σχολή
Αρχιτεκτόνων. Λέγεται Σχολή Αρχιτεκτόνων σκέτο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ: Πώς δεν υπάρχουν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Αρχιτέκτονες µηχανικοί δεν

υπάρχουν. Υπάρχουν πολιτικοί µηχανικοί, κύριε συνάδελφε. Πο-
λιτικός µηχανικός είστε ή µηχανολόγος µηχανικός; Αρχιτέκτο-
νες…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Όχι διάλογος πα-
ρακαλώ. Ο χρόνος έχει λήξει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Γι’ αυτό και η Σχολή του Εθνι-
κού Μετσόβιου Πολυτεχνείου λέγεται Σχολή Αρχιτεκτόνων ή Αρ-
χιτεκτονική Σχολή, αλλά όχι σχολή αρχιτεκτόνων µηχανικών.
Απλά πράγµατα λέω.

Θα περίµενε, λοιπόν, κανείς από το Υπουργείο Περιβάλλοντος
ένα νοµοσχέδιο για τον εξωραϊσµό, παραδείγµατος χάριν, της
άθλιας αισθητικής των πολυκατοικιών των ελληνικών πόλεων.
Άθλια αισθητική. Το κάνουν ήδη οι Πορτογάλοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνουν λεφτά από την Ευρωπαϊκή Ένωση και προσθέτουν

ωραία αρχιτεκτονικά χαρακτηριστικά σε άθλιας αισθητικής πο-
λυκατοικίες.

Θα περίµενε κανείς από το Υπουργείο Περιβάλλοντος να φέρει
µία ρύθµιση ώστε να γίνει πνεύµονας πρασίνου κάθε ελεύθερο
οικόπεδο ή κάθε κτήριο, το οποίο δεν χρησιµοποιείται και απλώς

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2010 2671



µπλοκάρει πολύτιµες εκτάσεις στις πόλεις.
Θα περίµενε κανείς να ρυθµιστεί αυτό το αίσχος µε το δάσος

των τηλεοπτικών κεραιών στις ταράτσες των πολυκατοικιών.
Προσβάλλουν την αισθητική, κρύβουν ακόµα και την Ακρόπολη.
Βγείτε να δείτε, τα µνηµεία µας πρέπει να τα δεις µέσα από
δάσος πολυκατοικιών. Πουθενά σε άλλη χώρα της Ευρώπης δεν
συµβαίνει αυτό. Όµως, το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος είναι η δηµιουργία νέων πανάκριβων διοικητικών
δοµών µε αµφίβολα αποτελέσµατα. Σας βάζουµε, λοιπόν, µηδέν
σε φαντασία και τόλµη και καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιό σας.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κωνσταντίνο Αϊβαλιώτη του ΛΑΟΣ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωστοποιούµε στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της Βου-
λής είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
-συνοδοί από το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Νίκαιας Πειραιά.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Νικόλαος Καντερές Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας,
έχει το λόγο για επτά λεπτά. Να ετοιµάζεται επίσης και η κ. Χα-
ρούλα Κεφαλίδου, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από τον πανέµορφο
Νοµό ∆ράµας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύρια Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, σήµερα συζητούµε την πρώτη νοµοθετική πρωτοβουλία
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής. Η κυρία Υπουργός κάνει στη Βουλή «ποδαρικό» µε ένα
νοµοσχέδιο που στη βάση του θέλει να κινηθεί προς τη σωστή
κατεύθυνση. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση βρίσκεται αρωγός σε
όσες πρωτοβουλίες έχουν θετικό στόχο.

Σε καµµία περίπτωση, όµως, δεν πρέπει να θεωρηθεί ότι το
παρόν σχέδιο νόµου δεν επιδέχεται βελτιώσεις. Υπάρχουν εν-
στάσεις που έχουµε επί συγκεκριµένων άρθρων. Κάποιες αλλα-
γές τις συζητήσαµε στις επιτροπές. Υπάρχουν κάποια κενά,
κυρία Υπουργέ, τα οποία θα πρέπει κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης στην Ολοµέλεια να αποσαφηνίσετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία των δασών και των
δασικών εκτάσεων και γενικότερα η αποτελεσµατική προστασία
του περιβάλλοντος, οφείλουν να αποτελούν βασικό στόχο κάθε
υπεύθυνης κυβέρνησης. Στις µέρες µας οι επιπτώσεις της κλι-
µατικής αλλαγής και η επιβάρυνση του περιβάλλοντος γίνονται
όλο και περισσότερο εµφανείς. Έχουµε έντονα και αρκετές
φορές ακραία καιρικά φαινόµενα που παράλληλα µε το περι-
βάλλον πλήττουν τα οικονοµικά συµφέροντα του κράτους, αλλά
και των πολιτών. Συνεπώς, η σχεδίαση µίας ολοκληρωµένης πε-
ριβαλλοντικής πολιτικής µε όραµα στο µέλλον, κρίνεται απολύ-
τως απαραίτητη.

Οι κάτοικοι της βορειοανατολικής Αττικής, που επλήγησαν από
τη µεγάλη πυρκαγιά του περασµένου καλοκαιριού, θα περάσουν
σαράντα και πενήντα χρόνια µέχρι που να ξαναδούν τις περιο-
χές τους, τις οποίες επέλεξαν να ζήσουν και ξόδεψαν και πολλά
χρήµατα, να γίνουν όπως ήταν πριν. Το µικροκλίµα των περιοχών
άλλαξε ριζικά. Το ζουν καθηµερινά και ακόµα περισσότερο όταν
υπάρχουν βροχές και υψηλές θερµοκρασίες. Από αύριο, µάλι-
στα και το Σαββατοκύριακο θα έχουµε και µία επιδείνωση του
καιρού που δεν έχει σχέση, όµως, µε υψηλές θερµοκρασίες,
αλλά αντίθετα µε κρύο.

Κυρία Υπουργέ, η προστασία του περιβάλλοντος εκτός του ότι
πρέπει να είναι αποτελεσµατική, πρέπει να έχει και όραµα στο
µέλλον. ∆υστυχώς, το παρόν νοµοσχέδιο, το πρώτο µετά από
εκατόν δέκα ηµέρες στο τιµόνι του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
δεν διακατέχεται απ’ αυτά τα στοιχεία. ∆εν ασκώ αντιπολίτευση
χάριν της Αντιπολιτεύσεως. Το λέω αυτό διότι ενώ κινείστε προς

µία σωστή κατεύθυνση, στα επιµέρους ζητήµατα αφήνετε πολλά
κενά. Σε κάποιες περιπτώσεις, µάλιστα, δηµιουργείτε δυσµενέ-
στερες συνθήκες προστασίας των δασών, απ’ αυτές που προϋ-
πήρχαν.

Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που επικοινωνιακά δείχνει
ότι πάει να γίνει κάτι καλό. ∆υστυχώς, όµως, δεν παρέχει πραγ-
µατικές λύσεις στα προβλήµατα της Αττικής. Λείπουν οι ξεκάθα-
ροι κανόνες δικαίου απέναντι στους πολίτες και ένα ρεαλιστικό
θεσµικό πλαίσιο.

Να τα πάρουµε ένα-ένα. ∆εν υπάρχει καµµία αναφορά για την
αναδάσωση, τεχνητή ή φυσική. Αυτό σηµαίνει ότι η αναδάσωση
θα πραγµατοποιηθεί σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του 1979. Ανα-
φέροµαι στο άρθρο 38 του ν. 998/1979. Εκεί, όµως, δηµιουργεί-
ται ένα πρόβληµα. Πώς εξασφαλίζεται ότι δεν θα συµπεριλη-
φθούν στις αναδασωτέες εκτάσεις νόµιµα κτίσµατα, γεωργικές
και καλλιεργούµενες εκτάσεις; Είναι ένα πολύ βασικό θέµα.

Ακόµα, κυρία Υπουργέ, στο παρόν νοµοσχέδιο που το θέλετε
σαν πιλότο σε ανάλογες περιπτώσεις από πυρκαγιές, δεν ανα-
φέρονται οι ανάγκες για έργα αντιπληµµυρικής και αντιδιαβρω-
τικής προστασίας. Είναι δυνατόν να είναι ολοκληρωµένη η
περιβαλλοντική πολιτική, εάν δεν προβλέπονται τα παραπάνω
µέτρα;

∆ιαβάζω τη διαδικασία κύρωσης των δασικών χαρτών. Μιλάµε
για τους δασικούς χάρτες εδώ και τριάντα χρόνια. Σήµερα,
όµως, αυτό το κατά τα άλλα απαραίτητο µέτρο, οδηγεί, εν µέσω
µιας βαθειάς οικονοµικής κρίσης, στο πάγωµα της οικοδοµής για
έναν, τουλάχιστον, χρόνο. Επιπλέον, βλέπω ότι για την έναρξη
των οικοδοµικών δραστηριοτήτων, το νοµοσχέδιο προβλέπει µία
ειδική επιτροπή ελέγχου.

Αυτή θα πρέπει να πραγµατοποιεί αυτοψία και να βεβαιώνει
ότι η οικοδοµική άδεια αντιστοιχεί στο οικόπεδο και στο κτίσµα.

Συζητήσαµε να κάνετε προσθήκη που να ορίζει ότι οι έλεγχοι
αυτοί θα πρέπει να πραγµατοποιούνται εντός ευλόγου χρονικού
διαστήµατος. Μάλιστα µε τις προσθήκες µιλάτε για δύο µήνες.
Στην Ελλάδα ζούµε και όλοι γνωρίζουµε ότι µια επιτροπή αποτε-
λούµενη από τρεις ανθρώπους από διαφορετικές υπηρεσίες
πάρα πολύ δύσκολα θα µπορεί να κάνει αυτοψίες και να εκδίδει
βεβαιώσεις εντός τόσο µικρών χρονικών περιθωρίων.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, σηµασία έχει ότι ως Υπουργείο δε
δεσµεύεστε για τη γρήγορη εξυπηρέτηση του πολίτη, όπως επί-
σης δεν προβλέπετε τη δυνατότητα του πολίτη να προβεί σε
έναρξη οικοδοµικών εργασιών εάν η επιτροπή αυτή µείνει
άπραγη. Είναι δυνατόν να δεσµεύει την περιουσία του κόσµου
άνευ χρονικών ορίων υποχρεωτικής ολοκλήρωσης της αυτοψίας;

Μια και αναφερόµαστε σε οικοδοµικές δραστηριότητες, να
αναφερθούµε και στις εξαιρέσεις. Εξαιρείτε, λοιπόν, από το πά-
γωµα της οικοδοµικής δραστηριότητας την εκτέλεση δηµοσίων
έργων και έργων υποδοµής και πιο συγκεκριµένα έργα για τα
οποία έχει ολοκληρωθεί η περιβαλλοντική αδειοδότηση πριν τα
καταστροφικά γεγονότα του περασµένου καλοκαιριού.

Πάνω σ’ αυτό σας ρωτήσαµε και στην επιτροπή, χωρίς να λά-
βουµε καµµία απάντηση. Σας ρωτώ, λοιπόν, εκ νέου: Συµπερι-
λαµβάνονται σε αυτά τα έργα υποδοµής οι ΧΥΤΑ του Γραµµατι-
κού; Και κάτι άλλο. θα µας εξηγήσετε το λόγο που θα ισχύουν οι
παλιές περιβαλλοντικές άδειες; Τα περιβαλλοντικά δεδοµένα
δεν έχουν αλλάξει µετά τις καταστροφικές πυρκαγιές;

Θα αναφερθώ τέλος στο άρθρο 9 του παρόντος νοµοσχεδίου,
που είναι και το σηµαντικότερο. Έρχεστε σήµερα ουσιαστικά να
καταργήσετε το ν. 3208/2003 - νόµος του ΠΑΣΟΚ να θυµίσω-
χωρίς να νιώθετε την ανάγκη να δώσετε καµµία εξήγηση. Ζήτησα
να ενηµερώσετε τη Βουλή µε συγκεκριµένα στοιχεία πόσες αι-
τήσεις για πράξη χαρακτηρισµού υποβλήθηκαν και εξετάστηκαν
τα περασµένα έξι χρόνια, δηλαδή από το 2003, πόσες εξ αυτών
βρίσκονται στις επιτροπές δασικών αµφισβητήσεων, πόσες τε-
λεσιδίκησαν και τέλος για τι εκτάσεις πρόκειται. Καµµία απά-
ντηση.

Αυτά τα στοιχεία, ένας υπολογισµός της αποτελεσµατικότη-
τας του ν. 3208/2003, είναι απαραίτητα για να µπορέσουµε να
σχηµατίσουµε εικόνα για το λόγο που τον καταργούµε. Στοιχεία
δεν είδαµε. Αντιθέτως, µας διαβεβαίωναν ότι θα επαναδιατυπω-
θεί το άρθρο 9 που καταργούσε τις διατάξεις του νόµου ∆ρυ. Τε-

2672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λικά οι τροποποιήσεις που εισηγηθήκατε δεν καλύπτουν σε καµ-
µιά περίπτωση τις ανάγκες και τα δεδοµένα που υπάρχουν. Το
άρθρο 9 πρέπει να αποσυρθεί. Το δηλώνουµε ρητά.

Να το αποσύρετε, κυρία Υπουργέ. Να βάλετε τις υπηρεσίες
σας να ξαναδουλέψουν το θέµα και να το φέρετε επαναδιατυ-
πωµένο σε επόµενο νοµοσχέδιο. Τότε θα το συζητήσουµε εκ
νέου και θα δούµε εάν καλύπτει τα δεδοµένα ή όχι.

Κυρία Υπουργέ, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου σας που έρ-
χεται στη Βουλή προς ψήφιση, χαρακτηρίζεται από αποσπασµα-
τικότητα. ∆εν υπάρχει πολιτική συνέπειας και συνέχειας. ∆εν
υπάρχει θεσµικό πλαίσιο. ∆εν χαράσσει νέα πολιτική προστασίας
του περιβάλλοντος. Χωρίς δασικούς χάρτες δεν µπορούµε να
προστατεύσουµε τίποτε, διότι κανείς δεν ξέρει τι πρέπει να προ-
στατεύσουµε. Αλλά για να καταρτιστούν δασικοί χάρτες, πρέπει
να συµφωνήσουµε τι είναι δάσος και τι είναι δασική περιοχή.
Πρέπει αυτή η ερµηνεία να είναι µόνιµη, ώστε καµµία υπηρεσία
να µην µπορεί αυθαίρετα να κάνει ό,τι θέλει, όπως θέλει και
όποτε θέλει.

Στη συζήτηση επί των άρθρων θα ζητήσουµε, κυρία Υπουργέ,
ουσιαστικές και εποικοδοµητικές αλλαγές, ώστε αυτό που θα
φτάσει στο τέλος προς ψήφιση να είναι ένας αποτελεσµατικός
νόµος, µια ολοκληρωµένη νέα πολιτική προστασίας των δασών
µας. Η χώρα µας το έχει ανάγκη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ το
συνάδελφο κ. Καντερέ από τη Νέα ∆ηµοκρατία

Η κ. Κεφαλίδου Χαρούλα, Βουλευτής του ΠΑ.ΣΟ.Κ στο Νοµό
∆ράµας, έχει το λόγο για επτά λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πυρκαγιά

του περασµένου Αυγούστου στην ανατολική Αττική, που ξεκί-
νησε από το Γραµµατικό και έφτασε στις νότιες πλευρές του Πε-
ντελικού Ορούς καίγοντας εκατόν ογδόντα τρεις χιλιάδες
στρέµµατα δάσους, αποτέλεσε ισχυρότατο πλήγµα στο δασικό
οικοσύστηµα της Αττικής. Εάν δεν θέλουµε να ξαναζήσουµε τον
εφιάλτη του περσινού καλοκαιριού, πρέπει να πάρουµε αποτε-
λεσµατικά µέτρα τώρα. Πρέπει να δράσουµε αµέσως.

Είναι λυπηρό που πρέπει κάθε τόσο να ψηφίζουµε διατάξεις
για το αυτονόητο, δηλαδή για την προστασία του τόπου που
ζούµε. Είναι λυπηρό και δεν τιµά κανέναν µας να διαπιστώνουµε
κάθε τόσο ότι πρέπει να πάρουµε αυστηρά µέτρα για να περι-
σταλεί και να αποτραπεί η αυθαίρετη δόµηση στα καµένα, η
οποία έχει πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις.

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι µια αρχή, είναι επείγον. Προσπαθεί
να δώσει λύσεις τώρα στο πρόβληµα αλλά ταυτόχρονα σηµατο-
δοτεί µια νέα αντίληψη για την προστασία του δασικού πλούτου,
δίνει το στίγµα για τις σηµαντικές αλλαγές που θα ακολουθή-
σουν.

Το µεγαλύτερο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά στην Αττική.
Και αυτό όχι γιατί θεωρούµε τις συνέπειες των πυρκαγιών στις
άλλες περιοχές υποδεέστερες. Η επιλογή της Αττικής είναι και
συµβολική και πολιτική, πράγµα που έχει τονιστεί πάρα πολλές
φορές από τη κυρία Υπουργό. Είναι το ηχηρό µήνυµά µας προς
όλους εκείνους που καταστρέφουν για να πλουτίσουν σε βάρος
όλων µας που υπονοµεύουν τις ζωές µας και τις ζωές των παι-
διών µας είτε βάζοντας φωτιές είτε εκµεταλλευόµενοι µε τον
πλέον ανήθικο τρόπο τη καταστροφή που προκάλεσε η πυρκα-
γιά.

Το προς ψήφιση σχέδιο νόµου, τερµατίζει αυτήν την απαρά-
δεκτη κατάσταση επιλέγοντας να ξεκινήσει από την Αττική, όπου
η αυθαίρετη δόµηση έχει πάρει διαστάσεις επιδηµίας. ∆εν θέ-
λουµε ένα ακόµη νόµο που δεν θα εφαρµοστεί. Θέλουµε ένα
αποτελεσµατικό εργαλείο που θα βάλει τις βάσεις για την προ-
στασία των δασών.

Το υπό κρίση νοµοσχέδιο χωρίζεται σε δυο κεφάλαια: Στο κε-
φάλαιο Α’, µε τα άρθρα 1 έως 5, που αναφέρεται στα θεσµικά
µέτρα για την άµεση και αποτελεσµατική προστασία των δασι-
κών εκτάσεων της Αττικής και στο κεφάλαιο Β’ που περιλαµβά-
νει διατάξεις για το σύνολο της χώρας µε τη σύσταση υπηρεσιών
που σκοπό θα έχουν να επιταχύνουν και να βελτιώσουν την προ-

στασία των δασών.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’

Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)
Το άρθρο 1, προβλέπει την αναστολή έκδοσης αδειών και

εκτέλεσης εργασιών, µέχρι την κήρυξη της καµένης έκτασης ως
αναδασωτέα για τα εντός σχεδίου ή µέχρι την κύρωση των δα-
σικών χαρτών για τα εκτός σχεδίου.

Είναι γεγονός, ότι για τη διάταξη αυτή ακούστηκαν αντιρρή-
σεις και αµφισβητήθηκε η αναγκαιότητά της, µε το σκεπτικό της
άσκοπης επιβάρυνσης των πολιτών που έχουν νόµιµη άδεια.

Πρέπει ,όµως, να γνωρίζετε ότι σε ό,τι αφορά τις περιοχές
εντός σχεδίου, ο περιφερειάρχης υποχρεούται µέσα σε τέσσερις
έως πέντε µήνες από την εκδήλωση της πυρκαγιάς, να κηρύξει
την περιοχή αναδασωτέα. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι το Γενάρη
του 2010 θα έχει λήξει το ζήτηµα.

Για τις εκτός σχεδίου περιοχές, η αναστολή των αδειών εκτεί-
νεται µέχρι την κύρωση των δασικών χαρτών.

Το µέτρο ακούγεται, όντως κάπως, επιβαρυντικό για όσους
είχαν νόµιµες άδειες πριν τις πυρκαγιές του 2009, αλλά για αυτό
υπάρχει σοβαρός λόγος και δεν είναι άλλος από αυτόν που όλοι
γνωρίζετε.

Όταν καίγεται µια δασική περιοχή τα παρακείµενα οικόπεδα
τείνουν να επεκτείνονται προς την καµένη έκταση. Επειδή, λοι-
πόν, αυτό συµβαίνει πάρα πολύ συχνά, πρέπει να ελέγξουµε αν
υπάρχει µετατόπιση των ορίων προς τα καµένα, κυρίως για αυτές
τις περιοχές που βρίσκονται στο όριο του περιγράµµατος της
φωτιάς.

Το άρθρο 2 έρχεται να µετριάσει ή και να µηδενίσει –αν θέ-
λετε- την επιβάρυνση εξαιτίας του άρθρου 1, όσων υπέστησαν
ζηµιές από την πυρκαγιά και θέλουν να τις αποκαταστήσουν.
Προβλέπει, λοιπόν, την κατ’ εξαίρεση άδεια έκδοσης οικοδοµι-
κών αδειών για ανέγερση ή για επισκευή νοµίµως υφιστάµενων
κτισµάτων που καταστράφηκαν από τη φωτιά, µετά από τη βε-
βαίωση, φυσικά, της αρµόδιας ειδικής επιτροπής ελέγχου.

Το άρθρο 3 προβλέπει υποχρεωτική αναγραφή γεωγραφικών
συντεταγµένων, τόσο του οικοπέδου όσο και του υπό ανέγερση
κτίσµατος. Με τον τρόπο αυτό, µπαίνει επιτέλους φρένο στην
κοινή πρακτική της αυθαιρεσίας που επικρατεί και διευκολύνε-
ται ο έλεγχος και η τακτοποίηση των οικοπέδων.

Άρθρο 4 και άρθρο 7. Με το άρθρο 4, έχουµε επιτέλους µια
καινοτοµία, την τηλεσκοπική περιοδική χαρτογράφηση του
Νοµού Αττικής και παράλληλα τη µηνιαία ενηµέρωση της Ειδι-
κής Υπηρεσίας Κατεδαφίσεων, που ιδρύεται µε το άρθρο 7. Είναι
ένα πολύτιµο εργαλείο για τον εντοπισµό κάθε αυθαιρεσίας εν τη
γενέσει της και ελπίζουµε ότι θα ελαχιστοποιηθούν οι περιπτώ-
σεις κατεδαφίσεων και θα αποτραπεί το κοινωνικό πρόβληµα που
αυτές συνεπάγονται.

Θέλω, τελειώνοντας, να αναφερθώ στο άρθρο 5, που κατά τη
κρίση µου είναι το σηµαντικότερο άρθρο αυτού του νοµοσχε-
δίου. Επιταχύνουµε τη διαδικασία κύρωσης δασικών χαρτών στο
Νοµό Αττικής.

Θα συµφωνήσετε όλοι νοµίζω, ότι ο δασικός χάρτης είναι ο
µόνος τρόπος για να ξέρουµε ποια έκταση είναι δάσος και ποια
όχι. Αν υπήρχαν δασικοί χάρτες, δεν θα αντιµετωπίζαµε τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουµε σήµερα. Η προσπάθεια για τη σύ-
νταξη δασικών χαρτών είναι γεγονός ότι ξεκινά από παλιά.
∆υστυχώς όµως, µέχρι σήµερα δεν υπάρχουν δασικοί χάρτες.

Φιλοδοξούµε , λοιπόν, να κυρώσουµε τον πρώτο δασικό χάρτη
µέσα στο 2010. Τα δεσµευτικά όρια, ώστε η διαδικασία κύρωσης
να περαιωθεί συντοµότερα, αποτελούν για εµάς ένα µεγάλο
στοίχηµα για την έγκαιρη και αποτελεσµατική λειτουργία της ∆η-
µόσιας ∆ιοίκησης και να ξέρετε, είναι ένα στοίχηµα που θέλουµε
να κερδίσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν λύνει
το συνολικό πρόβληµα της καταστροφής του δασικού πλούτου
της χώρας. Έρχεται να προστατεύσει τις δασικές εκτάσεις που
κάηκαν στις τελευταίες πυρκαγιές στο Νοµό Αττικής, οπότε, απ’
αυτήν την άποψη, είναι σαφώς περιορισµένο. Όµως, αυτό το
σαφώς περιορισµένο, πιλοτικό νοµοσχέδιο, φέρνει διατάξεις που
στοχεύουν σωστά στην αποτελεσµατική θωράκιση του αττικού
δάσους, χτυπώντας την κύρια αιτία της καταστροφής του. Απ’
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αυτήν την άποψη, είναι και πρωτοπόρο και καινοτόµο. Και επειδή
η σηµαντικότητα κάθε νοµοθετήµατος κρίνεται, τελικά, από τα
αποτελέσµατα της εφαρµογής του, η εφαρµογή αυτού του νο-
µοσχεδίου είµαι βέβαιη ότι θα αποδείξει τη σπουδαιότητά του.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Κεφαλίδου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, από τη θέση των επισήµων, ο πρέσβης της Μποτσου-
άνα, συνοδευόµενος από τον επίτιµο πρόξενο της Μποτσουάνα
στην Ελλάδα και το σύµβουλο πρεσβείας της Μποτσουάνα.

Η επίσκεψη του πρέσβη της Μποτσουάνα στην Αίθουσά µας
εδώ στη Βουλή γίνεται µετά από συνάντηση που είχε µε τον Πρό-
εδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Φίλιππο Πετσάλνικο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Αθανάσιος Χαντάβας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια στη χώρα

µας εκδηλώνονται µεγάλες πυρκαγιές που δηµιουργούν τερά-
στιες καταστροφές στα δάση και στο φυσικό µας πλούτο και επι-
φέρουν ιδιαίτερα δυσµενείς περιβαλλοντικές, οικονοµικές και
κοινωνικές επιπτώσεις. Οι πυρκαγιές αυτές εµφανίζονται συνή-
θως σε περιοχές που παρουσιάζουν έντονο οικιστικό ενδιαφέ-
ρον, όπως είναι και οι περιοχές του νοµού Αττικής. Μετά από
κάθε πυρκαγιά, στις κατεστραµµένες περιοχές αναπτύσσεται συ-
νήθως µία έντονη και ανεξέλεγκτη δραστηριότητα αυθαίρετης
δόµησης και καταπάτησης των δασικών εκτάσεων, που εύλογα
δηµιουργεί στον καθένα µας την υποψία ότι πίσω από κάθε πυρ-
καγιά ίσως να κρύβονται συγκεκριµένα συµφέροντα.

Μόλις πριν από λίγους µήνες, το καλοκαίρι που µας πέρασε,
γίναµε µάρτυρες µιας µεγάλης έντασης πυρκαγιάς και κατα-
στροφής στην Αττική µε τεράστιες περιβαλλοντικές, οικονοµικές
και κοινωνικές επιπτώσεις. Εκατοντάδες στρέµµατα δασικής
έκτασης έγιναν στάχτη, περιουσίες καταστράφηκαν, συµπολίτες
µας κινδύνευσαν και το σηµαντικότερο είναι ότι περίπου πέντε
εκατοµµύρια άνθρωποι στερήθηκαν και δυστυχώς θα στερηθούν
για πολλά χρόνια τον κύριο και βασικό τους πνεύµονα πρασίνου,
τον πνεύµονα ζωής.

Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή δεσµεύθηκε ότι µε νοµο-
σχέδιο που θα κατέθετε, θα αντιµετώπιζε ριζοσπαστικά και απο-
τελεσµατικά τόσο το πρόβληµα της αυθαίρετης δόµησης όσο και
της καταπάτησης των δασικών εκτάσεων.

Είναι γεγονός ότι η επί µακρόν έλλειψη ενός αυστηρού νοµο-
θετικού πλαισίου δηµιούργησε τις προϋποθέσεις, όχι µόνο να
συρρικνωθούν τα δάση µας, αλλά και να κατασκευαστούν ολό-
κληροι οικισµοί παράνοµα µε την ανοχή των αρχών του κράτους,
τις δασικές υπηρεσίες, τις πολεοδοµίες, την Αστυνοµία και τις
εποπτεύουσες αρχές. Υποχρέωση όλων µας είναι να δώσουµε
µία ηχηρή και αποτελεσµατική απάντηση σε αυτήν την πρακτική
της ανοµίας και της αυθαιρεσίας.

Η θλιβερή εικόνα των κτισµάτων µέσα στα δάση, ακόµα και
µέσα σε αναδασωτέες εκτάσεις, καταδεικνύει την ανάγκη λήψης
άµεσων και δραστικών µέτρων για τη θωράκιση των δασών µας.
Το νοµοσχέδιο που κατατέθηκε περιλαµβάνει µία σειρά τολµη-
ρών και ριζοσπαστικών ρυθµίσεων, που µπορούν να εξασφαλί-
σουν την αποτελεσµατική προστασία των δασών, αλλά και να
αποθαρρύνουν κάθε επίδοξο εµπρηστή και καταπατητή που επι-
διώκει να οικειοποιηθεί το δάσος και να πραγµατοποιήσει αυ-
θαίρετη δόµηση.

Προβλέπει, συγκεκριµένα, την αναστολή κάθε οικοδοµικής
δραστηριότητας στις περιοχές εντός σχεδίου πόλεως, µέχρι την
κήρυξη των εκτάσεων ως αναδασωτέων. Για τις περιοχές εκτός
σχεδίου δεν επιτρέπονται οι οικοδοµικές εργασίες, µέχρι την κύ-
ρωση των δασικών χαρτών. Με τη διάταξη αυτή δίνεται η δυνα-
τότητα στις κρατικές υπηρεσίες να οριοθετήσουν τις ιδιοκτησίες
και να προστατεύσουν τα δάση µας από τις αυθαίρετες και πα-
ράνοµες επεκτάσεις των ιδιοκτησιών.

Προβλέπει επίσης την άµεση κήρυξη υπό κτηµατογράφηση
όλων των δασικών εκτάσεων που επλήγησαν από την πυρκαγιά,
µέσα σε χρονικό διάστηµα ενός µήνα. Προβλέπει την άµεση σύ-

νταξη και κύρωση των δασικών χαρτών. Θα πρέπει επιτέλους να
αποκτήσουµε δασικούς χάρτες και να µην καθορίζονται τα όρια
των δασών µας ανάλογα µε τις υποκειµενικές εκτιµήσεις των δα-
σικών υπηρεσιών.

Προβλέπει, επίσης, την εγκατάσταση συστήµατος περιοδικής
τηλεσκοπικής χαρτογράφησης του Νοµού Αττικής, που στοχεύει
στην πρόληψη της οποιασδήποτε απόπειρας ανέγερσης αυθαι-
ρέτου. Προβλέπει τη δηµιουργία ειδικής γραµµατείας περιβάλ-
λοντος και ενέργειας, στην οποία θα υπάγεται και η ειδική
υπηρεσία κατεδαφίσεων, στην ευθύνη της οποίας εµπίπτει ο
εντοπισµός και η κατεδάφιση των αυθαίρετων κατασκευών εντός
των περιοχών που κηρύχτηκαν αναδασωτέες. Η ειδική υπηρεσία
κατεδαφίσεων, µέσω του συστήµατος τηλεσκοπικής χαρτογρά-
φησης, θα ελέγχει κάθε µήνα τόσο τα δάση, όσο και τις αναδα-
σωτέες εκτάσεις και θα εντοπίζει τυχόν παράνοµες κατασκευές
στο αρχικό τους στάδιο. Έτσι, θα είναι εφικτή η άµεση κατεδά-
φισή τους, χωρίς να δηµιουργούνται οι εντάσεις και τα κοινωνικά
προβλήµατα που συνηθίσαµε µέχρι σήµερα, όταν η κατεδάφιση
πραγµατοποιείται σε ολοκληρωµένες κατασκευές, στις οποίες
ήδη διαµένουν οικογένειες.

Με τη θέσπιση και την εφαρµογή αυτών των µέτρων αντιµε-
τωπίζονται µια σειρά από αυθαιρεσίες και παρανοµίες, που συ-
ντελούνται µετά από περιβαλλοντικές καταστροφές, όπως ήταν
αυτές των πυρκαγιών του Αυγούστου του 2009. Ενισχύεται ο ελε-
γκτικός ρόλος του κράτους στο κρίσιµο ζήτηµα της προστασίας
των δασών. Απαλλάσσεται ο πολίτης από τις χρονοβόρες διαδι-
κασίες και την ταλαιπωρία που υφίσταται σήµερα για την έκδοση
πράξης χαρακτηρισµού µιας έκτασης. Απελευθερώνονται οι δα-
σικές υπηρεσίες από τη διαδικασία των χαρακτηρισµών, ώστε να
απασχοληθούν πλέον απερίσπαστα µε το βασικό τους έργο, που
είναι η προστασία και η διαχείριση των δασικών οικοσυστηµά-
των. Εξασφαλίζεται η περιβαλλοντική προστασία και η περιχα-
ράκωση του δασικού µας πλούτου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι µε το νοµο-
σχέδιο που συζητούµε σήµερα αντιµετωπίζονται, κυρίως, ζητή-
µατα προστασίας των δασών και διαχείρισης των καµένων
εκτάσεων του Νοµού Αττικής. ∆εν αντιµετωπίζονται τα ζητήµατα
που αφορούν τα δάση όλης της χώρας. Αν επιχειρούσαµε να
αντιµετωπίσουµε µε ένα ενιαίο νοµοσχέδιο τα ζητήµατα, που
σχετίζονται µε τα δάση σε όλη την επικράτεια, θα χρειαζόµασταν
αρκετούς µήνες για τη µελέτη των προβληµάτων και την ανά-
λογη διαβούλευση, επειδή υπάρχουν ιδιαιτερότητες σε κάθε πε-
ριοχή. Τα προβλήµατα, όµως, των καµένων εκτάσεων της
Αττικής απαιτούν άµεσες λύσεις και δεν υπάρχει ευχέρεια για
µεγαλύτερη καθυστέρηση.

Με την ψήφιση του νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση έρχεται, για µια
ακόµη φορά, να υλοποιήσει τις προεκλογικές της δεσµεύσεις
απέναντι στον ελληνικό λαό και τους πολίτες της Αττικής. Από
την άλλη πλευρά προχωρά σε ένα απλό, όσο και αναγκαίο βήµα
υιοθέτησης ενός πλαισίου µηδενικής ανοχής απέναντι στην κα-
τασκευή αυθαίρετων κτισµάτων, αντιµετωπίζοντας το πρόβληµα
στη ρίζα του.

Ο νέος νόµος θα λειτουργήσει πιλοτικά µε σκοπό τη σταδιακή
επέκτασή του σε όλη την επικράτεια µε τη σύνταξη ενός νέου νο-
µοσχεδίου που θα καλύπτει τις ανάγκες όλης της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν περιοχές, όπως είναι
και η Αττική. που τα δάση της κινδυνεύουν από τους πολίτες,
υπάρχουν όµως και περιοχές στις οποίες οι πολίτες, κυριολε-
κτικά, κινδυνεύουν από τα δάση µας.

Μια τέτοια περιοχή είναι και ο Νοµός Γρεβενών, ένας νοµός
αραιοκατοικηµένος µε πολλούς από τους κατοίκους του να ζουν
εκτός του νοµού για µεγάλα χρονικά διαστήµατα και σήµερα να
κινδυνεύουν οι ιδιοκτησίες τους από την έντονη βλάστηση. Υπάρ-
χουν πολλοί συµπολίτες µου που ταλαιπωρούνται µέχρι σήµερα
για να αποχαρακτηρίζουν την περιουσία τους που χαρακτηρί-
στηκε δασική ενώ εκείνοι απουσίαζαν. Πρέπει να δοθεί και σ’
αυτά τα προβλήµατα λύση, για να προστατευθούν οι ιδιοκτησίες,
τα οικόπεδα και τα αγροτεµάχια, για να υπάρξει ένας νέος χω-
ροταξικός σχεδιασµός που να επιτρέπει περιοχές όπως αυτή του
Νοµού Γρεβενών, να ξαναζωντανέψουν και να αναπτυχθούν. Η
δήλωση της Υπουργού κ. Τίνας Μπιρµπίλη, ότι µέχρι τέλους του
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καλοκαιριού θα καταθέσει άλλο ένα νοµοσχέδιο που θα ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες προστασίας και διαχείρισης για τα δάση
όλης της χώρας, µε καλύπτει απόλυτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που καλούµαστε
να ψηφίσουµε, που είναι και το πρώτο που κατέθεσε στη Βουλή
η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, αντιµετωπίζει αποτελεσµατικά την προστα-
σία των δασών και του φυσικού µας πλούτου και στέλνει ένα αυ-
στηρό µήνυµα στους επίδοξους εµπρηστές και καταπατητές, ότι
τερµατίζεται η ανοµία και η αυθαιρεσία.

Έχουµε όλοι χρέος, όχι µόνο να το υπερψηφίσουµε αλλά και
να στηρίξουµε την πολιτική ηγεσία του ΥΠΕΚΑ στην εφαρµογή
του. Αυτή θα είναι η µεγάλη µας προσφορά στα δάση, στο περι-
βάλλον και στο φυσικό µας πλούτο, που όλοι µας θέλουµε να
προστατεύσουµε και να αναδείξουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χαντάβα.

Ιδιαιτέρως εκτιµώνται οι παρατηρήσεις για την περιοχή των
Γρεβενών και την κατάσταση µεταξύ των συµπατριωτών µας των
Γρεβενών οι οποίοι βρίσκονται επί µακρόν εκτός περιφέρειας και
υπάρχουν αυτά τα θέµατα. Αυτό δεν είναι µόνο για τα Γρεβενά,
αφορά την πλειονότητα των περιοχών της Ελλάδος. Ευχαρι-
στούµε και γι’ αυτήν τη συµβολή.

Ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αθανάσιος Μπούρας, πρώην
Υφυπουργός και Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας στην Αττική,
ο οποίος έχει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος ήταν, είναι και θα

είναι υποχρέωση της πολιτείας αλλά ταυτόχρονα και χρέος των
πολιτών. Το δάσος και οι δασικές εκτάσεις που είναι ο κυριότε-
ρος παράγοντας του φυσικού περιβάλλοντος, πρέπει να προ-
στατεύονται και η οποιαδήποτε αλλαγή χρήσης τους πρέπει να
υπαγορεύεται αυστηρά από την εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµ-
φέροντος.

Σε καµµία περίπτωση οι επεµβάσεις στο περιβάλλον δεν µπο-
ρούν να γίνονται σε τέτοια έκταση ώστε να υποθηκεύεται το µέλ-
λον. Οι αρχές της αναλογικότητας, της βιώσιµης ανάπτυξης και
της αειφορικής διαχείρισης, πρέπει να κατευθύνουν οποιαδή-
ποτε παρέµβαση γιατί µόνο έτσι επιτυγχάνεται η διαφύλαξη του
περιβάλλοντος και παράλληλα η αξιοποίηση εκτάσεων µε σκοπό
την ανάπτυξη προς όφελος των σηµερινών αλλά και των επόµε-
νων γενεών.

Η διαφύλαξη του φυσικού περιβάλλοντος δεν µπορεί και δεν
πρέπει να αποκλείει τη λήψη µέτρων που είναι αναγκαία για την
ανάπτυξη. Γιατί τότε λειτουργεί ακριβώς αντίθετα.

Κύριε Υπουργέ, ο νοµοθέτης προσπαθώντας διαχρονικά να θε-
σπίσει τις έννοιες του δάσους και της δασικής έκτασης, κατά τέ-
τοιον τρόπο που να µη θεωρούνται αντισυνταγµατικές, περιπλέ-
κει περισσότερο τα πράγµατα και µπορούν να σας πουν µε την
εµπειρία τους οι συνεργάτες σας φαντάζοµαι, προκαλούνται πε-
ρισσότερες αντιρρήσεις και ούτε ο δασάρχης που είναι αρµόδιος
για το χαρακτηρισµό ούτε και οι επιτροπές -πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια- επιλύσεως δασικών αµφισβητήσεων, στη συνέχεια,
µπορούν να δώσουν τη σωστή απάντηση. Βέβαια, εδώ θα πρέπει
να πω ότι είναι µεγάλη η ευθύνη σας –και δεν ξέρω πώς το πή-
ρατε τότε- που δεν µείνατε στη διευκρίνιση και τον ορισµό του δά-
σους µέσα από το άρθρο 24 προκειµένου σήµερα να µην έχουµε
αυτά τα προβλήµατα που τα είχαµε διαχρονικά και θα τα έχουµε
και στο µέλλον.

Η αποχώρησή σας τότε για άλλους λόγους, όχι µόνο δεν βοή-
θησε, αλλά αντιθέτως δηµιουργεί πάρα-πάρα πολλά προβλή-
µατα. Και πρέπει να σας πω –το είπαν εκτός από τους
συναδέλφους όλου του φάσµατος της Αντιπολίτευσης, αλλά και
οι συνάδελφοί µου Βουλευτές της Συµπολίτευσης- ότι αυτό το
θέµα δηµιουργεί µια διαρκή οµηρία που συνεχίζεται σε χιλιάδες
συµπολίτες µας µε πολύ έντονο το παράδειγµα στην περιοχή του
Αγίου Στεφάνου και της Άνοιξης, όπου χιλιάδες συµπολίτες µας
είναι όµηροι πλέον και ενώ ακολούθησαν νόµιµες διαδικασίες κιν-
δυνεύουν σήµερα να βρεθούν έξω από τα σπίτια τους που έχτι-

σαν σε σχέδια πόλης και µε νόµιµες άδειες.
Η αποτελεσµατικότερη προστασία των δασών και δασικών

εκτάσεων της Αττικής, αλλά και όλης της χώρας, ιδιαίτερα δε
των περιοχών που καταστρέφονται από πυρκαγιές, ασφαλώς και
πρέπει να αποτελεί κυρίαρχο καθήκον της πολιτείας. Η προστα-
σία όµως των πιο πάνω εκτάσεων δεν µπορεί και δεν πρέπει να
γίνεται σε βάρος της οικοδοµικής και όχι µόνο και οποιασδήποτε
άλλης δραστηριότητας µέσα σε εκτάσεις για τις οποίες πληρού-
νται όλες οι αναγκαίες προϋποθέσεις για τη νόµιµη δόµησή τους
ή την καθ’ οιονδήποτε τρόπο εκµετάλλευσή τους, δηλαδή, γε-
ωργικές εκτάσεις. Στις εκτάσεις, δηλαδή, που βρίσκονται µέσα
σε νόµιµα σχέδια πόλης και οι οποίες σύµφωνα µε την ισχύουσα
νοµοθεσία, που και µε το παρόν σχέδιο νόµου δεν τροποποιείται
-άλλο εάν ετροποποιείτο- δεν υπάγονται στις διατάξεις της νο-
µοθεσίας και εποµένως δεν κηρύσσονται αναδασωτέες, δεν
υπάρχει κανένας λόγος να γίνεται αναστολή έκδοσης οικοδοµι-
κών αδειών ή άλλων οικοδοµικών εργασιών µετά από άδεια της
αρµόδιας υπηρεσίας, δηλαδή, της Πολεοδοµίας.

Επίσης, στις εκτάσεις εκτός σχεδίου πόλεως οι οποίες έχουν
τελεσίδικα χαρακτηριστεί ως δάση ή δασικές δεν υπάρχει κανέ-
νας λόγος αναστολής οικοδοµικών εργασιών ή άλλων εργασιών
εφόσον οι πολεοδοµικές και άλλες διατάξεις προβλέπουν ρητά
αυτές τις απαγορεύσεις. Αλίµονο να µπορεί κάποιος να πάει σε
δασική έκταση και να οικοδοµήσει. Αυτό απαγορεύεται.

Οι εκτάσεις που έχουν χαρακτηριστεί τελεσίδικα όµως ως µη
δάση ή δασικές σύµφωνα µε το άρθρο 14 του ν. 998/79, δεν συ-
µπεριλαµβάνονται στις αναδασωτέες και καταγράφονται υπο-
χρεωτικά στους δασικούς χάρτες ως µη προστατευόµενες από
τη δασική νοµοθεσία και εποµένως άλλες επιτρεπόµενες εντός
αυτών χρήσεις δεν πρέπει να αναστέλλονται.

Αυτή η ρύθµιση θα δηµιουργήσει εντελώς άδικα τεράστια προ-
βλήµατα σε πολίτες καθ’ όλα νόµιµους, αφού η κύρωση των δα-
σικών χαρτών, όπως και αν προβλέπεται από το παρόν σχέδιο
νόµου, µετά από αντιρρήσεις που σίγουρα θα υποβληθούν και
θα είναι πάρα πολλές, θα καθυστερήσει πάρα πολύ, όπως και η
σύνταξη των χαρτών.

Είναι αδύνατον, όχι µόνο στις επιτροπές που θα εξετάζουν τις
αντιρρήσεις, αλλά και στις διευθύνσεις δασών να ελέγξουν τους
εν λόγω χάρτες σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, αφού το δασο-
λογικό προσωπικό που υπηρετεί σ’ αυτές δεν επαρκεί ούτε για
τις τρέχουσες ανάγκες. Το λέγαµε, το είπατε, θα το λέµε διαρ-
κώς.

Θα ήθελα, επίσης, να επισηµάνω ότι θα πρέπει επιτέλους να
ξεκαθαριστεί η νοµική ορολογία του δάσους και της δασικής
έκτασης, να διευκρινιστεί αµετάκλητα το ποσοστό δασοκάλυψης
και οι άλλες προϋποθέσεις που προσδίδουν τους πιο πάνω χα-
ρακτήρες στις εκτάσεις για να µπορεί ο δασάρχης, οι επιτροπές
δασικών αµφισβητήσεων και οι συντάκτες των δασικών χαρτών
να καταγράφουν χωρίς αµφιβολίες τις εκτάσεις και οι πολίτες να
µην ταλαιπωρούνται δεκαετίες ολόκληρες για τον χαρακτηρισµό
µιας έκτασης ελάχιστων τετραγωνικών µέτρων.

∆εν είµαστε, λοιπόν, αρνητικοί σε οποιαδήποτε ρύθµιση που
αυξάνει την προστασία των δασών και των δασικών εκτάσεων,
ιδιαίτερα αυτών που καταστρέφονται από πυρκαγιά. ∆εν µπο-
ρούµε όµως να συµφωνήσουµε µε την αναστολή δραστηριοτή-
των εντός εκτάσεων που βρίσκονται σε εγκεκριµένα σχέδια
πόλης ή εκτός σχεδίων πόλης που έχουν όµως χαρακτηριστεί τε-
λεσίδικα µε την προβλεπόµενη διαδικασία ως δάση ή δασικές.

Εµείς προτείνουµε θεσµικό πλαίσιο µε ξεκάθαρο ορισµό του
δάσους και των δασικών εκτάσεων, προσδιορισµό του χρόνου
αναφοράς για το δασικό χαρακτήρα ή µη της περιοχής που πρέ-
πει να είναι ο ίδιος για όλη τη χώρα, προστασία γεωργικών χρή-
σεων µε ξεκαθάρισµα των δασωθέντων αγρών –το τόνισε
προηγουµένως ο συνάδελφος από τα Γρεβενά- χαρτογράφηση
όλων των δασικών και αγροτικών δρυµών εντός των δασών και
δασικών εκτάσεων για χρήση τους από τις δυνάµεις αντιµετώπι-
σης καταστροφών, αναδάσωση όλων των εκτάσεων που θα προ-
κύψουν ως δασικές από τους καταρτισθέντες χάρτες µε
οικονοµική ευθύνη του κράτους, της Αυτοδιοίκησης, καθώς και
τοπικών ή γενικών φορέων του δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα,
πάντα βέβαια µέσω των αρχών του κράτους.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπούρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, πενήντα
πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί-συνοδοί
από το ∆ηµοτικό Σχολείο Εκπαιδευτηρίων Ποριώτου από το Κο-
ρωπί.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Α’ Θεσσαλονίκης κ.
Θωµάς Ροµπόπουλος.

ΘΩΜΑΣ ΡΟΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
σχέδιο νόµου για την προστασία των δασών είναι και το πρώτο
που έχει καταρτίσει το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής από την ίδρυσή του. Βασική προτεραιότητα
του Υπουργείου και στόχοι του σχεδίου είναι οι εξής: Η αποτε-
λεσµατική προστασία των δασικών εκτάσεων και δασών του
Νοµού Αττικής που κάηκαν µετά τις τελευταίες πυρκαγιές του
2009. Το νοµοσχέδιο ήλθε σε διαβούλευση, µιλήσαµε γι’ αυτό µε
όλους τους φορείς και, πραγµατικά, θέλω να δώσω συγχαρητή-
ρια για την άψογη καταγραφή αυτού του νοµοσχεδίου, τη θω-
ράκιση των δασών από τις καταπατήσεις και την αυθαίρετη
δόµηση µέσω της άµεσης σύνταξης δασικών χαρτών, τη συ-
γκρότηση ειδικής υπηρεσίας κατεδαφίσεων αυθαιρέτων ως
τµήµα του Σώµατος Επιθεωρητών Περιβάλλοντος κ.α..

Πρόκειται για ένα σαφές σχέδιο νόµου το οποίο στέλνει ένα
σαφές µήνυµα ότι δεν πρόκειται να υπάρξει καµµία ανοχή της
πολιτείας στην ανοµία, τις καταπατήσεις και στην παράνοµη δό-
µηση. Και αυτό αποδεικνύει ότι αντιµετωπίζουµε µε συστηµατικό
τρόπο την προστασία του δασικού πλούτου της χώρας. Μέσα
από τη διαφανή διαδικασία της διαβούλευσης σηµαντική ήταν η
συµµετοχή επιστηµονικών και άλλων φορέων, αλλά και των πο-
λιτών, οι οποίοι στήριξαν την προσπάθεια για τη διάσωση του
φυσικού µας πλούτου. Είναι χαρακτηριστικό ότι κανένας φορέας
ή πολίτης δεν διαφώνησε µε τη φιλοσοφία του σχεδίου νόµου.

Το σχέδιο νόµου περιέχει µια σειρά ρυθµίσεων, όπως την ανα-
στολή των οικοδοµικών εργασιών σε δύο ταχύτητες σε ό,τι
αφορά το χρόνο ισχύος της αναστολής. Για τις εκτός σχεδίου
πόλεως και εκτός οριοθετηµένων οικισµών περιοχές η αναστολή
των οικοδοµικών εργασιών ισχύει έως την κύρωση των δασικών
χαρτών. Για τις περιοχές εντός σχεδίου πόλεως και ορίων οριο-
θετηµένων οικισµών περιοχές η αναστολή οικοδοµικών εργασιών
ισχύει έως την έκδοση απόφασης για τις αναδασωτέες ζώνες.

Η εγκατάσταση συστήµατος περιοδικής τηλεσκοπικής χαρτο-
γράφησης-παρακολούθησης των καµένων περιοχών, το οποίο
θα προλαµβάνει την όποια απόπειρα ανέγερσης αυθαιρέτου
είναι πάρα πολύ σηµαντική.

Το σύστηµα τηλεπισκόπησης θα σκανάρει δορυφορικά την Ατ-
τική και το πρώτο τριήµερο κάθε µήνα θα ενηµερώνεται η υπη-
ρεσία κατεδαφίσεων για όλα τα νέα κτίσµατα που θα φυτρώνουν
στις εκτός σχεδίου περιοχές. Θα δηµιουργηθεί η υπηρεσία κα-
τεδαφίσεων στην ευθύνη της οποίας θα είναι ο εντοπισµός και η
κατεδάφιση των αυθαιρέτων κατασκευών εντός των περιοχών
που κηρύχθηκαν αναδασωτέες. Θα υπάρχουν τοπογραφικά δια-
γράµµατα για την έκδοση ή αναθεώρηση οικοδοµικής άδειας
που θα διαθέτουν γεωγραφικές συντεταγµένες ώστε να εντοπί-
ζεται η θέση τους για να κλείσει το γνωστό παραθυράκι που επι-
τρέπει σε επιτήδειους να κτίζουν µε άδειες που έχουν εκδοθεί
για άλλα οικόπεδα. Θα θεσµοθετηθεί η σύνταξη δασικού χάρτη
και κτηµατογράφηση για κάθε περιοχή που πλήττεται από πυρ-
καγιά και θα γίνει επιτάχυνση των διαδικασιών κύρωσης και
ανάρτησης των δασικών χαρτών σε συγκεκριµένους χρόνους µε
πλήρη διαφάνεια που θα εξασφαλίζεται µε ανάρτηση στον δια-
δικτυακό τόπο της περιφέρειας Αττικής όλων των αποφάσεων
που αφορούν στην κήρυξη των εκτάσεων ως αναδασωτέων, στην
κύρωση των δασικών χαρτών και στον εντοπισµό και στην κατε-
δάφιση των αυθαιρέτων κτισµάτων.

Έχουµε προβλέψει και τις εξαιρέσεις στην έκδοση των οικο-
δοµικών αδειών και των οικοδοµικών εργασιών για την αντιµε-
τώπιση των ζηµιών από πυρκαγιές. Πρώτον η έκδοση
οικοδοµικών αδειών για την ανέγερση ή επισκευή κτισµάτων τα
οποία είχαν ανεγερθεί µε νόµιµη οικοδοµική άδεια και κατα-
στράφηκαν ολοσχερώς ή υπέστησαν ζηµιές αντιστοίχως από τις
πυρκαγιές του 2009. Και δεύτερον, η έκδοση οικοδοµικών αδειών
για την εκτέλεση δηµοσίων έργων και έργων υποδοµής για τα
οποία έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδό-
τησης. Τρίτον, κτίσµατα εντός του περιγράµµατος των περιοχών
που αφορά ο νόµος για τα οποία έχει εκδοθεί οικοδοµική άδεια
µέχρι την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος νόµου µόνο
µετά από βεβαίωση ειδικής επιτροπής ελέγχου για τη θέση του
οικοπέδου ή του γηπέδου και την τοποθέτηση ακριβώς του κτί-
σµατος.

Επίσης, µε τον παρόντα νόµο στο Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής συνιστάται η Ειδική Γραµµα-
τεία Επιθεώρησης Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ΕΓΕΠΕ, µε αρ-
µοδιότητα την επίβλεψη και τον συντονισµό των αρµόδιων
υπηρεσιών σε κεντρικό περιφερειακό και νοµαρχιακό επίπεδο και
σε επίπεδο ΟΤΑ που σκοπό θα έχει τη διασφάλιση εφαρµογής
της νοµοθεσίας για θέµατα περιβάλλοντος και ενέργειας και τη
συµµόρφωση µε τις οικείες διατάξεις. Στην γραµµατεία θα υπά-
γονται εκτός από την Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών Περιβάλλο-
ντος και το αυτοτελές συντονιστικό γραφείο και η γνωµοδοτική
επιτροπή για την πρόληψη και αποκατάσταση των ειδικών περι-
βαλλοντικών ζηµιών καθώς και Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών
Ενέργειας, ΕΥΕΠΕ, που αναλαµβάνει την παρακολούθηση της
επίτευξης των στόχων της εθνικής ενεργειακής πολιτικής για την
εξοικονόµηση ενέργειας και ειδικότερα τον ενεργειακό έλεγχο
των οικοδοµών που επιβάλλεται από τις κοινοτικές οδηγίες.

Τέλος η κατάργηση διατάξεων του ν. 3208/2003 αποτρέπει τη
δυνατότητα συναλλαγής για τον αποχαρακτηρισµό δασικών
εκτάσεων. Το σχέδιο νόµου είναι περιορισµένης έκτασης γιατί
θέλαµε να το δούµε να εφαρµόζεται και να πετυχαίνει άµεσα
αλλά στέλνει ένα σαφές µήνυµα ότι αντιµετωπίζουµε µε συστη-
µατικό τρόπο την προστασία του δασικού πλούτου της χώρας.

Για αυτούς τους λόγους ζητάµε από όλους σας να υπερψηφί-
σετε το σχέδιο νόµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο κ.

Ασπραδάκης Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Αττικής.
ΠΑΝΤΕΛΕΗΜΩΝ (ΠΑΝΤΕΛΗΣ) ΑΣΠΡΑ∆ΑΚΗΣ: Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έχει προωθήσει σε
τρεισήµισι µόλις µήνες παρεµβάσεις και νοµοσχέδια σε θέµατα
που αφορούν τη χώρα και τον πολίτη εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια. Με αυτό το σχέδιο νόµου για τη προστασία των δασών και
των δασικών εκτάσεων του Νοµού Αττικής που επλήγησαν από
τις πυρκαγιές του Αυγούστου 2009 επιδιώκεται η αυξηµένη προ-
στασία των καµένων δασών και δασικών εκτάσεων από παράνο-
µες καταπατήσεις και µπαίνει φρένο σε αυθαίρετες οικοδοµές
που φυτρώνουν στις καµένες εκτάσεις τα τελευταία χρόνια.

Και είναι ενθαρρυντικό το ότι υπάρχουν θετικά σχόλια των δα-
σολόγων, του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου, της WWF και άλλων
φορέων και οργανώσεων για το νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατοικώ στην ευρύτερη περιοχή
µε την οικογένεια µου είκοσι πέντε περίπου χρόνια και έχω ζήσει
πολλές καταστροφικές πυρκαγιές. Μετά από κάθε µεγάλη πυρ-
καγιά οι πολίτες της Περιφέρειας της Αττικής άκουγαν πάντα τα
ίδια: υποσχέσεις και εξαγγελίες ότι όπου υπάρχει δάσος, θα γίνει
δάσος. Αλλά δυστυχώς πολλές εκτάσεις µετατράπηκαν σε βίλες,
σε πολυτελείς πισίνες ή έγιναν οικόπεδα προς πώληση. Η πραγ-
µατοποίηση της προεκλογικής µας εξαγγελίας για αυτόνοµο
Υπουργείο Περιβάλλοντος -του οποίου σήµερα συζητάµε το
πρώτο νοµοσχέδιο- αναµφισβήτητα αποτελεί σηµαντικό γεγονός
µε θετικά αποτελέσµατα.

Να επισηµανθεί επίσης, η επιλογή του Πρωθυπουργού µας να
εκλεγεί στην Περιφέρεια της Αττικής, την οποία οι πολίτες έχουν
λάβει σαν µια πράξη ευαισθησίας και αναγνώρισης των προβλη-
µάτων της περιοχής, ιδιαίτερα µετά τις πυρκαγιές του καλοκαι-
ριού που είχαν ως αποτέλεσµα την τεράστια οικολογική
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καταστροφή στην βορειοανατολική και δυτική Αττική, ενώ όλοι
θυµόµαστε τις πυρκαγιές του καλοκαιριού στην Πάρνηθα το
2007.

Οι ρυθµίσεις που προτείνονται µε το σχέδιο νόµου προβλέ-
πουν την κήρυξη καµένων περιοχών ως αναδασωτέων, κυρώσεις
δασικών χαρτών για πρώτη φορά, τη σύσταση Ειδικής Υπηρε-
σίας Κατεδαφίσεων, την εγκατάσταση συστήµατος τηλεσκοπι-
κής περιοδικής χαρτογράφησης, ενώ διευρύνεται ο ρόλος των
επιθεωρητών περιβάλλοντος. Και όλα αυτά µε συγκεκριµένα
χρονοδιαγράµµατα, η τήρηση των οποίων αποτελεί βασικό πα-
ράγοντα, για την εκπλήρωση των στόχων του νοµοσχεδίου, ενώ,
βέβαια, πρέπει να αποτραπούν πάση θυσία καθυστερήσεις που
θα αποτελέσουν πεδίο ταλαιπωρίας για τον πολίτη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η πολιτική µας για τη διάσωση των
δασών αλλά και για την επίλυση των προβληµάτων που για
πολλά χρόνια ταλαιπωρούν τον Έλληνα πολίτη και σχετίζονται
τόσο µε την αυθαίρετη δόµηση όσο και µε την υπάρχουσα δα-
σική υπηρεσία, πρέπει να συνεχιστεί µε τολµηρά βήµατα.

Πρώτον, να θεσπιστεί µια σωστή δασική νοµοθεσία, αλλά και
να υπάρξουν νόµοι κλειδιά µε λιγότερη γραφειοκρατία για την
ένταξη στο σχέδιο πόλης περιοχών που ασφυκτιούν από τη γι-
γάντωση του πληθυσµού. Στην Περιφέρεια Αττικής τέτοιες πε-
ριοχές υπάρχουν πολλές, µε αποτέλεσµα το κέντρο των πόλεων
να ασφυκτιά και η ποιότητα ζωής να υποβαθµίζεται καθηµερινά.

Κάποιες εντάξεις και προωθήσεις πολεοδοµικών µελετών µε
σεβασµό στο περιβάλλον και την ποιότητα ζωής νοµίζω ότι είναι
αναγκαίες, καθώς θα πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν την ανάγκη
του πολίτη για στέγη σε αρµονία µε το φυσικό περιβάλλον.

∆εύτερον, να συµφωνήσουµε προκειµένου να βρεθεί οριστική
και µόνιµη λύση για τα αυθαίρετα όχι µόνο της Αττικής αλλά και
όλης της Ελλάδας. Στην Περιφέρεια Αττικής υπάρχουν οικισµοί
και εκατοντάδες χιλιάδες σπίτια που χαρακτηρίζονται αυθαίρετα
τη στιγµή που τα συγκεκριµένα νοικοκυριά πληρώνουν λογαρια-
σµούς του δηµοσίου και διαµένουν επί χρόνια σε αυτά µε νόµι-
µους τίτλους ιδιοκτησίας. Είναι κρίµα να βρίσκονται χιλιάδες
άνθρωποι, που δεν έχουν συµβάλει στην καταστροφή περιβάλ-
λοντος, σε µόνιµο καθεστώς οµηρίας και ανασφάλειας για το
µέλλον τους.

Τρίτον, να ενισχυθούν οι δήµοι και αν είναι δυνατόν να υπάρ-
ξει µέριµνα γι’ αυτό µέσω της διοικητικής µεταρρύθµισης «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ» για παροχή πρόσθετων µέσων πυρόσβεσης στην
Τοπική Αυτοδιοίκηση καθώς πονούν τον τόπο τους και είναι εκεί-
νοι που γνωρίζουν την περιοχή καλύτερα από όλους και βέβαια
είναι οι πρώτοι που θα τρέξουν σε περίπτωση πυρκαγιάς.

Ταυτόχρονα, επειδή ήδη εφαρµόζονται από τις νοµαρχίες της
περιοχής αντίστοιχα προγράµµατα τηλεσκοπικής χαρτογράφη-
σης, µήπως θα ήταν πιο λειτουργικό και πιο αποδοτικό να υπάρ-
ξει συνεργασία για καλύτερα και πιο γρήγορα αποτελέσµατα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει έρθει η ώρα να συµβά-
λουµε όλοι ώστε η χώρα µας να γίνει ένα κράτος δικαίου όπου οι
νόµοι που θα ψηφίζουµε να εφαρµόζονται. Η επίτευξη των στό-
χων µας για την προστασία των δασών και του περιβάλλοντος
σε εθνικό επίπεδο απαιτεί µια νέα προσέγγιση που να είναι η
«πράσινη» ανάπτυξη, µια ανάπτυξη σε έµφαση στις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, που θα δηµιουργήσει τεχνογνωσία στο εσωτε-
ρικό, νέες θέσεις εργασίας και επενδύσεις ιδιωτικού και δηµό-
σιου χαρακτήρα.

Και όλα αυτά µε έµφαση στην αειφόρο διαχείριση των δασών
και την επίβλεψή τους, µε την αναδάσωση των καµένων περιοχών
µε τα κατάλληλα είδη και µε χάραξη αντιπυρικών ζωνών και διά-
νοιξη δρόµων και την προστασία τους, µε τον πολίτη πρωταγω-
νιστή της προστασίας του δάσους και του περιβάλλοντος και µε
έρευνα και εκπαίδευση ειδικευµένου προσωπικού που θα παρα-
κολουθεί τον έλεγχο, την ανάλυση του οικοσυστήµατος, την και-
νοτοµία στον τοµέα του περιβάλλοντος µε σύγχρονες τεχνολο-
γίες.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η ανταπόκριση των αρµοδίων φορέων,
αλλά κυρίως των πολιτών κατά τη διάρκεια της δηµόσιας δια-
βούλευσης επί του νόµου για την προστασία των δασών και δα-
σικών εκτάσεων ήταν η απόδειξη ότι ο πολίτης δεν είναι
αδιάφορος. Ο πολίτης, βέβαια, αγωνιά για όλα αυτά τα θέµατα

και έχει τη βούληση και την ικανότητα να προτείνει, να συµµετά-
σχει, να συµπληρώνει και να ενισχύει τις πολιτικές µας επιλογές.
Αυτή η συµµετοχή πρέπει να συνεχιστεί και να αποτελέσει τον
ακρογωνιαίο λίθο µιας πολιτικής που δρα υπέρ και µόνο του πο-
λίτη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παντελή Ασπραδάκη.

Το λόγο έχει η Βουλευτής Επικρατείας της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. ∆ιονυσία Αυγερινοπούλου.

∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος αποτελεί πρώτι-
στη αξία για την πολιτεία µας. Το παρόν σχέδιο νόµου είναι
κρίσιµο διότι αφ’ ενός αφορά στον ευαίσθητο, λόγω της υπέρ-
µετρης οικολογικής υποβάθµισης, Νοµό Αττικής και αφ’ ετέρου
αποτελεί δείγµα για τη φιλοσοφία των µελλοντικών σχεδίων τα
οποία πρόκειται να κατατεθούν και θα αφορούν και στις υπόλοι-
πες περιοχές της χώρας µας.

Εξαιτίας του ρόλου των υγιών δασικών οικοσυστηµάτων για
την προστασία και σταθεροποίηση του κλίµατος, την προστασία
της βιοποικιλότητας την οποία φιλοξενούν τα δάση µας και την
ποιότητα ζωής του ανθρώπου, κρίνω ως ζωτικής σηµασίας κυ-
ριολεκτικά την εισαγωγή, υπερψήφιση και άµεση εφαρµογή νο-
µοσχεδίου για την προστασία των δασών και των δασικών
εκτάσεων και ιδίως στις αναδασωτέες περιοχές. Το υπό συζή-
τηση, όµως, σχέδιο νόµου έχει ελλείψεις κατά την ουσία του και
ελλείψεις νοµοτεχνικές, κυρίως δε κρίνεται από αντισυνταγµατι-
κότητα και αοριστία.

Εξ απόψεως ουσιαστικών ελλείψεων αναφέρω επιγραµµατικά
ότι το νοµοσχέδιο έχει πολύ στενό θεµατικό πεδίο εφαρµογής.
Περιορίζεται σε απλή διαταγή αναδάσωσης και στην αντιµετώ-
πιση της αυθαίρετης δόµησης στις περιπτώσεις των αναδασω-
τέων περιοχών. Η απλή διαταγή αναδάσωσης ως έχει δεν
χρειάζεται για τη δράση της διοίκησης, εµπεριέχεται και στο Σύ-
νταγµα. Η διοίκηση µπορεί να κινηθεί και χωρίς αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Θα µπορούσε το νοµοσχέδιο να έχει επιπρόσθετη αξία αν –και
µόνο αν- έδινε τη σωστή κατεύθυνση για το πώς πρέπει να γίνε-
ται η αναδάσωση, ώστε να αποφεύγουµε τα φαινόµενα άλλων
περιπτώσεων στις οποίες η αναδάσωση στη χώρα έχει τελεστεί
αποσπασµατικά και µε φύτευση άλλων ειδών από αυτά που προ-
ϋπήρχαν στο οικοσύστηµα.

∆εν προνοεί το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο για περαιτέρω απο-
κατάσταση ολόκληρου του δασικού οικοσυστήµατος καθώς δεν
αντιλαµβάνεται ως έπρεπε, το δάσος ως οικοσύστηµα το οποίο
έχει ανάγκη περαιτέρω υποστήριξης όλων των διεργασιών του,
ώστε να αποκατασταθεί το σύνολο της πανίδας και της χλωρί-
δας που φιλοξενούσε πριν από τις πυρκαγιές. Πρέπει να αλλάξει
η φιλοσοφία της πολιτικής αναδάσωσης στη χώρα µας. Αναµένω,
λοιπόν, η Κυβέρνηση να καταθέσει συµπληρωµατικές διατάξεις
προς αυτή την κατεύθυνση ώστε να ανταποκριθεί στην οικοσυ-
στηµική προσέγγιση.

Περαιτέρω δύναται κάποιος να διακρίνει τουλάχιστον δύο ζη-
τήµατα αντισυνταγµατικότητας. Το ένα έχει ήδη σχολιαστεί εκτε-
ταµένα ως σήµερα και αναφέροµαι στην αναβίωση του ορισµού
του δάσους κατά το άρθρο 3 του ν.998/1979 η οποία είναι σαφώς
αντισυνταγµατική. Είναι άξιο απορίας γιατί το Υπουργείο
αγνόησε τόσο τον συνταγµατικό νοµοθέτη όσο και την απόφαση
του Ανωτάτου Ειδικού ∆ικαστηρίου που χαρακτήρισε τον ορισµό
του ν. 998 ως αντισυνταγµατικό. Ακόµα το άρθρο 2 παράγραφος
1 εδάφιο β’ του νοµοσχεδίου επιβάλλει αναστολή του άρθρου 1
σε περίπτωση έκδοσης οικοδοµικών αδειών για δηµόσια έργα
και έργα υποδοµής για τα οποία έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία
περιβαλλοντικής αδειοδότησης και όπως έχει διατυπωθεί, φαί-
νεται να είναι αντισυνταγµατικό.

Η συστηµική ερµηνεία των άρθρων 24 και 117 παράγραφος 3
του Συντάγµατος και σε συνδυασµό και µε τη βασική ερµηνευ-
τική αρχή ότι η ειδικότερη διάταξη υπερισχύει της γενικότερης
υποδεικνύουν ότι στις αναδασωτέες περιοχές απαγορεύεται
απολύτως οποιαδήποτε επέµβαση ακόµα και για τα δηµόσια
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έργα µέχρι το δασικό οικοσύστηµα να αποκατασταθεί πλήρως.
Αυτή είναι η ισχύουσα ερµηνεία βάσει τόσο της θεωρίας όσο και
της νοµολογίας και παραθέτω µόνο τρεις αποφάσεις του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας: την απόφαση της ολοµέλειας
2778/1988, την 1153/2007 και την 3280/2008.

Γιατί έκρινε έτσι ο συνταγµατικός νοµοθέτης; ∆ιότι η αποψί-
λωση του δάσους δηµιουργεί νέα δεδοµένα, τα οποία απαγο-
ρεύουν την περαιτέρω οικολογική υποβάθµιση. Ακόµα και οι
περιβαλλοντικές µελέτες -οι οποίες είχαν συντελεστεί πριν από
την πυρκαγιά- δεν µπορούν να συνεχίζουν να ισχύουν ως έχουν,
καθώς είχαν λάβει υπ’ όψιν ένα οικοσύστηµα το οποίο πλέον δεν
υπάρχει ή δεν υπάρχει ακέραιο. Kαι το εναποµείναν οικοσύστηµα
έχει αποκτήσει ιδιαίτερη ευαισθησία, έτσι ώστε να µην µπορεί να
ενσωµατώσει –χωρίς σοβαρές επιπτώσεις- και άλλες ανθρωπο-
γενείς παρεµβάσεις. Και µάλιστα σε έκταση τόση όση αυτή των
δηµοσίων έργων.

Ερµηνευτικά, µόνο τα δηµόσια έργα τα οποία άµεσα σχετίζο-
νται µε την αποκατάσταση του δασικού οικοσυστήµατος είναι
εκείνα τα οποία µπορούν να επιτρέπονται. Συνεπώς για την απο-
κατάσταση της συνταγµατικότητας ή θα πρέπει να αφαιρεθεί το
εδάφιο β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 2 ή θα πρέπει να βρε-
θεί κάποιος τρόπος εναρµόνισής του µε το Σύνταγµα. Πρέπει να
προβούµε σε περαιτέρω επεξεργασία αυτού του σηµείου. Μας
το επιβάλλει και η κοινή ευθύνη που έχουµε όλοι µας για τη δια-
φύλαξη των δασών, αλλά και η περιβαλλοντική ηθική που πρέπει
να έχει ο Έλληνας νοµοθέτης.

Προς τη θετική κατεύθυνση κινείται το νοµοσχέδιο στο µέτρο
που εισάγει νέους θεσµούς, όπως την ειδική γραµµατεία επιθε-
ώρησης περιβάλλοντος και ενέργειας, την ειδική υπηρεσία επι-
θεωρητών ενέργειας και την υπηρεσία κατεδαφίσεων. Και βέβαια
τους χρειαζόµαστε αυτούς τους νέους θεσµούς. Τα άρθρα,
όµως, που καλούµαστε να υπερψηφίσουµε τους παρουσιάζουν
εν συντοµία. Και επίσης, φαίνεται να οργανώνουν ένα τµήµα
µόνο του νεοσύστατου ΥΠΕΚΑ.

Φοβούµαι ότι δεν έχω όλα τα δεδοµένα για να αξιολογήσω την
αποτελεσµατικότητα των νέων θεσµών, τους οποίους εισάγει η
Κυβέρνηση. Και αυτό το αναφέρω, διότι -κατά τα διδάγµατα της
σύγχρονης διοικητικής επιστήµης- η θεσµική οργάνωση ενός νε-
οσύστατου Υπουργείου δεν µπορεί να γίνεται αποσπασµατικά
και επ’ ευκαιρία εξειδικευµένων σε άλλα θέµατα νοµοσχεδίων,
όπως είναι το παρόν νοµοσχέδιο. Πρέπει να γίνει συστηµικά. Η
θεσµική δόµηση του νέου Υπουργείου θα πρέπει να γίνει αντι-
κείµενο εκτενούς και συνολικής µελέτης, ώστε να φτιαχτεί µια
τέτοια διοικητική δοµή που να ανταποκρίνεται στις ανάγκες της
σύγχρονης περιβαλλοντικής διακυβέρνησης.

Επίσης, αν δεν µας παρουσιαστεί η πλήρης δοµή του νέου
Υπουργείου, καθώς και η θεσµική του διασύνδεση µε τα υπό-
λοιπα Υπουργεία και υπηρεσίες της χώρας µας, δεν µπορούµε να
εκτιµήσουµε ούτε τη λειτουργικότητα ούτε την αποτελεσµατι-
κότητα των νέων θεσµών που εισάγονται µε το παρόν νοµοσχέ-
διο.

Τέλος, από νοµικής απόψεως θα πρέπει να συστηµατοποιή-
σουµε και να κωδικοποιήσουµε τους νόµους που διέπουν την
προστασία του φυσικού κεφαλαίου της χώρας. Όχι µόνο να συ-
ντάξουµε ένα νέο δασικό κώδικα, όπως αναφέρει η Κυβέρνηση,
αλλά και να τον υποβάλουµε ως ένα από τα κεφάλαια του Κώ-
δικα ∆ικαίου Περιβάλλοντος. ∆ιότι το σύνολο του δικαίου περι-
βάλλοντος πρέπει να κωδικοποιηθεί. ∆εν θα έχουµε τότε ανάγκη
για έκτακτα ή αποσπασµατικά νοµοσχέδια. Από το ∆ασικό Κώ-
δικα της χώρας αναµένουµε τόσο να λάβει υπ’ όψιν τα νέα επι-
στηµονικά δεδοµένα και τις αρχές βιωσίµου αναπτύξεως, όσο
και ένα γενικό πρότυπο για κώδικες άλλων χωρών. Ακόµα να γίνει
πρότυπο για την κατεύθυνση την οποία θα ακολουθήσει το νέο
πρωτόκολλο για τις κλιµατικές αλλαγές.

Η χώρα µας πρέπει να είναι πρωτοπόρος στη δράση της για
την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και να παράγει διε-
θνώς νοµικό πολιτισµό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Αυγερινοπούλου.

Έχει ζητήσει το λόγο ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Αθανάσιος Μωραΐτης, ο οποίος
έχει και το λόγο για δέκα λεπτά, µε την περαιτέρω εύλογη ανοχή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιδιαίτερα θετικό το γεγο-
νός ότι το νοµοσχέδιο αυτό ήταν µια αφορµή να ξεκινήσει ένας
µεγάλος διάλογος για την προστασία των δασών στη χώρα µας.
Αποδεικνύεται ότι υπάρχει από όλους η διάθεση να χαράξουµε
µία κόκκινη γραµµή µε το κακό παρελθόν, ένα παρελθόν στο
οποίο η ανοµία και η αυθαιρεσία ήταν ο κανόνας στα ελληνικά
δάση. Και πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο στέλνει ένα ξεκάθαρο
µήνυµα ότι αυτήν τη φορά η ελληνική πολιτεία ό,τι λέει το εννοεί
και ό,τι νοµοθετεί το εφαρµόζει.

Θέλω να διευκρινίσω µερικά θέµατα που αφορούν στο νοµο-
σχέδιο το οποίο προωθούµε. Αφορά, βεβαίως, τα καµένα της Ατ-
τικής, γεγονός που αποτελεί προεκλογική δέσµευση του
Πρωθυπουργού, µια δέσµευση που έγινε µπροστά στο δέος της
τεράστιας και µεγάλης οικολογικής καταστροφής. ∆εν αφορά
όλο το πολύπλευρο ζήτηµα της δασικής πολιτικής και νοµοθε-
σίας, το οποίο θα τεθεί υπό νέα βάση εντός του 2010.

Σηµαντικά ζητήµατα, όπως η κωδικοποίηση της δασικής νο-
µοθεσίας, το καθεστώς του αποχαρακτηρισµού των εκτάσεων,
τα αυθαίρετα, τα πρόστιµα, οι αναδασώσεις, η φύλαξη του δά-
σους, καθώς και ο ίδιος ο ορισµός του δάσους θα εξεταστούν επί
συνόλου εντός του 2010.

Ωστόσο, µέχρι να ολοκληρωθούν όλα τα παραπάνω, θα περά-
σει χρόνος, χρόνος, όµως, που δε διαθέτουµε. Πρέπει να δρά-
σουµε άµεσα για την προστασία των δασών και, κυρίως, για την
αποφυγή της καταστροφής τους.

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, σηµατοδοτεί το πρώτο βήµα
στο δρόµο αυτό, προς µια κατεύθυνση για την προστασία των
καµένων εκτάσεων της Αττικής. Είναι ένα πιλοτικό νοµοσχέδιο
µε εφαρµογή στα καµένα της Αττικής, ώστε µετά να µπορεί να
επεκταθεί σε ολόκληρη τη χώρα.

Εγώ αντιλαµβάνοµαι τις προτάσεις, αλλά και τις παρατηρήσεις
που έγιναν από πολλούς συναδέλφους, οι οποίοι µίλησαν για την
Ηλεία, την Αιγιαλεία, την Αρκαδία, την Εύβοια. Όµως, ξεκαθαρί-
ζουµε σήµερα και το είπαµε και στην επιτροπή ότι αυτό είναι ένα
πιλοτικό νοµοσχέδιο και πάνω σ’ αυτό θα στηριχτούµε και θα
προχωρήσουµε άµεσα και στις άλλες περιοχές της χώρας µας.

Ταυτόχρονα, στοχεύουµε στην αναθεώρηση του ρυθµιστικού
σχεδίου της Αττικής. Το µήνυµα που η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
δίνει µε το νοµοσχέδιο αυτό είναι ότι το πάρτι στα καµένα τελεί-
ωσε. Τα ελληνικά δάση δεν είναι ξέφραγο αµπέλι, όπου κάποιοι
κύριοι θα µπορούν να κάνουν κουρέλι την αξιοπρέπεια της ελ-
ληνικής πολιτείας, αλλά και να εγκληµατούν εις βάρος του συ-
νόλου. Πλέον, µπαίνει ένα φρένο στην καταπάτηση των δασικών
εκτάσεων, µια µεγάλη διαχρονική πληγή της ελληνικής κοινω-
νίας.

Στοχεύουµε, επίσης, στην ολοκλήρωση του κορυφαίου έργου,
τη σύνταξη των δασικών χαρτών, το οποίο είναι ένα έργο µεγάλο
και εφάµιλλο του Κτηµατολογίου. Οι δασικοί χάρτες τελειώνουν
την ιστορία των καταπατήσεων. Αυτό αποτελεί ένα µεγάλο στοί-
χηµα του νέου Υπουργείου Περιβάλλοντος.

Και επιτέλους, ας βάλουµε στόχους. Θα είναι µεγάλη επιτυχία
να κυρώσουµε σε σύντοµο χρονικό διάστηµα τον πρώτο δασικό
χάρτη της χώρας, κάτι που δεν έχει επιτευχθεί ποτέ στο παρελ-
θόν. Και είµαστε εδώ και λέµε ότι θα τα καταφέρουµε και πι-
στεύουµε ότι θα τα καταφέρουµε. Θα κερδίσουµε αυτό το
ιστορικό στοίχηµα για την ελληνική πολιτεία και θα ολοκληρώ-
σουµε τους δασικούς χάρτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απώτερος στόχος µας µε το νο-
µοσχέδιο αυτό είναι να προστατεύσουµε τα δάση, χτυπώντας την
αιτία της καταστροφής τους, την καταπάτηση. Προς την κατεύ-
θυνση αυτή, θεσπίζουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο τα ακόλουθα
βασικά µέτρα: Την παύση οικοδόµησης στις καµένες περιοχές
µέχρι την ολοκλήρωση των δασικών χαρτών, την ολοκλήρωση
της σύνταξης των δασικών χαρτών, τη λειτουργία συστήµατος
τηλεσκοπικής παρακολούθησης. Και εδώ, ακριβώς, θα πρέπει να
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δούµε ότι η τεχνολογία πρέπει επιτέλους να γίνει σύµµαχος στη
µεγάλη προσπάθεια που ξεκινά η πολιτεία. Οι φωτογραφίες του
συστήµατος θα ενηµερώνουν αυτόµατα όλες τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες για τη λήψη µέτρων. Και πλέον, δεν υπάρχει καµµιά δι-
καιολογία για απραξία.

Πιστεύω, επίσης, ότι πολύ σηµαντικό µέτρο είναι η ίδρυση της
υπηρεσίας κατεδαφίσεων, που θα λειτουργεί επικουρικά και πρό-
σθετα στους υφιστάµενους κρατικούς µηχανισµούς, οι οποίοι
µέχρι σήµερα αδυνατούν να φέρουν εις πέρας το δύσκολο έργο
τους ενάντια στους καταπατητές.

Στο σηµείο αυτό, θέλω να θίξω και ένα άλλο µείζον θέµα. Παρ’
ότι το νοµοσχέδιο είναι περιβαλλοντικό, χτυπάει και το µεγάλο
πρόβληµα της διαφθοράς. Η ανοµία δε µπορεί να συνεχίζει να
κρύβεται στα δάση και σ’ αυτό είµαι ξεκάθαρος. Το αν µια
έκταση είναι δασική ή όχι δεν πρέπει να αποτελεί αντικείµενο δια-
πραγµάτευσης. Το πού είναι δάσος δεν µπορεί να ορίζεται, κλεί-
νοντας κάποιος πονηρά το µάτι.

Η «πράσινη» ανάπτυξη ενέχει µέσα της τη διαφάνεια, αλλά και
την ορθή διακυβέρνηση. «Πράσινη» ανάπτυξη σηµαίνει να µπουν
επιτέλους κανόνες. Σηµαίνει τέλος στη συναλλαγή κάτω από το
τραπέζι µεταξύ του πολίτη, αλλά και των αρµόδιων υπηρεσιών.
Ας καταλάβουν όλοι µια για πάντα ότι δεν υπάρχουν περιθώρια
αυθαιρεσίας. Το τι είναι και πού είναι δάσος πρέπει να είναι πλέον
αδιαπραγµάτευτο, γιατί πολύ απλά αδιαπραγµάτευτο είναι και
το µέλλον των παιδιών µας. Το πού είναι το δάσος πρέπει να τεκ-
µηριώνεται µε επιστηµονικό τρόπο και µε χρήση τεχνολογικών
εργαλείων.

Η άσκηση της δασικής πολιτικής δεν πρέπει να αφήνεται στην
κρίση του κάθε δασαρχείου και της κάθε Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Μέσω επιστηµονικών µελετών και ποσοτικών δεδοµένων διασα-
φηνίζεται µια για πάντα πού είναι το δάσος και πού δεν είναι.
Έτσι θα ξέρουν όλοι πού µπορούν να οικοδοµήσουν και πού δε
µπορούν να οικοδοµήσουν.

Σίγουρα το χωροταξικό ζήτηµα είναι ένα ευρύτερο θέµα, το
οποίο δεν επιλύεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Ωστόσο, όµως, γί-
νεται και στον τοµέα αυτόν µια πρώτη αρχή. Η συνολική πολιτική
των χρήσεων γης θα επανεξεταστεί εντός του 2010. Εντός του
2010 θα τεθεί υπό συνολική εξέταση και η γενικότερη δασική πο-
λιτική, µε σκοπό να αντιµετωπιστούν όλα τα προβλήµατα που
αφορούν όχι µόνο στην προστασία αλλά και τη διαχείριση των
δασών, ως φυσικό πλούτο της χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες δεκαετίες οι δα-
σικές εκτάσεις σταδιακά υποχωρούν. Το γεγονός αυτό οφείλεται
σε µια µεγάλη βιοµηχανία αποχαρακτηρισµών, όπου µε ποικίλες
αποφάσεις το δάσος µειώνεται και σιγά-σιγά εξαφανίζεται. Αυτό,
λοιπόν, είναι που πρέπει να σταµατήσει.

Είναι χαρακτηριστικό ότι από τα εκατόν ογδόντα τρεις χιλιάδες
στρέµµατα των καµένων εκτάσεων του Αυγούστου του 2009
στην Αττική, µόλις το 8% κάηκε για πρώτη φορά, ενώ το υπό-
λοιπο 92% κάηκε για δεύτερη και τρίτη φορά. Αυτό σηµαίνει ότι
αυτές οι καµένες εκτάσεις δύσκολα θα επανέλθουν στην πρό-
τερη υγιή κατάστασή τους µέσω φυσικής αναγέννησης.

Συνεπώς θα πρέπει να εφαρµοστούν µέτρα τεχνητής αναδά-
σωσης και είµαι στην ευχάριστη θέση να σας ανακοινώσω ότι το
Υπουργείο Περιβάλλοντος θα κινηθεί ταχύτατα προς αυτήν την
κατεύθυνση. Σύντοµα, θα ανακοινώσουµε ένα φιλόδοξο πρό-
γραµµα αναδάσωσης για την Αττική. Θα είναι το µεγαλύτερο
πρόγραµµα αναδάσωσης, το οποίο έχει γνωρίσει ποτέ η χώρα.

Και αυτό γιατί πολύ απλά ο χρόνος µετρά πλέον αντίστροφα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αν δεν κινηθούµε γρήγορα και
αποφασιστικά, οι περιοχές αυτές κινδυνεύουν από το φαινόµενο
της ερηµοποίησης και ίσως τελικά της οικοπεδοποίησης.

Όπως τέθηκε από διάφορους Βουλευτές, το σηµαντικό ζή-
τηµα σ’ αυτό αλλά και σε κάθε νοµοσχέδιο, βρίσκεται βεβαίως –
και θα συµφωνήσω µαζί τους- στην εφαρµογή του. Εκεί θα κριθεί
και αν θέλετε, εκεί, ακριβώς, θα κριθούµε όλοι µας. Σίγουρα, ο
κρατικός µηχανισµός έχει αδυναµίες και προβλήµατα. Όλοι σας
το τονίσατε και είναι ακριβώς έτσι. Αυτό όµως δεν µπορεί να απο-
τελεί τροχοπέδη για τη διαιώνιση των προβληµάτων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι λύσεις δεν θα έρθουν εξ ουρανού.
Και ας πούµε και κάτι άλλο, λύση δεν είναι η αδράνεια, λύση δεν

είναι να σκύβει η ελληνική πολιτεία το κεφάλι και να βάζουµε
κάθε φορά χαµηλά τον πήχη. Εµείς θέτουµε υψηλούς στόχους,
θεσπίζουµε πολιτικές και εφαρµόζουµε µέτρα για να πετύχουµε
το σκοπό µας, που είναι η προστασία του δάσους και του περι-
βάλλοντος γενικότερα.

Το στοίχηµα για µας είναι να αποκαταστήσουµε την ορθή λει-
τουργία της δηµόσιας διοίκησης και στο σηµείο αυτό χρειαζό-
µαστε τη βοήθεια όλων, ώστε τελικά ο κρατικός µηχανισµός να
παράγει έργο ουσίας και, βεβαίως, να προστατεύει το περιβάλ-
λον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι

µια υπηρεσιακή διεκπεραίωση. Ας καταλάβουµε καλά ότι όλα
αυτά τελείωσαν. ∆εν υπάρχουν περιθώρια ατολµίας, αδράνειας
και αναβλητικότητας. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα γενναίο, τολ-
µηρό σήµα προς την ελληνική κοινωνία. Είναι ένα νοµοσχέδιο
χρέους, αν θέλετε. Είναι παράλληλα, όµως και µια «συγγνώµη»
στις επόµενες γενιές για όσα δεν έγιναν. Είναι µια ξεκάθαρη δή-
λωση και πράξη ότι από εδώ και πέρα η ελληνική πολιτεία θα
πληροί το χρέος της απέναντι στον εαυτό της, αλλά και στους
πολίτες. Το πάρτι της ανοµίας στα ελληνική δάση έχει πλέον ηµε-
ροµηνία λήξης. Και αυτή δεν είναι µια απλή δέσµευση του
Υπουργείου. Είναι ένα ξεκάθαρο µήνυµα προς όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μωραΐτη.

Συνεχίζουµε στον κατάλογο των οµιλητών.
Το λόγο έχει η Βουλευτής Κορινθίας του ΠΑΣΟΚ, κ. Αικατε-

ρίνη Φαρµάκη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα παρουσιάζεται το

πρώτο σχέδιο νόµου του νεοσύστατου Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, που φιλοδοξεί να συµ-
βάλει καθοριστικά στη διαµόρφωση µιας νέας περιβαλλοντικής,
αναπτυξιακής και ενεργειακής πολιτικής.

Είναι γεγονός ότι τα σύνθετα περιβαλλοντικά προβλήµατα που
έχουν προκύψει εδώ και δεκαετίες, ανέδειξαν την ανάγκη γι’
αυτό το ξεχωριστό Υπουργείο µε ισχυρή διοικητική διάρθρωση,
ξεκάθαρες αρµοδιότητες και διεπιστηµονική στελέχωση για να
προστατεύσει αποτελεσµατικά τα φυσικά οικοσυστήµατα της
χώρας και όχι µόνο.

Έχει αποδειχθεί χρόνια τώρα ότι το φυσικό περιβάλλον ασκεί
καταλυτική επίδραση στην ποιότητα ζωής, καθώς συνδέεται
άµεσα µε την ανθρώπινη επιβίωση, την ψυχοσωµατική µας ανά-
πτυξη και τη διαµόρφωση της προσωπικότητάς µας.

Βεβαίως, τις τελευταίες δεκαετίες η άκρατη βιοµηχανοποίηση,
οι πολιτικές αστυφιλίας που ακολουθήθηκαν και η συνακόλουθη
ανάγκη οικιστικής ανάπτυξης των σύγχρονων πόλεων, οδήγησαν
στην τσιµεντοποίησή τους και στην αποξένωση των ανθρώπων
από το φυσικό τους περιβάλλον.

Η αποµάκρυνση αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επέ-
τρεψε, ελαφρά τη καρδία, την ανεξέλεγκτη εκµετάλλευση των
φυσικών πόρων, τη µόλυνση του περιβάλλοντος και τη συνακό-
λουθη διατάραξη των οικοσυστηµάτων.

Σήµερα, µια σειρά περιβαλλοντικών καταστροφών, µας ανα-
γκάζει να αναθεωρήσουµε την επιπόλαια και αλαζονική µας
στάση απέναντι στο περιβάλλον και να θέσουµε συγκεκριµένους
κανόνες που µπορεί να µην αναχαιτίζουν την κατάσταση, αλλά
τουλάχιστον δεν τη χειροτερεύουν.

Το πρώτο, λοιπόν, νοµοσχέδιο του Υπουργείου µε τίτλο: «Προ-
στασία δασών και δασικών εκτάσεων του Νοµού Αττικής και
άλλες διατάξεις» σ’ αυτό ακριβώς στοχεύει, στην προστασία των
δασικών εκτάσεων του Νοµού Αττικής και στην αποθάρρυνση
των επίδοξων καταπατητών όλων αυτών των περιοχών που έχουν
καεί.

∆εν είναι τυχαίο ότι από τα συνολικά εκατόν ογδόντα τρεις χι-
λιάδες στρέµµατα που κάηκαν το καλοκαίρι του 2009 στην ανα-
τολική Αττική, το 84% της καµένης έκτασης στο Καπανδρίτι και
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το 92% της καµένης έκτασης στην Πεντέλη καίγονταν για δεύ-
τερη και τρίτη φορά.

Είναι φανερό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι βρισκόµαστε
µπροστά σ’ ένα έγκληµα οργανωµένο, αδίστακτο και συνεχές.
Και σε αυτό συντελούν από τη µία οι αρµόδιες υπηρεσίες που
δηλώνουν αδυναµία να προχωρήσουν στην κτηµατογράφηση
των δασικών περιοχών και να κυρώσουν δασικούς χάρτες, λόγω
έλλειψης προσωπικού και αντίφασης νόµων και από την άλλη οι
πολίτες, αλλά και οργανωµένα οικοδοµικά συµφέροντα που εκ-
µεταλλεύονται αυτήν την πολιτική παλινωδία και αδράνεια, κα-
τακαίουν τις ίδιες και τις ίδιες δασικές περιοχές «φιλέτα»,
προσβλέποντας σε µελλοντικό αποχαρακτηρισµό τους και δια-
κινδυνεύοντας αδίστακτα ζωές και περιουσίες.

Τα στοιχεία που παρουσιάζουν ο Συνήγορος του Πολίτη και η
Πανελλήνια Ένωση ∆ασολόγων για τις µεγάλες καθυστερήσεις
στην καταγραφή και προστασία του δασικού πλούτου της χώρας
µας είναι αποκαλυπτικά, καθώς µόνο το 6% της χώρας σήµερα
διαθέτει δασικούς χάρτες, παρ’ ότι η κατάρτιση δασολογίου απο-
τελεί συνταγµατική υποχρέωση της χώρας µας από το 1976.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ σήµερα αποφασίζει να δώσει τέλος,
όπως είπε ακριβώς η Υπουργός, στην ένοχη σχέση πολιτείας και
πολίτη που καλλιεργείται χρόνια τώρα για πελατειακούς και ψη-
φοθηρικούς λόγους. Με πρώτο δείγµα γραφής τις καµένες εκτά-
σεις της ανατολικής Αττικής στοχεύει στην προστασία τους µε
τις εξής παρεµβάσεις:

Αναστέλλει την οικοδοµική δραστηριότητα για συγκεκριµένο
χρονικό διάστηµα, κατά περίπτωση εντός ή εκτός σχεδίου και
ελέγχει τη νοµιµότητα όλων των οικοδοµικών αδειών που έχουν
εκδοθεί εντός του περιγράµµατος των περιοχών αυτών.

Καθιερώνει υποχρεωτικά τις γεωγραφικές συντεταγµένες στα
τοπογραφικά διαγράµµατα για την έκδοση ή αναθεώρηση µιας
οικοδοµικής άδειας.

∆ηµιουργεί µηχανισµούς ελέγχου µε ευθύνη του Κτηµατολο-
γίου, οι οποίοι κάθε µήνα θα σκανάρουν δορυφορικά την Αττική,
προκειµένου να εντοπίσουν οποιοδήποτε αυθαίρετο κτίσµα στην
αρχή του.

Επιταχύνει τη διαδικασία για την κύρωση των δασικών χαρτών
στην Αττική που θα αποτελέσουν «πιλότο» και για την υπόλοιπη
χώρα.

Κηρύσσονται άµεσα υπό κτηµατογράφηση όλες οι πληγείσες
περιοχές του Νοµού Αττικής µέσα σ’ ένα µήνα από την ισχύ του
νόµου.

Συστήνει ειδική υπηρεσία κατεδαφίσεων µε σκοπό την κατε-
δάφιση των αυθαιρέτων κτισµάτων εν τη γενέσει τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλοί θα υποστηρίξουν ότι η
κατάργηση της παραγράφου 3 του άρθρου 3 του ν. 998/1979
όπως τροποποιήθηκε µε το ν. 3208/2003 θα δηµιουργήσει προ-
βλήµατα. ∆ηµιουργεί προβλήµατα.

Όµως τα κριτήρια του ν. 3208 δηµιουργούσαν σοβαρά νοµικά
και όχι µόνο προβλήµατα, τα οποία έπρεπε κάποια στιγµή να ξε-
περαστούν, έτσι ώστε να δοθεί η δυνατότητα να κυρωθούν οι δα-
σικοί χάρτες στη χώρα µας.

Είναι χαρακτηριστικό ότι µέχρι σήµερα δεν έχουν κυρωθεί, αν
και είναι έτοιµοι οι δασικοί χάρτες σε τριακόσιους τριάντα δή-
µους της χώρας, ενώ δεν έχει προχωρήσει καθόλου η διαδικασία
σύνταξης δασικών χαρτών για τις πιο ελκυστικές, στους επίδο-
ξους καταπατητές, περιοχές όπως είναι η βορειοανατολική και
δυτική Αττική και ο Αργοσαρωνικός.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ και το αρµόδιο νεοσύστατο Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής γνωρίζουν τα προβλήµατα και
έχουν την πολιτική βούληση να τα λύσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μπορώ να συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μπορείτε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ: Καλούµε όλα τα κόµµατα της Βου-

λής να συναινέσουν σε αυτήν την πιλοτική νοµοθετική πρωτο-
βουλία, που στέλνει το µήνυµα της προστασίας του δασικού
πλούτου από την Αττική σε όλη την Ελλάδα.

Είµαι σίγουρη, ότι η υλοποίηση του συγκεκριµένου νοµοσχε-

δίου και η θετική ανταπόκριση των πολιτών σε αυτό θα αποτελέ-
σουν την ηθική δικαίωση της πολιτικής µας φιλοσοφίας και κίνη-
τρο για την γρήγορη νοµοθετική διευθέτηση και των άλλων
σηµαντικών, περιβαλλοντικών ζητηµάτων που υπάρχουν στη
χώρα µας µε στόχο την αναβάθµιση της ζωής όλων µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Φαρµάκη.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής, δεκατέσσερις µαθη-
τές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί - συνοδοί από την
Επαγγελµατική Σχολή Άργους.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής Μεσσηνίας του ΠΑΣΟΚ κ.
Οδυσσέας Βουδούρης.

Ορίστε, κύριε Βουδούρη.
Ο∆ΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥ∆ΟΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι πολλές πλευρές έχουν πλέον

καλυφτεί στη διάρκεια αυτής της συζήτησης. Πρέπει να οµολο-
γήσω ότι κάποιες προσεγγίσεις µε έχουν εντυπωσιάσει, άλλες
θετικά, άλλες αρνητικά.

Θα ήθελα όµως πριν αναφερθώ στο κυριολεκτικά «ηράκλειο»
έργο το οποίο σηκώνει αυτήν τη στιγµή στους ώµους η Κυβέρ-
νηση, να αναφερθώ και να καταθέσω κάποιες πρώτες σκέψεις
και αγωνίες για το ίδιο το πρόβληµα.

Σωστά αναρωτιόµαστε όλοι γιατί σε αυτήν τη χώρα δεν υπάρ-
χουν δασικοί χάρτες και βέβαια οι ευθύνες είναι διαχρονικές.
Είναι η γενικότερη παράδοση η οποία υπάρχει σε αυτήν τη χώρα.
Είναι το οθωµανικό παρελθόν, ένα παρελθόν το οποίο σέρνουµε
σαν βαρίδι, είναι αυτό το παρελθόν το οποίο συνεχίζει και υπάρ-
χει ως υπόστρωµα στη ελληνική κοινωνία και το οποίο, βέβαια,
αδιαφορούσε παντελώς για κτηµατολόγια, για καταπατήσεις
δασών. Όποιος είχε διάθεση να καταπατήσει τις δηµόσιες δα-
σικές εκτάσεις µπορούσε να το κάνει ανενόχλητα και χωρίς καµ-
µία απολύτως συνέπεια.

Το λέω αυτό διότι πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι το πρό-
βληµα δεν ανάγεται µόνο σε αυτά τα λεγόµενα, σε αυτά τα γνω-
στά, σύγχρονα συµφέροντα, αλλά έχει να κάνει και µε µία
ολόκληρη παράδοση, µε µία νοοτροπία που καθοδηγεί ακόµα και
τις πράξεις του µέσου πολίτη.

Το νοµοσχέδιο κάνει µία πολύ καλή αρχή για την ανατροπή
αυτής της κατάστασης και αυτό θα έπρεπε να το είχαν διαπι-
στώσει όλες οι πολιτικές δυνάµεις αυτού του Κοινοβουλίου. Τι
έχουµε αντί αυτού; Πρώτον, η Νέα ∆ηµοκρατία. Η Νέα ∆ηµο-
κρατία που –δικαιολογηµένα κατά την άποψή µου– είχε καταψη-
φίσει το ν. 3208 αντιδρά στο παρόν νοµοσχέδιο το οποίο
καταργεί αυτόν το νόµο.

Μάλιστα τότε είχε υποστηρίξει αρκετές προσφυγές στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, για να ακυρώσει αυτό το νόµο. Σήµερα
ζητά την κατάργησή του. Πιστεύω ότι είναι αντιφατικό.

Εµείς εκτιµάµε ότι τελικά ο ν. 3208/2003 δεν βοήθησε στη
λύση των προβληµάτων, αλλά αντίθετα δηµιούργησε ευκαιρίες
συναλλαγών. Σήµερα δυσκολευόµαστε να καταλάβουµε ότι η
Νέα ∆ηµοκρατία θεωρεί θετικές τις αρνητικές κατ’ εµάς συνέ-
πειες.

∆εύτερον, η Κυβέρνηση κατηγορείται, διότι η εφαρµογή αυτού
του νόµου αφορά µόνο τη βορειοανατολική Αττική. Είναι γεγονός
ότι το νοµοσχέδιο έρχεται να προστατέψει συγκεκριµένες δασι-
κές εκτάσεις, αλλά πρέπει να διαπιστώσουµε ότι παράλληλα
προβλέπει την άµεση σύνταξη δασικών χαρτών σε όποια περιοχή
της επικράτειας πλήττεται από πυρκαγιά.

Εποµένως είναι ένα πιλοτικό νοµοσχέδιο που λύνει άµεσα τα
προβλήµατα µιας συγκεκριµένης περιοχής, η οποία βέβαια είναι
περιοχή που έχει υποστεί και τις πιο σηµαντικές καταστροφές,
αλλά ο αντίκτυπος αυτού του νοµοσχεδίου θα είναι εθνικής εµ-
βέλειας.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που εµείς, οι Πελοποννήσιοι, προσβλέ-
πουµε να επεκταθεί το συντοµότερο και στις περιοχές της Πε-
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λοποννήσου –ειδικά της Μεσσηνίας- όπου έχουν γίνει σηµαντι-
κότατες καταστροφές από τις πυρκαγιές τα τελευταία χρόνια.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω δυο αναφορές σε παρεµβάσεις συ-
ναδέλφων. Ο εκπρόσωπος του ΚΚΕ στην αρχή αυτής της συζή-
τησης ανέφερε ότι κάθε καινούργια κυβέρνηση εξαγγέλλει νέα
µέτρα, τα οποία τελικά δεν υλοποιούνται. Θεωρώ κατανοητή
αυτήν την παρατήρηση. Όµως, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι είναι
πρώτη φορά που µια κυβέρνηση περνάει από τις γενικόλογες το-
ποθετήσεις σε πράξεις, ιδρύοντας και θεσµοθετώντας ένα
Υπουργείο Περιβάλλοντος. Συνεπώς κατανοητή η δυσπιστία σας,
αλλά θα ήθελα να παραδεχθούµε όλοι ότι εδώ έχουν γίνει πρά-
ξεις και βήµατα που τελικά θα κριθούν εκ του αποτελέσµατος.

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στην εύστοχη παρέµβαση του
κ. Βελόπουλου, ο οποίος αναγνώρισε µεν ότι αυτό το νοµοσχέ-
διο κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση όσον αφορά την προ-
στασία των δασών, αλλά έφερε ως ένσταση το πάγωµα νόµιµων
ιδιωτικών αιτηµάτων.

Θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις: Πρώτον, η ενόχληση
που θα προκύψει σε ιδιώτες σε σχέση µε το τεράστιο κοινό όφε-
λος είναι πάρα πολύ, χρονικά, περιορισµένη.

∆εύτερον, έχοντας υπ’ όψιν ότι ο Πρόεδρος του κόµµατός
σας, κύριε Βελόπουλε, έχει κατ’ επανάληψη χαρακτηρίσει το
κόµµα σας δεξιό µεν, όσον αφορά εθνικά θέµατα, αλλά κοινω-
νικά αριστερό, θα ήταν συνεπές –πιστεύω- από πλευράς σας να
εγκρίνετε την πρόταση του νοµοσχεδίου, δεχόµενοι ότι σε αυτές
τις περιπτώσεις προέχει το κοινό όφελος, το οποίο, βέβαια, είναι
και η πάγια ροπή της αριστερής αντίληψης.

Πέρα απ’ αυτό νοµίζω ότι είναι κοινή πεποίθηση πως πίσω από
κάθε µεγάλη πυρκαγιά τις περισσότερες φορές κρύβονται επί-
δοξοι καταπατητές, ιδιώτες ή συνεταιρισµοί. Ξέρουµε ότι σύµ-
φωνα µε έγκυρα στοιχεία περίπου τρία εκατοµµύρια στρέµµατα
δηµόσιας δασικής γης στις εκτός σχεδίου περιοχές της χώρας
αυτήν τη στιγµή κινδυνεύουν να καταπατηθούν, ενώ πάνω από
τετρακόσιες χιλιάδες ιδιώτες διεκδικούν δηµόσιες δασικές εκτά-
σεις. Επίσης, ξέρουµε ότι τα τελευταία χρόνια πάνω από δύο
εκατοµµύρια στρέµµατα δασών έχουν καταπατηθεί από ιδιώτες
και συνεταιρισµούς.

Νοµίζω, λοιπόν, πως το νοµοσχέδιο είναι καθαρό. Έρχεται να
προστατέψει τις δηµόσιες δασικές εκτάσεις από καταπατητές.
Αυτό βέβαια –και πρέπει να το πούµε- που δεν προστατεύεται
και δεν λύνεται αυτήν τη στιγµή είναι η αειφορία των υπαρχό-
ντων δασών, η οποία θα εξασφαλιστεί, όταν προχωρήσουµε στη
δηµιουργία και στην εφαρµογή των πράσινων λογαριασµών,
όταν δηλαδή προχωρήσουµε στην ενσωµάτωση των οικολογικών
παραµέτρων στους οικονοµικούς προϋπολογισµούς. Σκοπός σε
αυτήν την περίπτωση είναι να ενσωµατώσουµε τις µακροχρόνιες
θετικές οικονοµικές επιπτώσεις της προστασίας του φυσικού κε-
φαλαίου µας και όχι να περιοριζόµαστε σε µια κοντόφθαλµη λο-
γιστική προσέγγιση του κάθε έργου.

Όσο τολµηρή και αν ακούγεται σήµερα µια τέτοια αντίληψη,
είναι η µόνη η οποία µπορεί να δώσει απάντηση, τόσο στα περι-
βαλλοντικά προβλήµατα, όσο και στη βιώσιµη ανάπτυξη και είναι
βέβαια η µόνη η οποία αντιλαµβάνεται τη φύση ως δηµόσιο
αγαθό και όχι ως εργαλείο κέρδους.

Παρά τα πενιχρά αποτελέσµατα της ∆ιάσκεψης της Κοπεγχά-
γης ή µάλλον µπορώ να πω λόγω αυτής της αποτυχίας, η αειφό-
ρος διαχείριση των δασών και η αναδάσωση, πρέπει να είναι
σήµερα εθνικές προτεραιότητες και µόνο χαρά πρέπει να µας
προκαλούν οι δηλώσεις που έκανε πριν από λίγα λεπτά ο Υφυ-
πουργός.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν έχουµε περιθώρια να συνεχίσουµε
τις µεταπολεµικές πολιτικές, µη προστασίας των δασών, που
οδήγησαν στη µετατροπή της φύσης σε οικόπεδα. Υπενθυµίζω
ότι το 1945 τα δάση κάλυπταν το 40% της επικράτειας και σή-
µερα µόλις το 18%.

Ήρθε, λοιπόν, η ώρα να σταµατήσει αυτή η καταστροφή και το
παρόν νοµοσχέδιο σηµατοδοτεί µια αρχή προς αυτήν την κα-
τεύθυνση. Και αναφερόµενος στην παρέµβαση της κ. Αυγερινο-
πούλου θέλω να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι ένα
αποσπασµατικό νοµοσχέδιο, είναι ένα πιλοτικό νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Βουδούρη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 22
Ιανουαρίου 2010.

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 129 πα-
ράγραφοι 2 και 3, 130 παράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της
Βουλής)

1.Η µε αριθµό 310/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Φραγκίσκου Πα-
ρασύρη προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την επαναλειτουργία της καρδιοχειρουργικής κλινι-
κής του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου
(ΠΑΓΝΗ) κ.λπ..

2.Η µε αριθµό 311/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη φορολόγηση της εκκλη-
σιαστικής περιουσίας, την απουσία διαλόγου της Κυβέρνησης
µε την Εκκλησία της Κρήτης κ.λπ..

3.Η µε αριθµό 309/22/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση της Προέ-
δρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Αλέκας Παπαρήγα προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε την αγροτική πολιτική της Κυβέρνησης, τις αγροτικές
κινητοποιήσεις κ.λπ..

4.Η µε αριθµό 307/20/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προέ-
δρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε την αγροτική πολιτική της Κυβέρνησης, τις αγροτικές
κινητοποιήσεις κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 308/21/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε την αγροτική πολιτική της Κυβέρνησης, τις αγροτικές
κινητοποιήσεις κ.λπ..

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆ευτέρου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

Η µε αριθµό 312/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κωνσταντίνας Γιαν-
νακοπούλου προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την επίλυση του στεγαστικού προ-
βλήµατος του 8ου ∆ηµοτικού Σχολείου Καλαµάτας κ.λπ..

Η µε αριθµό 323/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Καραγκούνη προς την
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη µεί-
ωση του χρόνου αναµονής για µεταπτυχιακή κλινική εκπαίδευση
των ιατρών κ.λπ..

Η µε αριθµό 320/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλαντίδου
προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
Οικονοµίας και Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την
επίλυση των προβληµάτων των αλιεργατών στην περιοχή του
Θερµαϊκού κ.λπ..

Η µε αριθµό 314/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθα-
κόπουλου προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη θέση της Κυβέρνησης για την επι-
κρατούσα θρησκεία, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση κ.λπ..

Η µε αριθµό 317/19-1-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Φώτη Κουβέλη
προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αξιοποίηση της
ακίνητης περιουσίας των ασφαλιστικών οργανισµών κ.λπ.»

Ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Πάρης Κουκουλόπουλος Βου-
λευτής Κοζάνης του ΠΑΣΟΚ.

Ορίστε, κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας σήµερα επί της αρχής

στο πρώτο νοµοσχέδιο του νεοσύστατου Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, θεωρώ πολύ σηµα-
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ντικό να σχολιάσω ακριβώς την ύπαρξη επιτέλους, συγκροτηµέ-
νης πολιτικής ηγεσίας µε Υπουργό και Υφυπουργό αρµόδιους
για τα θέµατα περιβάλλοντος.

Όσοι έχουν την παραµικρή σχέση µε ζητήµατα περιβάλλοντος,
χωροταξίας και πολεοδοµίας σε αυτήν τη χώρα γνωρίζουν ότι
πολιτική σε αυτούς τους κρίσιµους για τη χώρα τοµείς, δεν υπάρ-
χει από την εποχή του Μάνου και του Τρίτση. ∆εν αφορά κριτική
στα πρόσωπα που µεσολάβησαν εν τω µεταξύ µετά τους δύο
προαναφερθέντες. Αφορά το γεγονός ότι η επιλογή, τα δηµόσια
έργα να είναι µαζί µε το περιβάλλον στο ενιαίο ΥΠΕΧΩ∆Ε, ακρι-
βώς λόγω των τεράστιων αναγκών της χώρας για υποδοµές, έθε-
σαν σε δεύτερη µοίρα τα ζητήµατα περιβάλλοντος, χωροταξίας
και πολεοδοµίας, µε συνέπειες καθόλου ασήµαντες για τη χώρα.
Έχοντας πολύχρονη εµπλοκή µε αυτά τα ζητήµατα, θα µπο-
ρούσα να µνηµονεύσω πάρα πολλούς τοµείς, από το Κτηµατο-
λόγιο µέχρι τον πρωτοποριακό νόµο 2508 που είναι σε αδράνεια.
Υπάρχουν πολλά παραδείγµατα που αποδεικνύουν του λόγου το
αληθές.

Θέλω να µείνω µόνο σ’ ένα σηµείο, για να συνειδητοποιήσουµε
όλοι πόσο σηµαντικό είναι να επανιδρύεται το ΥΠΕΚΑ και µάλι-
στα συµπεριλαµβάνοντας και την ενέργεια και την κλιµατική αλ-
λαγή και τα δάση στο χώρο της πολιτικής του αρµοδιότητας και
ευθύνης.

Η χώρα υλοποίησε τρία Κοινοτικά Πλαίσια Στήριξης και σχε-
δίασε το τέταρτο, το ΕΣΠΑ, στερούµενη εθνικού χωροταξικού και
ειδικών χωροταξικών. Και όταν µάλιστα απέκτησε πριν από ενά-
µιση χρόνο εθνικό χωροταξικό, πέραν της κριτικής που µπορεί κα-
νείς να ασκήσει για το τι αυτό προβλέπει, όλοι όσοι έχουν την πα-
ραµικρή σχέση µε αυτά τα ζητήµατα ξέρουν ότι το συγκεκριµένο
εθνικό χωροταξικό ανήκει στην κατηγορία των λεγόµενων, κανο-
νιστικού χαρακτήρα χωροταξικών και όχι προγραµµατικού. Επί
της ουσίας, δηλαδή, µε βάση τις απαιτήσεις που η ίδια η εποχή
όσο και η επιστήµη της χωροταξίας και πολεοδοµίας βάζει, η
χώρα υλοποιεί το ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, το ΕΣΠΑ θα ετοι-
µάζεται σε δύο-τρία χρόνια να σχεδιάσει και το Ε’ Κοινοτικό της
Πλαίσιο και δεν θα έχει εθνικό χωροταξικό.

Και όποιος έχει ασχοληθεί, ένα τουλάχιστον έτος, µε την ανά-
πτυξη ξέρει πως εν αρχή ην ο λόγος στην πολιτική και εν αρχή ην
ο χώρος στην ανάπτυξη και στο σχεδιασµό.

Είναι σηµαντική, λοιπόν, τοµή η ίδρυση του ΥΠΕΚΑ και ισχυρός
εξίσου και ο συµβολισµός που εκπέµπει το πρώτο του νοµοσχέ-
διο. Πέντε λέξεις-φράσεις κλειδιά σηµατοδοτούν, νοµίζω, τη ση-
µαντικότητα του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα επί της
αρχής.

∆άση και αποτελεσµατική προστασία τους, δόµηση στην εκτός
σχεδίου περιοχή -οπουδήποτε στην Ελλάδα- αυθαίρετα και
εφαρµογή επιτέλους της νοµοθεσίας, εκσυγχρονισµός των
µέσων µε τις τηλεπισκοπικές µεθόδους και το ζήτηµα των δασι-
κών χαρτών, τέλος το µείζον ζήτηµα της Αττικής και του µέλλο-
ντός της. Με έµµεσο µεν, αλλά σαφή τρόπο τίθενται και τα πέντε
αυτά ζητήµατα.

Κύριε Πρόεδρε, ασκήθηκε µια κριτική τόσο στην επιτροπή όσο
και στην Ολοµέλεια από πάρα πολλούς συναδέλφους, η οποία
ουσιαστικά επικεντρώνεται σ’ ένα σηµείο: ότι είναι αποσπασµα-
τικός ο χαρακτήρας του νοµοσχεδίου. Αφορά δηλαδή, µόνο τη
βορειοανατολική Αττική κ.ο.κ.. Πιστεύω –και το λέω απολύτως
καλόπιστα- πως οποιοσδήποτε καλόπιστα ακούει αυτήν την κρι-
τική και αυτήν τη στάση εύκολα µπορεί να τη χαρακτηρίσει -ή όχι
δύσκολα- έως και υποκριτική.

Πιστεύω ακριβώς το αντίθετο. Ότι η κριτική που ασκείται στο
νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά τον αποσπασµατικό του χαρακτήρα,
µάλλον ο συγκεκριµένος χαρακτήρας του νοµοσχεδίου το ότι
είναι, δηλαδή, εστιασµένος στην Αττική, είναι και η αφορµή και η
αιτία τελικά για τις αντιρρήσεις που ακούγονται από το Βήµα της
Βουλής. Γιατί δεν πρόκειται για µια τυχαία περιοχή, αλλά για µια
περιοχή όπου τεράστια, µε ειδικό βάρος συµφέροντα λυµαίνο-
νται αυτήν την περιοχή, προκαλούν αλόγιστες επεκτάσεις σχε-
δίου πόλης σε όλες τις περιοχές, σχετίζονται µε έµµεσο τρόπο
–δεν λέω πως οι ίδιοι βάζουν τις φωτιές- µε όλο το ζήτηµα των
πυρκαγιών στην Αττική τα τελευταία χρόνια και είναι βέβαια οι
ίδιες δυνάµεις -που όχι απλά δεν νοιάζονται για το περιβάλλον-

είναι τα ίδια συµφέροντα, οι ίδιοι άνθρωποι τελικά που δεν επι-
τρέπουν εδώ και πάρα πολλά χρόνια να εφαρµοστεί ο ολοκλη-
ρωµένος περιφερειακός σχεδιασµός των απορριµµάτων στην
Αττική. Είναι ακριβώς οι ίδιοι άνθρωποι! Όποια πέτρα και αν ση-
κώσουµε αυτούς θα βρούµε από κάτω.

Αυτό είναι το κεντρικό πολιτικό ζήτηµα και από εδώ πηγάζει η
αφετηρία, βέβαια, των αντιρρήσεων στο νοµοσχέδιο. Έτσι
ακούµε διάφορα, ανακριβή βέβαια, θέµατα εδώ από του Βήµα-
τος της Βουλής, όπως τα ακούσαµε επί αρκετές συνεδριάσεις
και στην ∆ιαρκή Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Οιµωγές
και κραυγές για την ιδιοκτησία που δεν αφήνουν οµαλά να κτι-
στεί. Μα η αναστολή αφορά όλες και όλες εκατόν δύο οικοδοµι-
κές άδειες. Αυτό προέκυψε από την ακρόαση φορέων στην
∆ιαρκή Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου.

Και ερωτώ βέβαια: και χίλιες να ήταν οι άδειες, των οποίων
αναστελλόταν η υλοποίηση και η εκτέλεση, αυτό σηµαίνει πως η
οικοδοµική δραστηριότητα της χώρας ταυτίζεται µε την οικοδο-
µική δραστηριότητα σ’ ένα απειροελάχιστο κοµµάτι του γεω-
γραφικού χώρου της Ελλάδας, που είναι η ανατολική Αττική;

Ακούγονται άλλες οιµωγές και οδυρµοί για το ότι δεν επιτρέ-
πουν την ιδιοκτησία τους κάποιοι να την αξιοποιήσουν. Και
ερωτώ: µέχρι πότε θα βαδίζουµε στην Ελλάδα µε τη λογική πως
ό,τι είναι ιδιοκτησία χτίζεται κιόλας; Μήπως είναι αυτή η λογική
που κατέστρεψε τη χώρα ή όχι; Μήπως το γεγονός ότι χτίσαµε
και την τελευταία σπιθαµή αιγιαλού δεν µας έχει οδηγήσει στο
σηµερινό χάλι; Και δεν µπαίνει ζήτηµα µόνο περιβάλλοντος και
αισθητικής, που αυτά καθ’ αυτά είναι κορυφαία ζητήµατα σε ότι
αφορά την ποιότητα της ζωής µας αλλά και της πρόβλεψης για
το µέλλον σε τούτη τη χώρα. Για τη χώρα µας είναι ζωτικής ση-
µασίας παράµετροι το περιβάλλον και η αισθητική, γιατί αφο-
ρούν τη µεγάλη βιοµηχανία στην ανάπτυξη, που λέγεται
τουρισµός.

Μπορούµε σ’ αυτήν τη συγκυρία που η χώρα βάλλεται παντα-
χόθεν και το αδιέξοδο και προγραµµατικό και αναπτυξιακό, στο
οποίο βρίσκεται η χώρα είναι εντελώς προφανές, να συνεχίζουµε
εµείς να οµιλούµε µε την ίδια γλώσσα και µε τα ίδια επιχειρήµατα
που µιλάγαµε χθες;

Θα ήθελα να κλείσω λέγοντας τούτο: Αν κάποιος θέλει να
ασκήσει κριτική στο νοµοσχέδιο και να ζητήσει γενικευµένο χα-
ρακτήρα -και εγώ το προτείνω, κύριε Υφυπουργέ, από το Βήµα-
τότε θα πρέπει να πάρουµε µια βαθιά ανάσα και να βρούµε το
πολιτικό θάρρος για να πούµε «στοπ» στην εκτός σχεδίου δό-
µηση. Ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την Αττική πρέπει να θέσουµε σε
επανεξέταση τις εκατοντάδες χιλιάδες στρέµµατα που εντάσσο-
νται στο σχέδιο πόλεως στο πλαίσιο του ρυθµιστικού. Γιατί το
Λεκανοπέδιο έχει προ πολλού ξεπεράσει κάθε έννοια αειφορίας,
την έχει παραβιάσει, την έχει βιάσει κυριολεκτικά την έννοια της
αειφορίας. Και την ίδια ώρα στο Λεκανοπέδιο, στη δυτική Αττική,
στο Περιστέρι, στην Κυψέλη κι αλλού, δεκάδες χιλιάδες διαµε-
ρίσµατα µένουν άδεια. Και περιµένουν αυτές οι περιοχές, σοβα-
ρές και αποφασιστικές πολιτικές που οδηγούν στην
αναζωογόνηση, στην αναγέννηση και στην ανάπλαση του αστι-
κού ιστού όλης της χώρας και ιδιαίτερα της πόλης της Αθήνας,
για να έχουµε µια επαναδιάταξη. Όχι να µιλάµε εδώ εκπρόσω-
ποι των συµπολιτών µας στο Βήµα της Βουλής και να λέµε πως
χρειάζονται περαιτέρω επεκτάσεις γιατί υπάρχει οικιστική πίεση.
Πού; Στην Αττική, όταν όλοι γνωρίζουµε πόσα άδεια διαµερί-
σµατα υπάρχουν; Και τα διαµερίσµατα αυτά αφορούν τη συ-
ντριπτική πλειοψηφία των πολιτών, όλους αυτούς που έχουν
βάλει τις οικονοµίες µιας ζωής για να αγοράσουν ένα διαµέρι-
σµα. Και βλέπουν σήµερα την αξία του να έχει απαξιωθεί ολό-
τελα.

Ναι, λοιπόν, επί της αρχής το νοµοσχέδιο και εξίσου τολµηρά
βήµατα, τα οποία πιστεύω ότι περιµένει όλη η ελληνική κοινωνία
και κυρίως έχει ανάγκη η χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουκουλόπουλο.

Ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ και Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.
Αθανάσιος Λεβέντης έχει ζητήσει το λόγο επί προσωπικού και θα
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ήθελε δι’ ολίγων να εκθέσει το θέµα.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες µιλώντας επί της αρχής

για το συζητούµενο νοµοσχέδιο περί δασών της Αττικής, αφού
ανέπτυξα το σκεπτικό, είπα ότι εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» στο
νοµοσχέδιο. Από παραδροµή των υπηρεσιών της Βουλής, αυτό
το «παρών» απαλείφθηκε και γράφτηκε –και είναι αναρτηµένο και
στο Ίντερνετ ακόµη- ότι εµείς ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Αυτό
έδωσε λαβή να γραφούν διάφορα και σχόλια, αν θέλετε, που δεν
θα τα χαρακτηρίσω, στις σηµερινές εφηµερίδες. Αναφέρει η «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ» «εκτός κοµµατικής γραµµής ο Θανάσης Λεβέντης».
Ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» γράφει «ψηφίζει το νοµοσχέδιο ένας Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μην επεκτείνεστε πα-
ρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Επειδή δηµιουργείται ένα σοβαρό θέµα ηθικής τάξεως, επειδή
εγώ άρχισα να αµφισβητώ και τον εαυτό µου, είπα «τι τέλος πά-
ντων συµβαίνει;», πήγα και πήρα το DVD, το είδαµε, το ακού-
σαµε, πήγαµε στις υπηρεσίες, το διαπιστώσανε, αποδέχτηκαν ότι
είναι ένα λάθος και θα βγει και η σχετική ανακοίνωση. Αλλά θα
ήθελα αυτό να γραφτεί και στα Πρακτικά για να µην υπάρχουν
παρεξηγήσεις. Μπορεί να υπάρχουν παρεξηγήσεις για άλλα
πράγµατα, αλλά όχι και γι’ αυτά τα οποία λέµε και τα οποία από
λάθος από κάποια υπηρεσία να τα φορτωνόµαστε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Πρόεδρε, είναι

σεβαστές οι παρατηρήσεις σας. Καλώς τις εκθέσατε. Και εγώ
ενηµερώνω και εσάς και το Σώµα ότι οι υπηρεσίες έκαναν το σχε-
τικό έλεγχο και πράγµατι πρόκειται περί παραδροµής και µετράει
και η χθεσινή σας δήλωση η ορθή και η σηµερινή επιβεβαιωτική
της ορθότητας, ότι ψηφίζετε «παρών» στην αρχή το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστούµε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από την Α’ Αθηνών κ.
Παντελής Οικονόµου.

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, νοµίζω ότι η δικαίωση της κυβερνητικής πρόθεσης
να παρουσιάσει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου είναι απλώς να
προσγειωθούµε µε το αεροπλάνο στο αεροδρόµιο των Αθηνών
και να δούµε από επάνω πώς έχει διαµορφωθεί ο νοµός. Η Αττική
κινδυνεύει να καταντήσει Χονγκ Κονγκ εντός ολίγου. Νοµίζω ότι
αυτό δεν πάει άλλο, πρέπει κάποια στιγµή να σταµατήσει. Κατά
συνέπεια, στις συγκεκριµένες ενστάσεις που ακούστηκαν από
τις πτέρυγες της Αντιπολίτευσης, υπάρχουν σοβαρές αντενστά-
σεις.

Παραδείγµατος χάριν, άκουσα µία ένσταση περί περιορισµού
του δικαιώµατος της ιδιοκτησίας. Εγώ ως σοσιαλιστής θα έλεγα
περιορισµός του δικαιώµατος της στέγασης. Να το ακούσω και
να το δεχθώ. Ελπίζω να µην εννοούµε το δικαίωµα στην αυθαι-
ρεσία. Όταν υπάρχουν γνήσιες λαϊκές αντιθέσεις, δηλαδή, υπάρ-
χουν πληθυσµοί που θέλουν να στεγαστούν και άλλοι που θέλουν
να έχουν δάση για να παίρνουν αέρα, απαιτείται η έγκαιρη πα-
ρέµβαση, πριν η αντίθεση λυθεί καταστροφικά για τις δύο πλευ-
ρές στη ζωή. Και υπάρχουν πάρα πολλά παραδείγµατα.

Έχω να σας πω, παραδείγµατος χάριν, ότι η µάχη µεταξύ των
εργατών της ξυλοβιοµηχανίας στο Όρεγκον και των υπερασπι-
στών του δάσους κατέληξε στο να καταστραφούν και οι δύο,
διότι δεν παρενέβη τότε η κυβέρνηση των ΗΠΑ. Μέχρι αυτού του
επιπέδου είχε φθάσει η αντίθεση. ∆εν υπήρξε πολιτική παρέµ-
βαση και επήλθε ολοσχερής καταστροφή.

Εγώ ελπίζω να µη χάσει το δίκιο της η Κυβέρνηση αν από τους
χάρτες προκύψει ότι δεν είναι σωστά τα αποτελέσµατα και προ-
κύψουν άλλου είδους αντιθέσεις. ∆εν εννοώ ανάµεσα σε αυθαι-
ρετήσαντες, αλλά ανάµεσα σε ανθρώπους που νοµίµως έχουν
κατοικίες στις περιοχές αυτές.

Μία δεύτερη ένσταση που άκουσα είναι ότι το υφιστάµενο νο-
µοθετικό πλαίσιο και οι υπάρχοντες διοικητικοί µηχανισµοί είναι
επαρκείς. Νοµίζω ότι δεν στέκει η ένσταση, διότι αυτά κρίνονται
εκ του αποτελέσµατος και το αποτέλεσµα είναι τραγικό. Από εκεί

ξεκίνησα τη δική µου διαπίστωση, βλέποντας την εικόνα της Ατ-
τικής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

Και το τρίτον, άκουσα από µία συνάδελφο µόνον, ότι φοβάται
πως δεν θα υπάρξει αποτέλεσµα. Χρειάζονται αλλαγές, νοµοθε-
τικές και διοικητικές, αλλά φοβάται ότι δεν θα υπάρξει αποτέλε-
σµα. Αυτό, ξέρετε, είναι λίγο υπαρξιακό. ∆εν πρέπει να
ασχολείται µε την πολιτική η κυρία συνάδελφος που το είπε.
Εµείς είµαστε εδώ για να γίνονται πράγµατα, όχι να κάνουµε
πράγµατα και εκ των προτέρων να προδικάζουµε ότι δεν θα γίνει
τίποτα. Είναι η αρχή της µη πολιτικής. Αν είναι λάθος, θα τα διορ-
θώσουµε.

Πηγαίνοντας στις διοικητικές ρυθµίσεις που κάνει το σχέδιο
νόµου, την Ειδική Γραµµατεία της Επιθεώρησης Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, γιατί δεν την ονοµάζετε «Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Φυσικών Πόρων»; Το ίδιο το Υπουργείο έπρεπε να λέ-
γεται έτσι κατά τη γνώµη µου. ∆ηλαδή ο αέρας, το νερό, το
πόσιµο και θαλασσινό νερό, τα σκουπίδια, δεν χρήζουν επιθεώ-
ρησης ή δεν είναι φυσικοί πόροι; Θα παρακαλούσα αυτήν την
πρόταση να τη µελετήσετε και θα ήµουν ιδιαιτέρως ευτυχής, αν
την υιοθετούσατε κιόλας. Οι ρύποι και οι θόρυβοι δεν πρέπει να
επιθεωρούνται από τη γραµµατεία που συστήνετε; Εγώ το υπο-
στηρίζω, σας συνιστώ να το υιοθετήσετε. Να σας πω ότι έχετε
και αρµόδια διεύθυνση στο Υπουργείο σας. Οι παλιότεροι θα θυ-
µούνται το ΠΕΡΠΑ. ∆εν λέγεται πια έτσι, είναι διεύθυνση, είναι σε
µία καµένη πολυκατοικία, κάηκε από επεισόδια στην Πατησίων,
είναι ένα τελείως ακατάλληλο κτήριο, εντάξτε το στη γραµµα-
τεία. Εγώ δεν σας ζητώ αυτήν τη στιγµή να κάνετε το µείζον, δη-
λαδή, να κάνετε µία ενιαία επιθεώρηση φύσης, δοµών,
υποδοµών και εµβίων όντων, γιατί αυτό είναι πολύ προχωρηµένο,
είναι πολύ νωρίς να το ζητήσουµε. Μπορεί, νοµίζω, η Κυβέρνηση
να επιχειρήσει µια συνολική επιθεώρηση αρµοδιοτήτων και ορ-
γανισµών των Υπουργείων, ιδίως αυτών που είναι καινούργια,
όπως το συγκεκριµένο, θα οδηγούσε σε καλά αποτελέσµατα.

Για να µη φύγω από το θέµα, άκουσα και άλλου είδους πολιτι-
κές παρατηρήσεις. Ο αγαπητός –και εννοώ το «αγαπητός»- συ-
νάδελφος κ. Κιλτίδης υποστήριξε ότι τα δάση θα έπρεπε να
υπάγονται στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
που είναι µία πολύ σοβαρή θέση. Θεωρεί τα δάση περισσότερο
παραγωγικά και λιγότερο κοινωνικά. ∆εν συµφωνούµε απλώς.
∆εν σηµαίνει ότι η θέση σας δεν έχει βάση, δεν συµφωνούµε.
Άκουσα όµως και κάτι άλλο -όχι έτσι όπως θα σας το πω, αλλά
αυτό ήταν το νόηµα- ότι τα δάση πρέπει να ανήκουν και στους
καταπατητές, διότι πρέπει να τονωθεί και η οικοδοµή. Αυτά µας
γυρίζουν πολύ πίσω. Όταν ακούω τέτοιες θέσεις, βλέπω τη δια-
φωνία που υπάρχει ανάµεσα στους φιλελεύθερους και σε µας
τους σοσιαλιστές για την κλιµατική αλλαγή γενικώς.

Οι φιλελεύθεροι λένε ότι δεν µπορεί να σταµατήσει αυτή η
δουλειά που γίνεται. «Η επιδείνωση είναι αναπόφευκτη, απλώς
να την πάµε πιο σιγά για να ζήσουν οι άνθρωποι µε τη βοήθεια
της τεχνολογίας». Εµείς τους απαντάµε ότι εµείς επιθυµούµε
πρώτα να επιβιώσουµε, γι’ αυτό πρέπει να σταµατήσει η κλιµα-
τική επιδείνωση.

Ειδικότερα πάντως για την Αττική και τα δάση της –και θέλω να
κλείσω µ’ αυτό- η καταλληλότητα και η επάρκεια των υπό συζή-
τηση διατάξεων και ρυθµίσεων -και νοµοθετικών και διοικητικών-
θα κριθεί από ένα πράγµα: Πόσος θα είναι ο πληθυσµός αυτής
της περιοχής -που είναι ζωτική για το έθνος- σε ένα χρόνο, σε
πέντε χρόνια, σε δέκα χρόνια; Ο πληθυσµός αυτός, όσος και αν
είναι, πόσο θα µετέχει της ελληνικής παιδείας, δηλαδή, πόσο θα
καταλαβαίνει ότι καταπατώντας το δάσος κάνει ζηµιά και στον
εαυτό του; Και, πώς θα έχει διαµορφωθεί και η ίδια αυτή η ελλη-
νική παιδεία;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο κ. Μαγκούφης για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Η προστασία του φυσικού και πολιτιστικού περιβάλλοντος
αποτελεί υποχρέωση του κράτους και δικαίωµα του καθενός. Για
τη διαφύλαξή του το κράτος έχει υποχρέωση να παίρνει ιδιαί-
τερα προληπτικά ή κατασταλτικά µέτρα στο πλαίσιο της αρχής
της αειφορίας. Νόµος ορίζει τα σχετικά µε την προστασία των
δασών και των δασικών εκτάσεων. Η σύνταξη δασολογίου συνι-
στά υποχρέωση του κράτους. Απαγορεύεται η µεταβολή του
προορισµού των δασών και των δασικών εκτάσεων εκτός εάν
προέχει για την εθνική οικονοµία η αγροτική εκµετάλλευση ή
άλλη τους χρήση που την επιβάλλει το δηµόσιο συµφέρον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προαναφερθέν κείµενο δεν
είναι τίποτε άλλο παρά η συνταγµατική επιταγή όπως αυτή προσ-
διορίζεται στην παράγραφο 1 του άρθρου 24 του Συντάγµατος.
Στο πλαίσιο αυτής της επιταγής η νέα Κυβέρνηση του Γιώργου
Παπανδρέου ξεδιπλώνει το βηµατισµό της σταθερά και µε ευ-
θύνη έναντι της υποχρέωσης που έχει για την προστασία των
δασών και των δασικών εκτάσεων, για την προστασία του φυσι-
κού περιβάλλοντος της χώρας µας.

Εν προκειµένω χαιρετίζω το νοµοσχέδιο, κύριε Υφυπουργέ,
γιατί µε την κατάθεσή του δίνεται ξεκάθαρα, έντονα και συγκε-
κριµένα το πρώτο στίγµα του νεοσύστατου Υπουργείου Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ενός Υπουργείου
αναγκαίου για τη χώρα µας, καθώς και η ισχυρή πολιτική βού-
ληση του Γιώργου Παπανδρέου και της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ
για την προστασία του περιβάλλοντος και των δασών απέναντι
στα αδηφάγα και παράνοµα σχέδια των καταπατητών.

Η κατάσταση στη χώρα µας είναι γνωστή. Καταπατητές, κυ-
κλώµατα και µε τη «βούλα» της πολιτείας εθνικό έγκληµα. Από-
δειξη το λεκανοπέδιο Αττικής που τα 2/3 του προπολεµικά ήταν
πράσινο και τώρα είναι τσιµέντο και άσφαλτος.

Θα πω δύο κουβέντες για το σκηνικό της απάτης των εµπρη-
στών µε τη «βούλα» της πολιτείας. Βήµα πρώτο: Εµπρησµός από
τον υποψήφιο καταπατητή. Βήµα δεύτερο: Μετά τη φωτιά και την
καταστροφή, καταπάτηση δηµόσιας έκτασης από τον εµπρηστή.
Οι φράχτες βγάζουν ποδάρια, περπατούν και αυξάνουν το χω-
ράφι. Τα πέντε στρέµµατα γίνονται πενήντα, εκατό. Βήµα τρίτο:
Ο εµπρηστής καταγγέλλει –ανωνύµως βέβαια- τον εαυτό του ως
καταπατητή της δηµόσιας γης στο ∆ασαρχείο. Βήµα τέταρτο: Το
∆ασαρχείο επεµβαίνει και στέλνει στον καταπατητή δύο χαρτιά.
Το πρώτο χαρτί είναι το πρωτόκολλο διοικητικής αποβολής. Το
δεύτερο χαρτί είναι η µήνυση στα δικαστήρια περί παράνοµης
περίφραξης. Ο αντικειµενικός σκοπός του καταπατητή επιτυγ-
χάνεται: Προσφυγή στη δικαιοσύνη. Άλλο που δεν θέλει. Οι µε-
γαλοδικηγόροι και οι ψευδοµάρτυρες αναλαµβάνουν τη δράση
υπεράσπισης του καταπατητή. «Αυτή η έκταση ήταν δική του από
πάππου προς πάππου», δηλώνουν οι ψευδοµάρτυρες. Το ∆α-
σαρχείο και το δικαστήριο χωρίς στοιχεία, χωρίς δασικούς χάρ-
τες, χωρίς δασικό Κτηµατολόγιο βγάζουν την απόφαση υπέρ του
καταπατητή. Τα πέντε στρέµµατα που εν τω µεταξύ έγιναν πε-
νήντα ή εκατό κατοχυρώνονται στον καταπατητή µε τη «βούλα»
του κράτους. Η συνενοχή στο µεγαλείο της. Με τη «βούλα» του
κράτους επιτυγχάνεται η νοµιµοποίηση της απάτης µε σούπερ
κέρδη για το κύκλωµα καταπάτησης και µε παράλληλη κατα-
στροφή του δάσους σε βάρος όλων των υπολοίπων πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
σης να φέρει προς ψήφιση στη Βουλή το παρόν νοµοσχέδιο
βάζει τέλος στα «παραθυράκια» που χρησιµοποίησαν ως σήµερα
οι διάφοροι επιτήδειοι προκειµένου να πλουτίσουν σε βάρος της
δηµόσιας περιουσίας υποθηκεύοντας παράλληλα την ποιότητα
της ζωής µας, τη βιωσιµότητα της χλωρίδας και της πανίδας του
τόπου και εν τέλει το µέλλον των παιδιών µας.

Το παρόν νοµοσχέδιο στέλνει ξεκάθαρο µήνυµα στους αυθαι-
ρετούντες, στους καταπατητές, στους εγκληµατίες: Τέρµα στην
ανοχή! Στέλνει ένα σαφές πολιτικό µήνυµα: Τέρµα στην ενοχή
και συνενοχή της πολιτείας, µιας πολιτείας µέχρι τώρα αδιάφο-
ρης και αναποτελεσµατικής στην προστασία του δηµόσιου συµ-
φέροντος.

Οι στόχοι του νοµοσχεδίου είναι συγκεκριµένοι:
Πρώτον, να αποφευχθεί και να παταχθεί η αυθαίρετη δόµηση

στις καµένες εκτάσεις της Αττικής.
∆εύτερον, η προστασία του δασικού πλούτου µε επιτάχυνση

των διαδικασιών κύρωσης των δασικών χαρτών στην Αττική.
Τρίτον, οι αναγκαίες ρυθµίσεις για τη διακοπή της διαιώνισης

των νοµικών εκκρεµοτήτων που από τη µία κρατούν οµήρους
τους πολίτες και από την άλλη αφήνουν περιθώρια αθέµιτων συ-
ναλλαγών.

Τέταρτον, η σαφέστερη πολιτική κατεύθυνση για αυστηρότερο
ορισµό των κριτηρίων του δάσους στη βάση του άρθρου 24 του
Συντάγµατος αλλά και της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας.

Το παρόν νοµοσχέδιο κινείται και υλοποιεί δράσεις σε τρεις
άξονες: Πρόληψη, καταστολή, αποκατάσταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο χαρακτη-
ρίστηκε από Βουλευτές της Αντιπολίτευσης αποσπασµατικό.
Προφανώς δεν καλύπτει τις ανάγκες όλης της χώρας. Και υπ’
αυτήν την έννοια δεν θα διαφωνήσουµε. Είναι, όµως, συνάµα, η
απαρχή µιας ουσιαστικής διεργασίας, ένα νέο ξεκίνηµα πραγ-
µατικής επίλυσης του προβλήµατος της προστασίας των δασών,
που ξεκινά µε την Αττική και θα επεκταθεί σε όλη τη χώρα.

Το νοµοσχέδιο αφορά πρωτίστως την Αττική, για την οποία δεν
υπάρχει κανένα περιθώριο αναβλητικότητας, προκειµένου και τα
συµφέροντα των πολιτών να εξυπηρετηθούν και το δηµόσιο συµ-
φέρον να διασφαλιστεί.

Να σας θυµίσω πως η καταστροφική πυρκαγιά της ανατολικής
Αττικής τον Αύγουστο του 2009, που προκάλεσε τεράστια θλίψη
εντός και εκτός Ελλάδος, κατέστρεψε εκατόν ογδόντα τρεις χι-
λιάδες στρέµµατα, µερικά εκ των οποίων κάηκαν για δεύτερη και
τρίτη φορά, γεγονός που σύµφωνα µε τους ειδικούς είναι εξαι-
ρετικά πιθανό να οδηγήσει σε ερηµοποίηση.

Άρα, µιλάµε για µία πολύπαθη έκταση, µια περιοχή µε επεί-
γουσα ανάγκη προστασίας τόσο απέναντι στην αυθαίρετη δό-
µηση όσο και απέναντι στην πιθανότητα ερηµοποίησης.

Επιπλέον, γνωρίζουµε πως η πολυπλοκότητα που παρουσιά-
ζει στην Ελλάδα το δασικό ζήτηµα, µε τις ποικίλες ιδιοκτησιακές
µορφές ως δηµόσιες, δηµοτικές, ιδιωτικές, µοναστηριακές, δια-
κατεχόµενες και συνιδιόκτητες εκτάσεις, δεν είναι δυνατόν να
αντιµετωπιστεί άµεσα για το σύνολο της χώρας µε τούτο εδώ το
νοµοσχέδιο, γιατί χρειάζεται τεράστια προεργασία, που θα διε-
ρευνήσει όλες τις πτυχές και τις παραµέτρους του πολύ σύνθε-
του ζητήµατος.

Άµεσο µέληµα, λοιπόν, ήταν και είναι η κατάρτιση και κύρωση
των δασικών χαρτών για την Αττική, όπου παρουσιάζεται και το
µεγαλύτερο πρόβληµα αυθαιρεσίας, καταπάτησης, αλλά και που
υπάρχουν έντονες οικιστικές πιέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε; Τελευταίος οµιλητής είµαι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Υπάρχουν δευτερο-

λογίες, όµως, κύριε Μαγκούφη. Παρά τα εξαιρετικά ενδιαφέρο-
ντα αυτά που λέτε, σας παρακαλώ να συντοµεύσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Για ένα λεπτό µόνο µπορώ;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Για ένα λεπτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Άµεσο µέληµα; Η κατάρτιση και κύ-

ρωση των δασικών χαρτών για την Αττική. Η σωστή αντιµετώπιση
και εφαρµογή του παρόντος νοµοσχεδίου θα λειτουργήσει,
όµως, πιλοτικά και θα χρησιµεύσει καθοριστικά στη διαµόρφωση
ενός ολοκληρωµένου δασικού νόµου που θα αφορά όλη την επι-
κράτεια.

Πέραν τούτου, θα πρέπει να σηµειώσω ότι στο Κεφάλαιο Β’
του νοµοσχεδίου παρουσιάζονται οι διατάξεις και η σύσταση θε-
σµών και υπηρεσιών µε πανελλαδική εµβέλεια.

Θεωρώ σηµαντική την απόφαση της Υπουργού, της κ. Μπιρ-
µπίλη, για πανελλαδική ισχύ του άρθρου 3, που αφορά την υπο-
χρεωτική αναγραφή των γεωγραφικών συντεταγµένων οποιου-
δήποτε κτίσµατος ή έκτασης.

Μερικές άλλες πτυχές του νοµοσχεδίου είναι και αυτές που
αναφέρθηκαν από τους συναδέλφους, η αναστολή της έκδοσης
των οικοδοµικών αδειών στις καµένες περιοχές, η εξαίρεση απα-
γόρευσης για τα κτίσµατα που έχουν κατασκευαστεί µε νόµιµα
έργα, νόµιµη άδεια κ.ο.κ..

Συνεχίζοντας παρακάτω, θέλω να τονίσω ότι µε άρθρα του νο-
µοσχεδίου προβλέπονται και µέτρα που θα εντοπίζουν κάθε κα-
ταπάτηση ή αυθαίρετη δόµηση ήδη από το ξεκίνηµά της, όπως
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µε το σύστηµα της τηλεπισκοπικής περιοδικής χαρτογράφησης
του Νοµού Αττικής, την Ειδική Γραµµατεία Επιθεώρησης Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, την Ειδική Υπηρεσία Κατεδαφίσεων
και τον καλύτερο συντονισµό όλων µε τις ∆ασικές Αρχές και το
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ».

Με αυτές τις ενέργειες και τις πολιτικές θα µπορέσουµε όχι
µόνο να εντοπίζουµε τους αυθαιρετούντες και να δρούµε άµεσα
και κατασταλτικά, αλλά και να λειτουργούµε αποτρεπτικά απέ-
ναντι σε κάθε επίδοξο καταπατητή.

Εν τέλει, µε το παρόν νοµοσχέδιο θα χτυπήσουµε τη ρίζα του
κακού, µία χρόνια και κάκιστη νοοτροπία που θεωρούν ότι οι δα-
σικές εκτάσεις είναι εκτάσεις επιπλέον τσιµεντοποίησης του ελ-
ληνικού τοπίου και παράνοµου, χυδαίου πλουτισµού.

Προχωράµε, λοιπόν, σε µία νέα ριζοσπαστική τοµή για την ελ-
ληνική πραγµατικότητα που είναι ζωτικής σηµασίας και αφορά
ένα από τα σηµαντικότερα τµήµατα του εθνικού µας κεφαλαίου,
το φυσικό πλούτο.

Κύριε Πρόεδρε, είναι σαφές ότι ψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο
και καλώ τις πτέρυγες της Αντιπολίτευσης να πράξουν µε αί-
σθηµα ευθύνης το ίδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κύριε Μαγκούφη.

Ελπίζουµε αυτά που είπατε, ιδιαίτερα, για το χειρισµό των
εµπρηστών και των καταπατητών να µην τα αξιοποιήσουν κάποιοι
άλλοι επίδοξοι καταπατητές και προπαντός να τα λάβει σοβαρά
υπ’όψιν της η Κυβέρνηση και να πάρει τα αποφασιστικά µέτρα
που χρειάζονται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Ήδη έκανε το πρώτο βήµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Τώρα, τελείωσε ο κα-

τάλογος των οµιλητών και µπαίνουµε στις δευτερολογίες ξεκι-
νώντας από τους εισηγητές.

Έχει το λόγο ο κ. Παπαδόπουλος, για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε ορισµένα θέµατα που
προέκυψαν κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου και τα οποία χρή-
ζουν, κατά την άποψή µου, διευκρινίσεων.

Κατ’ αρχάς χρειάζεται να διευκρινίσουµε ότι µε το νοµοσχέδιο
αυτό θέλουµε πολύ γρήγορα να επέµβουµε σε µια κρίσιµη πε-
ριοχή, στην περιοχή της βορειοανατολικής Αττικής, η οποία υπέ-
στη τις καταστροφικές συνέπειες από τις πρόσφατες πυρκαγιές
του 2009.

Θέλουµε να παρέµβουµε, άµεσα, υπερπηδώντας όλα τα εµπό-
δια που προκύπτουν από το παρόν νοµικό πλαίσιο και διαιωνί-
ζουν ένα αδύναµο πλαίσιο προστασίας των δασικών εκτάσεων.
Θέλουµε να προφυλάξουµε µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα,
την ανατολική Αττική από την πίεση της αυθαίρετης δόµησης, να
αποτρέψουµε τις καταπατήσεις, την αλλαγή χρήσης της γης και
τους αυθαίρετους χαρακτηρισµούς της καµένης δασικής γης ως
αγροτικής.

Παράλληλα, όµως, θέλουµε να µεταφέρουµε µε την ευκαιρία
αυτή και ένα µήνυµα σε κάθε περιοχή της χώρας µας : Η πολιτική
βούληση της Κυβέρνησης και του νεοσύστατου Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής είναι η απαρέ-
γκλιτη προστασία του δασικού πλούτου σε όλη τη χώρα.

Θέλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κυρωθούν οι δασι-
κοί χάρτες στις καµένες εκτάσεις της Αττικής µέσα στο τρέχον
έτος, µέσα στο 2010. Ταυτόχρονα, επεκτείνουµε το µέτρο σε
όλες τις περιοχές της χώρας που πλήττονται από πυρκαγιές. ∆η-
λαδή, κάθε περιοχή που πλήττεται από πυρκαγιά θα τίθεται
άµεσα υπό καθεστώς κτηµατογράφησης για να αποφευχθεί το
φαινόµενο των καταπατήσεων. Για τις καµένες εκτάσεις της Ατ-
τικής και για την περιοχή που προσδιορίζεται από το άρθρο 1
του νοµοσχεδίου, αναστέλλεται η έκδοση οικοδοµικών αδειών
και απαγορεύεται η εκτέλεση οικοδοµικών εργασιών σε εντός
και εκτός σχεδίου πόλεως ή των οριοθετηµένων οικισµών εκτά-
σεις.

Για όλες τις περιπτώσεις, όµως, που έχει ήδη εκδοθεί νόµιµη
πολεοδοµική άδεια, αλλά δεν ξεκίνησαν οι εργασίες, προβλέπε-
ται µε γρήγορη διαδικασία η έναρξη των εργασιών οικοδόµησης

αφού ελεγχθεί η θέση του οικοπέδου και του υπό ανέγερση κτί-
σµατος. Άρα, λοιπόν, εδώ δεν υπάρχει το πρόβληµα που θέτουν
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης ότι µε αυτόν τον τρόπο τιµω-
ρούµε τους ιδιώτες που έχουν νόµιµες άδειες.

Για την Ειδική Υπηρεσία Κατεδαφίσεων και του συστήµατος
ελέγχου των αυθαιρέτων παρεµβάσεων στις δασικές εκτάσεις,
πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναλογιστούµε τι συµ-
βαίνει µέχρι σήµερα.

Είναι σε όλους µας γνωστός ο φαύλος κύκλος των πυρκαγιών
και των οικοπεδοποιήσεων, όπως είναι γνωστές και οι αδυναµίες
του σηµερινού συστήµατος της κατεδάφισης των αυθαιρέτων,
των εκχερσώσεων και των καταπατήσεων.

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε απλώς να προλάβουµε την αυθαιρεσία
στη γέννησή της. Σήµερα, η πολιτεία αντιµετωπίζει την αυθαιρε-
σία εκ των υστέρων, διογκωµένη µε τα πελατειακά και τα κοινω-
νικά προβλήµατα που προστίθενται όταν η αυθαιρεσία
ολοκληρωθεί.

Θέλουµε να υπάρχει η συνεχής παρακολούθηση διά του συ-
στήµατος της τηλεπισκόπησης περιοδικής χαρτογράφησης, η
ενηµέρωση της Ειδικής Υπηρεσίας Κατεδαφίσεων για τα εντοπι-
σµένα κτίσµατα, τις εκχερσώσεις και τις γεωγραφικές συντε-
ταγµένες αυτών.

Θέλουµε να υπάρχει ένας ευέλικτος φορέας, ο οποίος θα συ-
ντονίζει τις αρµόδιες υπηρεσίες για την εφαρµογή του νόµου ή
σε περίπτωση µη ανταπόκρισης να επεµβαίνει ο ίδιος αυτεπαγ-
γέλτως, γι’ αυτό φτιάχνουµε την Ειδική Υπηρεσία Κατεδαφίσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα αναφερθεί και στην εισή-
γησή µου στη µεγάλη σηµασία που έχουν οι δασικοί χάρτες στην
προστασία της δασικής γης. Με το νοµοσχέδιο αυτό µας δίνεται
πλέον η δυνατότητα να ξεµπλοκάρουµε τη διαδικασία για την κύ-
ρωση των δασικών χαρτών, δηλαδή, να θωρακίσουµε το φυσικό
µας πλούτο και να αλλάξουµε τον τρόπο µε τον οποίο η πολιτεία
αντιµετωπίζει τη δασική καταστροφή. Και αυτό γίνεται όχι µόνο
για τη βορειανατολική Αττική αλλά για ολόκληρη τη χώρα. Ο ορι-
σµός του δάσους είναι συνταγµατικός ορισµός και η προστασία
του είναι συνταγµατική υποχρέωση.

Με τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου επιταχύνουµε τις
διαδικασίες για την κύρωση των δασικών χαρτών στην Αττική, οι
οποίες θα αποτελέσουν ταυτόχρονα τον πιλότο για την υπόλοιπη
χώρα. Για την Αττική µάλιστα πρέπει να διευκρινίσουµε ότι µε τις
πρόσφατες αποφάσεις της Υπουργού, µε τις οποίες κηρύσσο-
νται υπό κτηµατογράφηση σαράντα τρεις δήµοι και κοινότητες
της Αττικής που δεν είχαν ως τώρα συµπεριληφθεί στο πρό-
γραµµα του Κτηµατολογίου και µε την εντολή που δίνεται αντί-
στοιχα στην κρατική υπηρεσία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε» να
προχωρήσει άµεσα στους διαγωνισµούς για την κατάρτιση των
δασικών χαρτών, καλύπτεται πλήρως ολόκληρος ο νοµός. Για
ολόκληρη τη χώρα δε η διαδικασία σύνταξης των δασικών χαρ-
τών µπορεί να προχωρήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να κάνουµε πράξη τις
προθέσεις και τις υποσχέσεις µας για την προστασία του πολυ-
λειτουργικού ρόλου της δασικής γης. Πρέπει να ψηφίσουµε τις
διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου και να δώσουµε µια ηχηρή
απάντηση στην ανοµία και στην αυθαιρεσία.

Κλείνοντας τη δευτερολογία µου, επιτρέψτε µου να επανα-
λάβω ότι ο δασικός πλούτος ανήκει σε όλους µας, σε όλους τους
Έλληνες, αλλά σε κανέναν από εµάς αποκλειστικά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Βλάχος για
επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, έκτη

συνεδρίαση ενός κρίσιµου νοµοσχεδίου, και βλέπουµε από τη
µεριά της Κυβέρνησης µία εµµονή σε θέσεις που σύµφωνα µε
όσα ακούστηκαν από συναδέλφους, αλλά και από τις πολιτικές
δυνάµεις, δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα σ’ αυτό που υπο-
τίθεται ότι έρχεται το νοµοσχέδιο να βελτιώσει. Πραγµατικά, λοι-
πόν, η Κυβέρνηση παραµένει σιωπηλή.
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Είναι ένα νοµοσχέδιο που ήρθε για να προστατεύσει τα καµένα
της βορειοανατολικής Αττικής και ως εκ τούτου κανείς περιµένει
ότι πρέπει να είναι –και είναι- σε θετική κατεύθυνση. Έτσι αντι-
µετωπίστηκε και από εµάς, έτσι ψηφίστηκε από εµάς επί της
αρχής. ∆ιαπιστώνεται στην όλη κουβέντα, µετά από τόσες συνε-
δριάσεις, ότι υπάρχουν πρόχειρες, επιπόλαιες θα έλεγα προ-
σεγγίσεις. Όταν έχουµε την υπόσχεση της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου ότι θα φέρει κάποιες βελτιώσεις, περιµέναµε πράγ-
µατι αυτό να το δούµε στην πράξη. Είπαµε ότι είναι το πρώτο νο-
µοσχέδιο. Είπαµε ότι µπορεί να υπάρχει απειρία. Είπε η κυρία
Υπουργός ότι δεν είναι νοµικός. Όµως, εδώ ακούγονται απόψεις
που είναι πάρα πολύ σηµαντικές και που δεν µπορεί να τις προ-
σπερνά κανείς πολύ εύκολα.

Κάναµε παρατηρήσεις, λοιπόν, και διορθώσεις. Αναζήτησα τη
∆ευτέρα τις βελτιώσεις τις οποίες, κυρία Υπουργέ, µου υποσχε-
θήκατε στην επιτροπή. ∆εν τις πήρα. Πήρα κάποιες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, τις οποίες µοιράσατε λίγο πριν ανέβω στο Βήµα
προχθές και αυτές οι βελτιώσεις δεν φαντάζοµαι ότι είναι αυτό
που εννοούσατε. Εσείς αφήσατε να εννοηθεί ότι µέχρι που µπο-
ρεί να φέρετε νέο ορισµό του δάσους, αφού αναγνωρίζετε ότι
υπάρχει νοµικό κενό, υπάρχει χρονικό διάστηµα για το οποίο οι
υπηρεσίες δεν θα ξέρουν τι να κάνουν. Αυτό είπατε.

Εµείς δεχθήκαµε το νοµοσχέδιο αυτό, γιατί πραγµατικά η φι-
λοσοφία του, όπως είπα, για την προστασία µάς άγγιζε και µας
αγγίζει, θέλαµε όµως να γίνεται πολύ πιο συγκεκριµένο στα
άρθρα, γιατί αυτά είναι που θα καθορίσουν και την αξία του νο-
µοσχεδίου.

Μπορεί επί της αρχής, να γίνεται δεκτή η αγωνία σας, η προ-
σέγγισή σας να βοηθήσετε και να προστατεύσετε µια περιοχή,
αλλά αυτό παραµένει γράµµα κενό, εάν δεν διαπιστώνεται και
δεν καταγράφεται µέσα από τα άρθρα.

Σας είδαµε, λοιπόν, να επιµένετε για τις οικοδοµικές εργασίες
των εντός σχεδίου περιοχών. Μας είπατε ότι έτσι και αλλιώς,
αυτή η προθεσµία τελειώνει στις 25. Αφού, τελειώνει στις 25, δεν
έχετε την ευαισθησία να την αποσύρετε;

Ειλικρινά, εγώ περιµένω να σας ακούσω και θα σας δώσουµε
και άλλο χρόνο. Να σας ακούσουµε και στη δευτερολογία σας.
Εµείς δεν βιαζόµαστε να είµαστε κριτές, θέλουµε να είµαστε δί-
καιοι κριτές. Πέστε µας, γιατί επιµένετε στο άρθρο 1; Αναστολή
εργασιών στις εντός σχεδίου περιοχές. Πού αποσκοπείτε;

Πέστε µου, στο άρθρο 2 που σας είπα –διότι αυτά διαµορφώ-
νουν και τη θέση µας- γιατί δεν έχετε την ευαισθησία για επικαι-
ροποίηση της περιβαλλοντικής µελέτης και στα δηµόσια έργα;
Προφανώς, εννοείτε ότι το µόνο δηµόσιο έργο που αυτήν τη
στιγµή είναι σε εξέλιξη είναι ο ΧΥΤΑ.

Θέλετε να προστατεύσετε το περιβάλλον, όµως δεν έχετε την
ευαισθησία να επικαιροποιήσετε την περιβαλλοντική µελέτη που
έγινε πριν την πυρκαγιά και προφανώς έχουν αλλάξει τα δεδο-
µένα;

Σας είπαµε ότι υπάρχουν νόµοι ξεκάθαροι που δίνουν λύσεις
σε προβλήµατα που εσείς θέσατε µε το νοµοσχέδιο. ∆εν νιώθετε
την ανάγκη να συνδέσετε τη νοµοθεσία που υπάρχει µ’ αυτό που
φέρνετε;

Ο ν. 3698/2008 στο άρθρο 36 για τα αναδασωτέα, κατά το 117
άρθρο του Συντάγµατος, κηρύσσει εσαεί αναδασωτέο ό,τι προ-
κύπτει από το νόµο αυτό. Εσείς αυτό το ξεπερνάτε; Επίσης, στο
3621/07 στο άρθρο 6, προβλέπεται ότι κατεδαφίζονται τα πάντα
που είναι στα αναδασωτέα χωρίς καµµία διοικητική ή δικαστική
παρέµβαση, αυτοµάτως. Εσείς µας λέτε, ότι µπορεί να ισχύει η
νοµοθεσία, αλλά δεν εφαρµόζεται. Τί είναι αυτό που µας εγγυά-
ται το πότε θα εφαρµοστεί η δική σας νοµοθετική παρέµβαση;

Σε κάθε περίπτωση, όµως, διαπιστώνουµε όλοι –και εσείς- ότι
νόµοι υπάρχουν. Νοµοθετικές πρωτοβουλίες υπήρξαν και το
2007 και το 2008. Τι αποµένει; Πολιτική βούληση και υλοποίηση
αυτών των νόµων. Εσείς δεν νιώθετε την ανάγκη σήµερα, να συν-
δέσετε την υπάρχουσα νοµοθεσία µ’ αυτό που φέρνετε;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Ακούστηκε και δεν απαντήθηκε, από το συνάδελφο κ. Κιλτίδη,
ότι ολοκληρώθηκαν στις αρχές του Νοεµβρίου τα τεύχη δηµο-
πράτησης των δασικών χαρτών για την Αττική και τη Χαλκιδική,

από την αρµόδια διεύθυνση κτηµατογραφήσεων. Επίσης, έχουν
δεσµευθεί -δηλαδή υπάρχει πρόβλεψη- 6.500.000 ευρώ από τον
Ειδικό Φορέα ∆ασών.

Γιατί δεν προχωράτε να επικυρώσετε αυτούς τους δασικούς
χάρτες; ∆εν µας απαντάτε, και απευθύνοµαι και στους συναδέλ-
φους του ΠΑΣΟΚ. Εδώ γίνεται µία κουβέντα κουφών. Εµείς µι-
λάµε και λέµε επιχειρήµατα, απαντήσεις, όµως, δεν παίρνουµε.
Κινδυνεύουµε να χαρακτηριστούµε –αν θέλετε και σαν άτοµα,
αλλά και σαν κόµµατα- ότι δεν στηρίζουµε την Κυβέρνηση στην
προστασία του περιβάλλοντος, την ίδια στιγµή που η Κυβέρνηση
σιωπά και µε αποσπασµατικά και επίµονα µέτρα έρχεται σήµερα
εδώ και νοµίζει ότι νοµοθετεί.

Έρχεστε στο άρθρο 9 και µας λέτε και επιµένετε στο να κα-
ταργείτε το συνταγµατικό ορισµό του δάσους. Μας πάτε στο
κενό. Σας λέµε ότι µπαίνουµε σε µία τεράστια περιπέτεια, η οποία
δεν ξέρουµε πού θα µας βγάλει και εσείς δεν παίρνετε θέση.

Καταργούµε αυτολεξεί τον ορισµό του δάσους, όπως τον προ-
έβλεπε το Σύνταγµα το 2001. Στο τέλος-τέλος, είναι ορισµός που
έφερε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, µε τη συνταγµατική µεταρρύθ-
µιση που έκανε το ΠΑΣΟΚ και εσείς τον καταργείτε. Σήµερα, δεν
νιώθετε την ανάγκη να δώσετε µια εξήγηση; Ήταν η πρώτη φορά
που προβλέπονταν ποσοστό φυτικής κάλυψης.

∆ιαφωνούµε µε το 25; Να το αλλάξουµε, αλλά να το αλλά-
ξουµε πραγµατικά. Σήµερα, πάµε στο πουθενά. Σήµερα, πάµε
στο 15, το οποίο δεν προέβλεπε ο ν. 998 αλλά µια εγκύκλιος των
υπηρεσιών. Καταργούµε το νόµο και φέρνουµε σε ισχύ µια εγκύ-
κλιο; Για όλα αυτά δεν µας απαντάτε. Με συγχωρείτε πάρα πολύ!

Θέλουµε να στηρίξουµε την προσπάθεια και θέλουµε να πά-
ρουµε θέση. Εάν, όµως, δεν µας απαντήσετε σε αυτά, πολύ συ-
γκεκριµένα, δυστυχώς, δεν µπορούµε να σας παρακολουθή-
σουµε γιατί δεν έχουµε καταλάβει τι είναι ακριβώς αυτό που
θέλετε να κάνετε.

Ο γενικός τίτλος «Προστασία των καµένων της βορειοανατο-
λικής Αττικής» µας αγγίζει όλους, όλες τις πολιτικές δυνάµεις.

Αυτός ήταν και ο λόγος που είπαµε ότι εµείς σ’ ένα τέτοιο νο-
µοσχέδιο που έρχεται να προστατεύσει και στο οποίο, απ’ ό,τι
µας είπατε στην αρχή, είχατε την καλή διάθεση να προτείνετε και
να δεχθείτε βελτιώσεις, δεν µπορεί να είµαστε αρνητικοί. Εµείς
αυτήν τη θέση εξακολουθούµε να έχουµε και αυτήν τη στιγµή.
Θα περιµένουµε να ολοκληρωθεί η κουβέντα, αλλά σας παρα-
καλώ, κυρία Υπουργέ, όταν θα πάρετε το λόγο, να µας δώσετε
συγκεκριµένες απαντήσεις σε αυτά τα οποία πολύ συγκεκριµένα
σας έθεσα. Τα είπα στην επιτροπή, τα είπα στην πρωτολογία µου,
τα επαναλαµβάνω και τώρα. ∆εν µπορούµε να ψηφίσουµε ένα
νοµοσχέδιο, χωρίς να έχετε ξεκαθαρίσει τη θέση σας ως Κυβέρ-
νηση. Πρέπει να το κάνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γκιόκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τις προη-

γούµενες ηµέρες στη συζήτηση και στην επιτροπή και στην Ολο-
µέλεια διατυπώθηκαν δυο βασικές απόψεις, σχετικά µε το
περιεχόµενο του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου.

Η µία άποψη είναι αυτή που εκφράζεται από την κυβερνητική
παράταξη, από το ΠΑΣΟΚ, ότι δηλαδή το νοµοσχέδιο είναι µια
φιλοδασική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, η οποία κινείται σε
θετική κατεύθυνση.

Η άλλη άποψη που υποστηρίχθηκε, είναι από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία και το ΛΑΟΣ, ότι δηλαδή το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
βάζει εµπόδια στην ανάπτυξη, στην οικοδόµηση, ότι προστατεύει
υπέρµετρα τα δάση και δεσµεύει υπέρµετρα τις ιδιοκτησίες των
πολιτών.

Η δική µας άποψη κινείται σε τελείως διαφορετική κατεύ-
θυνση. Εµείς θεωρούµε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κινείται
στην πεπατηµένη των αντιδασικών πολιτικών, που ακολουθήθη-
καν όλα τα προηγούµενα χρόνια και από τις κυβερνήσεις της
Νέας ∆ηµοκρατίας και από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ. Είναι
ένα νοµοσχέδιο που δεν καταργεί κανέναν αντιδασικό νόµο, ένα
νοµοσχέδιο που δεν περιλαµβάνει κανένα λεπτοµερές και δε-
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σµευτικό σχέδιο αναδάσωσης των καµένων περιοχών, ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο ανοίγει το δρόµο σε νέες αυθαιρεσίες. Και αυτό,
γιατί πίσω από τις αυστηρές διατυπώσεις που υπάρχουν στο
άρθρο 1, υπάρχουν οι εξαιρέσεις του άρθρου 2, υπάρχει η δια-
δικασία κύρωσης των δασικών χαρτών, η οποία ξεφεύγει επί της
ουσίας από την αρµοδιότητα των δασικών υπηρεσιών, υπάρχει
το κενό που δηµιουργείται µε το άρθρο 9 στον ορισµό του δά-
σους και άρα, ανοίγει ο δρόµος για νέες αυθαιρεσίες, για νέες
καταπατήσεις.

Ζήτηµα δεύτερο. Ακούσαµε την κυρία Υπουργό κατά τη συζή-
τηση του νοµοσχεδίου και στην Επιτροπή και στην Ολοµέλεια να
λέει ότι «η κύρωση των δασικών χαρτών είναι προαπαιτούµενο,
είναι η απαραίτητη προϋπόθεση για να γνωρίζουµε τι είναι ακρι-
βώς το δάσος, έτσι ώστε να αποφευχθούν περιπτώσεις και κρού-
σµατα αποχαρακτηρισµών που υπήρχαν στο παρελθόν, ο
καθένας να εξαιρεί ό,τι νοµίζει και να θεωρεί δάσος ό,τι νοµίζει».
Αυτό είναι σωστό, είναι ακριβές. Όµως, τι εγγυάται ότι η διαδι-
κασία την οποία επιλέγετε όσον αφορά την κύρωση των δασικών
χαρτών, σε συνδυασµό µε το κενό που υπάρχει στον ορισµό του
τι είναι δάσος, ότι αυτή η κατάσταση δεν θα οδηγήσει σε κατα-
στάσεις, όπως αυτές που αντιµετωπίσαµε στο παρελθόν;

Εµείς λέµε ότι ο κίνδυνος παραµένει, ότι από τη στιγµή που η
κύρωση των δασικών χαρτών ανατίθεται ουσιαστικά σε ιδιώτες,
στην «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», µέσα από την παράκαµψη των δα-
σικών υπηρεσιών και από τη στιγµή που υπάρχει το συγκεκρι-
µένο κενό στον ορισµό του δάσους µπορούν να δηµιουργηθούν
καταστάσεις παρόµοιες µε αυτές που ζήσαµε στο παρελθόν και
ακόµη χειρότερες.

Τρίτο ζήτηµα. Έγινε µια αναφορά όλες αυτές τις ηµέρες στο
ιδιοκτησιακό καθεστώς. Όλοι γνωρίζουµε ποιο είναι το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς, ιδιαίτερα στις καµένες περιοχές. Τεράστιες
εκτάσεις οι οποίες εµφανίζονται ως ιδιοκτησίες εκκλησιών, µο-
ναστηριών, ακόµη και µε τίτλους της Οθωµανικής Αυτοκρατο-
ρίας, τεράστιες εκτάσεις, οι οποίες διεκδικούνται από
οικοδοµικούς συνεταιρισµούς, οι οποίοι πιέζουν για αποχαρα-
κτηρισµούς, τεράστιες εκτάσεις, οι οποίες ανήκουν σε επιχειρη-
µατικούς οµίλους, ιδιώτες και ούτω καθεξής.

Εµείς λέµε ξεκάθαρα ότι δεν είναι δυνατόν τα δάση, οι δασικές
εκτάσεις να είναι αντικείµενο της οποιασδήποτε ιδιοκτησίας. ∆ια-
φορετικά, ανοίγει ο ασκός του Αιόλου.

Εµπλέκονται σε όλη αυτήν τη διαδικασία και απλοί άνθρωποι,
εργαζόµενοι, λαϊκές οικογένειες, που µε στερήσεις πέτυχαν να
αποκτήσουν ένα κοµµάτι γης, όχι για να επενδύσουν, αλλά για να
αποκτήσουν στέγη;

Εµείς λέµε ότι βεβαίως και εµπλέκονται. Όµως, δεν µπορούν
«να µπαίνουν όλοι στο ίδιο τσουβάλι». Για µας, το δικαίωµα στην
κατοικία –από αυτήν την σκοπιά βλέπουµε τη γη, όχι σαν επέν-
δυση- πρέπει να προστατευθεί και να υποστηριχθεί µέσα από µια
πολιτική που θα έχει στο επίκεντρό της τη λαϊκή στέγη, µέσα από
µια πολιτική για την κατασκευή έργων υποδοµής, που παράλ-
ληλα θα προστατεύει και το φυσικό περιβάλλον. Όσο η γη είναι
εµπόρευµα, όσο η γη πουλιέται και αγοράζεται, όσο ο οποιοσ-
δήποτε µπορεί να έχει κέρδος από το τζογάρισµα στο χρηµατι-
στήριο γης, από την αγοραπωλησία, τόσο ανοίγουν οι δρόµοι για
απώλεια δασικού πλούτου, ανοίγουν οι δρόµοι για να υπάρχουν
καταστάσεις σαν και αυτές που ζήσαµε το καλοκαίρι και πριν από
δύο χρόνια στην Ηλεία και ακόµη πιο παλιά.

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι η δασική γη πρέπει να είναι λαϊκή
περιουσία, πρέπει να είναι κοινωνική ιδιοκτησία. Και οι αλλαγές
στη χρήση γης, όπου χρειάζονται, πρέπει να γίνουν µε κριτήριο
την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η Βουλευτής Επικρατείας του ΠΑΣΟΚ κ. Έλενα Πανα-
ρίτη ζητά, µε επιστολή της προς στον Πρόεδρο της Βουλής,
έγκριση ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό.

Η Βουλή το εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Παπου-

τσής έχει ζητήσει το λόγο για δευτερολογία.
Ορίστε, κύριε Παπουτσή, έχετε το λόγο για έξι λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

παίρνω το λόγο, διότι έχω την αίσθηση ότι τελικώς όλοι ξεχνούµε
ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι το πρώτο νοµοσχέδιο του νέου
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.
Βλέπω ότι ακόµα κι ένα θέµα, στο οποίο στην πραγµατικότητα -
επί της ουσίας- όλοι συµφωνούµε, γίνεται αντικείµενο πολιτικών
και κοµµατικών αντιπαραθέσεων.

Η αλήθεια είναι ότι εδώ και χρόνια παρακολουθούµε το δασικό
πλούτο της χώρας µας να συρρικνώνεται. Συρρικνώνεται µε
πολύ γρήγορους ρυθµούς και εµείς δεν έχουµε κανένα απολύ-
τως δικαίωµα να αδιαφορούµε. Αντί για νέα βλάστηση, βλέπουµε
να φυτρώνουν πολυτελείς βίλες και πάλι δεν έχουµε δικαίωµα να
αδιαφορούµε. Βλέπουµε το φυσικό µας περιβάλλον να αλλοιώ-
νεται και τους υπεύθυνους να παραµένουν ατιµώρητοι και να
πλουτίζουν εις βάρος όλων µας.

Σε όλους µας αρέσει να ακούµε ωραία λόγια και αναφερόµα-
στε συχνά στην αξία του δάσους, ότι είναι πηγή για όλους, ότι
είναι δηµόσιο αγαθό, αλλά δεν είναι ανεξάντλητο. Η ανοχή πρέ-
πει να τελειώνει. Αυτό ακριβώς επιχειρούµε να θέσουµε µε αυτό
το νοµοσχέδιο. Πρώτα εδώ, για την Αττική και τα καµένα, αύριο,
µεθαύριο για ολόκληρη τη χώρα µε το νέο δασικό νόµο.

Εκείνο, το οποίο θέλω να υπενθυµίσω σε όλους -οι οποίοι µά-
λιστα εσχάτως αναπτύσσουν και πολλές συνταγµατικές ευαι-
σθησίες- είναι ότι η βασική συνταγµατική επιταγή και υποχρέωση
είναι η σύνταξη δασικών χαρτών. Αυτός ακριβώς είναι ο στόχος
αυτού του νοµοσχεδίου, να επιταχύνουµε τη διαδικασία για τη
σύνταξη των δασικών χαρτών, κατ’αρχάς εδώ, στην Αττική, για
να µην υπάρξει νέο κύµα οικοπεδοφάγων και να κατακλείσει ολό-
κληρη την περιοχή.

Η καταγραφή των καµένων περιοχών δεν βοηθά µόνο στη δια-
πίστωση τυχόν νέων αυθαιρέτων, αλλά το βασικότερο είναι ότι
αποτελεί ένα σηµαντικό εργαλείο αξιολόγησης του βαθµού φυ-
σικής αναδάσωσης. Και εδώ πρέπει να σταθούµε µε παρρησία,
µε ευθύνη και πάνω από όλα µε όραµα του τι ακριβώς θέλουµε
και ποια κοινωνία θέλουµε. Θέλουµε ή δεν θέλουµε να συµφω-
νήσουµε ότι στο µέλλον η ανάπτυξη θα πρέπει να συνδυάζεται µε
την προστασία του περιβάλλοντος; Θέλουµε ή δεν θέλουµε να
συµφωνήσουµε ότι στο µέλλον, οι επόµενες γενιές θα πρέπει να
διασφαλίσουν µια καλύτερη ποιότητα ζωής; Αυτή είναι η δική µας
ευθύνη. Γι’ αυτό επιµένουµε και σε αυτό στεκόµαστε.

Πήρα το λόγο σε αυτό το σηµείο, γιατί άκουσα προηγουµένως
τον αγαπητό συνάδελφο και εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ.
Βλάχο, ο οποίος έθεσε για πολλοστή φορά ερωτήµατα απαντη-
µένα προς τον Υπουργό, προς την Κυβέρνηση, προκειµένου –
λέει- να αποσαφηνίσει τελικά την θέση του κόµµατος της Νέας
∆ηµοκρατίας, η οποία πράγµατι µας έχει αφήσει άναυδους. Και
έχω την αίσθηση ότι οφείλεται σε εσωτερικές δυσλειτουργίες, οι
οποίες είναι φυσιολογικές για τη νέα ηγεσία, αλλά φτάνουµε
στην ψηφοφορία.

Πρέπει να βρείτε άκρη. ∆εν είναι δυνατόν να συζητούµε αυτό
το νοµοσχέδιο τώρα τόσο καιρό. Πάνω από ένα µήνα είναι στη
διάθεση όλων µας, και το συζητούµε. Μέχρι σήµερα το πρωί στα
ραδιόφωνα, ακούγαµε ότι ο αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μαρκόπουλος –όχι εσείς,
εννοώ ο κ. Μαρκόπουλος- αµφισβητείται όπως και η θέση την
οποία εξέφραζε χθες για λογαριασµό του Προέδρου του κόµ-
µατος κ. Σαµαρά από τον αρµόδιο τοµεάρχη, ο οποίος ορίστηκε
επίσης από τον Πρόεδρο του Κόµµατος κ. Σαµαρά, τον κ. Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, υπεύθυνο για το περιβάλλον.

Αντιλαµβάνοµαι βεβαίως και τη δύσκολη θέση στην οποία βρί-
σκεται ο εισηγητής, εξαιρετικός συνάδελφος και ικανότατος επί
των διαδικασιών και της κοινοβουλευτικής πρακτικής κ. Βλάχος
–γνωριζόµαστε εξάλλου από τα παλιά, από τα χρόνια της Εθνι-
κής Φοιτητικής Ένωσης Ελλάδας- να επιχειρεί να ισορροπήσει
σε µια δύσκολη άσκηση και να βρει λύση σε κάτι πολύ δύσκολο.

Η ουσία είναι µία: Συµφωνείτε, ναι ή όχι, µε το νοµοσχέδιο
αυτό; Το νοµοσχέδιο είναι πολύ σαφές, πολύ συγκεκριµένο,
αφορά την Αττική, αφορά το περιβάλλον, αφορά το δείγµα γρα-
φής όσον αφορά τη δασική πολιτική του µέλλοντος και πάνω απ’
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όλα τις βασικές µας δεσµεύσεις.
Όµως, κυρία Υπουργέ, θέλω να πω ότι αυτό το εξαιρετικό νο-

µοθέτηµα το οποίο έχετε παρουσιάσει, ατυχεί όσον αφορά τη
δηµόσια συζήτηση. ∆ιότι δυστυχώς, ενώ θα έπρεπε να ήταν ένα
νοµοσχέδιο το οποίο θα έπρεπε να έχει την πλήρη κάλυψη από
τα ΜΜΕ, γιατί το αξίζει, δυστυχώς τα ΜΜΕ σήµερα έχουν παρα-
συρθεί σε άλλους δρόµους, σε άλλες κατευθύνσεις. Ασχολού-
νται µε τη µελλοντική, λέει, µείωση των µισθών των δηµοσίων
υπαλλήλων και των συντάξεων. Ακούσατε-ακούσατε πού φθά-
σαµε! Και των συντάξεων!

Η ουσία είναι µία, λοιπόν, και θέλω από το Βήµα της Βουλής να
επαναλάβω αυτό το οποίο γνωρίζετε και γνωρίζουµε όλοι. Αυτήν
την περίοδο, την περίοδο της κρίσης, την περίοδο που χρειάζε-
ται συνοχή και αλληλεγγύη η ελληνική κοινωνία, την περίοδο που
η Κυβέρνηση χρειάζεται συναίνεση από όλες τις πολιτικές και
κοινωνικές δυνάµεις, προκειµένου να βγάλουµε τη χώρα από τα
αδιέξοδα και την κρίση στην οποία µας οδήγησε η Νέα ∆ηµο-
κρατία, αυτήν την περίοδο διαπράττουν έγκληµα όσοι, µε ανεύ-
θυνες διαρροές και ακατάσχετη κινδυνολογία, σπέρνουν τον
τρόµο και την απαισιοδοξία στην αγορά, στην οικονοµία και στην
κοινωνία. Και αυτό δεν µπορούµε πλέον να το επιτρέψουµε. Θα
το καταγγέλλουµε από όλα τα δηµόσια βήµατα παντού. Το έκανε
ήδη ο Πρωθυπουργός από τη συνέντευξη του Ζαππείου, το
έκανε ήδη ο Υπουργός των Οικονοµικών, το έκανε ήδη ο Κυβερ-
νητικός Εκπρόσωπος, το κάνουµε και εµείς από εδώ. ∆εν µπο-
ρεί να συνεχιστεί αυτή η ιστορία.

Και επιπλέον, δεν µπορούµε να δεχτούµε τη νέα καπήλευση
των αγώνων και των προβληµάτων του αγροτικού κόσµου, η
οποία γίνεται αυτήν τη στιγµή και επιχειρείται από ορισµένους
σε ολόκληρη τη χώρα. Γιατί στην πραγµατικότητα έχουµε µπρο-
στά µας µία αγωνιστική κινητοποίηση η οποία δεν στηρίζεται
πουθενά. Στην πραγµατικότητα στηρίζεται µόνο σε µία και µο-
ναδική επιδίωξη, του ποιος θα είναι ο βασικός συνοµιλητής της
Κυβέρνησης και αν αυτός ο συνοµιλητής θα είναι µέσω των blogs
ή θα είναι µέσω των µπλόκων µε τα οποία έχουν αυτήν τη στιγµή
κλείσει τους δρόµους ή θα είναι µέσω του νέου νοµοσχεδίου, το
οποίο ετοιµάζει η Κυβέρνηση για τη λειτουργία του αγροτικού
συνδικαλισµού και την εκλογή της ηγεσίας και της γνήσιας αντι-
προσώπευσης των αγροτών σε συνδικαλιστικό επίπεδο, σε δευ-
τεροβάθµια και σε τριτοβάθµια επίπεδα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα, για να είµαστε καθαροί και συγκεκριµένοι.

Ακούω πολλούς οι οποίοι προτάσσουν τις διάφορες επιδιώξεις
οικονοµικού περιεχοµένου όπως επίσης και την εθνική στρατη-
γική. Άκουγα µάλιστα σήµερα κάποιον από τους ηγέτες ενός
µπλόκου, ότι το αίτηµα για τη διαπραγµάτευση µε την Κυβέρ-
νηση είναι να συµφωνήσουµε εθνική στρατηγική για τον αγρο-
τικό κόσµο. Η απάντηση είναι µία και συγκεκριµένη: Αυτή η
Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου και του
ΠΑΣΟΚ ήλθε στην εξουσία ακριβώς για να διαµορφώσουµε µία
νέα εθνική στρατηγική για τον αγροτικό κόσµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Ήλθαµε στην εξουσία ακριβώς µέσα από το διάλογο και την

κοινωνική συναίνεση, να διαµορφώσουµε µια νέα πορεία για την
Ελλάδα, παραλαµβάνοντας µία χώρα και έναν αγροτικό κόσµο ο
οποίος βρίσκεται σε καθεστώς αποεπένδυσης τα τελευταία έξι
χρόνια από την πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ήλθαµε στην εξουσία ακριβώς για να διαπραγµατευτούµε για
το µέλλον των νέων αγροτών στα πλαίσια της κοινής αγροτικής
πολιτικής, ενόψει των νέων ανακατατάξεων και των νέων συζη-
τήσεων που γίνονται σε ευρωπαϊκό επίπεδο για το νέο καθεστώς
που θα ισχύσει µετά το 2013.

Αλλά δεν χάσαµε το χρόνο µας. Από την πρώτη µέρα, συνε-
πείς στις υποσχέσεις µας, αυτές που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
προεκλογικά έδωσε, ότι εµείς θα αξιοποιήσουµε το περιθώριο
1.000.000.000, που προέρχεται µέσα από τα 28.000.000.000, τα
οποία έδωσε η Νέα ∆ηµοκρατία στις τράπεζες, τι κάναµε; Ξεκι-
νήσαµε ευθύς εξαρχής, αµέσως, και πήραµε τα µέτρα που αφο-
ρούν την επιστροφή του ΦΠΑ στους αγρότες του ειδικού
καθεστώτος µε την αύξηση αυτής της επιστροφής από το 7%
στο 11%, σύνολο δηλαδή αποτίµησης αυτού του µέτρου
140.000.000 ευρώ. ∆ώσαµε το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης

και στους αγρότες και για το 2010 αυτό σηµαίνει σε ευρώ
300.000.000 ευρώ. Αυξήσαµε τις συντάξεις του ΟΓΑ κατά 30
ευρώ το µήνα από την 1-10-2009 και θα αυξηθούν κατά 20 επι-
πλέον ευρώ από την 1-7-2010 και στο τέλος της τετραετίας δε-
σµευτήκαµε ότι θα φτάσουν στα 550 ευρώ για το µεµονωµένο
άτοµο και 950 για το ζευγάρι. Αυτό το συνολικό ύψος των αυξή-
σεων του ΟΓΑ θα φτάσει πάνω από 450.000.000 ευρώ.

Εντάξαµε ταυτόχρονα τους αγρότες στο νοµοσχέδιο για τη
ρευστότητα της οικονοµίας µε µέτρα που αποφασίσαµε να ρυθ-
µίζουν τα ληξιπρόθεσµα χρέη µε τη διαγραφή των τόκων υπε-
ρηµερίας και ανατοκισµού και να ρυθµίζουν χρέη µέχρι 100.000
ευρώ ή 1.000.000 ευρώ για τις συνεταιριστικές οργανώσεις,
ακόµη και αν δεν είναι ληξιπρόθεσµα και αυτό αφορά την ΑΤΕ.

Και τέλος, δώσαµε ανάσα στα αγροτικά νοικοκυριά που αντι-
µετωπίζουν πρόβληµα µε τις εγγραφές στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ», όπως
επίσης τακτοποιήσαµε τις χρονίζουσες εκκρεµότητες 530 επεν-
δυτικών σχεδίων ύψους 29.000.000 ευρώ.

Τέλος δε, καταργήσαµε το ειδικό τέλος ακίνητης περιουσίας,
που και αυτό αποτελούσε χαράτσι για τους αγρότες. Και αυτά
έγιναν στις πρώτες εκατό µέρες της νέας Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Να αφήσετε, λοιπόν, τους λαϊκισµούς και τις κοµπορρηµοσύ-

νες. Ο αγροτικός κόσµος συνεχίζει να έχει τις ελπίδες του στο
Γιώργο Παπανδρέου και στο ΠΑΣΟΚ και εµείς συνεχίζουµε να εί-
µαστε εδώ για να υποστηρίζουµε αυτή τη νέα προοπτική της
χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ζητήσει ο
Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Γεώργιος Κα-
ρατζαφέρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, σήµερα ακούσαµε εξαι-
ρετικά ακραία πράγµατα από τον κ. Παπουτσή. Και στην πρώτη
τοποθέτησή µου, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, θα σας µι-
λήσω ως δηµοσιογράφος.

Τι είναι αυτό που είπατε; Θα φιµώσετε τον Τύπο; Θα κάνετε
κριτική στον Τύπο τι θα βάλει πρωτοσέλιδο, εσείς; Από πού και
ως πού, κύριε Παπουτσή;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Όχι, προς Θεού! Αυτό καταλάβατε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ο Τύπος ειναι ελεύθερος να γράφει ό,τι
πιστεύει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

Είναι αδιανόητο να προσπαθεί η Κυβέρνηση του Γεώργιου Πα-
πανδρέου, να φιµώσει τον Τύπο. Αποκλείεται αυτό να συµβεί. Και
αυτές οι νουθεσίες προς τον Τύπο απαγορεύεται να ακούγονται
µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Και χαίροµαι ότι τώρα διαπι-
στώνετε το λάθος σας και θέλετε να αλλάξετε τη ρήση, η οποία
έχει περάσει στα Πρακτικά.

Βεβαίως, µε την οµιλία σας στην ουσία καταργήσατε την αξιό-
τιµο κυρία Υπουργό. ∆εν είπατε τίποτα για το νόµο της. Την απα-
ξιώσατε. ∆εν είπατε τίποτα. Ασχοληθήκατε µόνο τριάντα
δευτερόλεπτα και µιλήσατε για τους αγρότες.

Βεβαίως, οι αγρότες, όπως είπατε, πρέπει να ευελπιστούν και
να πιστεύουν στο Γιώργο Παπανδρέου. ∆ώστε τους µόνο µια
οµπρέλα για τη βροχή που δέχονται καθηµερινώς στους δρό-
µους και στα µπλόκα. Έχει κλείσει όλη η Ελλάδα, όλοι οι αγρό-
τες είναι στο δρόµο.

Ή δεν έχουν καταλάβει το µέλλον τους ή δεν έχουν καταλάβει
αυτά που τους λέτε ή δεν σας εµπιστεύονται, γιατί χρόνια τώρα
το ΠΑΣΟΚ στην εξουσία και οι αγρότες είναι στα µπλόκα. Είναι
µια πραγµατικότητα που δεν αλλάζει.

Γιατί είναι οι αγρότες στα µπλόκα; Γιατί τους χρωστάτε
1.000.000.000, που θα έπρεπε να τους το έχετε δώσει από το ∆ε-
κέµβριο. Και τώρα αυτά περί ψηφιοποιήσεως, εσείς, κύριε
Υπουργέ, αργήσατε. ∆ώστε τους έναντι. Πάρτε 1.000.000.000
δάνειο, από µια τράπεζα και το 1.000.000.000 για δυο µήνες που
θα γίνει η ψηφιοποίηση είναι 5.000.000! Σιγά τα λεφτά. ∆ώστε τα

2688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στους αγρότες, οι οποίοι στενάζουν στο δρόµο. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

Και υπάρχουν και 200.000.000 διαθέσιµα από την πλευρά των
Βρυξελλών. Και αν δεν ξέρετε, να έρθω να σας τα πω ποια είναι.

Και ακόµα γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν κάνετε χρήση της αδείας
που έδωσε το Κολλέγιο των Επιτρόπων στις 28 Οκτωβρίου, να
δώσετε δηλαδή 15.000 ευρώ από κρατικά χρήµατα σε κάθε
αγρότη; Υπάρχει η άδεια.

Και µε την ευκαιρία, θα ήθελα να συγχαρώ την κ. Μαρία ∆α-
µανάκη, πράγµατι από την ψυχή µου για την οµόφωνη απόφαση
χθες στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Περίµενα να το κάνετε εσείς.
Το κάνουµε όµως εµείς. Όπως επίσης και για τον κ. ∆ιαµα-
ντούρο, ο οποίος µε µεγάλη πλειοψηφία επανεξελέγη για δεύ-
τερη πενταετία στη θέση του. Εµείς είµαστε Έλληνες πατριώτες
και οποιοσδήποτε Έλληνας ή Ελληνίδα αναλαµβάνει µια θέση
στο εξωτερικό, εµείς την αναδεικνύουµε. Κλείνω την παρένθεση.

Έχετε, λοιπόν, τα περιθώρια να δώσετε λεφτά στους αγρότες.
∆εν τα δίνετε.

Εµείς, κύριε Παπουτσή, θα κάνουµε µία χειρονοµία. Το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών διαλύοντας το Ταµείο Αλληλεγγύης βρήκε
µέσα το δικό µας εκατοµµύριο. ∆εν βρήκε κανένα άλλο ευρώ,
παρά το δικό µας εκατοµµύριο.

Κυρία Υπουργέ, διαβιβάστε παρακαλώ στον Υπουργό Οικονο-
µικών ότι το εκατοµµύριο που διαθέτει, που είναι ο Λαϊκός Ορ-
θόδοξος Συναγερµός θέλουµε να δοθεί στους ανήµπορους
αγρότες οι οποίοι αυτοί τη στιγµή προσπαθούν να βρουν τη
µοίρα τους και δεν την βρίσκουν µε την Κυβέρνηση του Γιώργου
Παπανδρέου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχει ζητήσει το λόγο
επί προσωπικού ο κ. Παπουτσής.

Έχετε το λόγο για ένα λεπτό να µας εξηγήσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆ε ζήτησα το λόγο επί προσωπικού,

κύριε Πρόεδρε, αλλά σύµφωνα µε τον Κανονισµό, γιατί θέλω να
σχολιάσω αυτά που είπε ο αξιότιµος Πρόεδρος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε το λόγο για τρία
λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Πρώτα απ’ όλα κύριε Πρόεδρε, εγώ
ξέρετε ότι σας παρακολουθώ πάντοτε πολύ προσεκτικά όταν οµι-
λείτε. ∆εν διεκδικώ, βέβαια, την προσοχή σας πάντοτε εκατό τοις
εκατό, αλλά ελπίζω ότι σε τέτοια κορυφαία θέµατα, δεν πρέπει
και εσείς να παρασύρεστε για θέµατα τα οποία ειλικρινά δεν προ-
σέξατε.

Εγώ µίλησα πολύ συγκεκριµένα. Αναφέρθηκα σε εκείνους που
κάνουν τις διαρροές και όχι σ’ αυτούς που γράφουν, που υιοθε-
τούν τις διαρροές. Εκείνοι που υιοθετούν τις διαρροές, λοιπόν,
επαναλαµβάνω ότι προσφέρουν εγκληµατική υπηρεσία στην κοι-
νωνία µας.

∆εύτερον, τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης κάνουν καλά τη δου-
λειά τους και ουδείς πρόκειται να επέµβει ούτε στον τίτλο ούτε
στο τι θα υιοθετήσουν ούτε τίποτα. Οφείλουµε όµως όλοι να δι-
ευκρινίσουµε το τι ακριβώς συµβαίνει. Και η θέση της Κυβέρνη-
σης είναι αυτή που εκφράζει ο Πρωθυπουργός, ο αρµόδιος
Υπουργός και οι αρµόδιοι φορείς του κινήµατος.

Όσον αφορά τα ευρωπαϊκά και τα αγροτικά, πρέπει να σας πω
ότι αυτές τις µέρες που ακούω όλα αυτά τα επιχειρήµατα στα
οποία προηγουµένως αναφερθήκατε και σεις, σκεφτόµουν: Μα,
τέλος πάντων, δεν υπάρχει στα πολιτικά κόµµατα και κάποιος ο
οποίος να έχει περάσει από τα ευρωπαϊκά όργανα και να ξέρει τι
σηµαίνει η απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τι σηµαίνει
οδηγία, τι σηµαίνει κανονισµός, τι σηµαίνουν όλα αυτά και τι
ακριβώς εννοούν όταν αποφασίζουν αυτό που είπατε ακριβώς,
πράγµατι το περιθώριο των 15.000 ευρώ; ∆εν αντελήφθην. Υπο-
στηρίζετε ότι πρέπει να δώσουµε, ότι µπορούµε να δώσουµε
15.000 ευρώ; Αυτό είπε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Σας διαβεβαιώ,
όχι. Και πείτε το παρακαλώ και στους συναδέλφους σας και
εσείς που έχετε περάσει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε πολύ

διακριτή και δυναµική παρουσία και γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να µας πείτε τι είπε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού )
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ µη διακό-

πτετε, κύριε συνάδελφε.
Συνεχίστε κύριε Παπουτσή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Φοβάµαι ότι ενοχοποιούνται και φω-

νάζουν όσοι παρασύρουν τις ηγεσίες των κοµµάτων τους.
Ένα λεπτό. Πράγµατι, λοιπόν, λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι

είναι δυνατόν να υπάρχει µέχρι 15.000 ευρώ για κάθε αγρότη για
λειτουργικά τους έξοδα όσον αφορά την παραγωγή τους. Όλες
οι ρυθµίσεις τις οποίες έχει κάνει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ από
την ηµέρα που αναλάβαµε την εξουσία µέχρι σήµερα ανταπο-
κρίνονται ακριβώς σ’ αυτή τη ρύθµιση. Γιατί εµείς ξέρουµε να
διαβάζουµε τα κοινοτικά κείµενα, γιατί εµείς γνωρίζουµε τι ακρι-
βώς σηµαίνει κοινοτική έννοµη τάξη σε κοινοτικό επίπεδο, γιατί
εµείς γνωρίζουµε τι σηµαίνει κανονισµός και τι σηµαίνει οδηγία
και επιπλέον γιατί γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι οτιδήποτε δια-
φορετικό από την ολοκληρωµένη ανάγνωση και αποτύπωση των
Οδηγιών σηµαίνει εθνική, κρατική ενίσχυση, όπως αυτήν που
έδωσε ο κ. Χατζηγάκης πέρυσι και για την οποία σήµερα η χώρα
µας πληρώνει νέο κόστος.

Αυτά ζητάτε; Αυτά λέτε στους αγρότες; Γι’ αυτό αντιδρούµε.
Γι’ αυτό ακριβώς αντιδρούµε. Γιατί πρόκειται περί µιας ανεύθυ-
νης πολιτικής η οποία επιχειρεί να χαϊδέψει τα αυτιά ανθρώπων
που έχουν πραγµατικά προβλήµατα. Μιας αγροτιάς, η οποία
πραγµατικά έχασε το µέλλον και την ελπίδα της, ακριβώς επειδή
επί πεντέµισι χρόνια δέχτηκε, εµπιστεύτηκε και στήριξε στην
αρχή µια ανεύθυνη πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά τώρα
φαίνεται ότι βρίσκει και άλλους, οι οποίοι συνεπικουρούν σ’ αυτή
την κατεύθυνση.

Ε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
ΠΑΣΟΚ δεν πρόκειται να αποδεχτεί αυτού του είδους τις ανεύ-
θυνες πρακτικές. Υπήρξε από την πρώτη στιγµή εντολή προσω-
πικά του Πρωθυπουργού, σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις του. Και
προκαλώ όλους τους συναδέλφους, οι οποίοι αναφέρονται
συχνά στις οµιλίες µας, στις οµιλίες του Πρωθυπουργού. Ας πά-
ρουν την οµιλία του Πρωθυπουργού στα Τρίκαλα, ας πάρουν τις
συνεντεύξεις του, όλες τις προεκλογικές του οµιλίες, ας πάρουν
το κυβερνητικό µας πρόγραµµα και ας δουν σηµείο προς σηµείο
τι είναι αυτό που υλοποιείται αυτή την περίοδο.

Η αλήθεια είναι ότι υλοποιούµε σηµείο προς σηµείο όλες τις
δεσµεύσεις µας. Από εκεί και πέρα εµείς θα προχωρήσουµε όχι
για το παρελθόν, όχι γιατί µας βαραίνει το βάρος του παρελθό-
ντος που µας άφησε η Νέα ∆ηµοκρατία, αλλά γιατί δεσµευόµα-
στε από την υποχρέωση που έχουµε προς τον αγροτικό κόσµο
και θα προχωρήσουµε προς ένα νέο σχεδιασµό της παραγωγι-
κής διαδικασίας στον αγροτικό τοµέα, για την πράσινη ανάπτυξη
που περιλαµβάνει και αυτή τον αγροτικό τοµέα. Θα προχωρή-
σουµε για τα συµφέροντα και την κατοχύρωση των αγροτών,
αλλά και για την προοπτική των προϊόντων τους και πάνω από
όλα για την αποσαφήνιση όλων των κανόνων της αγοράς, η
οποία πλήττεται από πολλές άλλες δράσεις τις οποίες επέτρεψε
η Νέα ∆ηµοκρατία.

Και τέλος, γιατί αυτό είναι που πονάει λέω ότι έφθασε πια η
ώρα επιτέλους να προχωρήσουµε και σε µία ανασυγκρότηση του
αγροτικού συνδικαλιστικού κινήµατος και του αγροτικού συνε-
ταιριστικού κινήµατος, γιατί οι αγρότες απαιτούν ο αγροτικός κό-
σµος σε ολόκληρη τη χώρα, µία γνήσια εκπροσώπηση σε όλα τα
επίπεδα. Γι’ αυτό το λόγο ακριβώς πιστεύω ότι η Κυβέρνηση
καλά θα κάνει να προχωρήσει σε µία άµεση κατάθεση αυτού του
νοµοσχεδίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Πρόεδρος του Λαϊκού

Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης έχει το
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, µε λόγια παχιά και µε
πολλά «θα» ο αγρότης δεν θα αγοράσει λίπασµα, δεν θα αγο-
ράσει πετρέλαιο. Η Κυβέρνηση αρνείται να δώσει αυτά τα 15.000
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ευρώ.
Κύριε Παπουτσή, να ρωτήσετε τον κ. Θαπατέρο πώς τα έδωσε.

Όπως τα έδωσε ο Ισπανός να τα δώσετε κι εσείς. Όπως τα
έδωσε ο Σαρκοζί να τα δώσετε και εσείς. Όπως τα έδωσε ο Ολ-
λανδός να τα δώσετε και εσείς και αφήστε τα λόγια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

∆εν είναι δυνατόν να αναγκάζετε τον αγρότη να βρίσκεται στα
µπλόκα. Αυτό συµβαίνει εξαιτίας της δικής σας αδιαφορίας. Εάν
θέλετε να κάνετε κάτι για τον αγρότη, κάντε αυτό που είπε πέρυσι
ο κ. Παπακωνσταντίνου τέτοια εποχή ως εκπρόσωπος Τύπου
του ΠΑΣΟΚ. Έλεγε ο κ. Παπακωνσταντίνου, 1.000.000.000 από τα
28.000.000.000 που δόθηκαν στις τράπεζες να δοθούν στους
αγρότες. ∆ώστε τα, γιατί εάν δεν τα δώσετε …

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Λειτουργικά έξοδα, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ο κ. Παπακωνσταντίνου το έλεγε. Εσείς το
λέγατε εδώ µέσα. Το λέγατε για να κοροϊδέψετε τότε τους αγρό-
τες στα µπλόκα; Τότε τα λέγατε και δεν µπορούσατε να τα δώ-
σετε. Τώρα που είστε Κυβέρνηση, γιατί δεν τα δίνετε; Γιατί
ακριβώς θέλετε να εµπαίξετε µε πολλά λόγια και «θα» τους αγρό-
τες και να εµπαίξετε συνειδήσεις. Μπορείτε να τα δώσετε. Και το
1.000.000.000, που τους οφείλετε, µπορείτε να το δώσετε παίρ-
νοντας δάνειο ύψους 1.000.000.000 για δύο µήνες. Πέντε εκα-
τοµµύρια είναι ο τόκος. Γιατί δεν το κάνετε; Γιατί δεν θέλετε να
επιλύσετε τα προβλήµατα. Απλώς εξυπηρετείστε από τον θό-
ρυβο που γίνεται για να περνάτε τα άλλα µέτρα. Και αν σήµερα
η κατάσταση της οικονοµίας πηγαίνει από το κακό στο χειρό-
τερο, οδηγείται εκεί γιατί δεν µπορείτε να την αντιµετωπίσετε και
πάτε από το ένα λάθος στο άλλο. Γι’ αυτό βυθιζόµαστε και γι’
αυτό τρέχουν τα επιτόκια.

Υπήρχε τρόπος. Είµαστε η µόνη χώρα της Ευρώπης που βρι-
σκόµαστε σε αυτή την κατάσταση, γιατί είστε αδύναµοι να αντι-
µετωπίσετε τα προβλήµατα που διαρκώς συσσωρεύονται από
τα διαρκώς επαναλαµβανόµενα λάθη σας. ∆εν σας µπορεί ο ελ-
ληνικός λαός. Μέσα σε εκατό ηµέρες δώσατε δείγµατα γραφής.
Γι’ αυτό υπάρχει ακόµα ανοιχτή η πρόκληση µέσα σε δύο µήνες.
Αλλά δεν υπάρχει άλλο κόµµα να συνεννοηθούµε. Όπως κι εσείς
είπατε, σ’ ένα επουσιώδες δευτερεύον θέµα σήµερα δεν µπο-
ρούν να βρουν την άκρη, ναι ή όχι. ∆εν ξέρουν να ψελλίσουν. Και
γι’ αυτό εσείς µπορείτε εδώ µέσα και άδετε όπως άδετε και οδη-
γείτε τα πράγµατα προς αυτή την κατεύθυνση. Γιατί, η άλλη
πλευρά δεν αντιστέκεται. Αλλά θα αντισταθούµε εµείς, κύριε Πα-
πουτσή, εδώ και στην ιθαγένεια και στον εκλογικό νόµο. Και αν
χρειαστεί, θα σας κάνουµε ονοµαστικές ψηφοφορίες, όχι µόνο
επί της αρχής, αλλά και σε όλα τα άρθρα, για να καθυστερή-
σουµε τα ανοµήµατα τα οποία κάνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κακλαµάνης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, καλύτερα να
προηγηθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµο-
κρατίας κ. Μαρκόπουλος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καλώς, κύριε Πρόεδρε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-

µοκρατίας κ. Μαρκόπουλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να ευχαριστήσω τον κ.

Πρόεδρο τον κ. Κακλαµάνη, γιατί δίνει µαθήµατα κοινοβουλευτι-
κού ήθους και κοινοβουλευτικής εµπειρίας.

Κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ως
κόµµα της Αντιπολίτευσης έχετε δίκιο σε αυτά που κάνετε, στην
κριτική που κάνετε προς την Κυβέρνηση. Πολλά από αυτά που εί-
πατε είναι ειλικρινή και πραγµατικά. Όµως αυτά τα οποία είπατε
για τη Νέα ∆ηµοκρατία και αυτά τα οποία λέτε διαρκώς δεν ανα-
δεικνύουν τίποτε άλλο, παρά την αγωνία της παράταξής σας
απέναντι στο σύνδροµο του µικροµεγαλισµού που έχετε προς τη
Νέα ∆ηµοκρατία.

Εµείς, εάν έχετε παρακολουθήσει τα Πρακτικά κι αν σας έχουν
ενηµερώσει καλά, δεν είπαµε ποτέ σε αυτήν την Αίθουσα ούτε
είχαµε κανέναν ενδοιασµό ότι η αρχή ενός νοµοσχεδίου που ανα-

γράφεται «Προστασία δασών και δασικών εκτάσεων» έπρεπε να
ψηφιστεί από όλα τα κόµµατα. Αυτό είναι άλλο και απευθύνοµαι
στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ. Είναι άλλο η ψή-
φιση επί της αρχής, που είναι η πρόθεση της Κυβέρνησης και η
αρχή ενός νοµοσχεδίου και άλλο η σκληρή κριτική. Αλλά «ξερά-
χλωρά» θέλετε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα, όπως και ο κ. Πα-
πουτσής απεύθυνε ψηφίστε «ΝΑΙ» ή «ΟΧΙ».

Τι αξία έχει, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ,
να σας πούµε «ΝΑΙ» ή «ΟΧΙ»; Και αν σας πούµε «ΝΑΙ» θα ικανο-
ποιηθείτε, όταν καταψηφίσουµε τα περισσότερα από τα άρθρα
τα οποία περιλαµβάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Όταν εµείς περιµέ-
νουµε και η ίδια η Υπουργός έχει δεσµευθεί από την Επιτροπή ότι
θα κάνει αλλαγές και δεν τις κάνει; Όταν η ίδια η Υπουργός λέει
µέσα στην Επιτροπή ότι πρέπει µε γενναιότητα να πούµε πως θα
αλλάξουµε τα κριτήρια και όχι τον ορισµό και ότι πράγµατι υπάρ-
χει νοµικό κενό και ότι πρέπει να φέρουµε τα κριτήρια σε έξι ή
οκτώ µήνες;

Μα, νοµοθετούµε σε αυτή τη Βουλή ή προβλέπουµε το µέλ-
λον; Είµαστε νοµοθέτες ή προφήτες του µέλλοντος; Και σε τε-
λική ανάλυση κυβερνήστε, συνεννοηθείτε, συνεργαστείτε,
νοµοθετείστε, φέρτε τα εδώ και θα ακούσετε τις αντιρρήσεις.
∆εν είναι κακό το να ακούσετε τις αντιρρήσεις, αλλά πάρτε απο-
φάσεις! Σε µας ανήκει η δυστοκία των αποφάσεων ή σε εσάς που
η ίδια οµολογείτε στην Επιτροπή ότι είναι νοµικό κενό και θα το
φέρουµε σε έξι ή οκτώ µήνες; Και σε έξι, οκτώ µήνες τι θα γίνει,
κυρία Υπουργέ, για όλα αυτά τα οποία έχετε νοµοθετήσει και τα
οποία είναι µετέωρα στον αέρα;

Ναι, σας λέµε ότι η πρόθεσή σας είναι καλή και δεν έχουµε κα-
νέναν λόγο. Κανένας µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα δεν θέλει τη µη
προστασία των δασών και των δασικών εκτάσεων, αλλά παρα-
καλούµε µπορούµε να νοµοθετούµε σωστά εδώ; Μπορείτε να
ακούτε; Μπορείτε να δέχεστε την κριτική ως κυβερνητικό κόµµα;
Μπορείτε αυτήν την ιστορία της διαβούλευσης -αυτήν την ευαι-
σθησία δηλαδή- να µην την έχετε µόνο για το κοινό, γιατί δεν δια-
βάζεται και δεν ακούγεται, αλλά να την έχετε και σε αυτήν την
Αίθουσα και να ακούτε τουλάχιστον στις επιτροπές τις παρατη-
ρήσεις όλων των συναδέλφων; Και να µην διαµαρτύρεστε γι’
αυτά που γράφουν οι εφηµερίδες. Να µην διαµαρτύρεστε, γιατί
δεν είναι τρελοί αυτοί που τα γράφουν. ∆εν είναι τρελοί οι αγρό-
τες οι οποίοι κάνουν τα µπλόκα. ∆εν είναι τρελοί οι άνθρωποι οι
οποίοι διαµαρτύρονται. ∆εν είναι «στον αέρα» ολόκληρη η κοι-
νωνία γι’ αυτά που έρχονται για το ασφαλιστικό και µας τα λέτε
µε το σταγονόµετρο.

Είπε ο κ. Λοβέρδος προχθές: «∆εν είναι νέος φόρος, είναι νέος
πόρος». Παρακαλώ πείτε µας: Ποιός θα το πληρώσει; Λέει ότι
στις 2 Φεβρουαρίου θα το πει ο κ. Παπακωνσταντίνου. Πείτε το
δεν είναι κακό, αφού θα το µάθει η κοινωνία, θα το µάθουµε κι
εµείς! Πείτε ποιος θα πληρώσει, αν θα πληρώσει και πόσο θα
πληρώσει.

Κυρία Υπουργέ, αλήθεια, για εκείνο το φόρο του περιβάλλο-
ντος που είχατε πει, την εγκαταλείψατε ως ιδέα ή κι εσείς θα βά-
λετε έναν καινούργιο φόρο εν τη αδυναµία να ασκήσετε πολιτική;
Και επ’ αυτού, θα θέλαµε µία απάντηση.

Ακούµε εδώ µε πολύ µεγάλη αγωνία, αυτό το οποίο λέει το
ΠΑΣΟΚ ότι δηλαδή οι πάντες έχουν συνωµοτήσει εναντίον του.
Το ΠΑΣΟΚ τελικά, θέλει να ακούει µόνο τον εαυτόν του και να
βλέπει µόνο τον εαυτό του στον καθρέφτη; ∆εν µπορεί να δει την
κοινωνία; ∆εν µπορείτε να δείτε ότι διαχειρίζεστε µία µιζέρια και
έρχεστε εδώ και είστε υπερήφανοι για ένα νοµοθετικό έργο και
για αποφάσεις των οικονοµικών Υπουργών και του οικονοµικού
επιτελείου, ότι διαχειρίζεστε τα χρέη και τη µιζέρια; Εντάξει, τα
διαχειρίζεστε. Παρακάτω; Ποιο είναι το παρακάτω; Ποιά είναι η
συνέχεια αυτού του έργου το οποίο προσπαθούµε να το διερευ-
νήσουµε και δεν µπορούµε να το δούµε;

Παρακάτω, παραδείγµατος χάριν, θα ήταν η ανάπτυξη της οι-
κοδοµής. Την καταδικάσατε, την πλακώσατε. Οι Έλληνες πολίτες
πληρώνουν ενοίκιο επί των ιδιοκτησιών τους. Παρακάτω, θα ήταν
τα δηµόσια έργα, για τα οποία έχετε βεβαίως την ευαισθησία
εδώ να τα εξαιρείτε στο άρθρο 2. Όταν έρθει η ώρα να συζητή-
σουµε ειδικά για την Αττική, θα πούµε τι σηµαίνει αυτό το άρθρο
2 και θα γίνει ο διάλογος. Και βεβαίως, η κυρία Υπουργός, θα
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µας πει τι αφορά. Ποιά είναι τα δηµόσια έργα, παραδείγµατος
χάριν, της Ανατολικής Αττικής και γιατί εξαιρούνται αυτά τα
πράγµατα;

Ενώ το κάνετε αυτό, την ίδια στιγµή το ΕΣΠΑ το έχετε κλειδω-
µένο, έχετε εξαφανισµένο το Γενικό Γραµµατέα και δεν γνωρίζει
κανένας µε ποιο τρόπο θα διαχειριστεί τα έργα. Ο χρόνος όµως
τρέχει για την Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία αρνείστε να πάτε
να διαπραγµατευθείτε. ∆ιότι κάθε φορά µας λέτε ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση δεν µας αφήνει, η Ευρωπαϊκή Ένωση µας τα ζη-
τάει πίσω, η Ευρωπαϊκή Ένωση κάνει το ένα ή η Ευρωπαϊκή
Ένωση κάνει το άλλο.

Τότε, αν δεν µπορείτε να ασκήσετε πολιτική αντίσταση, δια-
πραγµάτευση παρακαλώ για τα συµφέροντα ούτε τα δικά σας
ούτε τα δικά µας, αλλά µιας κοινωνίας η οποία, παραδείγµατος
χάριν, είναι στα µπλόκα και δεν θα έπρεπε να είναι στα µπλόκα.
Θα έπρεπε να συζητήσουν µε την κυρία Υπουργό. Αλλά η κυρία
Υπουργός αντί να συζητήσει µε αυτούς, που µέχρι προχθές που
ήσασταν Αντιπολίτευση «τους χαϊδεύατε τα αυτιά» για να ανε-
βαίνουν στα τρακτέρ, τους κάνει δεξίωση στο Ζάππειο ή µπορεί
να τους κάνει και δεξίωση δίπλα, στην «Αίγλη».

Έτσι θα συνοµιλήσετε µε τους αγρότες; Γιατί δεν πάει η κυρία
Υπουργός να συνοµιλήσει µε τους ίδιους τους κοινωνικούς αυ-
τούς εταίρους, που µέχρι προχθές τους εκθειάζατε και σήµερα
τους καταδικάζετε και σχεδόν τους καθυβρίζετε ότι αδίκως βρί-
σκονται εκεί;

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
Εγώ, λοιπόν, σας λέω ότι µε το 60% της εξισωτικής, το οποίο

πήραν στις 12 ∆εκεµβρίου έναντι του 100% που είχαν πάρει πέ-
ρυσι, δεν µπορούν να πληρώσουν τους προµηθευτές, διαµαρτύ-
ρονται οι επιταγές και οι προµηθευτές δεν τους δίνουν σπόρους,
δεν τους δίνουν λιπάσµατα, δεν τους δίνουν φάρµακα. Είναι ή
δεν είναι σε απόγνωση; Είναι. Γιατί δεν το λύνετε; Γιατί δεν υλο-
ποιείτε αυτό το «ένα στα είκοσι οκτώ» που είχατε πει να το δώ-
σουµε στην αγροτική παραγωγή, να το δώσουµε στους αγρότες;
Γιατί δεν το κάνετε; Με το να τους λύνετε τα προβλήµατα των
ληξιπρόθεσµων χρεών τους, δεν τους λύνετε το πρόβληµα της
επαύριον, του επιούσιου. Τους λύνετε το σηµερινό τους πρό-
βληµα. Μα, η πολιτική δεν είναι για σήµερα. ∆εν νοµοθετούµε µε
ορίζοντα δυο, τριών ηµερών. Νοµοθετούµε µε ορίζοντα µιας
σεζόν.

Λοιπόν, η διαβούλευση να γίνει µε τους πραγµατικούς δια-
βουλευόµενους, δηλαδή τους κοινωνικούς εταίρους. Αφήστε τις
δεξιώσεις στο Ζάππειο, δείτε κατάµατα τα προβλήµατα. Έχετε
πολιτικό προσωπικό και δικό σας και στις άλλες πλευρές να σας
προτείνουν πράγµατα, διότι όλοι αγωνιούµε γι’ αυτό τον τόπο,
αλλά πρέπει να µάθετε να ακούτε, διότι δεν έχετε µάθει να
ακούτε. Ψάχνετε µόνο να βρείτε µικροδιαφωνίες και µικροέριδες
κοινοβουλευτικές. ∆εν είµαστε αγέλη, όλοι είµαστε κόµµατα.

Εσείς, κύριε Παπουτσή, πρώτος έχει διαφωνήσει και ορθώς
πράξατε για την κοινοβουλευτική τάξη. Αυτό, όµως, που λείπει
από την Κυβέρνησή σας και για το οποίο πρέπει να αγωνιστείτε
και ως Κοινοβουλευτική Οµάδα –και να είστε δίπλα στην Κυβέρ-
νησή σας και όχι απέναντι- είναι όταν στρώσετε την Κυβέρνησή
σας, να νοµοθετεί σωστά. Τότε θα είναι µαζί σας. Μέχρι τότε σας
καλούµε και εµείς να είστε απέναντι για να γίνει δουλειά γι’ αυτό
τον τόπο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε.
Ο κ. Κακλαµάνης, πρώην Πρόεδρος της Βουλής, έχει το λόγο

για δέκα λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, διερωτώµαι

εάν έχουµε όλοι σ’ αυτή την Αίθουσα –και απαντώ αµέσως σε
αυτό το ρητορικό ερώτηµα ο ίδιος, ότι έχουµε- επίγνωση της κα-
ταστάσεως στην οποία βρίσκεται σήµερα η χώρα.

Αλλά διερωτώµαι πραγµατικά αν συνειδητοποιούµε τι κάνουµε
και τι πρέπει να κάνουµε –αν αυτό που κάνουµε έως τώρα δεν
βοηθάει, εκτός αν κρίνουµε ότι βοηθάει- για να βγει η χώρα από

τα σηµερινά αδιέξοδα. Ανεξάρτητα –εγώ δεν θα ασκήσω καµµία
πολεµική- από το πώς φτάσαµε έως αυτό το σηµείο, οι πολίτες
µας ζητούν να διερευνήσουµε ευθύνες. Ήδη, από την προσεχή
∆ευτέρα θα αρχίσει η συζήτηση για τη συγκρότηση των διαφό-
ρων εξεταστικών επιτροπών.

Αλλά, πέραν των ευθυνών για το παρελθόν και το πρόσφατο
παρελθόν, πιστεύω ότι οι πολίτες ζητούν ένα άλλο κλίµα σε ό,τι
αφορά το διάλογο, τον ουσιαστικό και επιβεβληµένο δηµοκρα-
τικό διάλογο µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων του τόπου. Ποια
είναι τα προβλήµατα και πώς τα διαχειρίζεται η κάθε πλευρά νο-
µίζω ότι δεν είναι δύσκολο να το καταλάβουµε είτε για να ασκή-
σουµε κριτική όσοι δεν υιοθετούν τον τρόπο αυτόν είτε
αναλογιζόµενοι το λάθος τακτικής οι πολιτικές δυνάµεις του
τόπου να αναπροσαρµόσουν την τακτική τους στη σωστή κα-
τεύθυνση.

Εγώ θέτω ευθέως ένα ερώτηµα, το οποίο δεν έχω ως τώρα κα-
ταλάβει πραγµατικά. Tο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας λέει:
«πόλεµος στον πόλεµο». Εγώ δεν βλέπω κανέναν πόλεµο ενα-
ντίον της χώρας ούτε εναντίον του ελληνικού λαού ούτε του
αγροτικού κόσµου ούτε της εργατικής τάξεως, που το συγκε-
κριµένο κόµµα θεωρεί ότι έχει την αποκλειστικότητα της εκπρο-
σώπησής του.

∆ιερωτώµαι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε: υπάρχει άλλο Κόµµα
εντός της Αιθούσης που καλεί τους αγρότες να κατέβουν στα
µπλόκα; Έως τώρα δεν έχω κανένα άλλο κόµµα υπόψη µου.
Επειδή άκουσα σήµερα ότι και ο κ. Μπούτας –πρώην συνάδελ-
φος, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος- ζητάει από όλα
τα µπλόκα να συγκεντρωθούν σε µία ενιαία παράταξη και δράση,
θα πρέπει νοµίζω εδώ να τοποθετηθούµε υπεύθυνα όλοι. ∆ιότι
κατά την άποψή µου αυτή είναι µία λάθος τακτική, που εντάσσε-
ται σε µία λάθος στρατηγική ενός κόµµατος το οποίο δικαιούται
–ο λαός το έχει στείλει στη Βουλή- να ανακτήσει και να προσπα-
θεί να εφαρµόσει την οποιαδήποτε στρατηγική του. Πιστεύω,
όµως, ότι είναι µία στρατηγική που βρίσκει αντίθετη τη συντρι-
πτική πλειονότητα του ελληνικού λαού.

Ας δούµε και ποιοι συµµετέχουν αυτήν τη στιγµή, κύριε Πρό-
εδρε, στα µπλόκα. Εγώ άκουσα προχθές σ’ ένα ραδιόφωνο κά-
ποιον κύριο από τη Βοιωτία, ο οποίος είπε ότι έχει και καλλιεργεί
εξακόσια στρέµµατα και µάλιστα ότι «εµείς δεν θέλουµε λεφτά,
εµείς θέλουµε να ξέρουµε τι θα γίνει µετά το 2012». Και προφα-
νώς είναι σωστό το αίτηµα αυτό, αλλά διερωτώµαι: Αυτό το αί-
τηµα θα ικανοποιηθεί µε την περιφορά από µπλόκο σε µπλόκο;

‘Ακουσα τον κ. Μαρκόπουλο να λέει προηγουµένως γιατί ο
Υπουργός καλεί τους αγρότες στο Ζάππειο και δεν πάει να συ-
ζητήσει εκεί. Εγώ νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι που σε µία πολύ
ωραία αγόρευση –όπως είναι όλες οι αγορεύσεις του κ. Μαρκό-
πουλου- προφανώς διέφυγε της προσοχής του. ∆ιότι ξέρει τι εί-
δους διάλογος µπορεί να γίνει εάν ο Υπουργός πάει πραγµατικά
από µπλόκο σε µπλόκο.

Και έρχοµαι εδώ, στο άλλο θέµα που εθίγη, του ρόλου των
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης. Θα είχαν εικόνες και πολύ ωραία
τηλεθέαση, αν υποθέσουµε ότι η Υπουργός πήγαινε για να τους
ακούσει και να συζητήσει σοβαρά και όχι προσχηµατικά από
µπλόκο σε µπλόκο.

Αυτό, λοιπόν, τι σηµαίνει κύριε Πρόεδρε; Πρέπει όλοι να στα-
θούµε µε πολύ υπευθυνότητα, αν πράγµατι δεχόµαστε ότι η
κρίση αυτή δεν είναι κρίση που µπορούµε να υπολογίζουµε ότι –
µε τα γνωστά και τα συνήθη µέτρα και τη λογική- τελειώνει γρή-
γορα. Αντίθετα, ξέρουµε όλοι ότι είναι ζήτηµα ολίγων µηνών το
εάν θα µπούµε σε µία ευθεία, όπου και πάλι θα χρειαστεί τη συ-
ναίνεση και τη προσπάθεια όλων, για να βγούµε από τα αδιέξοδα
ή θα περάσουµε σε πολύ πιο δύσκολες και κρίσιµες καταστά-
σεις.

Και βέβαια, τα αποτελέσµατά τους ούτε αλλαγή συσχετισµών
στην Αίθουσα αυτή θα φέρουν ούτε ικανοποίηση των όποιων
στρατηγικών κατάληψης χειµερινών ανακτόρων. Κάποιοι θεω-
ρούν ότι το Υπουργείο Εργασίας είναι τα χειµερινά ανάκτορα,
ότι ο Υπουργός Εργασίας κ. Λοβέρδος είναι ο «τσάρος» και λένε
«πάµε εκεί να τα καταλάβουµε».

Χρειάζεται, λοιπόν, σοβαρότητα. Αυτό αξιώνει σήµερα ο ελ-
ληνικός λαός από όλους µας. Και φυσικά, σοβαρότητα οφείλουν
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να επιδείξουν και οι επιχειρηµατίες των Μέσων Ενηµέρωσης και
τα στελέχη των Μέσων Ενηµέρωσης. Όλοι οι «παροικούντες την
Ιερουσαλήµ» γνωρίζουµε πώς λειτουργεί σήµερα το σύστηµα
ενηµέρωσης του ελληνικού λαού. Και γνωρίζει ο Πρόεδρος, ο κ.
Καρατζαφέρης πολύ καλά, γνωρίζει άριστα, ως δηµοσιογράφος,
πώς λειτουργεί.

Κύριε Πρόεδρε, µακάρι να ήταν τόση η δύναµη του πολιτικού
κόσµου και του Κοινοβουλίου -που φυσικά δεν θα έπρεπε κανείς
να κάνει χρήση µιας τέτοιας δύναµης- ώστε να µπορεί κάποιος
από µας από τη θέση εκεί να υποβάλλει ή να επιβάλλει στα Μέσα
Ενηµέρωσης τι θα παρουσιάσουν στους χαίνοντες οφθαλµούς
των µυριάδων Ελλήνων, που κάθονται κάθε βράδυ στις οκτώ και
δε µαθαίνουν τι είπατε εσείς εδώ, δε µαθαίνουν τι ελέχθη εις τη
Βουλή των Ελλήνων, παρά ό,τι κριθεί ότι εξυπηρετεί τη στρατη-
γική την επιχειρηµατική ή και την πολιτική που µπορεί να υπηρε-
τεί ένα συγκεκριµένο µέσο.

Επειδή, λοιπόν, όλοι έχουµε υπόψη µας τη φράση ενός µεγά-
λου πολιτικού και εθνικού σε κρίσιµες στιγµές για τον τόπο
ηγέτη, του Γεωργίου Παπανδρέου, ότι «οι κρίνοντες κρίνονται»,
δε θα πρέπει να µας απολείπει εδώ το θάρρος να λέµε ότι, όπως
εµείς οφείλουµε να επιζητούµε κριτική επί όσων λέµε και κά-
νουµε, έτσι δικαιούµαστε, ως εκπρόσωποι του ελληνικού λαού,
να κάνουµε και τη δική µας κριτική.

Και πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, εγώ διερωτώµαι γιατί η κ. Μπιρ-
µπίλη, η παρούσα Υπουργός, γιατί ο κ. Ρέππας, ο Υπουργός ∆η-
µοσίων Έργων, έχουν αυτή τη µεταχείριση από ορισµένα έντυπα
και ηλεκτρονικά µέσα ενηµέρωσης; Ποια σούπα έχουν χαλάσει;
Μήπως σαν εκείνες όπου έρχονταν εδώ οι συµβάσεις και κάποιοι
είχαµε την εντιµότητα και την τόλµη να ανεβαίνουµε εκεί και να
λέµε ότι δεν είναι δυνατόν το ελληνικό Κοινοβούλιο να το βάλετε
σε πρωτόκολλο δεσµεύσεως της οικονοµίας, των κοινοτικών
πόρων, του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων, διότι ο κ.
Σουφλιάς, ο κ. Καραµανλής, ο οποιοσδήποτε θέλει να έχει την
ανοχή των αφεντάδων των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί δικαίως θα µου ασκήσουν κρι-
τική οι συνάδελφοι, ότι δεν είπα τίποτα για το νοµοσχέδιο.

Εγώ σας συγχαίρω, κυρία Υπουργέ, γιατί χρόνια εδώ µέσα
άκουγα από όλες τις κυβερνήσεις ότι όπου υπήρχε δάσος θα
γίνει δάσος, ότι κανένας δε θα χτίσει εκεί που ήταν δάσος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και ξέρουµε όλοι ότι αυτό δεν τηρήθηκε ποτέ και πρέπει εδώ

και κριτική κάνοντας και αυτοκριτική όλοι µας, να το αποδε-
χθούµε.

Από κει και πέρα, η άποψή µου είναι: Σπεύσατε το έργο αυτό
της αποτύπωσης, πραγµατικά, της εικόνας που θα έπρεπε, αν
δεν ακολουθούσαν όλες αυτές οι πυρκαγιές, να υπάρχει στην
Αττική, να εµφανιστεί το συντοµότερο δυνατό, ώστε πράγµατι
αυτοί που είχαν ιδιοκτησίες νοµίµως να απολαύσουν την ιδιο-
κτησία τους, σώζοντας τη γη, είτε δεν ήσαν δασικές, όπως αυτές
που άκουσα τον κ. Βορίδη να λέει για εντός σχεδίου οικόπεδα
κ.λπ.. Και εδώ, όντως, η αρχή της αναλογικότητας είναι σύµφυτη
µε την έννοια του Συντάγµατος για την προστασία του περιβάλ-
λοντος, η οποία ακριβώς επειδή προηγείται και της αρχής προ-
στασίας της ιδιοκτησίας, δεν πρέπει να αποβαίνει εξ ολοκλήρου
σε βάρος της.

Και ο χρόνος, λοιπόν και ο τρόπος που θα προχωρήσετε. Εγώ
έχω απόλυτη εµπιστοσύνη ότι, µε το ανοικτό πνεύµα που σας
διακατέχει, θα προχωρήσετε τάχιστα, ώστε να µη µείνει αυτός ο
νόµος, όπως έχουν µείνει και άλλοι στο παρελθόν, γράµµα κενό
περιεχοµένου στην πράξη, δράσης-αποτελέσµατος.

Σας συγχαίρω και πάλι και εγώ ψηφίζω εκθύµως την αρχή
αυτού του νοµοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ κ. Καρατζαφέρης έχει ζητήσει
το λόγο.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κι εγώ έχω ζητήσει το

λόγο επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Προηγήθηκε ο κ. Κα-
ρατζαφέρης. Ένα τρίλεπτο θα µιλήσει και µετά, κύριε Μαρκό-
πουλε, αν θελήσετε θα έχετε το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ.

Κύριε Πρόεδρε, παρακολουθώ πάντα µε ιδιαίτερη προσοχή το
λόγο του πρώην Προέδρου της Βουλής, ιδιαίτερα δε πολύ όταν
εξανίσταται.

Αξιότιµε κύριε πρώην Πρόεδρε της Βουλής, συµφωνώ απολύ-
τως ότι κάποια στιγµή πρέπει να υπάρξει µια ευρυτάτη συζήτηση
για το θέµα του Τύπου. Πρέπει να επανέρθουν τα πράγµατα στη
φυσιολογική κατάσταση, πρώτη εξουσία, δευτέρα εξουσία,
τρίτη, τετάρτη εξουσία. Γιατί σήµερα, εσείς έχετε επιτρέψει να
είναι πρώτη εξουσία και το επιτρέπετε καθηµερινά. Εσείς, το
ΠΑΣΟΚ, κύριε Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Προσωπικά εγώ, κύριε Πρόε-
δρε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Όχι προσωπικά εσείς. Το ΠΑΣΟΚ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ακούστε µε, κύριε Πρόεδρε. Ακούστε µε
λίγο. Όχι εσείς. Εσείς ανήκετε στο «club Καρατζαφέρη» στο θέµα
αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

Αφήστε, κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι. Όταν προχθές στη µε-
γάλη συνάντηση ΠΑΣΟΚ και Αριστεράς, εις το περίφηµο δείπνο
του κ. Κύρκου, πηγαίνει ο Πρωθυπουργός της χώρας και προε-
ξάρχων εκεί µέσα είναι νεότευκτος εκδότης πολλών περιοδικών,
ραδιοφωνικών σταθµών και εφηµερίδων, νοµίζω ότι τότε εσείς
δείχνετε ότι έχετε την ανάγκη του Τύπου.

∆εν έπρεπε να πάει ο Πρωθυπουργός, όταν θα ήταν εκεί πέρα
«µεγαλοκαρχαρίας» -όπως τους είπατε πριν από λίγο εσείς- ο
οποίος αυτή τη στιγµή εξουσιάζει ένα µεγάλο κοµµάτι του
Τύπου.

Αφήσατε σαφή υπονοούµενα για συµβάσεις, οι οποίες υπο-
γράφονται λόγω της ανάγκης συγκεκριµένων εκδοτών. Το κάνω
στον ενικό, κύριε Πρόεδρε, συγκεκριµένου εκδότη. Μα, αυτός ο
συγκεκριµένος εκδότης σάς έκανε Κυβέρνηση. Τα πρωτοσέλιδα
αυτής της εφηµερίδος άλλαξαν την πορεία των πραγµάτων, από
τις ευρωεκλογές µέχρι τις εκλογές. Κι εσείς µεν κεραυνώνετε
εδώ µέσα, αλλά την επόµενη µέρα, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
στέλνει πρεσβευτές καλής θελήσεως στο γραφείο του.

∆ιαλέξτε επιτέλους τι πιστεύετε και τι θέλετε να κάνετε. Είναι
αδιανόητο, λοιπόν, από µια πλευρά να ερχόσαστε εδώ και να
αφήνετε σαφή υπονοούµενα ότι άλλοι Υπουργοί ΠΕΧΩ∆Ε δίνουν
τα έργα, την ίδια ώρα που ο Αρχηγός σας και Πρωθυπουργός
της χώρας τρέχει, ζητώντας µετάνοια γι’ αυτά τα οποία λέτε εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι,
έχω δυο αιτήσεις επί προσωπικού θέµατος, του κ. Μαρκόπουλου
και του κ. Κακλαµάνη.

Κύριε Κακλαµάνη, θα σας παρακαλέσω εντός ενός λεπτού να
έχετε ολοκληρώσει, γιατί πρέπει να προχωρήσουµε στη διαδι-
κασία και µετά θα πάρει το λόγο ο κ. Μαρκόπουλος, για ένα
λεπτό επίσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Προηγείται ο κύριος Πρό-
εδρος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πρώτα-πρώτα σε ό,τι αφορά
τον Τύπο, να εξηγούµεθα. ∆έχοµαι και πιστεύω τη φράση του
Ελευθερίου Βενιζέλου «Είναι προτιµότερος και κίτρινος ο Τύπος,
παρά να µην υπάρχει καθόλου Τύπος». Εξηγηµένα πράγµατα.

Από εκεί και πέρα, καθένας µας πρέπει να πράττει, αδιαφο-
ρώντας για τις συνέπειες. Έχω πει πολλές φορές, ιδιαίτερα
στους νεότερους συναδέλφους «να τρέχετε στις γειτονιές, να
τρέχετε στα χωριά σας, να µην ανεβαίνετε στις σκάλες συγκρο-
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τηµάτων, να µην υποθηκεύετε την πολιτική σας τιµή.» Λοιπόν,
έχουµε πιστεύω καθήκον καθένας να πορεύεται µε βάση αυτές
τις αρχές, αλλιώτικα να επιστρέψει στον ιδιωτικό του βίο.

Αλλά δεν είναι σωστό νοµίζω -και πρέπει να το παραδεχθεί ο
κ. Καρατζαφέρης- αυτό που γίνεται. Γι’ αυτό είπα και στη ∆ιά-
σκεψη, κύριε Πρόεδρε, ότι όταν κλείνοντας η συζήτηση λέει ο
Κανονισµός µας «ερωτάται το Σώµα», δεν ερωτάται ένας από
κάθε κόµµα. Αυτό λέει ο Κανονισµός µας. Η θέση του καθενός
προκύπτει όταν αγορεύσει, δηλαδή από την αγόρευσή του.

Γιατί το λέω αυτό τώρα; Γιατί λέτε «εσείς», «εµείς». Πολλές
φορές µε έχετε ακούσει που λέω ότι δεν υιοθετώ τον πληθυντικό.
Εδώ είµαστε εκπρόσωποι του ελληνικού έθνους, του λαού, κα-
θένας µε τη δική του ευθύνη.

Από εκεί και πέρα, κύριε Πρόεδρε, δεν καταλαβαίνω γιατί θα
πρέπει η παρουσία οποιουδήποτε προσώπου να είναι της προ-
σωπικής εγκρίσεως του Πρωθυπουργού, οπουδήποτε ο Πρωθυ-
πουργός πρόκειται να προσέλθει. Εγώ ειλικρινά δεν το
διανοούµαι αυτό.

Από εκεί και πέρα, αυτά τα οποία είπα τα ξέρει ο κ. Καρατζα-
φέρης. Τα ξέρει και είναι ενδεικτικό του τι γίνεται αυτή τη στιγµή.

Και ξέρετε πάρα πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε του ΛΑΟΣ, ότι αν
ο Γιώργος Παπανδρέου και η Κυβέρνησή του σήµερα ήθελε να
τα βρει µε τους διαφόρους λεγόµενους «νταβατζήδες» από τον
πρώην Πρωθυπουργό, που τελικά τους πλήρωσε, γιατί τους
έκανε οµοτράπεζούς του…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ποτέ δεν τους έκανε οµοτράπεζούς
του.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μην αµφιβάλλετε ότι δεν θα
είχε αυτή την εικόνα η Κυβέρνηση.

Εδώ είπε ο κ. Παπουτσής κάτι αυτονόητο για τη διαδικασία κα-
τάθεσης τροπολογιών. ∆εν τολµάει Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ να
πει µια ελαφρά διαφορετική άποψη από αυτήν που κάποιοι θεω-
ρούν ότι σαν να είµαστε λόχος πρέπει να διατυπώνουµε και βλέ-
πετε τι γίνεται στις εφηµερίδες, στα κανάλια, στα ραδιόφωνα.

Έχουµε απέναντί µας τα συµφέροντα, κύριε Καρατζαφέρη και
το ξέρετε πάρα πολύ καλά αυτό. Και αυτό ο ελληνικός λαός το
έχει συνειδητοποιήσει καλά, γι’ αυτό και παρά τις ολιγωρίες, παρ’
όλα τα λάθη που µπορεί να σηµειώνονται, πιστεύω ότι στηρίζει
σήµερα –και αυτό είναι το συµπέρασµα το δικό µου- την Κυβέρ-
νησή µας. Και το ξέρετε καλά –το λέω εγώ και στους νεότερους-
ότι είµαι στις γειτονιές κάθε µέρα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κακλαµάνη, ολο-
κληρώστε, όµως, σας παρακαλώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και σας βεβαιώ ότι και οι δικοί
σας οπαδοί λένε σε µας «προχωρήστε». Γι’ αυτό σας ρώτησα, αν
λέτε στους αγρότες να πάνε στα µπλόκα ή όχι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Πρέπει να πω ότι δεν

ήταν απολύτως αντιληπτό ότι επρόκειτο περί προσωπικού θέµα-
τος, αλλά εν πάση περιπτώσει, ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής
είχε τη δυνατότητα να αναπτύξει την άποψή του. ∆εν ήταν βέ-
βαια προσωπικό, κύριε Κακλαµάνη.

Κύριε Μαρκόπουλε κι εσείς ζητάτε το λόγο επί προσωπικού;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι προσωπικό

προς αντιπαράθεση µε τον αξιότιµο κύριο Πρόεδρο, αλλά είναι
προς διευκρίνιση, επειδή ανεφέρθη το όνοµά µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ωραία. ∆ύο λεπτά σας
αρκούν;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν είπα ότι
η Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης δεν πρέπει να κάνει δεξίωση
ή συζήτηση εν είδει δεξιώσεως στο Ζάππειο για τους αγρότες
και να πάει στα µπλόκα, είναι προφανές ότι θέλω να τονίσω την
ευθύνη της για το µη διάλογο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Είναι πενήντα φορείς εκεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ιότι πρέπει να ξέρει η

Κυβέρνηση ότι οι κοινωνικές εκρήξεις εκλύονται από την από-
λυτη άρνηση του οποιουδήποτε διεξόδου ενός διαλόγου, ο
οποίος ξεκινάει και είναι τυφλός. ∆ιότι όταν η Υπουργός λέει
«ελάτε να συζητήσουµε, αλλά δεν έχω τίποτα να σας προσφέρω

είτε στο νοµοθετικό είτε στον οικονοµικό τοµέα», τότε είναι προ-
φανές ότι και αγνοεί τα πραγµατικά προβλήµατα, αλλά και τα
λοιδορεί κιόλας. Είναι πολύ δύσκολο σε µια κυβέρνηση να εξα-
φανίσει τα προβλήµατα, επειδή δεν θέλει να τα βλέπει. Είναι πιο
δύσκολο ακόµα…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Πάντως, κύριε Μαρκό-
πουλε και εσείς τώρα κάθε άλλο, παρά µιλάτε επί προσωπικού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είπα ότι θα κάνω µια δι-
ευκρίνιση. ∆εν είναι προς αντιπαράθεση, αλλά πρέπει να το πω.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αν χρειάζεται, όµως, να
διευκρινίζουµε οτιδήποτε λέµε σε αυτήν την Αίθουσα, τότε δεν
θα τελειώσει ποτέ αυτή η συζήτηση. Σας παρακαλώ, λοιπόν, να
ολοκληρώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή είµαι Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος και αναφέρθηκε ο αξιότιµος κύριος Πρό-
εδρος, θέλω να διευκολύνω την άποψη των συναδέλφων δι’
αυτού, αν έχω το δικαίωµα.

Και µια τελευταία κουβέντα για τους «µεγαλοκαρχαρίες» του
Τύπου. Συµφωνούµε απολύτως µαζί σας. Επειδή, όµως, κυβερ-
νάτε και έχετε πρόσφατη εντολή και έχετε ανοχή, αν αισθάνεστε
ότι είναι έτσι, ονοµατίστε τους. Απευθύνοµαι προς την Κυβέρ-
νηση. Ονοµατίστε τους. Γιατί όταν υπάρχουν θολές εικόνες, τότε
δεν διευκολύνεται ούτε ο διάλογος ούτε η επίλυσή του.

Τέλος, «µεγαλοκαρχαρίες» υπάρχουν, όταν υπάρχουν νόµοι
που αφήνουν «παράθυρα». Μόνοι τους δεν δηµιουργούνται και
δεν δρουν κατά τον τρόπο τον οποίο υπονοούµε. Αυτό προς δι-
ευκόλυνση του κοινοβουλευτικού διαλόγου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω ότι ήµουν εντός ώρας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ήσασταν εντός του

χρόνου, αλλά ήσασταν ολίγον εκτός θέµατος. ∆ηλαδή δεν ήταν
προσωπικό.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παπαδηµού-
λης, έχει το λόγο για τρία λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Γενικώς για τα µπλόκα δεν µας

είπε ο κύριος Πρόεδρος αν…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κακλαµάνη, σας

παρακαλώ!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Η ανταλλαγή φραστικών

πυρών περί µεγαλοσυµφερόντων και περί «µεγαλοκαρχαριών»
είναι άσφαιρη για λόγους εντυπώσεων και γίνεται επί δεκαετίες
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, κυρίως ανάµεσα στη Νέα ∆ηµοκρα-
τία και το ΠΑΣΟΚ, αλλά δεν προσφέρει κανένα θετικό αποτέλε-
σµα για τη χώρα και τη ∆ηµοκρατία. Χαρακτηριστική απόδειξη
είναι ότι είµαστε η µόνη Ευρωπαϊκή χώρα που επί είκοσι δύο χρό-
νια δεν έχει ρυθµίσει ακόµα µε ευθύνη και της Νέας ∆ηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, το θέµα της νόµιµης αδειοδότησης των ραδιο-
τηλεοπτικών συχνοτήτων.

Αυτό είναι το πολιτικό σκάνδαλο και όσο και να κραυγάζετε για
λόγους εντυπώσεων, αυτή είναι και η ευθύνη σας. Και είναι διπλή
η ευθύνη, καθώς µαζί µε αυτήν τη συντηρούµενη ανοµία είµαστε
η χώρα που έχει ένα σύστηµα ανάθεσης δηµόσιων έργων και
προµηθειών που παράγει τα πιο ακριβά δηµόσια έργα και προ-
µήθειες σε όλη την Ευρώπη, σε µία στιγµή που έχουµε ελλείµ-
µατα και χρέη στα ύψη και σε µία µέρα που τα spreads, δηλαδή
το ασφάλιστρο κινδύνου, δηλαδή το καπέλο που πληρώνει ο Έλ-
ληνας φορολογούµενος ανέβηκε στο τριακόσια τριάντα, που ση-
µαίνει ότι θα πληρώσουµε κι εµείς και τα παιδιά µας και τα παιδιά
των παιδιών µας αυτό το όργιο.

Τώρα για το θέµα των αγροτικών κινητοποιήσεων. Καθαρές
κουβέντες. Τους αγρότες τους βγάζουν στους δρόµους τα προ-
βλήµατα και όχι τα κόµµατα. Και όλοι ξέρετε -µην παίζετε παι-
χνίδια κοµµατικών σκοπιµοτήτων µε αυτό- ότι στους δρόµους
αυτή τη στιγµή βρίσκονται αγρότες από όλους τους πολιτικούς
χώρους, από όλα τα κόµµατα. Ήταν και πέρσι αυτοί οι αγρότες,
από όλα τα κόµµατα, στους δρόµους. Γιατί η ατζέντα των προ-
βληµάτων τους και φέτος και πέρσι είναι η ίδια. Η τιµή στο ράφι
είναι έξι και οχτώ φορές µεγαλύτερη από την τιµή στο χωράφι και
τα τρώει ο µεσάζοντας τον οποίο τον κατήγγειλε ο «µπακαλά-
κος» πριν τριάντα πέντε χρόνια, αλλά ζει και βασιλεύει.

Στα τελευταία δέκα χρόνια το αγροτικό εισόδηµα µειώθηκε
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25% στην Ελλάδα και αυξήθηκε 5% στο µέσο Ευρωπαϊκό όρο.
Αυτή είναι η ευθύνη σας.

Αντί λοιπόν, κύριοι της πλειοψηφίας, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, να
εγκαλείτε τους άλλους ως υποκινητές των µπλόκων, σας καλώ να
θυµηθείτε τι λέγατε εσείς πέρσι όταν υπήρχαν µπλόκα. Λέγατε
ότι τους αγρότες δεν τους βγάζουν τα κόµµατα, τους βγάζουν τα
προβλήµατα και καλούσατε την τότε Κυβέρνηση να λύσει τα προ-
βλήµατα.

Εµείς σας λέµε, κάντε αυτό που λέγατε πριν ένα χρόνο. ∆ε ζη-
τάµε να λύσετε τα προβλήµατα σε εκατό µέρες.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σε τρεις µήνες από τις εκλο-
γές;

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ζητάµε να βάλετε τα προ-
βλήµατα σε ένα δρόµο. Και για να υπάρξει ένας δρόµος επίλυ-
σης των προβληµάτων, ένας οδικός χάρτης επίλυσης των
προβληµάτων που να δώσει µία ανάσα στον οπαδό του ΠΑΣΟΚ
που κατεβαίνει στα µπλόκα, πρέπει να ανακτήσετε θεσµούς εµπι-
στοσύνης.

Εµείς που στηρίζουµε τις κινητοποιήσεις των αγροτών χωρίς
να τις καπελώνουµε, χωρίς να πρωτοστατούµε, γιατί δεν έχουµε
αυτές τις δυνάµεις, και δε θέλουµε να παριστάνουµε τους µι-
κροµέγαλους, πηγαίνοντας στα µπλόκα βρίσκουµε και πολλούς
απογοητευµένους ψηφοφόρους τους ΠΑΣΟΚ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆ε µας λέτε κάποιον από τους
απογοητευµένους του ΠΑΣΟΚ κύριε Παπαδηµούλη;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει για τη δευ-
τερολογία του ο ειδικός αγορητής του ΛΑΟΣ κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ένα ζήτηµα αµιγώς διαδικαστικό και Κανονισµού το οποίο

θεωρώ ότι κάποια στιγµή θα πρέπει να τεθεί στην κρίση της ∆ια-
σκέψεως των Προέδρων είναι ότι κατά την άποψη µου τα ζητή-
µατα της συνταγµατικότητας µπορούν να τίθενται και εκτός
καταλόγου και εκτός σειράς, διότι στην πραγµατικότητα δεν είναι
ενταγµένα νοηµατικά µέσα στην κυρίως συζήτηση του σχεδίου
νόµου.

Ακριβώς επειδή το άρθρο 100 προβλέπει µία ειδική διαδικασία
για την προβολή ζητηµάτων αντισυνταγµατικότητας, νοµίζω ότι
δε θα πρέπει να συνδέεται µε τον κατάλογο των οµιλητών. ∆ηµι-
ουργείται ας το πω, µία παρένθεση µέσα στη διαδικασία για να
κριθεί το ζήτηµα της συνταγµατικότητας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είναι σωστό και ισχύει αυτό
που λέτε.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Αυτό επειδή ετέθη κάποια στιγµή,
εκτός –αν θέλετε- της τυπικής διαδικασίας, επικράτησε η άποψη
στην παρούσα διαδικασία ότι πρέπει να πάει στη σειρά της ας το
πω, θεωρώ ότι αυτό θα πρέπει να το δούµε διαφορετικά. Το ζή-
τηµα της αντισυνταγµατικότητας πρέπει να τίθεται κατά πάσα
στάση -ας το πω- της διαδικασίας…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έτσι λέει ο Κανονισµός.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ:…και ακόµα εκτός του καταλόγου

οµιλητών.
Κύριε Πρόεδρε, επειδή θα αναπτύξω ζήτηµα αντισυνταγµατι-

κότητας, θεωρώ ότι τα πέντε λεπτά που προβλέπει το άρθρο 100
θα πρέπει να προστεθούν στην κυρίως δευτερολογία…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι, κύριε Βορίδη.
Εάν θέτετε θέµα αντισυνταγµατικότητας θα πρέπει να διακόψω
τη διαδικασία για να αρχίσει η συζήτηση επί της ένστασης αντι-
συνταγµατικότητας.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Και να επανέλθω, εν συνεχεία, µετά
το τέλος εποµένως, στο ζήτηµα της δευτερολογίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η δευτερολογία είναι
ξεχωριστό θέµα.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Πολύ ωραία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εάν σ’ αυτό το σηµείο

επαναλαµβάνω, υποβάλετε ένσταση αντισυνταγµατικότητας,
πρέπει να διακόψουµε τη διαδικασία για να προχωρήσουµε στην
κρίση αυτού του ζητήµατος.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Άρα λοιπόν, κατά νοµική ακριβολο-

γία, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα στην παρούσα φάση της διαδικα-
σίας να θέσω ένα ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας, προκειµένου
να αποφανθεί επ’ αυτού η Βουλή.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆ιακόπτουµε λοιπόν,
εδώ τη διαδικασία της δευτεροµιλίας σας.

Επειδή προβάλΛετε αντίρρηση συνταγµατικότητας και ζητάτε
να αποφανθεί η Βουλή, θα εφαρµόσουµε ως γνωστόν την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 100 του Κανονισµού της Βουλής. Θυµίζω
ότι έχουν δικαίωµα να οµιλήσουν ο λέγων, θα είστε εσείς κύριε
Βορίδη υποθέτω από την πλευρά του ΛΑΟΣ.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο αντιλέγων από την

πλευρά του ΠΑΣΟΚ θα είναι ο κ. Κωνσταντίνος Ρόβλιας και έχουν
δικαίωµα βέβαια να πάρουν το λόγο και οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι των άλλων κοµµάτων επί πεντάλεπτο.

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προβάλλω, λοιπόν, ένα ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας –χρη-

σιµοποιώ την ορολογία του Κανονισµού- το οποίο αφορά σε δύο
άρθρα του παρόντος σχεδίου νόµου. Αρχικά είναι το άρθρο 1 και
αναπτύσσω αµέσως την αντισυνταγµατικότητα σε ό,τι αφορά το
άρθρο 1.

Το άρθρο 117 παράγραφος 3 του Συντάγµατος ορίζει τα ακό-
λουθα: «∆ηµόσια ή ιδιωτικά δάση και δασικές εκτάσεις που κα-
ταστράφηκαν ή καταστρέφονται από πυρκαγιά ή που µε άλλο
τρόπο αποψιλώθηκαν ή αποψιλώνονται, δεν αποβάλλουν για το
λόγο αυτό το χαρακτήρα που είχαν πριν καταστραφούν, κηρύσ-
σονται υποχρεωτικά αναδασωτέες και αποκλείεται να διατεθούν
για άλλο προορισµό». Ταυτοχρόνως το άρθρο 17 του Συντάγ-
µατος ορίζει ότι «η ιδιοκτησία τελεί υπό την προστασία του κρά-
τους, τα δικαιώµατα όµως που απορρέουν από αυτήν δεν
µπορούν να ασκούνται σε βάρος του γενικού συµφέροντος».
Στην παράγραφο 2 του ιδίου άρθρου το Σύνταγµα ορίζει, ότι «κα-
νένας δεν στερείται την ιδιοκτησία του παρά µόνο για δηµόσια
ωφέλεια που έχει αποδειχθεί µε τον προσήκοντα τρόπο».Ταυ-
τοχρόνως, στο άρθρο 24 του Συντάγµατος ορίζεται ότι « η προ-
στασία του φυσικού και πολιτιστικού περιβάλλοντος αποτελεί
υποχρέωση του κράτους και δικαίωµα του καθενός. Για τη δια-
φύλαξη του περιβάλλοντος, το κράτος έχει υποχρέωση να παίρ-
νει ιδιαίτερα προληπτικά και κατασταλτικά µέτρα στο πλαίσιο της
αργής αειφορίας. Νόµος ορίζει τα σχετικά µε την προστασία των
δασών και των δασικών εκτάσεων.

Το άρθρο 1 του σχεδίου νόµου ορίζει ότι «αναστέλλεται η έκ-
δοση οικοδοµικών αδειών και απαγορεύεται η εκτέλεση οικοδο-
µικών εργασιών στα γήπεδα και οικόπεδα που βρίσκονται εν όλω
ή εν µέρει µέσα στις περιοχές του Νοµού Αττικής που περιλαµ-
βάνονται στο περίγραµµα του χάρτη σε κλίµακα τάδε και που δη-
µοσιεύεται ως παράρτηµα Α’ στο σχέδιο νόµου».

Η ένστασή µου συνίσταται στο εξής: Είναι διαπλασµένη η αρχή
του δηµοσίου δικαίου και του συνταγµατικού δικαίου, ότι όταν
υπάρχουν συγκρουόµενα έννοµα αγαθά τα οποία και τα δύο
προστατεύονται από το Σύνταγµα, οφείλουµε να τηρούµε πάντα
την αρχή της αναλογικότητας.

Το άρθρο 117 όπως ανέπτυξα λέει ότι ό,τι κάηκε αναδασώνε-
ται και εποµένως, η απόφαση που πρόκειται να εκδοθεί περί ανα-
δασώσεως θα ορίζει τι ήταν δάσος και τι δασική έκταση και
πρέπει να αναδασωθεί

Στην αιτιολογία που έχει αναπτύξει µέχρι σήµερα η κυρία
Υπουργός ουσιαστικά λέει ότι το περίγραµµα είναι κάτι περισ-
σότερο από τη δασική έκταση που θα ορίζεται ως αναδασωτέα
µε την απόφαση αναδασώσεως, εποµένως, προφανώς αυτό το «
περισσότερο», ενδέχεται να µην είναι δάσος.

Επειδή ακριβώς ενδέχεται να µην είναι δάσος, τίθεται ένας
περιορισµός, στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, ότι αυτός ο πε-
ριορισµός, αυτή η προσβολή της ιδιοκτησίας που υπάρχει είναι
µέχρι την κύρωση των δασικών χαρτών. Εγώ όµως λέω το εξής:
Από τη στιγµή που η απόφαση περί αναδάσωσης θα λέει τι είναι
δάσος και τι δασική έκταση, το άλλο το οποίο δεν περιέχεται
στην απόφαση περί αναδάσωσης, κατ’ αρχήν ακόµα και σύµ-
φωνα µε τη διοίκηση, δεν είναι δάσος. Εποµένως, δεν µπορεί να
υποβληθεί στον περιορισµό του 117 και του 24 και δεν υπάρχει
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βάσιµος λόγος για να υποβληθεί στις εξαιρέσεις του 17, για τον
απλούστατο λόγο ότι είναι τελείως υπερβολικό να επιβάλουµε
βάρος στην ιδιωτική περιουσία κάποιου περιορίζοντας τη δυνα-
τότητα οικοδοµήσεως, περιµένοντας την έκδοση δασικών χαρ-
τών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να καταλάβετε τι ακριβώς
εννοώ φανταστείτε το αυτό πανελλαδικά.

Επειδή, λοιπόν, δεν ξέρουµε ακριβώς τι είναι αυτό το οποίο
είναι δάσος, απαγορεύουµε την έκδοση οικοδοµικών αδειών πα-
νελλαδικά, µέχρι την κύρωση των δασικών χαρτών.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ: ∆εν το κάναµε αυτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: ∆εν το κάνατε, περιορίζεστε στην Ατ-

τική, πράγµα όµως το οποίο εδώ –κατά την άποψη την οποία
υποστηρίζω- προσβάλει ευθέως το δικαίωµα στην ιδιοκτησία και
είναι τελείως δυσανάλογο µε τον επιδιωκόµενο στόχο. Ο στόχος
επιτυγχάνεται µε την απόφαση περί της αναδασώσεως και δεν
χρειάζεται κάτι περισσότερο.

Σε ό,τι αφορά, κύριε Πρόεδρε, στο άρθρο 9 και το οποίο είναι
το δεύτερο ζήτηµα που θέλω να σας θέσω, µε το άρθρο 9 του
σχεδίου νόµου καταργείται η παράγραφος 3 του άρθρου 3 του
ν. 998/1979, όπως αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο 1 του άρ-
θρου 1 του ν. 3208/2003. Σύµφωνα µε την απόφαση 3559/2008
του Συµβουλίου της Επικρατείας ο ν.3208/2003 είναι νόµος εκτε-
λεστικός του Συντάγµατος. Και σύµφωνα µε την απόφαση
1157/1991, αλλά και µε την 2152/1993 οι εκτελεστικοί νόµοι µπο-
ρούν να τροποποιηθούν από νεότερους, όχι όµως να καταργη-
θούν. Νεότερος νόµος που καταργεί προγενέστερο, χωρίς να
τον αντικαθιστά ταυτόχρονα, είναι αντισυνταγµατικός. ∆ιότι το
Σύνταγµα επιτάσσει την ύπαρξη του νόµου τούτου, ο οποίος
ενεργοποιεί την οικεία συνταγµατική διάταξη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Εδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Θυµίζω απλώς, για να παρακολουθήσει το Σώµα, ότι το άρθρο
24 τροποποιήθηκε µε την αναθεώρηση του Συντάγµατος του
2001. Εις εκτέλεση ακριβώς της ερµηνευτικής διατάξεως, που
προσετέθη µε την Αναθεώρηση του Συντάγµατος του 2001, εξε-
δόθη ο ν.3238/2003 και γι’ αυτό είναι εκτελεστικός της συνταγ-
µατικής διατάξεως του 2001. Η κατάργηση της συγκεκριµένης
διατάξεως -η οποία µάλιστα είναι κρίσιµη, διότι στην πραγµατι-
κότητα ακριβώς ορίζει το πεδίο εφαρµογής του 998, εποµένως
συνέχει και διαπερνά όλον τον 998- χωρίς την αντικατάστασή
της, ουσιαστικά δηµιουργεί ζήτηµα προστασίας πλέον του περι-
βάλλοντος. ∆ιότι εδώ υπάρχει και ευθεία προσβολή του 24, ακρι-
βώς γιατί δεν ορίζεται πια τι είναι δάσος. Εποµένως, µε αυτήν
την οπτική έχουµε την προσβολή του 24.

Οφείλω να πω ότι ειδοποίησα την κυρία Υπουργό και τον κύριο
Υφυπουργό, αλλά και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ από πριν ότι θα υποβληθεί αυτή η ένσταση, ώστε να είναι
όλοι έτοιµοι να απαντήσουν και βλέπω το διακεκριµένο συνά-
δελφο µου, τον κ. Ρόβλια, ο οποίος υποθέτω ότι θα αντικρούσει
τους ισχυρισµούς µου.

Εκείνο το οποίο, επίσης, οφείλω να πω είναι το εξής. Ότι µε
την απόφαση –κι αυτό αν θέλετε είναι για την πληρότητα του νο-
µικού λόγου- 3559/2008 του Συµβουλίου της Επικρατείας κρί-
θηκε, επίσης, ανίσχυρη η από την κυρία Υπουργό καταργούµενη
διάταξη, διότι έρχεται σε σύγκρουση µε κανονισµό της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Υπάρχει ένας κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ο οποίος επίσης ορίζει τι είναι δάσος για άλλους σκοπούς.
Αυτός έρχεται σε σύγκρουση, σύµφωνα µε την κρίση και τη
σκέψη που κάνει η πλειοψηφία –υπάρχει και µειοψηφία- στη συ-
γκεκριµένη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Λέει, λοι-
πόν, το Συµβούλιο της Επικρατείας εδώ, ότι ακριβώς επειδή
υπάρχει αναντιστοιχία αυτό είναι ανίσχυρο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πλην όµως το γεγονός ότι κρίθηκε ανίσχυρη η διάταξη πρώ-
τον, δε σηµαίνει ότι έχει καταργηθεί και δεύτερον, εδώ θα πρέ-
πει να πάρουµε τη συγκεκριµένη απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας ως παραίνεση προς την Κυβέρνηση, προς τη νοµο-
θετική εξουσία, να συµπληρώσει τη συγκεκριµένη διάταξη, όχι
βεβαίως, δια της καταργήσεώς της.

∆εν είναι δε, ορθή η σκέψη –το λέω για να προβάλω ένα επι-
χείρηµα στον κύριο συνάδελφο, αν ακουστεί- ότι δια της καταρ-
γήσεως της διατάξεως αυτής, που ορίζει το τι είναι δάσος,
επιστρέφουµε στο καθεστώς του 998.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε τριάντα δευτερόλεπτα.
Γιατί δεν είναι σωστό αυτό; ∆ιότι, ακριβώς ο 3208 είναι εκτε-

λεστικός της τροποποιήσεως του Συντάγµατος το 2001. ∆εν µπο-
ρούµε να επιστρέψουµε στην ρύθµιση του 1979, ακριβώς για το
ότι είναι µετά την Αναθεώρηση του Συντάγµατος του 2001.

Αυτό είναι το σκεπτικό για τα δύο άρθρα της αντισυνταγµατι-
κότητας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την κατανόηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Συνάδελφε.
Αντιλέγων ο κ. Κωνσταντίνος Ρόβλιας εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βορίδη, κάνατε δύο ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας

εντός πέντε λεπτών. Θα µπορούσατε να είχατε ζητήσει δύο
φορές το λόγο. Εν πάση περιπτώσει…

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο η επιστήµη, όσο και η νο-
µολογία του Ανωτάτου Ακυρωτικού ∆ικαστηρίου της χώρας
έχουν αποφανθεί, έχουν κρίνει ότι η άσκηση των δικαιωµάτων
που συνδέονται µε την ατοµική ιδιοκτησία, ακόµη και αυτών που
συνδέονται µε την ιδιοκτησία επί ακινήτων, µπορεί να περιορι-
στεί εν όλω ή εν µέρει για λόγους δηµοσίου συµφέροντος. Αντί
πολλών άλλων, παραπέµπω σε πρόσφατη απόφαση του ΣτΕ µε
αριθµό 4003/2008. Κατ’ εξοχήν λόγος δηµοσίου συµφέροντος
που επιτρέπει τον περιορισµό της ιδιοκτησίας, είναι αυτός που
σχετίζεται µε την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος. Είναι
αναγκαίο να µην οδηγούµαστε από τις ρυθµίσεις σε εκµηδένιση,
ή σε ακραίο περιορισµό της ιδιοκτησίας, ή της αξίας της σε
σχέση µε τον προορισµό της. Όµως, ακόµη και σ’ αυτήν την πε-
ρίπτωση, δηλαδή σε µια ακραία περίπτωση που από τη νοµοθε-
τική ρύθµιση οδηγούµαστε σε εκµηδένιση της αξίας της
περιουσίας, ο θιγόµενος ιδιοκτήτης µπορεί να ζητήσει αποζη-
µίωση από το κράτος, δικαίωµά του που επίσης προστατεύεται
από το Σύνταγµα.

Στο συζητούµενο νοµοσχέδιο τι έχουµε; Έχουµε απαγόρευση
ανέγερσης οικοδοµής επί ακινήτων -ποιων ακινήτων; των ακινή-
των που βρίσκονται στα όρια περιοχής στην Αττική όπου εκκρε-
µεί η κύρωση δασικών χαρτών- µόνο µέχρι την κύρωση αυτών
των δασικών χαρτών.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι επ’ αόριστον.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ: Το τονίζω αυτό. Μέχρι να κυρω-

θούν οι δασικοί χάρτες και όχι βέβαια επ’ αόριστον, όπως πολύ
σωστά προσθέτει ο πρώην Πρόεδρος ο κ. Κακλαµάνης.

Η απαγόρευση αυτή πράγµατι άπτεται του δικαιώµατος της
ιδιοκτησίας. ∆εν διαφωνούµε. Πλην όµως, πρώτον, σχετίζεται
µόνο µε το δικαίωµα ανέγερσης οικοδοµής επί των υπ’όψιν ακι-
νήτων και µε τίποτα περισσότερο. ∆ηλαδή, ουδεµία άλλη έκ-
φανση του δικαιώµατος της ιδιοκτησίας θίγεται, πλην αυτής της
οικοδόµησης. ∆εύτερον, ο περιορισµός αυτός στην οικοδόµηση
είναι χρονικά περιορισµένος και ορισµένος, ήτοι µέχρι την κύ-
ρωση των δασικών χαρτών. Άρα, δεν εκµηδενίζεται η αξία των
ακινήτων αυτών, δεν καθίσταται αδρανής η ιδιοκτησία, δεδοµέ-
νου ότι ο περιορισµός είναι ποσοτικά και χρονικά περιορισµένος.
Και τρίτον, ο κρινόµενος περιορισµός στην οικοδόµηση σαφώς
επιβάλλεται από λόγους δηµοσίου συµφέροντος. Ποιοι είναι
αυτοί οι λόγοι δηµοσίου συµφέροντος; Είναι αυτοί που έχουν να
κάνουν µε την προστασία του δασικού πλούτου της χώρας, όπως
επιβάλλουν τα άρθρα 117 και 24 του Συντάγµατος. Συνεπώς ο
προβλεπόµενος από το νοµοσχέδιο περιορισµός µέρους των δι-
καιωµάτων που απορρέουν από την ιδιοκτησία, αποτελεί θεµιτό
και επιτρεπόµενο περιορισµό κατά τους ορισµούς του άρθρου
17 παράγραφος 1 του Συντάγµατος. Η αρχή της αναλογικότη-
τας όχι µόνο δεν θίγεται, αλλά τουναντίον -θα µου επιτρέψετε να
πω- επιβάλλει την κρινόµενη χρονικά περιορισµένη απαγόρευση
δόµησης, ακριβώς για να προστατευτεί ο δασικός πλούτος της
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Αττικής από αυθαιρεσίες, αυθαιρεσίες που µόνο και τελικά η κύ-
ρωση των δασικών χαρτών θα αποτρέψει πλήρως.

Για να το πούµε απλά. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αξία
του δάσους υπερισχύει της αξίας µιας οικοδοµής, η ανέγερση
της οποίας απλώς θα καθυστερήσει για λίγους µήνες. Η κρινό-
µενη ρύθµιση υπηρετεί ισορροπηµένα συνταγµατικές επιταγές,
αρχές και αξίες, τόσο της ιδιοκτησίας, όσο και της προστασίας
του φυσικού περιβάλλοντος, όπως οι διατάξεις του Συντάγµα-
τος συνδυαστικά ερµηνεύονται.

Τέλος, για το δεύτερο θέµα που εθίγη σε σχέση µε την κα-
τάργηση του άρθρου 1 παράγραφος 17 του ν. 3208/2003, αυτό
το οποίο µπορώ να υποστηρίξω είναι ότι δεν υπάρχει παραβίαση
του Συντάγµατος. Όταν καταργείται ένας νόµος και εφόσον
υπάρχει άλλος προγενέστερος νόµος για το ίδιο θέµα, ισχύει
αυτός ο νόµος και ναι µεν ο προγενέστερος νόµος προηγείται
της τελευταίας Αναθεώρησης του Συντάγµατος, όµως η συ-
νταγµατικότητά του κρίνεται στο µέτρο των διατάξεων που έχουν
προκύψει από την Αναθεώρηση. Συνεπώς ούτε κενό δικαίου
υπάρχει γιατί ισχύει ο προηγούµενος νόµος, ούτε υπάρχει πα-
ραβίαση του Συντάγµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μαρκόπουλος έχει το λόγο
για πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κι εµείς εκτιµούµε ότι πράγµατι για το
πρώτο ζήτηµα που έθεσε ο κ. Βορίδης κατά την εφαρµογή του
άρθρου 25 και µε την αρχή της αναλογικότητας πρόκειται περί
αναστολής περιορισµένου χρονικού διαστήµατος των δικαιωµά-
των και πράγµατι είναι για ζητήµατα κοινής ωφελείας, άρα δεν τί-
θεται θέµα αντισυνταγµατικότητας του συγκεκριµένου νόµου
κατά την εκτίµησή µας. Βεβαίως όµως η Κυβέρνηση αναλαµβά-
νει µία πολύ µεγάλη ευθύνη, ότι δηλαδή δεν είναι υποχρεωµένη
να πει εκ του γράµµατος του νόµου για πόσο καιρό είναι αυτός
ο περιορισµός. Πρέπει στην πραγµατικότητα και κατά την πολι-
τική εφαρµογή της κυβερνητικής πολιτικής να δηλώσει εδώ για
το ηθικό κοµµάτι και γι’ αυτούς οι οποίοι θίγονται ποιος είναι
αυτός ο χρονικός ορίζοντας και να δεσµευτεί επ’ αυτού διότι
αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δεν µπορεί να είναι διαρκές και αέναο.
Είναι βέβαιο ότι σε εύλογο χρονικό διάστηµα θα έχουµε δίκαιες
διαµαρτυρίες των πολιτών που θίγονται και αντιλαµβάνεστε ότι η
πολιτεία και εποµένως και η Κυβέρνηση θα βρεθούν σε πολύ δύ-
σκολη θέση, αλλά εδώ κινείται επί ξυρού ακµής.

Για το δεύτερο κοµµάτι κατ’ αρχάς θα πούµε ότι δεν υπήρχε
ουσιαστικός λόγος να φύγει αυτό το άρθρο. Μπορεί να θεωρείτο
ως µη ουσιαστική η παρουσία του εκεί, αλλά δεν υπήρχε και
λόγος να µπούµε σ’ αυτήν την ιστορία. Ακόµα και επ’ αυτού του
ζητήµατος η Κυβέρνηση εκ περισσού ανοίγει ζητήµατα. Πράγ-
µατι το υπάρχον Σύνταγµα είναι µε αυτή την ερµηνευτική δή-
λωση αυτό που υπερισχύει των πάντων, αλλά βεβαίως κι εδώ
µπορεί να υπάρχουν ζητήµατα πολιτών που θα γίνουν βορά και
αντικείµενο εκµετάλλευσης ανθρώπων που θα θέλουν να τους
παρασύρουν προς τη µία ή προς την άλλη πλευρά µόνο και µόνο
γιατί για µία ακόµα φορά γίνεται µία ανούσια πράξη. ∆εν συµ-
φωνούµε µε αυτήν την πρακτική της Κυβέρνησης, αλλά δεν τί-
θεται βεβαίως ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας για την ουσία των
λόγων που έθεσε ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Γεωργιάδης εκ µέ-

ρους του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού έχει το λόγο για πέντε
λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα πω ότι ουδείς στην Αίθουσα αµφισβητεί την ικανότητα του
συναδέλφου κ. Ρόβλια. Ειρήσθω εν παρόδω, θα ήθελα και προ-
σωπικά να εκφράσω την άποψή µου ότι και αδίκως υποβάλατε
την παραίτησή σας και αδίκως την εδέχθη ο κύριος Πρωθυ-
πουργός.

Θα µου επιτρέψετε όµως, κύριε συνάδελφε, να σας πω τα
εξής: Αναπτύξατε το επιχείρηµα ως προς το ότι δεν είναι αντι-

συνταγµατικό το άρθρο 1 και όλη η βάση του επιχειρήµατός σας
ως προς την παραβίαση της αρχής της αναλογικότητας ήταν στο
ότι πρόκειται για περιορισµό περιορισµένης χρονικής διάρκειας.
Ως περιορισµένη χρονική διάρκεια εσείς ορίσατε την κύρωση
των δασικών χαρτών.

Ερωτώ το Σώµα: Ξέρει κανείς µας πότε θα γίνει αυτή η κύ-
ρωση; Μιλάµε για ένα γεγονός µελλοντικό και αβέβαιο, άρα όλη
η βάση του επιχειρήµατός σας περί του συγκεκριµένου χρονικού
προσδιορισµού δεν ισχύει. Θα ήταν πράγµατι εν ισχύ αυτό που
είπατε αν µπορούσε η κυρία Υπουργός να σηκωθεί τώρα και να
µας πει: «Θα είναι στις 15 Φεβρουαρίου, θα είναι στις 25 Μαρ-
τίου». ∆εν το έχει κάνει µέχρι τώρα και είναι δεδοµένο ότι εµείς
δεν θέλουµε να αφήσουµε κανέναν συµπολίτη µας στην περιφέ-
ρεια Αττικής να ζει από αύριο στην αγωνία ότι θα πρέπει να
εξαρτά την ιδιοκτησία του. Είπατε: «∆εν κάνουµε και τίποτα
σπουδαίο στην ιδιοκτησία, απλώς του απαγορεύουµε να χτίζει».
∆ηλαδή τι άλλο θα έκανε στην ιδιοκτησία του; Θα πήγαινε να
βάλει αντίσκηνο; Θα έβαζε sleeping bag; Πώς νοµίζετε ότι κά-
ποιος µπορεί να αξιοποιήσει ένα οικόπεδο; Του κάνετε το χειρό-
τερο που µπορείτε να του κάνετε.

Κι εµείς θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε ότι θέλουµε να ασκήσουµε
ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός τη µεγίστη πίεση για να αντι-
µετωπίσουµε την αγωνία χιλιάδων συµπολιτών µας, οι οποίοι θα
περιµένουν από σήµερα το βράδυ πότε θα καταφέρει αυτός ο
χρονικός προσδιορισµός, που εσείς ορίσατε, να γίνει συγκεκρι-
µένος και όχι µελλοντικός και αβέβαιος.

Πηγαίνω στο άρθρο 9. Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, εγώ δεν
είµαι νοµικός, όπως εσείς. Οµολογώ, όµως, µε τα λίγα νοµικά
που γνωρίζω, ότι το επιχείρηµά σας ήταν πάρα πολύ αδύναµο. Το
επιχείρηµα του κ. Βορίδη ήταν πάρα πολύ απλό. Ήταν ότι ο
νόµος προς τον οποίο επιστρέφουµε, ως εκτελεστικός νόµος του
Συντάγµατος, έχει εκδοθεί για το προηγούµενο Σύνταγµα, πριν
την Αναθεώρηση του 2001. Άρα, λοιπόν, δεν µπορείτε να έρχε-
στε στην Αίθουσα και να µας λέτε ότι επιστρέφουµε ως εκτελε-
στικό νόµο του Συντάγµατος το 2001, σε έναν νόµο ο οποίος
εκδόθηκε ως εκτελεστικός νόµος του Συντάγµατος το 1979.
Είναι, προφανώς, παράλογο.

Άρα, λοιπόν, είναι προφανής η αντισυνταγµατικότητα εδώ.
∆ιότι τι κάνετε, για να το καταλάβουν οι κύριοι συνάδελφοι; Κα-
ταργείτε ένα νόµο –µάλιστα— χωρίς, όµως, να φέρνετε επιτό-
που το νόµο που πρέπει να υπάρχει. Εδώ είναι το θέµα της
αντισυνταγµατικότητας.

Θα µπορούσατε πράγµατι, κυρία Υπουργέ, να καταργήσετε το
νόµο που δεν σας αρέσει, ειρήσθω εν παρόδω νόµο του ΠΑΣΟΚ.
Αυτό, όµως, είναι δικό σας θέµα. Θα έπρεπε, όµως, να έχετε
έρθει εδώ καλύτερα προετοιµασµένη και να καταθέσετε το δικό
σας νόµο εις αντικατάσταση του προηγουµένου εκτελεστικού
νόµου του Συντάγµατος. Αυτό δεν το κάνετε.

Αφήνετε, λοιπόν, κενό. Και αυτό το συνταγµατικό κενό, κυρία
Υπουργέ, και θα ταλαιπωρήσει πολύ κόσµο από τη µία πλευρά,
αλλά και θα θέσει εν αµφιβόλω την προστασία του περιβάλλο-
ντος -και το λέω στους ευαίσθητους συναδέλφους της Αριστε-
ράς- διότι εφόσον δεν θα υπάρχει πια ο συγκεκριµένος ορισµός
του δάσους, πράγµατι θα µπορεί η διοίκηση να αυθαιρετεί. Κι
εµείς αυτό θέλουµε να το αποτρέψουµε.

Άρα, σας καλούµε: Πάρτε πίσω το νόµο, ελάτε σε κάνα δυο
βδοµάδες µε το συγκεκριµένο καινούργιο νόµο που θα συµπλη-
ρώνει το κενό και πάµε παρακάτω.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. ∆ηµήτρης Παπαδηµούλης έχει το λόγο
για πέντε λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ δεν συµφωνεί και γι’

αυτό θα καταψηφίσει την ένσταση περί αντισυνταγµατικότητας
που κατέθεσε ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός για τους εξής
λόγους:

∆εν είµαι νοµικός, αλλά όπως ξέρετε, στις γραµµές της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ υπάρχουν κορυφαίοι νοµι-
κοί, οι οποίοι µου είπαν ότι είναι συνηθέστατη πρακτική η
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αναστολή έκδοσης αδειών για ένα χρόνο σε δεκάδες παραδο-
σιακούς οικισµούς µέχρις ότου να εκδοθούν τα προεδρικά δια-
τάγµατα, τα οποία θα προστατεύουν τους παραδοσιακούς
οικισµούς. Είναι συνηθέστατη πρακτική η αναστολή κάποιων
δραστηριοτήτων σε προστατευόµενες περιοχές «NATURA» για
τους ίδιους λόγους. Για ορισµένο χρόνο, µε βάση τη συνταγµα-
τική πρόβλεψη και την αρχή της αναλογικότητας, ότι είναι δυνα-
τός για ένα ορισµένο χρόνο ο περιορισµός της άσκησης κάποιων
δικαιωµάτων επί θεµάτων ιδιοκτησίας, προκειµένου να υπηρετη-
θεί το δηµόσιο συµφέρον.

Μου είπαν, επίσης, ότι σε αυτά τα θέµατα έχει αποφανθεί και
το Συµβούλιο της Επικρατείας µε απόφασή του το 2008. Άρα,
υπάρχει και νοµολογία.

Μου είπαν, επίσης, ότι αν κάποιος πολίτης προσφύγει, θεω-
ρώντας ότι παραβιάστηκε η αρχή της αναλογικότητας, υπάρχει
η δυνατότητά του να αποζηµιωθεί αν καταχρηστικά ασκήθηκε
αυτό το δικαίωµα από την πολιτεία στο όνοµα του δηµοσίου συµ-
φέροντος.

Τι έχουµε τώρα και µιλάµε περί αντισυνταγµατικότητας;
Έχουµε ένα Σύνταγµα που µε το άρθρο 24 και το άρθρο 117
προστατεύει αποτελεσµατικά το δάσος και τριάντα πέντε χρόνια
εφαρµογής αυτού του Συντάγµατος, αντισυνταγµατική κατ’ ου-
σίαν, που ροκανίζει το δάσος. Χάσαµε εκατοµµύρια στρέµµατα
δάσους µε παράνοµες επεκτάσεις αστικές, µε αποχαρακτηρι-
σµούς, επειδή δεν υπήρξαν δασικοί χάρτες, επειδή υπάρχουν
φαινόµενα κοµµατισµού και διαφθοράς στις δασικές υπηρεσίες,
επειδή αποψιλώθηκαν οι δασικές υπηρεσίες, επειδή γίνονται δι-
καστικές κοµπίνες και µέσα στο δάσος ξαφνικά εµφανίζονται διά-
φοροι µε ψευδοµάρτυρες και λένε «εδώ καλλιεργούσε ο
παππούς του εν λόγω χρόνια ένα χωράφι» και γίνεται ένα χρη-
µατιστήριο.

Λυπάµαι, αλλά άλλη ένσταση επί συνταγµατικότητας θα
έπρεπε να συζητάµε εδώ. Την ένσταση επί αντισυνταγµατικότη-
τας προηγούµενων νοµικών ρυθµίσεων που έπρεπε να καταργη-
θούν, όχι εν µέρει, αλλά εν όλω, κυρία Υπουργέ. Η νοµοθεσία
∆ρυ, το φάντασµα της οποίας µας φέρνει και µε την ένστασή του
ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, είναι κατ’ ουσίαν αντισυνταγ-
µατική.

Εµείς λέµε, λοιπόν, για το πρώτο σκέλος είναι συντριπτική η
νοµική επιχειρηµατολογία για την απόρριψη της πρότασης του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

Για το δεύτερο σκέλος -και κύριε Ρόβλια, πείτε το και εσείς
στην κυρία Υπουργό, σας παρακαλώ- για να µην υπάρχουν περι-
θώρια ότι δεν µπορείς να επανέλθεις σε νόµο προ της ισχύος
του ισχύοντος Συντάγµατος, το ν.998/1979, ενώ το Σύνταγµα
ζητά εκτελεστικό νόµο για την εφαρµογή, προτείνουµε στην
Υπουργό, στην Κυβέρνηση, στην πλειοψηφία των συναδέλφων
του ΠΑΣΟΚ να µπει µια ρητή διάταξη στον παρόντα νόµο -και όχι
µια παραποµπή στο ν.998/1979- που να έχει όλες τις πρόνοιες
του νόµου του 1979, µαζί µε µία αυστηρότερη διάταξη, αυτήν
που σας πρότεινε και στην εισήγησή της η ειδική αγορήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ, η συνάδελφος Ηρώ ∆ιώτη, έτσι ώστε να κλείνει την κερ-
κόπορτα της ασάφειας περί της αναγκαίας έκφρασης που ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι επί δεκαετίες χρησιµοποιήθηκε ως όχηµα για
τον αποχαρακτηρισµό εκατοµµυρίων στρεµµάτων δασικών εκτά-
σεων για να κερδίζουν κάποιοι εκατοµµύρια και για να κερδίζουν
άλλοι ψηφαλάκια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Λυπάµαι, αλλά το πολιτικό µου συµπέρασµα, αφού σας εξέ-
θεσα τη νοµική επιχειρηµατολογία, είναι ότι η ένσταση αυτή επί
αντισυνταγµατικότητας από την πλευρά του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού επιδιώκει να εκφράσει σε πολιτικό επίπεδο τα συµ-
φέροντα όσων όλα αυτά τα χρόνια, επί δεκαετίες, ροκάνισαν το
δάσος για να κάνουν ένα όργιο αυθαιρεσίας, παράνοµης δόµη-
σης και ψηφοθηρίας. Αυτή είναι η πολιτική…

(Θόρυβος και διαµαρτυρίες από την πλευρά του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι,

γιατί µε αυτόν τον τρόπο παρενοχλείτε τον οµιλούντα και τον δια-
κόπτετε κιόλας;

Σας παρακαλώ.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Και πιστεύουµε ότι σε µία
χώρα που έχει ρεκόρ αποψίλωσης των δασών τα τελευταία εί-
κοσι χρόνια, που έχει ρεκόρ αυθαιρέτων, γενικά, ρεκόρ αυθαι-
ρέτων σε δασικές περιοχές, ρεκόρ αυθαιρέτων και
καταπατήσεων σε διπλοκαµένες και τριπλοκαµένες περιοχές, σε
µία χώρα που οι κυβερνήσεις και της Νέας ∆ηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ δεν φρόντισαν τριάντα πέντε χρόνια να εφαρµοστεί η
ουσία του άρθρου 24 και του άρθρου 17 του Συντάγµατος για
την προστασία των δασών η πρόταση αυτή πρέπει να απορρι-
φθεί και αντίστροφα το νοµοσχέδιο το συζητούµενο πρέπει να
ενισχυθεί µε πιο δρακόντειες διατάξεις για την προστασία του
δάσους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Υπουρ-
γός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Μπιρ-
µπίλη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΜΠΙΡΜΠΙΛΗ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, θα προσπαθήσω να είµαι όσο πιο συγκεκριµένη γίνεται
για τα δύο επίµαχα άρθρα, τα οποία κατά τη γνώµη µας αποτε-
λούν ουσιαστικά όλο το νοµοσχέδιο.

Κατ’ αρχάς θέλω να πω για το άρθρο 1. Αυτό που ορίζεται ως
δάσος δεν είναι η κήρυξη της περιοχής ως αναδασωτέας, αλλά
ουσιαστικά αυτό που το ορίζει είναι ο δασικός χάρτης, ο οποίος
στη χώρα µας δεν υπάρχει.

Το άρθρο 17 του Συντάγµατος, προφανώς, και δεν είναι µόνο
του. Σταθµίζεται και µε το 24 που αφορά την προστασία του πε-
ριβάλλοντος και των δασών. Αυτό που εµείς λέµε ότι υπάρχει µία
δέσµευση, η δέσµευση είναι πρόσκαιρη, η δέσµευση δεν είναι
εσαεί. Πρόκειται για µία αναστολή ορισµένου χρόνου γι’ αυτό και
στο ίδιο νοµοσχέδιο προβλέπεται το άρθρο 5, όπου ουσιαστικά
επιταχύνει τις διαδικασίες κύρωσης των δασικών χαρτών, ιδιαί-
τερα για την περιοχή της νοτιοανατολικής Αττικής.

Ακριβώς, επειδή, καταλαβαίνουµε το πρόβληµα, το οποίο µπο-
ρεί να δηµιουργηθεί, εάν η κύρωση των δασικών χαρτών πάρει
πολύ χρόνο, γι’ αυτό και το νοµοσχέδιο αυτό -και αυτό είναι µία
απάντηση και στον κ. Παπαδηµούλη- δεν µπορεί να επεκταθεί σε
άλλες περιοχές που έχουµε τα ίδια προβλήµατα και που ιδανικά
θα έπρεπε να ισχύει και γι’ αυτές.

Επίσης, θα ήθελα να πω –και αυτό ως µια παρένθεση στην το-
ποθέτησή µου- ότι µιλάµε για εκτός σχεδίου δόµηση, όπου σύµ-
φωνα µε νοµολογία του ΣτΕ η κατά προορισµό χρήση των εκτός
σχεδίου γηπέδων δεν είναι απλά η οικοδοµική και οικιστική αξιο-
ποίηση. Και βέβαια να µην ξεχνάµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο το
οποίο φέραµε στη Βουλή, έχει περάσει και από την Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής χωρίς να υπάρχει θέµα αντισυνταγµατικό-
τητας.

Σε σχέση µε το άρθρο 9, πράγµατι προσπάθησα να καταλάβω
αυτό που είπατε, κύριε Βορίδη, σχετικά µε τον εκτελεστικό νόµο.
Εδώ θέλω να σας πω ότι το ίδιο το Σύνταγµα ορίζει τι είναι δάσος
και τι δασική έκταση. Και το αποφασίζει αυτό, χωρίς να το αφή-
νει στο νοµοθέτη. Το µόνο που αφήνει στο νοµοθέτη και εποµέ-
νως εκεί θα έπρεπε να υπάρχει εκτελεστικός νόµος, είναι η
προστασία των δασών και των δασικών εκτάσεων. Αυτό θα µπο-
ρούσε να είναι ο εκτελεστικός νόµος και µόνο αυτό.

Μέχρι, λοιπόν, το 2003 είχαµε το Σύνταγµα και το ν. 998. Όπως
πορευόµασταν τότε, έτσι θα πορευτούµε και σήµερα. Ό,τι είχαµε
τότε, το έχουµε και σήµερα. Όπως το κάναµε τότε, θα το κά-
νουµε και τώρα, πολύ περισσότερο εν όψει της παραποµπής που
έχει κάνει το Συµβούλιο της Επικρατείας στο Ευρωπαϊκό ∆ικα-
στήριο σχετικά µε το θέµα των κριτηρίων, µια απόφαση η οποία
συζητιέται στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο στις 25 Φεβρουαρίου και
µέσα σε έξι µήνες θα έχουµε και την απόφαση του Ευρωπαϊκού
∆ικαστηρίου για τα κριτήρια του τι είναι δάσος. Εποµένως, σε έξι
µε επτά µήνες που δεσµευόµαστε ότι θα φέρουµε και το νόµο
στη Βουλή µε τα συγκεκριµένα κριτήρια, θα είµαστε και σύννο-
µοι και προς την ευρωπαϊκή νοµοθεσία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση κατά το άρθρο 100 παρά-
γραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για την ένσταση περί αντι-
συνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου.

Οι αποδεχόµενοι ότι το νοµοσχέδιο δεν είναι σύµφωνο µε το
Σύνταγµα παρακαλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
Είναι προφανές ότι δεν εγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βου-

λευτών από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου

απορρίπτεται.
Επανερχόµαστε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα
µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί - συνοδοί από το
9ο Γενικό Λύκειο Πάτρας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Βορίδη, θα έχετε πέντε λεπτά για να ολοκληρώσετε τη
δευτερολογία σας. Μετά θα πάρει το λόγο η κ. Ηρώ ∆ιώτη και ο
κ. Κιλτίδης που έχει ζητήσει να δευτερολογήσει, για να ολοκλη-
ρώσουµε τη συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου.

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάνοντας στο πέρας της συ-

ζητήσεως αυτής και επειδή έχουν εκτεθεί τα κεντρικά επιχειρή-
µατα, επιτρέψτε µου να πω ότι µου µένει µια βασική απορία. Η
βασική µου απορία δεν είναι γιατί η Κυβέρνηση εµµένει στις θέ-
σεις της. Γι’ αυτό ακούστηκαν τα επιχειρήµατα. Θεωρώ ότι δεν
έχουν δοθεί πλήρεις απαντήσεις ούτε ως προς το θέµα του πε-
ριορισµού της ιδιοκτησίας ούτε ως προς το θέµα µε ποιον τρόπο,
δηλαδή µε ποια κριτήρια θα κυρωθούν οι δασικοί χάρτες ούτε
ως το ποια είναι η χρεία όλων αυτών των υπηρεσιών για τις κα-
τεδαφίσεις. Εποµένως, δεν έχουν απαντηθεί τα ζητήµατα αυτά,
αλλά σε τελευταία ανάλυση αυτό είναι ένα ζήτηµα που θα κριθεί
από την ψηφοφορία, η οποία πρόκειται να γίνει από το Σώµα.

Αυτό το οποίο πραγµατικά βρίσκω εξαιρετικά ενδιαφέρον,
είναι οι θέσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, πάρτε τα Πρακτικά των
οµιλητών σας. ∆εν έχουν πει µια καλή κουβέντα. Και ορθώς δεν
είπαν µια καλή κουβέντα. Καλά έκαναν οι άνθρωποι.

Πού να βρεις να πεις καλή κουβέντα για το συγκεκριµένο σχέ-
διο νόµου; Μία-µία οι διατάξεις του είναι εσφαλµένες, ένα-ένα
τα άρθρα, πρόβληµα θα δηµιουργήσουν και στα δύο επίπεδα.
Και στο επίπεδο της ιδιοκτησίας και στο επίπεδο της προστασίας
του περιβάλλοντος.

Από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν έχει ακουστεί ούτε
ένα θετικό επιχείρηµα, αλλά ακούµε: «Ψηφίζουµε επί της αρχής».
Με συγχωρείτε , δηλαδή, τί ψηφίζετε την επικεφαλίδα; Αν αυτό
το νοµοσχέδιο το ονόµαζαν, «για την προάσπιση της ειρήνης και
της ευηµερίας», θα λέγατε ότι η αρχή επειδή είναι καλή πρέπει
και να την ψηφίσουµε;

Ένα σχέδιο νόµου δεν κρίνεται από την επικεφαλίδα ούτε καν
από τις προθέσεις, αν δεχτούµε ότι υπάρχουν θετικές προθέσεις
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και τις αποδώσετε στην Κυβέρ-
νηση. Εγώ οφείλω να πω, ότι άκουσα οµιλητές της Νέας ∆ηµο-
κρατίας που αµφισβητούν και στο επίπεδο αυτό την πρόθεση της
Κυβερνήσεως.

Παραδείγµατος χάριν, µένει ακόµη εκκρεµές το ερώτηµα του
κατά πόσο πράγµατι η προηγούµενη κυβέρνηση έχει αφήσει
προσωρινούς δασικούς χάρτες αλλά και το απαιτούµενο ποσό
στην Κυβέρνηση. Τώρα η Κυβέρνηση αναθέτει τη διαδικασία
αυτή στην «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.». Εποµένως, ξεκινάει από την
αρχή, µε άλλες προϋποθέσεις και -επιτρέψτε µου να πω- µε εξαι-
ρετικά αµφισβητούµενες νοµικά διαδικασίες που ενδεχοµένως,
θα αποτελέσουν αντικείµενο δικαστικής διερευνήσεως.

Όταν, λοιπόν, αποδίδετε τέτοιου τύπου προβλήµατα στη νο-
µοθετική πρωτοβουλία της Κυβερνήσεως, εν συνεχεία εκείνο
που λέτε είναι ότι εµείς συµφωνούµε επί της αρχής; Τί είναι
εκείνο το οποίο σας κάνει να συµφωνείτε επί της αρχής και επί

ποίας αρχής συµφωνείτε; Συµφωνείτε στην προστασία των
δασών;

Παραδείγµατος χάριν, γιατί χρειαζόταν το άρθρο 1; Ορθά το
επεσήµανε η κυρία Υπουργός. ∆ύο είναι τα κρίσιµα ζητήµατα σε
αυτό το σχέδιο νόµου. Το άρθρο 1 και το άρθρο 9. Με συγχω-
ρείτε ,δηλαδή, εάν την Τρίτη το βράδυ που θα έχουµε τη συζή-
τηση επί των άρθρων καταψηφίσετε το άρθρο 1 και το άρθρο 9,
επί ποίας αρχής συµφωνείτε, αφού αυτά είναι τα βασικά θέµατα
που ρυθµίζει;

Αναστέλλει από τη µία µεριά της οικοδοµικές άδειες και από
την άλλη µεριά ουσιαστικά καταργεί τα όσα ρύθµιζε ο ν. 3208
και αφήνει ανοικτό το ζήτηµα σε νέες ερµηνείες των δασικών
υπαλλήλων του τί είναι δάσος και τί δασική έκταση. Αυτά είναι
που κάνει σήµερα ο νόµος. Τι υπερψηφίζετε;

Άρα, λοιπόν, επιτρέψτε µου, εδώ δεν είναι ζήτηµα να σας πιέ-
σει κανένας σε µία θέση. Θα κληθείτε , όµως, να απολογηθείτε
αύριο στους πολίτες, οι οποίοι παρακολουθούν αυτήν τη διαδι-
κασία, παρακολουθούν αυτήν τη συνεδρίαση. Παρακολουθού-
σαν τις εξαίρετες τοποθετήσεις του συναδέλφου µου του κ.
Βλάχου, του συναδέλφου µου και στην περιφέρεια Αττικής και
τις εξαίρετες τοποθετήσεις του συναδέλφου µου του κ. Μπούρα,
τις εξαίρετες τοποθετήσεις του συναδέλφου µου του κ. Κιλτίδη,
του κ. Καντερέ. Ήταν όλες αρνητικές. Πώς ψηφίζετε ναι, επί της
αρχής; Πώς θα το δικαιολογήσετε αυτό; ∆ιότι, εγώ αιτιολογία για
το ναι, πλην αυτού του ασαφούς «η πρόθεση είναι θετική», αυτό
έτσι και γενικώς, δεν έχω ακούσει. Σηκωθείτε , λοιπόν, και υπο-
στηρίξτε το σχέδιο νόµου. Πείτε ότι είναι πολύ καλό, µας αρέσει.
Λέει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι τους αρέσει ή ότι έχουν τις επιφυλάξεις τους,
αλλά βλέπουν θετικά στοιχεία. Άκουσα τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ
να λέει ότι του αρέσει. Εσάς δεν σας αρέσει, αλλά το ψηφίζετε.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Εµείς δεν το ψηφίζουµε.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Αυτό µε συγχωρείτε, αλλά δεν το

αντιλαµβάνοµαι. Ποια ισορροπία προσπαθείτε να κρατήσετε;
Εσείς δεν το ψηφίζετε παρ’ ότι σας αρέσει σε µερικά σηµεία.

Άρα, λοιπόν, αυτήν την αντίφαση, τη δοµική αντίφαση πρέπει
να την εξηγήσετε. Να πω και κάτι, εγώ καταλαβαίνω ότι υπάρ-
χουν και πολιτικές ισορροπίες, αλλά αν λέει κάτι σωστό ο Λαϊκός
Ορθόδοξος Συναγερµός, δεν είναι κακό να το αναγνωρίσετε.
Καλό πράγµα είναι. ∆εν είναι ανάγκη όλα τα καλά να εκπορεύο-
νται από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Μην την ακούτε αυτήν την κριτική
και ούτε να στεναχωριέστε, ότι δήθεν σας σύρει ο Λαϊκός Ορθό-
δοξος Συναγερµός. Εµείς δεν θέλουµε να σας σύρουµε που-
θενά. Θέλουµε όµως µία Αξιωµατική Αντιπολίτευση που να κάνει
καλά τη δουλειά της και να µην πέφτει το φορτίο στις πλάτες του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, όπως γίνεται µέχρι σήµερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Το λόγο τώρα έχει η Βουλευτής κ. Ηρώ ∆ιώτη.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω µετά από όλη αυτήν τη συζήτηση περί συνταγµατικό-

τητας έρχεστε στα λόγια που υποστήριξε και ο ΣΥΡΙΖΑ όλες
αυτές τις µέρες και µέσα στην Επιτροπή και µέσα στην Ολοµέ-
λεια, ότι η ουσία όλου του νοµοσχεδίου είναι το άρθρο 9. Γι’ αυτό
γίνεται ο λόγος.

Ήταν πολύ ωραία η συζήτηση αυτή που συνέβη. ∆εν χρειάζε-
ται να σηµειώσουµε ότι κανένας δασικός χάρτης δεν µπορεί να
γίνει, αν δεν υπάρχει σαφής ορισµός, κύριε Υφυπουργέ -αφού
είστε εσείς παρών- για το τί είναι δάσος και τι δασική έκταση και
απλώς θα επαναληφθεί αυτό που είχε γίνει όταν ψηφίστηκε ο
νόµος ∆ρυ, όπου σταµάτησαν όλοι οι δασικοί χάρτες και άρχι-
σαν οι προσφυγές.

Από το 1976 που η πολιτεία έχει νοµοθετήσει ότι πρέπει να
γίνει δασολόγιο, κανένας δασικός χάρτης δεν υπάρχει. Θα χρη-
σιµοποιήσω, λοιπόν, το χρόνο της δευτερολογίας µου, για να
σας κάνω µια συγκεκριµένη πρόταση, την οποία θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά για ορισµό συµβατό µε τον ν.998/1979, νόµο που
έχει κριθεί στο Συµβούλιο της Επικρατείας, αλλά και ορισµό που
να συµβαδίζει σε ένα βαθµό και µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία.
∆ιαβάζω, για να καταγραφεί στα Πρακτικά.
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Άρθρο 1. Ως δάσος ή δασικό οικοσύστηµα νοείται το οργανικό
σύνολο άγριων φυτών µε ξυλώδη κορµό πάνω στην αναγκαία επι-
φάνεια του εδάφους, τα οποία, µαζί µε την εκεί συνυπάρχουσα
χλωρίδα και πανίδα, αποτελούν µέσω της αµοιβαίας αλληλεξάρ-
τησης και αλληλοεπίδρασής τους ιδιαίτερη βιοκοινότητα και ιδι-
αίτερο φυσικό περιβάλλον.

Άρθρο 2. Ως δασική έκταση νοείται πάσα έκταση της επιφά-
νειας του εδάφους, όταν το παραπάνω σύνολο αποτελείται από
αραιή ή πενιχρή, υψηλή ή θαµνώδη ξυλώδη βλάστηση οιασδή-
ποτε διαπλάσεως.

Άρθρο 3. Η κατά τις παραγράφους 1 και 2 δασοβιοκοινότητα
υφίσταται και το δασογενές περιβάλλον δηµιουργείται σε µια
έκταση, όταν:

I. Φύονται στην εν λόγω έκταση άγρια ξυλώδη φυτά, δυνάµενα
να παράγουν δασικά προϊόντα ή να συµβάλουν στη διατήρηση
της φυσικής και βιολογικής ισορροπίας ή να εξυπηρετήσουν τη
διαβίωση του ανθρώπου εντός του φυσικού περιβάλλοντος.

II. Το εµβαδόν της εν λόγω έκτασης στην οποία φύονται εν όλω
ή σποραδικά τα ως άνω φυτά είναι κατ’ ελάχιστο 0,1 εκτάρια ή σε
λωρίδα πλάτους τουλάχιστον δέκα µέτρων. Η δασοβιοκοινότητα
υφίσταται και το δασογενές περιβάλλον δηµιουργείται και σε
εκτάσεις µε µικρότερο εµβαδόν από 0,1 εκτάρια, όταν λόγω της
θέσης τους βρίσκονται σε σχέσεις αλληλεξάρτησης και αλληλε-
πίδρασης µε άλλες γειτονικές εκτάσεις, που συνιστούν δάσος ή
δασική έκταση ή αποτελούν φυσικό βιότοπο πτηνών ή ζώων.

III. Οι κόµες των δασικών ειδών σε κατακόρυφη προβολή κα-
λύπτουν τουλάχιστον το 15% της έκτασης του εδάφους».

Θέλω να κάνω και ένα τελευταίο σχόλιο -και θα επανέλθουµε
και στη συζήτηση επί των άρθρων- για αυτά που είπατε, κύριε
Υφυπουργέ, και στην Επιτροπή και στην Ολοµέλεια σήµερα, ότι
δηλαδή θεωρείτε πως οι δασικές υπηρεσίες φταίνε για το ότι δεν
υπήρξε κύρωση δασικών χαρτών. Είναι πολύ λυπηρό να ακούµε
ότι ο κρατικός µηχανισµός δεν υλοποιεί αποφάσεις και γι’ αυτό
δεν έχουµε χάρτες. Το είπατε και εσείς και δείξατε µε το δάκτυλο
τους υπευθύνους, δηλαδή τους υπαλλήλους των δασικών υπη-
ρεσιών. Ευθύνη δεν έχουν οι υπάλληλοι των δασικών υπηρεσιών,
ευθύνη έχει η πολιτεία που όλα αυτά τα χρόνια δεν είχε τη βού-
ληση και εµπόδισε τις υπηρεσίες για να κάνουν τη δουλειά τους.
Εκτός και αν λέγονται όλα αυτά, γιατί θέλετε να δικαιολογήσετε
µε κάθε ευκαιρία ως Κυβέρνηση τις περικοπές µισθών που θα γί-
νουν. Καταθέτω στα Πρακτικά τον ορισµό για το δάσος που σας
είπαµε, για να το βάλετε στο τελευταίο άρθρο, και θα επανέλ-
θουµε την Τρίτη, όταν θα γίνει η συζήτηση επί των άρθρων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς)
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ηρώ ∆ιώτη καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης για τρία
λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Αν
και αναφέρθηκαν πολλοί συνάδελφοι στο όνοµά µου και στις
απόψεις µου, θα προσπαθήσω να είµαι πολύ σύντοµος.

Κατ’αρχάς, θέλω να δώσω µια απάντηση σε όσους µιλούν για
το νεότευκτο Υπουργείο Περιβάλλοντος και όλα τα λοιπά που
ακολουθούν. Νοµίζω ότι ο νεωτερισµός και ο πλεονασµός συνό-
δευσαν αυτήν την αναγκαιότητα του να υπάρχει ένα Υπουργείο
Περιβάλλοντος. Υπηρεσίας, Ελέγχου, Χωροταξίας, Έρευνας,
γιατί όχι; Όχι, όµως, Ενέργειας ή Κλιµατικής Αλλαγής, λες και η
κλιµατική αλλαγή δεν ανήκει στην ευρεία έννοια των περιβαλλο-
ντικών συνθηκών. Αυτά όσον αφορά το Υπουργείο Περιβάλλο-
ντος.

Σε ό,τι αφορά την άποψή µου, εγώ εµµένω ότι ο δασικός
χώρος είναι κατ’ εξοχήν παραγωγικός χώρος και προφανώς µε
ρυθµιστικές λειτουργίες επί του περιβάλλοντος. Υπάρχουν και
άλλοι χώροι που έχουν ρυθµιστικές λειτουργίες για το περιβάλ-
λον, είναι παραγωγικοί χώροι και προφανώς δεν υπήχθησαν στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος. Αυτό, όµως, είναι το έλασσον.

Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή ο καθείς, όπως είπε ο
πρώην Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης, πρέπει να αναλαµβάνει την
προσωπική του ευθύνη, τουλάχιστον σε αυτό που γνωρίζει, κα-
λούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο επί της αρχής και επί
των άρθρων. Μα, δεν υπάρχει αρχή, αγαπητοί µου συνάδελφοι,
να βρω για να ψηφίσω. Τι να ψηφίσω, αρχή που δεν υπάρχει;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

∆εν υπάρχει αρχή και περιεχόµενο. Τι διαπραγµατεύεται; Το
αποσπασµατικό της φύλαξης ενός τµήµατος της Αττικής; Και θα
το χειροκροτήσω εγώ ο Βουλευτής του Κιλκίς; Είναι δυνατόν να
καταστρατηγείται η θεµελιώδης έννοια της προστασίας του πε-
ριβάλλοντος κατά την καθολικότητα και να ερχόµαστε εδώ και
να λέµε ότι ψηφίζουµε τάχα νοµοσχέδιο που έχει σκοπό να προ-
στατεύσει; Προφανώς και θα δώσουµε και τη ζωή µας για την
πατρίδα και την προστασία του περιβάλλοντός της, αλλά και για
το δασικό χώρο, που εµείς τουλάχιστον οι άνθρωποι της υπαί-
θρου το ξέρουµε καλά.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά -γιατί χθες δεν τα κατέθεσα- το
ν.3621/2007 και το ν.3698/2008, για να αντιληφθούν όσοι θέλουν
να ψάξουν ότι όχι µόνο προστασία υπάρχει, αγαπητοί συνάδελ-
φοι -µπορεί η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας να αστόχησε
σε άλλα, δεν ήταν όµως όλα λάθος- αλλά υπερπροστασία του
δασικού χώρου µε τα δύο νοµοθετήµατα. Άµεση κατεδάφιση για
ό,τι κτίζεται σε περιοχή αναδασωτέου. Άµεση, χωρίς διοικητική ή
δικαστική παρέµβαση.

Και είναι υψίστη η έννοια του αναδασωτέου κατά το Σύνταγµα,
αλλά απουσιάζει η Υπουργός, για να µάθει κάποια πράγµατα
περί του Συντάγµατος και της προστασίας του περιβάλλοντος,
αν θέλει να το υπηρετεί σωστά. Και εµείς κάναµε µε το άρθρο 36
του 1998 εσαεί αναδασωτέα, όποια περιοχή και να κηρύσσεται
αναδασωτέα.

Και σας παρακαλώ για ένα άλλο θέµα, για να µη φτάσει στη δι-
καιοσύνη. Ανάλωσα προσωπικό χρόνο µε την αγάπη µου, για
αυτό που έκανα επί δεκαπέντε µήνες, υπηρετώντας την αρµο-
διότητα της δασικής πολιτικής, από τις 4 Νοεµβρίου, κύριε Υφυ-
πουργέ -να το µεταφέρεται στην Υπουργό- έχετε στο γραφείο
σας τα ολοκληρωµένα τεύχη της δηµοπράτησης των δασικών
χαρτών Αττικής και Χαλκιδικής. Ό,τι υποσχέθηκα προσωπικά να
πράξω, το έπραξα στο ακέραιο. Και αυτά τα έχετε για προκή-
ρυξη. Βρείτε όποιο νόµο θέλετε, τον ν. 9/1998, τον ν. 32/2008,
συµπληρωµένο ή µη. Προέρχεται από τη διεύθυνση χαρτογρα-
φήσεων της δασικής υπηρεσίας, κύριε Υπουργέ. ∆εν τους είδατε
ποτέ. Ξέρετε τον κ. ∆ιαµαντίδη, τον κ. Τσιλίκουνα, τον κ. Κου-
ντούφα, παιδιά που νύχτα ή µέρα ίδρωναν για να φέρουν αυτό το
αποτέλεσµα. Και το ακυρώνετε εσείς, µε 6,5 εκατοµµύρια δε-
σµευµένα χρήµατα από τον ειδικό φορέα -που είµαι υπερήφα-
νος ότι τον ενεργοποίησα µόλις παρέλαβα το 2007- και θα
µπορούσαν να πάνε κάπου αλλού, αν δεν ήταν για τους δασικούς
χάρτες. Θα θεωρηθούν για δυο χρονιές χαµένα από το δασικό
χώρο τα 6,5 εκατοµµύρια.

Και αν δεν ακούτε εµάς ρωτήστε ανθρώπους σοφούς, ρωτή-
στε τον κ. Ντάφη. Ρωτήστε ανθρώπους οι οποίοι δεν αµφισβη-
τούνται από κανέναν κατά τη διακοµµατική και τη διεπιστηµονική
τους …

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κιλτίδη, παρα-
καλώ ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγο-
ντας ότι επειδή δεν πρόκειται ποτέ να προδώσω αυτό που αγά-
πησα στη ζωή µου, την ένδοξη ιστορία των δασικών υπηρεσιών,
που την καρπωθήκαµε εµείς οι άνθρωποι της υπαίθρου και προ-
φανώς τους ενσυνείδητους δασικούς, µε το φάρο της ∆ασολο-
γικής Επιστήµης στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης
που τους εγέννησε για έναν αιώνα. Προφανώς καταψηφίζω το
νοµοσχέδιο και επί της αρχής που δεν υπάρχει, και επί των άρ-
θρων, τα οποία µόνο δεινά θα σωρεύσουν στη προστασία του
δασικού περιβάλλοντος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης κα-
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ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα , τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι, κη-
ρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχε-
δίου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής.

Κλείνοντας θα δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό, εφόσον το
ζήτησε.

Ορίστε, έχετε δύο λεπτά αν θέλετε να κάνετε µια σύντοµη πα-
ρέµβαση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε, και σε δυο λεπτά θα ολοκληρώσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να πω ότι
µεταξύ των συνεδριάσεων της Επιτροπής και των συνεδριάσεων
στην Ολοµέλεια, παρατηρήθηκε µια σύγχυση µεταξύ πάρα πολ-
λών συναδέλφων. Θα µου επιτρέψετε να καταθέσω σε αυτό το
σηµείο, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι άλλο περιβάλλον, άλλο πολι-
τικό περιβάλλον και άλλο εσωκοµµατικό περιβάλλον. Κάποια
στιγµή πρέπει να καταλαβαίνουµε σε αυτήν την Αίθουσα, σε
αυτόν τον χώρο ορισµένα πράγµατα.

∆εύτερον, άκουσα τους αξιόλογους συναδέλφους και τον κ.
Βλάχο και τον κ. Κιλτίδη, τον αγαπητό κ. Κιλτίδη ο οποίος στο τε-
λείωµά του ήρθε να ισοπεδώσει τα πάντα. Εγώ αντιλαµβάνοµαι
ότι δώσατε µάχη στο Υπουργείο, από το οποίο περάσατε και ότι
πολλά πράγµατα από αυτά που λέτε τα πιστεύετε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Και πολλά κάναµε, κύριε Υφυ-
πουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αλλά, κύριε Κιλτίδη, δεν
µπορείτε να ισοπεδώνετε µια προσπάθεια που ξεκινά η Κυβέρ-
νηση να αποκαταστήσει τα πράγµατα. Και όταν λέω τα πράγµατα
τι εννοώ: µιλήσατε για αποσπασµατικότητα. Και εδώ πιστεύω
είναι µεγάλη ειρωνεία όχι µόνο από εσάς, από πολλούς συνα-
δέλφους. Από την πρώτη στιγµή ξεκαθαρίσαµε ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι ένα πιλοτικό νοµοσχέδιο, το οποίο βάζει µπροστά
µια σειρά από ζητήµατα, όπως είναι το σύστηµα τηλεπισκόπη-
σης, όπως είναι οι δασικοί χάρτες, που πρέπει να κλείσουν. Και
πατώντας πάνω σε αυτό θα πάµε σε όλη τη χώρα.

Εγώ ήµουν πριν στην τοποθέτησή µου που µίλησα για την
Ηλεία, την Αιγιαλεία, την Αρκαδία, όλες τις περιοχές της χώρας
που αντιµετώπισαν πρόβληµα. Και συνεχίζετε µέχρι και σήµερα
να µιλάτε για την αποσπασµατικότητα του νοµοσχεδίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Μα, υπάρχουν γενικότεροι νόµοι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): ∆ιαβούλευση. Επειδή
έµπαινε και σήµερα…

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Για αυτά που καταγγέλλει
δεν µιλήσατε, κύριε Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Στο θέµα της διαβούλευ-
σης…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: ∆εν µιλήσατε, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: ∆εν µιλήσατε, κύριε

Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θα µιλήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Υφυπουργέ, σας

παρακαλώ, να ολοκληρώνετε.
Κύριε Γεωργιάδη, σας παρακαλώ, να µην διακόπτετε. Εδώ εί-

χατε τη δυνατότητα να τοποθετηθείτε επανειληµµένα, τοποθε-
τήθηκαν και άλλοι οµιλητές, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας µε άνεση. Μην διακόπτετε τώρα, κύριε Γεωργιάδη.

Κύριε Υφυπουργέ, σας παρακαλώ να ολοκληρώνετε την το-
ποθέτησή σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): ∆ιαβούλευση. Μπαίνει όλη
την ηµέρα από πολλούς συναδέλφους το θέµα της διαβούλευ-
σης. Είναι ένα νοµοσχέδιο δυόµισι µήνες σε διαβούλευση. Έχουν
κληθεί οι πάντες. Άκουσα τον κ. Κιλτίδη και κάποιον άλλο συνά-

δελφο να λένε ότι δεν καλέσαµε τους δασικούς, τις υπηρεσίες.
Όλοι συµµετείχαν στη διαβούλευση του νοµοσχεδίου. Και η δια-
βούλευση ξεκίνησε. Μάλιστα, πριν βγει στο διαδίκτυο …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Όχι. Κανένας από τη Γενική ∆ι-
εύθυνση ∆ασών. Μην ψεύδεστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Πριν βγει στο διαδίκτυο, η
Γενική ∆ιεύθυνση ∆ασών, µε επικεφαλής τον κ. Σάγρη τον οποίο
γνωρίζετε, ήλθε στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και εκεί ακριβώς
είδαµε ένα ένα τα άρθρα, την ουσία του νοµοσχεδίου και κάναµε
δύο –όχι µία- πολύ σοβαρές συσκέψεις και βγάλαµε αρκετά και
κρίσιµα συµπεράσµατα. Αλλά η διαβούλευση δεν είναι…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κλείστε, κύριε Υφυ-
πουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κλείνω και πάω στο θέµα
των δασικών χαρτών.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Πείτε µια κουβέντα και
γι’ αυτό και ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΙΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κλείνω µε τους δασικούς
χάρτες. Επειδή πολλοί µίλησαν για τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, ότι δεν
µπορεί να αντεπεξέλθει δεν θα φέρει αποτέλεσµα και όλα αυτά,
εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας.

Υπάρχει πρόβληµα, το γνωρίζουµε. Αλλά δεν καταθέτουµε τα
όπλα. Προωθούµε κάτι το οποίο το πιστεύουµε. Και αυτό που πι-
στεύουµε είναι ότι µέσα στο 2010 είναι να κυρώσουµε τους πρώ-
τους δασικούς χάρτες στη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είναι έτοιµοι οι χάρτες στο γραφείο

σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής: «Προστασία δασών και δασικών εκτάσεων του
Νοµού Αττικής, σύσταση Ειδικής Γραµµατείας Επιθεώρησης Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας και λοιπές διατάξεις».

‘Εχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας
Βουλευτών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού επί της αρχής
του νοµοσχεδίου, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:

«ΑΙΤΗΣΗ
ΓΙΑ ∆ΙΕΞΑΓΩΓΗ ΟΝΟΜΑΣΤΙΚΗΣ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑΣ

Αθήνα, 21 Ιανουαρίου 2010
Οι υπογράφοντες βουλευτές του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-

γερµού αιτούµεθα την διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας επί
της αρχής του Σχεδίου Νόµου του υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Προστασία δασών και δα-
σικών εκτάσεων του Νοµού Αττικής, σύσταση Ειδικής Γραµµα-
τείας Επιθεώρησης Περιβάλλοντος και Ενέργειας και λοιπές
διατάξεις».

Οι βουλευτές
Καρατζαφέρης Γεώργιος
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος
Ανατολάκης Γεώργιος
Αποστολάτος Βαΐτσης
Βελόπουλος Κυριάκος
Βορίδης Μαυρουδής
Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις
Κοραντής Ιωάννης
Κολοκοτρώνης Άγγελος
Μαρκάκης Παύλος
Παπανδρέου –Παπαδάκη Ουρανία
Πλεύρης Αθανάσιος
Πολατίδης Ηλίας
Ροντούλης Αστέριος
Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος»
Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αί-

τηση της ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί εάν
υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την
υποβολή της.

Ο κ. Καρατζαφέρης Γεώργιος. Παρών.
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Ο κ. Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Ανατολάκης Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Αποστολάτος Βαϊτσης. Παρών.
Ο κ. Βελόπουλος Κυριάκος. Παρών.
Ο κ. Βορίδης Μαυρουδής. Παρών.
Ο κ. Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις. Παρών.
Ο κ. Κοραντής Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Κολοκοτρώνης Άγγελος. Παρών.
Ο κ. Μαρκάκης Παύλος. Παρών.
Η κ. Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία. Παρούσα.
Ο κ. Πλεύρης Αθανάσιος. Παρών.
Ο κ. Πολατίδης Ηλίας. Παρών.
Ο κ. Ροντούλης Αστέριος. Παρών.
Ο κ. Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος. Παρών.
Υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός υπο-

γραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών.
Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10) λεπτά,

σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επαναλαµβάνεται η
διακοπείσα συνεδρίαση.

Κύριοι συνάδελφοι, το Προεδρείο εκτιµώντας τις ανάγκες του
νοµοθετικού έργου, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (άρθρο 72 πα-
ράγραφος 3), θα λύσει τη συνεδρίαση για αύριο ηµέρα Παρα-
σκευή 22 Ιανουαρίου 2010 και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επίκαιρης επερώτησης
αρµοδιότητας του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ι-
κτύων, δώδεκα Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας σχετικά µε την
κατολίσθηση στην Κοιλάδα των Τεµπών.

Σας ενηµερώνω δε ότι η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχθεί
την ερχόµενη Τρίτη 26 Ιανουαρίου 2010 και ώρα 9.00’ µµ..

Λύεται η συνεδρίαση
Ώρα λήξης 16.40’.
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